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β) Προς τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και ∆ικτύων,
σχετικά µε την κατασκευή ανισόπεδου κόµβου στο Βελεστίνο
κ.λπ., σελ. 2699
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟ∆ΟΣ Β’

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΜΓ’

Πέµπτη 16 ∆εκεµβρίου 2010

Αθήνα, σήµερα στις 16 ∆εκεµβρίου 2010, ηµέρα Πέµπτη και
ώρα 9.39’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία της Ε’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΒΕΡΑΣ ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΟΥ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 15 ∆εκεµ-
βρίου 2010 εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευ-
θύνη του Προεδρείου τα Πρακτικά της ΜΒ’ συνεδριάσεώς του,
της Τετάρτης 15 ∆εκεµβρίου 2010, σε ό,τι αφορά στην ψήφιση
στο σύνολό των σχεδίων νόµων:

«Εξορθολογισµός διαδικασιών και επιτάχυνση της διοικητικής
δίκης και άλλες διατάξεις»

«Κύρωση Συµφωνίας Έδρας µεταξύ της Ελληνικής ∆ηµοκρα-
τίας και του FRONTEX (Ευρωπαϊκού Οργανισµού για τη διαχεί-
ριση της επιχειρησιακής συνεργασίας στα εξωτερικά σύνορα
των κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης), για τη φιλοξενία
του επιχειρησιακού γραφείου FRONTEX στην Ελλάδα»

«Κύρωση Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής
∆ηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Γαλλικής ∆ηµοκρατίας,
σχετικά µε τη συνεργασία σε θέµατα εσωτερικής ασφάλειας»

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας, να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από το Βουλευτή Β’ Αθήνας κ.
Λάµπρο Μίχα τα ακόλουθα:

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται σε καταγ-
γελία σχετικά µε την µη κάλυψη των προγεννητικών εξετάσεων
από τα ταµεία του δηµοσίου.

2) Οι Βουλευτές Ευβοίας, κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ και Β’ Αθη-
νών κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΙΚΟΣ κατέθεσαν αναφορά, µε την οποία
οι Εµπορικοί Σύλλογοι Λίµνης και Μαντουδίου και Περιχώρων
Νοµού Εύβοιας αιτούνται τη συνέχιση της λειτουργίας της ∆η-
µόσιας Οικονοµικής Υπηρεσίας Λίµνης.

3) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, στο οποίο αναφέρεται σύµφωνα
µε παρεµβάσεις, η ανάγκη για την αναδιάρθρωση του Καρναβα-
λικού Συνεργείου.

4) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε αναφορά, µε την οποία ο Ιατρικός Σύλλογος Αθηνών εκ-

φράζει τη διαµαρτυρία του σχετικά µε την ολοήµερη λειτουργία
των νοσοκοµείων για την αποδόµηση του δηµόσιου χαρακτήρα
ΕΣΥ και τον επαγγελµατικό θάνατο των γιατρών.

5) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, στο οποίο αναφέρονται τα ζητή-
µατα του εµπορίου της πόλης των Πατρών σύµφωνα µε τον
Εµπορικό Σύλλογο.

6) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, στο οποίο αναφέρεται η διαµαρ-
τυρία των κρατουµένων του σωφρονιστικού καταστήµατος Αγ.
Στεφάνου Πατρών για τις συνθήκες που επικρατούν.

7) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, στο οποίο αναφέρεται η καταγ-
γελία του κ. Κωνσταντίνου ∆ηµακόπουλου για το χρέος που
κλήθηκε να πληρώσει στην εφορία.

8) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, στο οποίο αναφέρεται καταγγελία
του κ. Γιώργου Αυλωνίτη σχετικά µε τα προβλήµατα που υπάρ-
χουν στους δρόµους της Πάτρας.

9) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε αναφορά, µε την οποία η Επιτροπή των Εργαζοµένων της
ALDI Ελλάς Σουπερµάρκετ Συµµετοχική ΕΠΕ και ΣΙΑ ΕΕ και
Thessaloniki Logistics Α.Ε. αιτούνται να βρεθεί λύση σχετικά µε
την απόφαση περί οριστικής διακοπής της λειτουργίας της ALDI
στην Ελλάδα που θα έχει σαν συνέπεια να χάσουν την εργασία
τους επτακόσια περίπου εργαζόµενοι.

10) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά, µε την οποία οι περιβαλλοντολογικές οργανώ-
σεις αιτούνται προτάσεις σχετικά µε το σχέδιο νόµου Επιτά-
χυνση και διαφάνεια υλοποίησης Στρατηγικών Επενδύσεων.

11) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στις δια-
µαρτυρίες της συντονιστικής επιτροπής για την καθυστέρηση
του έργου του ∆ιακονιάρη.

12) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά, µε την οποία ο κ. ∆ηµογιάννης Γιάννης εκφρά-
ζει τη διαµαρτυρία του για τη νοµοθετική παρέµβαση της
Υπουργού κ. Μπιρµπιλή για τα οικόπεδα που βρίσκονται εντός



2690 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

σχεδίου πόλεως και έχουν µετατραπεί σε αγροτεµάχια.

13) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται το κλεί-
σιµο στρατοπέδων και την µείωση των αντιστράτηγων.

14) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στην πα-
ρέµβαση του Υφυπουργού Περιφερειακής Ανάπτυξης και
Ανταγωνιστικότητας να αποστείλει τους φακέλους των πέντε νο-
σοκοµείων της χώρας, µεταξύ και του ΠΓΝΠ, στην εισαγγελία
του Αρείου Πάγου.

15) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στην ανυ-
παρξία πεζοδροµίων στο Ρίο και στην Πάτρα.

16) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στο πρό-
βληµα µε τα απορρίµµατα στην Πάτρα, καθώς καµµία λύση δεν
είναι ορατή για την Ξερόλακκα Νοµού Αχαΐας.

17) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ κατέθεσε
αναφορά, µε την οποία η Οµοσπονδία Φορτηγών Αυτοκινητιστών
Ελλάδος ∆ιεθνών Μεταφορών ζητούν της επίλυση του θέµατός
τους αναφορικά µε το ζήτηµα της ασφαλιστικής κάλυψης και της
υποχρέωσης χωριστής καταγραφής εσόδων-εξόδων της διαχεί-
ρισης του καθεστώτος TIR.

18) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στα κρού-
σµατα αδικαιολόγητων αλλά και εθνικώς επιζήµιων επιθέσεων
εναντίον των στελεχών των Ενόπλων ∆υνάµεων.

19) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, που αφορά εννέα εργαζόµε-
νους στο ∆ήµο Πατρέων οι οποίοι παραµένουν απλήρωτοι επί
τρεις µήνες.

20) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στην κα-
ταγγελία της κ. Αλεξάνδρας Φιλιππάτου σχετικά µε τις καθα-
ρίστριες των σχολείων της Πάτρας και των άλλων σχολικών µο-
νάδων που χρησιµοποιούνται για τις εκλογές, αν και δεν είναι αρ-
µοδιότητα τους.

21) Ο Βουλευτής Λακωνίας κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά, µε την οποία η Ένωση Υπαλλήλων Πυροσβε-
στικού Σώµατος Νοµού Λακωνίας εκφράζει την διαµαρτυρία της
για την ακαταλληλότητα των κτηριακών εγκαταστάσεων των Πυ-
ροσβεστικών Υπηρεσιών στο Νοµό Λακωνίας.

22) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στα αίτια
των υπεράριθµων αιτήσεων φωτοβολταϊκών συστηµάτων.

23) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρει το αίτηµα
έξι βουλευτών για κοινή σύγκληση των ΚΤΕ Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Ενέργειας για το θέµα της τοποθέτησης φωτοβολταϊκών
από αγρότες.

24) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στις κα-
ταγγελίες υπαλλήλων της ∆ΕΗ, που φθάνουν στο σωµατείο, για
συνδικαλιστή από την Περιφέρεια Πελοποννήσου, ο οποίος φαί-
νεται να αµείβεται µε υπερβολικό ποσό.

25) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, στο οποίο αναφέρεται, ότι γρά-
φτηκαν στους εκλογικούς καταλόγους µετανάστες µε ψεύτικες

διευθύνσεις χωρίς να ελεγχθούν από το Υπουργείο Εσωτερικών.

26) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στους χι-
λιάδες επαγγελµατίες οπλίτες που δεν έχουν µονιµοποιηθεί
ακόµα στις Ένοπλες ∆υνάµεις κ.λπ..

27) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στο γεγο-
νός ότι το υπουργικό συµβούλιο της Τουρκίας ενέκρινε την
έρευνα για την επέκταση των χωρικών µας υδάτων, ως προς το
θέµα της συνεκµετάλλευσης του Αιγαίου.

28) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά, µε την οποία η Οµοσπονδία Φορτηγών Αυτοκι-
νητιστών Ελλάδος ∆ιεθνών Μεταφορών εκφράζει τη διαµαρτυρία
της για την υπουργική απόφαση Τ. 1861/34/Β0019/2008, σχετικά
µε την υποχρέωση χωριστής καταγραφής εσόδων - εξόδων της
διαχείρισης του καθεστώτος TIR.

29) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά, µε την οποία η Ένωση Κύριου Προσωπικού του
Παιδαγωγικού Ινστιτούτου εκφράζει τη διαµαρτυρία του για την
συρρίκνωση του Π.Ι. κ.λπ..

30) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στην
εγκράτεια του Πενταγώνου για την συµφωνία Παπανδρέου και
Ερντογάν για το Αιγαίο.

31) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στο ότι,
εφεξής, θα απαιτούνται πάνω από τριάµισι χρόνια για να πάρει
ένας δηµόσιος υπάλληλος το εφάπαξ.

32) Ο Βουλευτής Καβάλας κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά, µε την οποία τα Σωµατεία Πρακτόρων ΟΠΑΠ από
διάφορους νοµούς ανά την Επικράτεια αιτούνται επαναρρύθµιση
µε ευνοϊκούς όρους των οφειλών από πρακτορεία που καταβάλ-
λουν τις οφειλές τους κ.λπ..

33) Ο Βουλευτής Αττικής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ κατέθεσε
αναφορά, µε την οποία το Εκπαιδευτικό Προσωπικό Ακαδηµιών
Εµπορικού Ναυτικού αιιτείται την ένταξη των Ακαδηµιών Εµπο-
ρικού Ναυτικού στο Υπουργείο Παιδείας και ∆ιά Βίου Μάθησης,
ώστε οι ακαδηµίες να λειτουργήσουν ως σύγχρονα ιδρύµατα.

34) Ο Βουλευτής Αττικής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ κατέθεσε
αναφορά, µε την οποία ο ∆ήµος Καλυβίων - Θορικού Νοµού Ανα-
τολικής Αττικής αιτείται τη στελέχωση του Κέντρου Υγείας Κα-
λυβίων µε ελεγκτές για τα ταµεία κ.λπ..

35) Ο Βουλευτής Λακωνίας κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά, µε την οποία αιτείται τη συνέχιση της λειτουρ-
γίας της ∆ηµόσιας Υπηρεσίας Οικονοµικών, Σκάλας, του ∆ήµου
Ευρώτα Νοµού Λακωνίας.

36) Ο Βουλευτής Λακωνίας κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά, µε την οποία ο ∆ήµαρχος Γυθείου Νοµού Λακω-
νίας αιτείται τη συνέχιση της λειτουργίας της ∆ηµόσιας Υπηρε-
σίας Οικονοµικών Γυθείου.

37) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στην κα-
ταγγελία µίας κατοίκου από τα Βραχνέικα Νοµού Αχαΐας γιατί
δεν φτάνει η αλληλογραφία στο σπίτι της.

38) Η Βουλευτής Καρδίτσης κ. ΜΑΡΙΑ ΘΕΟΧΑΡΗ κατέθεσε
αναφορά, µε την οποία ο Σύλλογος Πολύτεκνων Γονέων Νοµού
Καρδίτσας εκφράζει τη διαµαρτυρία του για τη φηµολογούµενη
επικείµενη κατάργηση του επιδόµατος για το τρίτο παιδί κ.λπ..
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39) Οι Βουλευτές, Α’ Αθηνών κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ και Β’
Αθηνών κ. ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ - Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ κατέθεσαν ανα-
φορά, µε την οποία η Ανώτατη Συνοµοσπονδία Πολυτέκνων Ελ-
λάδος εκφράζει τη διαµαρτυρία της για τις µειώσεις των
επιδοµάτων και την φορολογική επιδροµή εις βάρος τους.

40) Ο Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΑΛΕΥΡΑΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία το Εκπαιδευτικό Προσωπικό Ακαδη-
µιών Εµπορικού Ναυτικού αιτείται την ένταξη των Ακαδηµιών
Εµπορικού Ναυτικού στο Υπουργείο Παιδείας και ∆ιά Βίου Μά-
θησης.

41) Οι Βουλευτές, Α’ Αθηνών κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ και Β’
Αθηνών κ. ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ - Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ κατέθεσαν ανα-
φορά, µε την οποία η Οµοσπονδία Φορτηγών Αυτοκινητιστών Ελ-
λάδος ∆ιεθνών Μεταφορών εκφράζει τη διαµαρτυρία της για το
ζήτηµα της ασφάλισης και του προϋπολογισµού εσόδων εξόδων
διαχειρίσεως δελτίων TIR.

42) Οι Βουλευτές, Λέσβου κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΚΟΠΕΛΙΤΗΣ και Β’
Αθηνών κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΡΩΤΟΥΛΗΣ κατέθεσαν αναφορά, µε την
οποία η Β’ Ένωση Λειτουργών Μέσης Εκπαίδευσης ∆ωδεκανή-
σου εκφράζει τη διαµαρτυρία της για την ολοκληρωτική έλλειψη
κοινωνικής πολιτικής για τις ευπαθείς οµάδες του πληθυσµού.

43) Οι Βουλευτές, Β’ Αθηνών κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΡΩΤΟΥΛΗΣ και
Νοµού Αττικής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ κατέθεσαν αναφορά µε την
οποία οι αντιπρόσωποι του Τµήµατος Ελληνικής Γλώσσας
Bergson στο Παρίσι αιτούνται να ανανεωθεί η απόσπαση των
δέκα εκπαιδευτικών που έκαναν αίτηση παραµονής.

44) Ο Βουλευτής Καρδίτσης κ. ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΤΑΛΙΑ∆ΟΥΡΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά, µε την οποία ο ∆ήµαρχος Μουζακίου Νοµού
Καρδίτσας αιτείται την αποκατάσταση των προστατευτικών ζαρ-
ζανέτ του ποταµού Παµίσου στο ∆ήµο του.

45) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στην άκαρπη σύ-
σκεψη µεταξύ της Υφυπουργού Εσωτερικών και Γενικών
Γραµµατέων Περιφερειών για το θέµα των απορριµµάτων της
Πάτρας.

46) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στις συµπλοκές µε-
ταναστών στην περιοχή Μποζαϊτικών στην Πάτρα.

47) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στην πρωτοβουλία
ενός ιδιώτη που ανέλαβε το βάψιµο του ∆ικαστικού Μεγάρου Πα-
τρών θέλοντας να κρατηθεί η ανωνυµία του.

48) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στην κριτική του
προέδρου ΣΕΒ Πελοποννήσου που ασκεί στην Κυβέρνηση για τα
οικονοµικά µέτρα που έχει λάβει.

49) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΝΑΚΟΣ κατέθεσε
αναφορά, µε την οποία το Εργατοϋπαλληλικό Κέντρο Βόλου
Τµήµα ΓΣΕΕ εκφράζει τη διαµαρτυρία του για τη διακοπή πλη-
ρωµών ιατρικών δαπανών από το Ταµείο Ασφάλισης Υπαλλήλων
Τραπεζών και Επιχειρήσεων Κοινής Ωφελείας, των ασφαλισµέ-
νων από τα ταµειακά διαθέσιµα των Σιδηροδροµικών σταθµών.

50) Ο Βουλευτής Ευβοίας κ. ΣΥΜΕΩΝ ΚΕ∆ΙΚΟΓΛΟΥ κατέθεσε
αναφορά, µε την οποία οι Εµπορικοί Σύλλογοι Λίµνης και Μα-
ντουδίου και Περιχώρων Νοµού Εύβοιας αιτούνται τη συνέχιση
της λειτουργίας της ∆ηµόσιας Οικονοµικής Υπηρεσίας Λίµνης.

51) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στη διαφωνία µε-
ταξύ της πρώτης και νυν διοίκησης της Μονάδας Σπαστικών

Παίδων για τη χαµένη ευκαιρία της Αχαΐας να αποκτήσει µία
υπερσύγχρονη µονάδα.

52) Η Βουλευτής Ευβοίας κ. ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ - ΠΑ-
ΠΑ∆ΑΚΗ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Πολιτιστικός Σύλ-
λογος Πηλίου Ευβοίας καταγγέλλει την υποχρηµατοδότηση των
περικοπών θέσεων και προσωπικού στον τοµέα της Υγείας που
έχουν αντίκτυπο στην ευρύτερη περιοχή του Πηλίου.

53) Η Βουλευτής Ευβοίας κ. ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ - ΠΑ-
ΠΑ∆ΑΚΗ κατέθεσε αναφορά µε την οποία οι µαζικοί φορείς της
νότιας Καρυστίας διαµαρτύρονται µε υπόµνηµα για την κατάρ-
γηση της ∆ΟΥ Καρύστου.

54) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στις έντονες δια-
µαρτυρίες των πολιτών που χρησιµοποιούν τις παραγλαύκειες
αρτηρίες εξαιτίας της ελλιπούς σήµανσης.

55) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στην συνέντευξη
του Γιάννη ∆ηµαρά ζητώντας συνεννόηση του αιρετού Περιφε-
ρειάρχη µε το ∆ήµαρχο ∆υτικής Αχαϊας για το θέµα διαχείρισης
απορριµάτων της Πάτρας.

56) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε ανα-
φορά, µε την οποία ο κ. Κανελλόπουλος Θεόδωρος, Συνδικαλι-
στής ∆ΕΗ εκφράζει τη διαµαρτυρία του για την επαναφορά των
εισοδηµατικών κριτηρίων για την χορήγηση των πολυτεκνικών
επιδοµάτων.

57) Ο Βουλευτής Καρδίτσης κ. ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΤΑΛΙΑ∆ΟΥΡΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά, µε την οποία ο Σύνδεσµος Βιοµηχανιών Θεσ-
σαλίας και Κεντρικής Ελλάδος ζητά την ενίσχυση των εξαγω-
γικών µεταποιητικών επιχειρήσεων εντάσσοντας την εισαγωγή
πρώτων υλών στις διαδικασίες απαλλαγής από το ΦΠΑ..

58) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στο γεγονός ότι µέ-
νουν χωρίς γιατρούς οι ασφαλισµένοι του ΙΚΑ για µία εβδοµάδα,
εξαιτίας αιτηµάτων των γιατρών που χρονίζουν.

59) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στο τεταµένο κλίµα
που επικρατεί στην Αγορά της Πάτρας από τη διαµάχη µεταξύ
των εµπόρων και υπαλλήλων για τις αποδοχές και το ωράριο.

60) Ο Βουλευτής Καρδίτσης κ. ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΤΑΛΙΑ∆ΟΥΡΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά, µε την οποία ο Σύνδεσµος Βιοµηχανιών Θεσ-
σαλίας και Κεντρικής Ελλάδος ζητά τριετή παράταση του χρόνου
καταβολής εξαµηνιαίων τοκοχρεωλυτικών δόσεων αποπληρω-
µής του δανείου για τις επιχειρήσεις που αντιµετωπίζουν πρό-
βληµα µετά την ένταξή τους στην ρύθµιση των οφειλών τους
στους Νοµούς Καρδίτσας και Τρικάλων.

61) Ο Βουλευτής Καρδίτσης κ. ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΤΑΛΙΑ∆ΟΥΡΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά, µε την οποία το Επιµελητήριο Καρδίτσας ζητά
τριετή παράταση χρόνου καταβολής των εξαµηνιαίων τοκοχρε-
ωλυτικών δόσεων αποπληρωµής των δανείων των επιχειρήσεων
που αντιµετωπίζουν πρόβληµα µετά την ένταξη τους στην ρύθ-
µιση των οφειλών τους.

62) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρει ότι δεν είναι ακόµα
γνωστός ο αριθµός των υπαλλήλων που θα µεταχθούν από τις
Περιφέρειες και τις Νοµαρχίες στους ∆ήµους και ποιο κόστος
θα έχει αυτή η µετάταξη κ.λπ..

63) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στην πρω-
τοβουλία ενός ιδιώτη που ανέλαβε το βάψιµο του ∆ικαστικού
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2692 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Μεγάρου Πατρών θέλοντας να κρατηθεί η ανωνυµία του.

64) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία το Εκπαιδευτικό Προσωπικό
Ακαδηµιών Εµπορικού Ναυτικού αιτείται την ένταξη των Ακαδη-
µιών Εµπορικού Ναυτικού στο Υπουργείο Παιδείας και ∆ιά Βίου
Μάθησης, ώστε να λειτουργήσουν οι Ακαδηµίες ως σύγχρονα
ιδρύµατα.

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 5944/04-11-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Νικολόπουλου Νικολάου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 50435-1/1-12-
2010 έγγραφο από τον Υφυπουργό Περιφερειακής Ανάπτυξης
και Ανταγωνιστικότητας η ακόλουθη απάντηση:
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2. Στην µε αριθµό 5965/05-11-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Αυγενάκη Ελευθέριου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. πρωτ. Βαθµός
Προτερ. 141104/ΙΗ/1-12-2010 έγγραφο από τον Υφυπουργό Παι-

δείας, ∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων η ακόλουθη απά-
ντηση:



2694 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

3. Στην µε αριθµό 6000/08-11-2010 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Γεωργιάδη Σπυρίδωνος – Αδώνιδος και Πλεύρη Αθανά-
σιου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 69174 /1-12-2010 έγγραφο από τον

Υφυπουργό Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ια-
κυβέρνησης η ακόλουθη απάντηση:
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4. Στην µε αριθµό 6010/08-11-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Αποστολάτου Βαϊτση δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 50811/1-12-2010

έγγραφο από τον Υφυπουργό Οικονοµίας, Ανταγωνιστικότητας
και Ναυτιλίας και η ακόλουθη απάντηση:



2696 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

5. Στην µε αριθµό 6085/11-11-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Μπεκίρη Μιχαήλ δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. πρωτ. Βαθµός Προτερ.

143714/ΙΗ/1-12-2010 έγγραφο από την Υφυπουργό Παιδείας, ∆ιά
Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:
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6. Στην µε αριθµό 6233/16-11-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Νικολόπουλου Νικολάου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 1033/1162079/

1-12-2010 έγγραφο από τον Υφυπουργό Οικονοµικών η ακό-
λουθη απάντηση:



2698 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Επίκαιρες Ερωτήσεις πρώτου κύκλου:
Θα συζητηθεί η τρίτη µε αριθµό 343/13.12.2010 επίκαιρη ερώ-

τηση του Βουλευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Άγγελου Τζέκη προς τους Υπουργούς Εσωτερικών, Αποκέντρω-
σης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης και Οικονοµικών, σχετικά
µε την καταβολή των δεδουλευµένων των συµβασιούχων στο
∆ήµο Πολυγύρου του Νοµού Χαλκιδικής κ.λπ..

Κύριε Τζέκη, έχετε το λόγο για δύο λεπτά για να παρουσιά-
σετε την επίκαιρη ερώτησή σας.

ΑΓΓΕΛΟΣ ΤΖΕΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Είναι µία απλή ερώτηση, αλλά για ένα πολύ σηµαντικό ζήτηµα

που αφορά είκοσι εργαζόµενους του ∆ήµου Πολυγύρου του
Νοµού Χαλκιδικής, οι οποίοι προσελήφθησαν κανονικότατα µέσω
ΑΣΕΠ για να καλύψουν εποχικές ανάγκες του συγκεκριµένου
δήµου, αλλά µέχρι σήµερα που µιλάµε και σύµφωνα και µε την
απόφαση του επιτρόπου του Ελεγκτικού Συνεδρίου, δεν έχουν
πληρωθεί.

Επειδή πιστεύουµε ότι αυτός που εργάζεται απαιτεί το µισθό
για να µπορέσει να ζήσει αυτός και η οικογένειά του -και µπρο-
στά, βέβαια, στις εορτές που έρχονται και την Πρωτοχρονιά- θα
πρέπει η Κυβέρνηση, κατά την άποψή µας, κυρία Πρόεδρε -αλλά
και το νόµιµο αυτό είναι, αυτός που δουλεύει να πληρώνεται- να
δώσει µία απλή απάντηση ότι άµεσα θα πληρωθούν οι είκοσι ερ-
γαζόµενοι του ∆ήµου Πολυγύρου. Η σύµβασή τους είναι ορι-
σµένου χρόνου.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Σας ευχαριστώ. Ήσα-
σταν πολύ σύντοµος.

Στην επίκαιρη ερώτησή σας θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εσω-
τερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης κ. Γε-
ώργιος Ντόλιος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-
ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Πράγµατι, κύριε
Τζέκη, είναι ένα υπαρκτό θέµα, ένα σοβαρό θέµα, το οποίο το
αντιµετωπίζουµε και µε σοβαρότητα και µε τη δέουσα λεπτότητα.

Κατά την άποψή µας, σύννοµα έγιναν οι προσλήψεις αυτών
των συµβασιούχων ορισµένου χρόνου και η σχετική νοµοθεσία
αναφέρει ότι δεν απαιτείται έγκριση από την πράξη Υπουργικού
Συµβουλίου για να προσληφθούν αυτοί οι άνθρωποι. Απαιτείται
µόνο έγκριση από το Γενικό Γραµµατέα της Περιφέρειας, η
οποία υπήρξε. Ο δήµος προχώρησε στην πρόσληψη αυτών των
συµβασιούχων, αλλά υπήρξε αρνητική απάντηση από τον επί-
τροπο του Ελεγκτικού Συνεδρίου.

Όπως θα γνωρίζετε, το Υπουργείο µας δεν υπεισέρχεται στις
πράξεις αυτής της υπηρεσίας. Αρµόδιο Υπουργείο είναι το
Υπουργείο ∆ικαιοσύνης. Ωστόσο, ασχοληθήκαµε συστηµατικά
µε το θέµα και ήδη η υπηρεσία έχει ετοιµάσει έγγραφο µε το
οποίο ενηµερώνει τον επίτροπο του Ελεγκτικού Συνεδρίου για
τις απόψεις µας, έγγραφο το οποίο κοινοποιεί και στο Υπουργείο
∆ικαιοσύνης.

Η επιχειρηµατολογία του επιτρόπου είναι ότι δεν είναι εποχι-
κές, αλλά είναι πάγιες οι ανάγκες. Η σχετική νοµοθεσία δεν ανα-
φέρεται µόνο σε εποχικές ανάγκες, αλλά και σε πρόσκαιρες
ανάγκες. Πρόσκαιρες ανάγκες προκύπτουν και εκτάκτως, παρα-
δείγµατος χάριν, όταν υπάρχει ασθένεια αρκετών µονίµων υπαλ-
λήλων της συγκεκριµένης υπηρεσίας, κάτι στο οποίο αναφέρεται
ο ∆ήµος Πολυγύρου. Και επί των απόψεων αυτών, ελπίζουµε ότι
θα σκύψει ο επίτροπος και το Ελεγκτικό Συνέδριο, έτσι ώστε να
αντιµετωπιστεί το ζήτηµα.

Όπως αντιλαµβάνεστε, δεν µπορεί να υπάρξει µία ευθεία πα-
ρέµβαση σ’ αυτήν την υπηρεσία από την Κυβέρνηση γιατί αυτό
δεν το επιτρέπει το υπάρχον θεσµικό πλαίσιο. Ωστόσο, επανα-
λαµβάνω, ότι για εµάς το θέµα είναι πολύ σοβαρό. Οι εργαζόµε-
νοι αυτοί πρέπει να πληρωθούν όσο το δυνατόν συντοµότερα.
Επίσης, πρέπει να σας πω ότι δεν υπάρχει, κατά την άποψή µας,
κανένα ενδεχόµενο να µην πληρωθούν εν τέλει για τη δουλειά
την οποία προσέφεραν.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Σας ευχαριστώ.
Το λόγο έχει ο ερωτών Βουλευτής κ. Άγγελος Τζέκης.
ΑΓΓΕΛΟΣ ΤΖΕΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Περίµενα µία ξεκάθαρη απάντηση από την Κυβέρνηση ότι

αυτοί οι είκοσι εργαζόµενοι θα πληρωθούν. ∆εν είναι ζήτηµα αλ-
ληλοκάλυψης ευθυνών. Η ευθύνη της Κυβέρνησης είναι συλλο-
γική. Και βέβαια, αναφέρει µέσα ο επίτροπος ότι εδώ πρόκειται
για πάγιες και διαρκείς ανάγκες του ∆ήµου Πολυγύρου. Και εδώ
ακριβώς είναι η δικιά µας πολιτική πρόταση ότι όλοι αυτοί που
καλύπτουν αυτές τις ανάγκες πρέπει να είναι και µόνιµο προσω-
πικό.

Αφ’ ης στιγµής, όµως, έγινε η πρόσληψη µέσω του ΑΣΕΠ για
οχτάµηνη σύµβαση, δεν µπορεί να έρχεται η Κυβέρνηση, κυρία
Πρόεδρε, και να λέει ότι δεν µπορούµε να εισέλθουµε στη δικαι-
οδοσία µίας υπηρεσίας, όταν αυτό το Υπουργείο Εσωτερικών σε
συνεργασία µε το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης βλέπει ότι υπάρχει ένα
σοβαρό πρόβληµα, που είναι η άρνηση του επιτρόπου του Ελε-
γκτικού Συνεδρίου να πληρωθούν οι συγκεκριµένοι είκοσι εργα-
ζόµενοι στο ∆ήµο Πολυγύρου µε οχτάµηνη σύµβαση. Πέρασαν
τώρα τέσσερις µήνες, πάµε στον πέµπτο, δεν πληρώνονται και η
Κυβέρνηση λέει ότι θα κάνουµε γράµµα και προς το Υπουργείο
∆ικαιοσύνης µήπως τυχόν και πληρωθούν οι εργαζόµενοι.

Όχι! Είναι συγκεκριµένο. Εδώ υπάρχει -όπως είπατε κι εσείς-
η έγκριση από την αρµόδια υπηρεσία της περιφέρειας της κε-
ντρικής Μακεδονίας. Υπάρχει και το δικό σας έγγραφο, το οποίο
επικαλείται ο κύριος επίτροπος, το ν. 2190 και εσείς λέτε ότι δεν
ισχύουν τα συγκεκριµένα άρθρα όταν είναι για πρόσληψη τέ-
τοιου προσωπικού.

Άρα, δηλαδή, η Κυβέρνηση εδώ πρέπει να πάρει την ευθύνη.
Κι ευθύνη για εµάς, βέβαια, έχουν και οι εκλεγµένοι, οι οποίοι,
για να µπορέσουν να κάνουν το έργο τους, πηγαίνουν σε τέτοιου
είδους συλλογικές συµβάσεις, ενώ µπορούν να απατήσουν τη
µονιµοποίηση αυτού του προσωπικού που εργάζεται εδώ και
χρόνια σ’ αυτές τις συµβάσεις εργασίας και καλύπτουν πάγιες
και διαρκείς ανάγκες.

Ολοκληρώνοντας, κυρία Πρόεδρε, γιατί το ζήτηµα πραγµατικά
«καίει» αυτήν την ώρα, περιµένουµε εδώ τη διαβεβαίωση από την
Κυβέρνηση ότι τη ∆ευτέρα θα πληρωθούν οι είκοσι εργαζόµενοι
του ∆ήµου Πολυγύρου. ∆ιαφορετικά, τη ∆ευτέρα θα πάµε για
κατάληψη του δήµου. Και βέβαια θα είµαστε παρόντες κι εµείς
εκεί µαζί µε άλλους εργαζόµενους της περιοχής που δεν µπο-
ρούν να αποδεχθούν αυτά τα φαινόµενα. ∆εν φτάνει, δηλαδή,
µόνο η πολιτική της Κυβέρνησης που περικόπτει µισθούς, δικαι-
ώµατα ασφαλιστικά κ.λπ., έρχεται τώρα να πει σ’ αυτούς, οι
οποίοι εργάζονται νόµιµα, ότι δεν δικαιούστε τα δεδουλευµένα
σας.

Απαιτούµε, λοιπόν, να δώσετε την εντολή άµεσα τη ∆ευτέρα
να πληρωθούν οι είκοσι εργαζόµενοι του ∆ήµου Πολυγύρου.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Σας ευχαριστώ.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε το λόγο για τρία λεπτά για να δευτε-

ρολογήσετε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-

ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Το Ελεγκτικό Συ-
νέδριο, κύριοι συνάδελφοι, και ο επίτροπος δεν είναι Κυβέρνηση,
είναι η δικαιοσύνη και θα ήµασταν εκτεθειµένοι εάν επιχειρού-
σαµε να δώσουµε εντολή, την οποία θα είναι υποχρεωµένος ο
επίτροπος να υπακούσει.

Εµείς αυτό το οποίο λέµε είναι ότι οι εργαζόµενοι πρέπει να
πληρωθούν και θα πληρωθούν, µέσα από νόµιµες διαδικασίες.

ΑΓΓΕΛΟΣ ΤΖΕΚΗΣ: Ναι, αλλά έρχονται Χριστούγεννα.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-

ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Εµείς ενηµερώ-
νουµε για τις απόψεις τις υπηρεσίας µας τον επίτροπο,
κοινοποιούµε αυτή την ενηµέρωση στο Υπουργείο ∆ικαιοσύνης.
Εκτιµώ ότι ούτε και το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης έχει τη δυνατότη-
τα να κάνει µία ευθεία παρέµβαση και δεν θα την κάνει. Αλλά
πιστεύουµε ότι σε σύντοµο χρονικό διάστηµα, µε βάση τις
απόψεις της υπηρεσίας, ο επίτροπος θα επανεξετάσει το ζήτηµα
και θα υπάρξει θετική έκβαση.

ΑΓΓΕΛΟΣ ΤΖΕΚΗΣ: ∆ηλαδή, υπάρχει περίπτωση στο νέο έτος;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-
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ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Επαναλαµβάνω
και είµαι πολύ προσεκτικός, κύριε Τζέκη.

Το Ελεγκτικό Συνέδριο δεν είναι κυβέρνηση. Υποθέτω ότι δεν
θα έχετε την άποψη ότι η Κυβέρνηση οφείλει κάθε φορά που
ανακύπτει ένα τέτοιο ζήτηµα, να δίνει εντολή στη δικαιοσύνη να
πράξει αυτό το οποίο εντέλει η Κυβέρνηση. Αυτό θα οδηγούσε
σε µία κατάσταση την οποία κανένας από εµάς -και εσείς
πιστεύω προσωπικά- δεν θα την αποδεχόσασταν.

ΑΓΓΕΛΟΣ ΤΖΕΚΗΣ: Να δώσουν εντολή να πληρωθούν έναντι
τη ∆ευτέρα, για να µπορέσουν να κάνουν τις γιορτές τους.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Παρακαλώ, κύριε
Τζέκη, µη διακόπτετε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-
ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Εγώ συµµερίζο-
µαι και την ευαισθησία σας και να είστε βέβαιος ότι την ευαισθη-
σία αυτή την έχουµε κι εµείς και θα υπάρξουν επικοινωνίες και
µαζί σας και µε τους εργαζόµενους.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Συνεχίζουµε µε την
πρώτη µε αριθµό 334/13-12-2010 επίκαιρη ερώτηση της Β’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτού του Πανελλήνιου Σοσιαλι-
στικού Κινήµατος κ. Ροδούλας Ζήση προς τους Υπουργούς
Υποδοµών, Μεταφορών και ∆ικτύων και Εθνικής Άµυνας, σχετικά
µε την κατασκευή ανισόπεδου κόµβου στο Βελεστίνο κ.λπ..

Κυρία Ζήση, µπορείτε να παρουσιάσετε την επίκαιρη ερώτησή
σας.

ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ (Β’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευχαριστώ,
κυρία Πρόεδρε.

Η επίκαιρη ερώτησή µου, κυρία Πρόεδρε, είναι επανάληψη και
συµπύκνωση πολλών ερωτήσεων που έχω καταθέσει στη Βουλή
για ένα πολύ σηµαντικό έργο του Νοµού Μαγνησίας, ανάγκη και
απαίτηση των πολιτών της και κυρίως, των πολιτών του ευρύτε-
ρου ∆ήµου Βελεστίνου. Πρόκειται για την κατασκευή του ανισό-
πεδου κόµβου Βελεστίνου, έργο οδικής ασφάλειας και σοβαρή
υποδοµή περιφερειακής και βιώσιµης ανάπτυξης.

Γνωρίζετε, κύριε Υπουργέ, το έργο και την περιπέτειά του,
αφού έχετε επισκεφτεί την περιοχή και έχετε ασχοληθεί ο ίδιος
µε το θέµα. Από το Φεβρουάριο του 2003, όταν ήµουν Υφυ-
πουργός ΠΕΧΩ∆Ε, ήταν έτοιµες οι µελέτες για την κατασκευή
του έργου, µελέτες οι οποίες ανετράπησαν στη συνέχεια από τη
διακυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας µε κατάληξη τη δηµοπρά-
τηση του έργου τον Οκτώβριο του 2009, µε προϋπολογισµό 4
εκατοµµύρια ευρώ και εξασφαλισµένες πιστώσεις από το ΕΣΠΑ.

Παρά το γεγονός ότι τον Απρίλιο του 2010 υπεγράφη σύµβαση
µε τον ανάδοχο του έργου, η κατασκευή του κόµβου δεν έχει
ακόµα ξεκινήσει. Γιατί; ∆ιότι για την έναρξη των εργασιών απαι-
τείται η απόδοση στον ανάδοχο των υπό απαλλοτρίωση εκτά-
σεων, που έχουν συνολικό εµβαδόν, δηµόσιες και ιδιωτικές µαζί,
περίπου δεκαεπτάµισι στρέµµατα.

Το πρόβληµα των καθυστερήσεων οφείλεται σαφώς στο γε-
γονός ότι η προηγούµενη κυβέρνηση προκήρυξε το έργο χωρίς
να έχουν προχωρήσει καθόλου οι απαιτούµενες απαλλοτριώσεις
για την κατασκευή του. Όµως, τι πρόκειται να κάνει η σηµερινή
Κυβέρνηση, κύριε Υπουργέ, για να ολοκληρωθούν οι απαλλο-
τριώσεις δηµοσίων και ιδιωτικών εκτάσεων;

Οι απαλλοτριώσεις που πρέπει να γίνουν στο χώρο του εργο-
στασίου αρµάτων, ο διάλογος και οι αντιρρήσεις µεταξύ του
Υπουργείου Υποδοµών και του Υπουργείου Εθνική Άµυνας για
την παραχώρηση της συγκεκριµένης έκτασης του χώρου του ερ-
γοστασίου ή για τη διαδικασία αναγκαστικών απαλλοτριώσεων
ή τη διαδικασία εξωδικαστικής εξαγοράς, κατασπαταλούν ωφέ-
λιµο χρόνο και καθυστερούν το έργο. Ποιος είναι ο διυπουργικός
συντονισµός, κύριε Υπουργέ, για το συγκεκριµένο θέµα και εν
τέλει, οι αποφάσεις σας και το χρονοδιάγραµµα ολοκλήρωσης
αυτής της διαδικασίας;

Πιστεύουµε στην ασφάλεια του Στρατού και του εργοστασίου
αρµάτων, καθώς και στο αίτηµα του Υπουργείου Εθνικής Άµυ-
νας για την αντιπληµµυρική προστασία του 304 ΠΕΒ. Αυτή η προ-
στασία είναι αίτηµα της ευρύτερης περιοχής, είναι τεχνική
απαίτηση του έργου, είναι τελικά προστασία και ασφάλεια για
όλους. Όµως, παρ’ ότι έχει ανατεθεί η µελέτη το έργο της αντι-
πληµµυρικής προστασίας δεν έχει ενταχθεί σε χρηµατοδοτικό

πλαίσιο. ∆εν ξέρουµε, δηλαδή, αν το έργο αυτό µπορεί να γίνει.
Μπορείτε, κύριε Υπουργέ, να µας δώσετε οικονοµικά στοιχεία

του έργου και συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα;
Και τέλος, η επίκαιρη ερώτησή µου εκφράζει την απορία, κύριε

Υπουργέ, εάν έχουν γίνει από το Υπουργείο σας εκείνες οι πρά-
ξεις και οι συντονισµένες διαδικασίες, ώστε να είστε σε θέση σή-
µερα να µου δώσετε συγκεκριµένη απάντηση για όλα τα στοιχεία
φυσικού και οικονοµικού αντικειµένου, αλλά και χρονοδιαγράµ-
µατος της κατασκευής του ανισόπεδου κόµβου του Βελεστίνου.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κι εγώ σας ευχαριστώ.
Στην επίκαιρη ερώτηση της κ. Ζήση θα απαντήσει τώρα ο Υφυ-

πουργός κ. Μαγκριώτης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Μεταφο-

ρών και ∆ικτύων): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Έχει απόλυτο δίκιο η κ. Ζήση. Το έργο ήταν έτοιµο για να εντα-

χθεί και να δηµοπρατηθεί από το 2003. ∆υστυχώς, όµως και για
πολλά άλλα έργα η απελθούσα κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρα-
τίας δεν έπραξε το καθήκον και αυτό που είχε υποχρέωση. ∆η-
µοπράτησε το έργο παραµονές των εκλογών του 2009, αφού
πέρασαν έξι χρόνια, περίπου, ένα έργο το οποίο είναι ενταγµένο
στο σχεδιασµό των Μεσογειακών Αγώνων. Απολύτως αναγκαίο
και για την ασφαλή και γρήγορη µετακίνηση των ανθρώπων και
την µεταφορά των εµπορευµάτων, αλλά και την υποστήριξη των
Μεσογειακών Αγώνων.

Το προκήρυξε παραµονές εκλογών και η ηµεροµηνία της δη-
µοπράτησης ήταν µάλιστα 20 Οκτώβρη του 2009. Αρχές του χρό-
νου υπήρξε ανάδοχος και διασφαλίστηκαν οι πόροι από το
Πρόγραµµα ∆ηµοσίων Επενδύσεων από τη δική µας πλευρά. ∆υ-
στυχώς, όµως, όπως και σε πολλά άλλα δηµόσια έργα η απελ-
θούσα κυβέρνηση όταν τα δηµοπρατούσε, τα δηµοπρατούσε
χωρίς ωριµότητα. Και ένα βασικό στοιχείο της ωριµότητας ενός
έργου είναι οι ελεύθεροι χώροι για να αναπτυχθούν τα εργοτά-
ξια και να κατασκευαστεί το έργο.

Εδώ το έργο θα κατασκευαστεί σε περίπου δεκαεπτά στρέµ-
µατα εκ των οποίων τα δεκατέσσερα περίπου στρέµµατα ανή-
κουν στο ΤΕΘΑ, δηλαδή στο Ταµείο Εθνικής Άµυνας και τα
υπόλοιπα σε ιδιώτη. Για τα µεν τέσσερα περίπου στρέµµατα που
ανήκουν σε ιδιώτη έχει κινηθεί κανονικά η διαδικασία από τη δική
µας πλευρά και εντός των ηµερών ολοκληρώνεται η διαδικασία
της απαλλοτρίωσης.

Όµως, το εργοτάξιο δεν µπορεί να αναπτυχθεί αν δεν είναι
ελεύθερος και ο χώρος από το ΤΕΘΑ. Από την αρχή του χρόνου
στην επικοινωνία που είχαµε µε το ΤΕΘΑ µας είπαν –και αυτή
πλέον είναι η επιλογή από την πλευρά τους, λόγω και των άλλων
δηµοσιονοµικών περιορισµών που υπάρχουν και δεν έχουν τα
αναγκαία κονδύλια να αναπτύξουν τις δικές τους αναγκαίες επεν-
δυτικές δραστηριότητες, τις αναγκαίες για το στρατό και τις ευ-
ρύτερες δραστηριότητές του- πως χρειάζεται την αντίστοιχη
αποζηµίωση.

Κινήσαµε πράγµατι τη διαδικασία της απαλλοτρίωσης, έχει
βγει κοινή συναινέσει. Το συνολικό κόστος είναι περίπου 250.000
ευρώ, τα οποία υπάρχουν διαθέσιµα από την πλευρά του Υπουρ-
γείου Υποδοµών σε κωδικό και προχωρά αυτή η διαδικασία.

Υπάρχει, όµως, ένα θέµα. Η κατασκευή έργων στην περιοχή
τα προηγούµενα χρόνια από το πρώην ΥΠΕΧΩ∆Ε συντείνει στο
να πληµµυρίζει, όταν έχουµε έντονες βροχοπτώσεις, το στρατό-
πεδο και να παρουσιάζονται πάρα πολλά προβλήµατα και στη
λειτουργία της παραγωγικής µονάδας, που είναι πολύ σηµαντική
για τον ελληνικό στρατό. Εύλογο, λοιπόν, το αίτηµα να κατα-
σκευαστεί ένα αντιπληµµυρικό έργο το οποίο θα προστατεύει και
το στρατόπεδο, αλλά θα προστατεύει και την ευρύτερη περιοχή
και τα νερά του. Με την τάφρο, που είναι ενταγµένη στη µελέτη
που εκπονούµε, θα παροχετεύονται τα νερά στη Λίµνη Κάρλα, η
οποία τις επόµενες ηµέρες θα ξεκινήσει πλέον να δέχεται νερά
και από τα αντλιοστάσια του Πηνειού.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υφυπουργού)

Αυτός είναι ο σχεδιασµός από τη δική µας πλευρά και είµαστε
απολύτως σύµφωνοι µε το ΤΕΘΑ και το Υπουργείο Εθνικής Άµυ-
νας. Χθες είχαµε, αγαπητοί συνάδελφοι, µία συνάντηση.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Έχετε και τη δευτερο-
λογία σας, κύριε Υφυπουργέ, για να µιλήσετε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Μεταφο-
ρών και ∆ικτύων): Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Έχει υπερβεί ο χρόνος
σας. Υπήρξε ένα µπλοκάρισµα του ρολογιού στην αρχή. Έχετε
µιλήσει υπέρ αρκετά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Μεταφο-
ρών και ∆ικτύων): Με συγχωρείτε.

Χθες οριστικοποιήσαµε αυτό το σχεδιασµό. Σήµερα το
απόγευµα έχω συνάντηση µε τον κ. Χρυσοχοΐδη και πιστεύω ότι
θα δοθεί και η οριστική λύση.

Πρόθεση, πάντως, της Κυβέρνησης είναι, αφού υπάρχει και ο
ανάδοχος και το έργο είναι αναγκαίο, άµεσα να διασφαλιστούν
οι πόροι για την κατασκευή –το τονίζω αυτό- του αντιπληµ-
µυρικού. Για την κατασκευή του έργου και της απαλλοτριώσεις
τόσο του ιδιωτικού, όσο και του χώρου του Υπουργείου Εθνικής
Άµυνας οι πόροι είναι διασφαλισµένοι.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Σας ευχαριστούµε,

κύριε Μαγκριώτη.
Το λόγο έχει η ερωτώσα Βουλευτής και Αντιπρόεδρος της

Βουλής κ. Ροδούλα Ζήση.
ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ (Β’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κύριε

Υπουργέ, κύριε Γιάννη Μαγκριώτη, ήταν στα πρώτα κοινοβου-
λευτικά µας βήµατα που συναντηθήκαµε στην άποψη της περι-
φερειακής ανάπτυξης στο στόχο «η Ελλάδα των Περιφερειών»
και χαίροµαι που είναι και ο Υπουργός Εσωτερικών σήµερα εδώ.

Είναι σήµερα που παλεύουµε –και χρησιµοποιώ τα δικά σας
λόγια όταν επισκεφτήκατε το Βελεστίνο και το Βόλο- για το ξε-
πέρασµα της παρούσας κρίσης και συµφωνούµε στη δηµιουρ-
γία αναχωµάτων στην ύφεση και σε µια αναπτυξιακή επίθεση µε
τις δηµόσιες αναπτυξιακές υποδοµές σηµαντικούς µοχλούς ανά-
καµψης της οικονοµίας και την περιφερειακή ανάπτυξη -όπως εί-
πατε- στις πρώτες θέσεις των απόλυτων προτεραιοτήτων µας.

Το πολύπαθο αυτό έργο του κόµβου του Βελεστίνου, που έχει
διαχρονικό πρόβληµα σχεδιασµού, απαλλοτριώσεων και πόρων,
δεν αποτελεί, κύριοι Υπουργοί, δυνατό αρµό στον ιστό των πε-
ριφερειακών υποδοµών για την ανάπτυξη, τον τουρισµό, το
εµπόριο, τις µεταφορές, την ποιότητα ζωής;

Θα µπορούσα ως µηχανικός να σας µιλήσω για τις τεχνικές λε-
πτοµέρειες, τα λάθη, τις ευθύνες, τη δεοντολογία, τις παραλεί-
ψεις και τις εναλλακτικές προτάσεις. Όµως, αν το έκανα αυτό
µαζί σας, κύριε Υπουργέ, θα καταλήγαµε στο θέµα: πολιτική βού-
ληση, αποφασιστικότητα, προτεραιότητα και βέβαια στο «δει δη
χρηµάτων».

Γι’ αυτό κάνω έκκληση στην ευαισθησία σας για την ελληνική
περιφέρεια και για το ∆ήµο Ρήγα Βελεστινλή. Κάνω έκκληση
στην πολιτική σας υπευθυνότητα και στην πολιτική σας επάρκεια
και σας ζητώ την αλήθεια των στοιχείων σας και του προγραµ-
µατισµού σας. Καλύτερα την αλήθεια που πικραίνει, που µας
κάνει να υποµένουµε, παρά τις νέες υποσχέσεις, που συνιστούν
προσωρινή ελπίδα και ανακούφιση και στην ουσία σηµατοδοτούν
αναβολές ή καλένδες.

Υπάρχουν τα χρήµατα για την αντιπληµµυρική προστασία,
κύριε Υπουργέ; Είναι όντως προτεραιότητα η πράσινη ανάπτυξη;
Είναι προτεραιότητα η περιβαλλοντική θωράκιση και η προστα-
σία της κυκλοφοριακής σύνδεσης του ανισόπεδου κόµβου του
Βελεστίνου; Υπάρχει απόφαση του Υπουργείου Υποδοµών να
ολοκληρώσει τις περιφερειακές υποδοµές;

Αν έτσι συµβαίνει, τότε η πολιτική σας δίνει ασφάλεια στους
πολίτες και οι λύσεις µπορούν να δοθούν. ∆όξα τω Θεώ και επι-
στηµονικό προσωπικό υπάρχει και έµψυχο υλικό υπάρχει και
εµπειρία υπάρχει. Πρέπει, όµως, να το αποδείξετε µε τις βέλτι-
στες πρακτικές σας και την αποτελεσµατικότητά σας.

Σε ένα πλαίσιο ασφάλειας, διαφάνειας και ευκαιριών, σε µια
στρατηγική ανάπτυξης µε σοβαρό βηµατισµό, ναι, η κρίση, κύριε
Υπουργέ, µπορεί να γίνει ευκαιρία και για τον ιδιωτικό και για το
δηµόσιο τοµέα της ανάπτυξης. Οι καθυστερήσεις, όµως και οι
αναβολές, οι καλές προθέσεις και οι επαναλήψεις των ερωτή-
σεων και των ίδιων απαντήσεων, είναι οι φυσικοί δολοφόνοι της

ανάπτυξης.
Επιµένω, κύριε Υπουργέ, πολιτικά, γιατί περιµένω και προσ-

δοκώ πολλά από την πολιτική και τις δυνατότητες της σηµερινής
Κυβέρνησης της χώρας. Γι’ αυτό θέλω τις συγκεκριµένες απα-
ντήσεις σε ό,τι αφορά στο χρονοδιάγραµµα του έργου του κόµ-
βου του Βελεστίνου, στο χρονοδιάγραµµα της ολοκλήρωσης των
απαλλοτριώσεων, στο χρονοδιάγραµµα της ολοκλήρωσης της
αντιπληµµυρικής προστασίας και στα οικονοµικά στοιχεία του
φυσικού αντικειµένου αυτού του έργου, του συνολικού αυτού
έργου, µε όλες τις εκφάνσεις, όλες τις ανάγκες, όλα τα επιµέ-
ρους τεχνικά έργα.

Και ξέρετε, κύριε Υπουργέ, οι απαντήσεις σας ακόµη κι αν
είναι λιτές–τις προτιµώ εγώ λιτές, αλλά συγκεκριµένες- ακόµη
και αν όπως σας είπα πριν κι αν δεν ευνοούν τις επιθυµίες µας
στο άµεσο χρονικό περιβάλλον, θα σηµατοδοτήσουν την αλλαγή
σκέψης και δράσης, την αλλαγή στο µοντέλο ανάπτυξης, που
έχει ανάγκη η χώρα -για το οποίο έχει κάνει πολλές φορές επί-
κληση η Κυβέρνηση- το οποίο στηρίζω και υιοθετώ µε όλες µου
τις δυνάµεις στις καθηµερινές, αν θέλετε, πρακτικές και στη λει-
τουργία µας.

Για τη βιωσιµότητα και την ολοκλήρωση αυτών των έργων,
χρειάζονται σοβαρές, υπεύθυνες αποφάσεις, σοβαρά και συ-
γκεκριµένα στοιχεία, για να µπορέσουµε όλοι µαζί να προχωρή-
σουµε. Γιατί δεν είναι µόνο οι Μεσογειακοί Αγώνες, απ’ όπου
αναγκαστικά, λόγω της κρίσης, γίνονται εκπτώσεις στα έργα και
δεχόµαστε κάθε φορά τις αρνήσεις για την ολοκλήρωση κάποιων
έργων, όπως στην προκειµένη περίπτωση το Μεσογειακό Χωριό
και ίσως και άλλα έργα. ∆εν είναι µόνο αυτό. Είναι το µέλλον της
ελληνικής περιφέρειας. Είναι έργα πνοής για τον τόπο. Είναι οι
µοχλοί ανάκαµψης της οικονοµίας µας οι δηµόσιες επενδύσεις,
αλλά βεβαίως και το ασφαλές οικονοµικό και κοινωνικό πλαίσιο
και για τη δυνατότητα και των ιδιωτικών επενδύσεων προς όφε-
λος των πολιτών, των κατοίκων και της ποιότητας ζωής.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Σας ευχαριστώ.
Ο κ. Μαγκριώτης έχει το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Μεταφο-

ρών και ∆ικτύων): Είναι καταιγιστικά τα θέµατα που θέτει η
κυρία συνάδελφος και ο χρόνος δεν επαρκεί να απαντήσω σε
όλα.

Γνωρίζω πάρα πολύ καλά, όπως και όλοι οι συνάδελφοι της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ πως βούληση της Κυ-
βέρνησης είναι η περιφερειακή ανάπτυξη. Άλλωστε ο «ΚΑΛΛΙ-
ΚΡΑΤΗΣ», που ξεκινά την ελπιδοφόρα πορεία του σε λίγες µέρες,
θα είναι ο βασικός µοχλός της τοπικής και περιφερειακής ανά-
πτυξης, αυτός που θα οργανώσει τις δυνάµεις στις περιφέρειες,
γιατί ο άνθρωπος της περιφέρειας ξέρει καλύτερα τα προβλή-
µατα και τις προτεραιότητές του.

Απαντώ, λοιπόν, ακόµη πιο συγκεκριµένα, τονίζοντας πως δεν
είναι απλώς βούληση της Κυβέρνησης, γιατί από το 2003 –και το
γνωρίζετε εσείς καλά, γιατί ήσασταν τότε στην ηγεσία του ΥΠΕ-
ΧΩ∆Ε- υπάρχει σχεδιασµός και προτεραιότητα και υπήρχε και
ετοιµότητα. Αν η κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας συνέχιζε
αυτό τον προγραµµατισµό το 2004 και δεν περίµενε τις παραµο-
νές, τα τελευταία εικοσιτετράωρα της προκήρυξης των εκλογών
του 2009, για να το δηµοπρατήσει και χωρίς ωριµότητα –όπως
τόνισα προηγούµενα- χωρίς δηλαδή ελεύθερα τα γήπεδα για να
αναπτυχθούν τα κατασκευαστικά µέτωπα, θα ήταν εδώ και χρό-
νια κατασκευασµένο και φυσικά θα ήταν σε χρήση και λειτουργία
σε όφελος των πολιτών, αλλά και της οικονοµικής δραστηριότη-
τας της περιοχής.

∆εν µένουµε, όµως, στη βούληση. Έχουµε το σχέδιο και σας
απαντώ πάρα πολύ συγκεκριµένα.

Τα χρήµατα για την κατασκευή του κόµβου είναι περίπου 2,5
εκατοµµύρια ευρώ. Είναι διασφαλισµένα από την πλευρά του
Υπουργείου Υποδοµών. Τα χρήµατα για τις απαλλοτριώσεις,
τόσο της ιδιωτικής έκτασης, που ολοκληρώνεται σε λίγες µέρες,
όσο και της δηµόσιας του ΤΕΘΑ, επίσης είναι διασφαλισµένα
από την πλευρά του Υπουργείου. Το πρόσθετο αίτηµα από πλευ-
ράς ΤΕΘΑ, το οποίο είναι λογικό για την κατασκευή του αντι-
πληµµυρικού, που καλύπτει τόσο το στρατόπεδο όσο και την
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ευρύτερη περιοχή και τροφοδοτεί µε πρόσθετα νερά τη λίµνη
Κάρλα, που αναπλάθει και αλλάζει όλο το περιβάλλον της πε-
ριοχής, οικολογικό, κοινωνικό, περιβαλλοντικό, αλλά και παρα-
γωγικό θα καλυφθεί. Υπάρχει ο σχεδιασµός από τη δική µας
πλευρά.

Χθες στην τελευταία σύσκεψη µε το Υπουργείο Εθνικής Άµυ-
νας συµφωνήσαµε. Και σήµερα το απόγευµα είναι η σύσκεψη µε
το Υπουργείο Περιφερειακής Ανάπτυξης για να ενταχθεί στο
Πρόγραµµα ∆ηµοσίων Επενδύσεων του 2011-2012 η κατασκευή
του αντιπληµµυρικού έργου, που συνολικά θα κοστίσει γύρω στα
14 εκατοµµύρια ευρώ. Προσέξτε, για ένα έργο 2,5 εκατοµµυρίων
ευρώ απαιτείται η κατασκευή ενός αντιπληµµυρικού έργου, αλλά
ευεργετικού και για την ευρύτερη περιοχή –και πρέπει να γίνει,
είναι και στον δικό µας σχεδιασµό- κόστους 14 εκατοµµυρίων
ευρώ.

Η µελέτη για το αντιπληµµυρικό ολοκληρώνεται σε λίγες
µέρες από την πλευρά του Υπουργείου Υποδοµών. Η δηµοπρά-
τησή του µπορεί να προχωρήσει προς το φθινόπωρο του 2011
και να ολοκληρωθεί στο τέλος του 2012.

Είµαι βέβαιος πως η συνεργασία των τριών Υπουργείων τις
επόµενες ώρες –να το πω έτσι πάρα πολύ απλά χαρακτηριστικά-
θα δώσει λύση και απάντηση στο θέµα και στις αρχές του νέου
έτους θα αρχίσει η κατασκευή του ανισόπεδου κόµβου στο Βε-
λεστίνο µε την πολυχρηστικότητά του.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Θα συζητηθεί η δεύτερη µε αριθµό 331/13.12.2010 επίκαιρη

ερώτηση του Βουλευτή της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Χρήστου Ζώη
προς τον Υπουργό Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονι-
κής ∆ιακυβέρνησης, σχετικά µε τις εκλογικές δαπάνες συνδυα-
σµών και υποψηφίων στις αυτοδιοικητικές εκλογές κ.λπ..

Ο κ. Ζώης έχει το λόγο για δύο λεπτά να αναπτύξει την επί-
καιρη ερώτησή του.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Θέλω να ευχαριστήσω τόσο το Προεδρείο όσο και τον

Υπουργό και τον Υφυπουργό, για την υποµονή που επιδείξατε
και για τη διευκόλυνση που µου παρείχατε.

Κυρία Πρόεδρε, θα θυµάστε προφανώς και εσείς πριν από λί-
γους µήνες τη συζήτηση που αναπτύχθηκε και εντός της Αιθού-
σης, αλλά και εκτός της Αιθούσης, σχετικά µε το νόµο που έφερε
προς ψήφιση ο κ. Ραγκούσης και η Κυβέρνηση για τις δαπάνες
και για τον έλεγχο των δαπανών εν όψει των αυτοδιοικητικών
εκλογών.

Ανεξαρτήτως των επιµέρους επιφυλάξεων, κύριε Υπουργέ,
σας θυµίζω ότι η Νέα ∆ηµοκρατία και άλλα κόµµατα, σας δώ-
σαµε τη συγκατάθεσή µας και ψηφίσαµε αυτό το σχέδιο νόµου
επί της αρχής. Θυµίζω, για να το συνδέσω µε την ερώτηση που
σας κατέθεσα, ότι η γενικότερή µας επιφύλαξη ήταν ότι ερχό-
µαστε ακριβώς λίγο πριν τις αυτοδιοικητικές εκλογές, νοµοθε-
τούµε αυστηρά, αυστηρότατα, υψώνουµε πάρα πολύ τον πήχη
των απαιτήσεων –και καλώς, λέω τώρα- και το στοίχηµα είναι να
περάσουµε όλοι πάνω από αυτό τον πήχη.

Έχει συσσωρευτεί τόση οργή στην κοινή γνώµη από την αδυ-
ναµία που επιδεικνύει ο πολιτικός κόσµος να αντιστοιχηθεί µε τις
αποφάσεις και τους νόµους που ψηφίζει ώστε θα συνιστούσε σο-
βαρό λάθος να επιδείξουµε και αυτή τη φορά ότι είµαστε κατώ-
τεροι των περιστάσεων.

Είµαι σίγουρος ότι διαβάσατε την επίκαιρη ερώτησή µου. Έχει
να κάνει µε την υπόθεση που είδε το φως της δηµοσιότητας µε
αφορµή τα δηµοσιεύµατα της εφηµερίδας «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ». ∆εν
σχολιάζω το γεγονός ότι ίσως αυτό θα έπρεπε να γίνει εκ µέρους
του Υπουργείου Εσωτερικών και ίσως είναι µία ευκαιρία, µία καλή
αφορµή να δούµε αν θα µπορούσε στο εξής το Υπουργείο Εσω-
τερικών να παίρνει την πρωτοβουλία και να µην περιµένουµε τα
δηµοσιεύµατα των εφηµερίδων και τα µέσα ενηµέρωσης να επι-
λαµβάνονται και να µας ενηµερώνουν.

Υπήρξε η περίπτωση δηµάρχων οι οποίοι δεν πήραν κωδικό
από την Κεντρική Βάση ∆εδοµένων του Υπουργείου Εσωτερικών.
Είναι σαφές ότι η διάταξη του άρθρου 10 είναι αναγκαστικού δι-
καίου. ∆εν υπάρχει διακριτική ευχέρεια κανενός να προβεί ή να

µην προβεί σ’ αυτό το άνοιγµα του κωδικού. Υποχρεούνται όλοι.
Είναι σαφής η διάταξη. Ενώ είναι προφανές ότι συνεπάγεται την
έκπτωση εκείνων των αιρετών προσώπων που δεν µπορούν να
δικαιολογήσουν τα ποσά που έχουν δαπανήσει ή εκείνων που
απέκρυψαν τα ποσά που έχουν δαπανήσει έχοντας ανοίξει κω-
δικό, δεν υπάρχει σαφής πρόβλεψη για το τι γίνεται όταν δεν
παίρνει κανείς έστω κωδικό. Βεβαίως ερµηνευτικά υπάρχει απά-
ντηση, όµως δεν είµαι εγώ που θα δώσω την απάντηση αυτή.

Εγώ θα περιµένω από την υπεύθυνη ηγεσία του Υπουργείου
Εσωτερικών και την Κυβέρνηση να δώσει την ερµηνεία της και
θα παρακαλούσα προκαταβολικώς να µην παραπέµψετε στις
ανεξάρτητες επιτροπές που βεβαίως κατά νόµο είναι αρµόδιες
για να επιβάλουν τις προβλεπόµενες κυρώσεις γιατί θα σας πω,
κύριε Υπουργέ, ότι αυτοί περιµένουν από σας να ερµηνεύσετε
αυτό το «κενό» του νόµου.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κι εµείς σας ευχαρι-

στούµε.
Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Ζώη θα απαντήσει ο Υπουργός

Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης κ.
Ραγκούσης.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-
ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Πριν ξεκινήσω την
απάντηση, θα µου επιτρέψετε να εκφράσω µε απόλυτο τρόπο
την αποδοκιµασία αλλά και την αγανάκτησή µας για τη χθεσινή
άνανδρη επίθεση εναντίον του κ. Χατζηδάκη και µάλιστα να το-
νίσω ότι αυτή η αποδοκιµασία δεν σχετίζεται πρωτίστως µε το
γεγονός ότι είναι µέλος του ελληνικού Κοινοβουλίου. ∆εν είναι
αποτέλεσµα µιας καλώς εννοούµενης κατά τα άλλα συναδελφι-
κής αλληλεγγύης, αλλά σχετίζεται πρωτίστως µε το γεγονός ότι
ο κ. Χατζηδάκης είναι άνθρωπος.

Μία γενικότερη και ανεξάρτητη από το χθεσινό θλιβερό γεγο-
νός παρατήρηση είναι ότι είναι δικαιολογηµένη η αγανάκτηση
των πολιτών και δικαιολογηµένα –πιστεύω- θεωρούν ότι βασικός
υπαίτιος που παραλίγο η χώρα να χρεοκοπήσει είναι η «γκρίζα»
πλευρά του κοµµατικού συστήµατος, είναι η «γκρίζα» πλευρά της
Μεταπολίτευσης. Στη δηµοκρατία όµως, σε µία ευνοµούµενη,
σύγχρονη, πολιτισµένη, δηµοκρατική πολιτεία και κοινωνία οι λο-
γαριασµοί των πολιτών µε τα κόµµατα λύνονται στις εκλογές και
όχι και σε καµµία απολύτως περίπτωση στους δρόµους χειροδι-
κώντας, ιδίως σε µία περίοδο όπου η Ελλάδα είναι σε πόλεµο οι-
κονοµικής επιβίωσης. Αν η Ελλάδα χάσει αυτό τον πόλεµο
οικονοµικής επιβίωσης, δεν θα υπάρξει νικητής στην Ελλάδα και
θα είναι ανυπολόγιστη η ζηµιά για ολόκληρο τον ελληνικό λαό. Σ’
αυτό τον πόλεµο οικονοµικής επιβίωσης ένα είναι το πολυτιµό-
τερο πολεµοφόδιο που έχει η χώρα, που έχει η Κυβέρνηση, που
έχει ο ελληνικός λαός στη διάθεσή του, η ενότητα και η προ-
σπάθεια του ελληνικού λαού.

Κύριε Ζώη, απαντώντας στην επίκαιρη ερώτησή σας θα ήθελα
να πω ότι πράγµατι µε το ν. 3870 που από κοινού συζητήσαµε
και σχεδόν στο σύνολό του από κοινού ψηφίσαµε τα περισσό-
τερα κόµµατα –όχι όλα- έχει γίνει µια πολύ έντονη και πολύ συ-
στηµατική προσπάθεια σ’ ένα χρονικό πλαίσιο που δεν το
επιλέξαµε εµείς. Αυτό είναι αλήθεια. Οι εκλογές των Οκτωβρίου
του 2009 βάσει των οποίων ο ελληνικός λαός µας ανέθεσε την
εντολή να κυβερνήσουµε τον τόπο για τα επόµενα χρόνια αλλά
και η υποχρεωτική πραγµατοποίηση εκλογών µέσα σ’ ένα χρόνο
ήταν ένα πράγµατι ασφυκτικό χρονικό πλαίσιο το οποίο –επανα-
λαµβάνω- δεν ήταν επιλογή µας.

Ψηφίζοντας το ν. 3870 θεσπίσαµε µια σειρά από διατάξεις κά-
νοντας πράγµατι µία προσπάθεια όσο το δυνατόν πιο συστηµα-
τική µπορούσαµε µε τα δεδοµένα εκείνης της περιόδου για να
κάνουµε µία ακόµη κίνηση, να φέρουµε ένα ακόµη αποτέλεσµα
στην προσπάθεια αναβάθµισης γενικότερα του πολιτικού συ-
στήµατος και της αυτοδιοίκησης και –γιατί όχι- να πλήξουµε συν-
θήκες και διαδικασίες που όλοι έχουµε από κοινού εντοπίσει και
οι οποίες στην πραγµατικότητα βάλλουν την ηθική υπόσταση της
πολιτικής γενικότερα αλλά και της αυτοδιοίκησης ειδικότερα.

Με το άρθρο 10 του συγκεκριµένου νόµου προβλέφθηκε
πράγµατι η υποχρέωση λήψης κωδικού απ’ όλους τους συνδυα-
σµούς για δήµους άνω των δέκα χιλιάδων κατοίκων. Σύµφωνα µε
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την παράγραφο 3 του άρθρου 15 –παρακαλώ εδώ να δώσετε τη
µεγαλύτερη προσοχή σας- απαγγέλλεται έκπτωση σε βάρος των
επικεφαλής των συνδυασµών και των υποψηφίων σε περίπτωση
συνδροµής των προϋποθέσεων της παραγράφου 5 περίπτωση
α’ του άρθρου 10. Η εν λόγω διάταξη ορίζει ότι σε περίπτωση µη
τήρησης της προβλεπόµενης διαδικασίας δηµοσιοποίησης των
εσόδων και των δαπανών των συνδυασµών και των υποψηφίων
στην κεντρική βάση δεδοµένων του Υπουργείου Εσωτερικών
καθώς και η απόκρυψη ή η αναληθής παράθεση των δηµοσιο-
ποιούµενων στοιχείων συνεπάγονται έκπτωση του επικεφαλής
του συνδυασµού και των υποψηφίων εάν το πραγµατικό ύψος
δαπανών υπερβαίνει κατά το 1/3 το ανώτατο επιτρεπτό όριο. Η
έννοια λοιπόν των διατάξεων αυτών είναι ότι η προαναφερθείσα
κύρωση επιβάλλεται εφόσον οι παραβάσεις έχουν συντελεστεί
σωρευτικά.

Σε κάθε περίπτωση –και παρ’ ότι είχατε µία αναφορά και µου
ζητήσατε να µην το κάνω αλλά πρέπει να το κάνω γιατί αυτό είναι
το σωστό και πρέπει οι συνάδελφοι ακόµα µια φορά να µας ακού-
σουν να το λέµε- αποκλειστικός αρµόδιος για τις ποινές που επι-
βάλλονται είναι οι Επιτροπές Ελέγχου δαπανών και αυτές, όπως
πολύ καλά γνωρίζετε, έχουν συγκροτηθεί ήδη σε κάθε περιφέ-
ρεια. Σ’ αυτές προεδρεύει ανώτατος δικαστικός λειτουργός, ο
πρόεδρος των εφετών του οικείου διοικητικού εφετείου και µε-
τέχουν εκπρόσωπος του Ελεγκτικού Συνεδρίου, του Νοµικού
Συµβουλίου του Κράτους, του Σ∆ΟΕ και ένας εκπρόσωπος της
ΤΕ∆Κ και της ΕΝΑΕ ανάλογα µε την περίπτωση και µε την προϋ-
πόθεση ότι δεν ήταν υποψήφιοι.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κι εγώ σας ευχαριστώ.
Θα µου επιτρέψετε να πω το αυτονόητο –και πιστεύω ότι σας

εκφράζω όλους- ότι και το Προεδρείο όχι απλά δεν συµφωνεί,
αλλά καταδικάζει τέτοιου είδους επιθέσεις από τους γνωστούς-
αγνώστους κάθε φορά που βεβηλώνουν, αν θέλετε, τις κινητο-
ποιήσεις των εργαζοµένων.

Κύριε Ζώη, έχετε το λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ: Θα συµφωνήσω, κυρία Πρόεδρε, ότι τέτοιου

είδους προβοκάτσιες κατά της ειρηνικής διαµαρτυρίας των συ-
µπολιτών µας έναντι της κυβερνητικής πολιτικής δεν βεβηλώνουν
µόνο το πρόσωπο που είναι αποδέκτης των επιθέσεων αλλά βε-
βηλώνουν συνολικά το δηµοκρατικό µας πολίτευµα.

Επανέρχοµαι στην επίκαιρη ερώτησή µου. Κύριε Υπουργέ, λυ-
πάµαι γιατί δεν διέκρινα την πρόθεση εκ µέρους σας να υπερα-
σπιστείτε το πόνηµά σας µε το ίδιο πάθος που το υπερασπιστή-
κατε όταν µας το φέρατε εδώ για συζήτηση και ψήφιση. Ποιος
είναι ο εγγυητής της τήρησης της νοµιµότητας; Οι αρµόδιες
προς κύρωση επιτροπές ελέγχου; Αν οι αρµόδιες επιτροπές κά-
νουν ότι δεν κατάλαβαν και αν οι αρµόδιες επιτροπές λένε «πε-
ριµένουµε να µας δώσει οδηγίες το Υπουργείο Εσωτερικών για
το τι κάνουµε σ’ αυτές τις περιπτώσεις», ποια θα είναι η συνέ-
πεια; Ποιος γίνεται καταγέλαστος; Οι αρµόδιες επιτροπές γίνο-
νται καταγέλαστες ή εµείς; Σας είπα από εκείνο εκεί το Βήµα ότι
νοµοθετώντας και σηκώνοντας τόσο τον πήχη πρέπει να είµαστε
έτοιµοι µετά τις εκλογές –ανατρέξτε στα Πρακτικά, έτσι ακριβώς
σας το είπα- να εφαρµόσουµε αυτό το νόµο, όσο αυστηρός και
αν είναι.

Εγώ δεν ήµουν τόσο αυστηρός πριν ψηφιστεί αυτός ο νόµος
όσο ήσασταν εσείς, τώρα όµως είµαι πολύ αυστηρός και ζητώ
το αυτονόητο, κύριε Υπουργέ. Θέλετε-δεν θέλετε, θα δώσετε ερ-
µηνεία του νόµου ή σ’ αυτήν την Αίθουσα ή έξω απ’ αυτήν την
Αίθουσα και πρέπει να το κάνετε σ’ αυτήν την Αίθουσα γιατί εδώ
µέσα πρέπει να λύνονται αυτά τα θέµατα. Αν δεν το κάνετε εδώ,
θα σας προσκαλέσουν και θα σας προκαλέσουν, κύριε Υπουργέ,
και δεν θα έχετε τρόπο διαφυγής.

Τι θα πει «το πολιτικό σύστηµα»; Σηκώνουµε τα χέρια ψηλά
γιατί δώσαµε την αρµοδιότητα να επιβάλλουν κυρώσεις οι αρ-
µόδιες επιτροπές αλλά στο πρώτο ερώτηµα που δηµόσια τέθηκε
δεν πήραµε θέση; Και τι µήνυµα στέλνουµε σε όσους ήταν νο-
µοταγείς και έσπευσαν να τηρήσουν τη νοµιµότητα; Ότι µπορούν
και αυτοί την επόµενη φορά να µην πάρουν κωδικό; Και να κά-
νουν τι; Να περιµένουν τις επιτροπές της άλλης εκλογικής ανα-
µέτρησης για να ξεχάσουν ή να δηλώσουν και αυτές αναρµόδιες

για το τι συνέβη; Εγώ θα σας έλεγα να πείτε και τι θα συµβεί όχι
µόνο για όσους ήταν υποψήφιοι και εξελέγησαν, αλλά και για
όσους ήταν υποψήφιοι και δεν εξελέγησαν, µη παίρνοντας και
αυτοί κωδικό, µη τηρώντας και αυτοί τη νοµιµότητα. Να πάµε
ακόµα πιο πέρα.

Με ποιο τρόπο δηλαδή διαφυλάσσουµε την αξιοπιστία µας;
Υψώνοντας τους τόνους κατά τη διάρκεια συζητήσεων νοµοθε-
τικών πρωτοβουλιών; Ή όταν πρέπει επιτέλους να εφαρµόσουµε
και να εγγυηθούµε την τήρηση της νοµιµότητας;

Η ερµηνεία είναι µια. Είναι δύσκολη και ακουµπάει υποψηφί-
ους όλων των παρατάξεων. Αλλά αυτή είναι η ερµηνεία, κύριε
Υπουργέ. Όταν δεν ανοίγεις κωδικό κατά µείζονα λόγο εκπίπτεις
και εσύ. Όταν παίρνεις κωδικό και αποκρύβεις να δηλώσεις πόσα
ξόδεψες, εκπίπτεις. Όταν δεν παίρνεις καθόλου κωδικό τι γίνεται;
Περιµένουµε από ποιον να πάρει την πρωτοβουλία; Περιµένουµε
ποιον; Εδώ δεν χρειάζεται καν να πάει κάποιος να καταγγείλει.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Πρέπει να ολοκληρώ-
σετε, κύριε Ζώη.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ: Ξέρετε ανοίγοντας τη βάση δεδοµένων ποιοι
δεν πήραν κωδικό. Ποιοι µας έγραψαν στα παλιά τους τα πα-
πούτσια.

Θέλετε να αναθεωρήσουµε το νοµοθέτηµά σας; Φέρτε µια αλ-
λαγή εδώ στη Βουλή. Αλλά ως τότε πρέπει να δώσετε τη σωστή
ερµηνεία του νόµου και κυρίως να δώσετε οδηγίες στις επιτρο-
πές για άµεση και απαρέγκλιτη τήρηση της νοµιµότητας.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Το λόγο έχει ο Υπουρ-

γός Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνη-
σης κ. Ραγκούσης.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-
ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Κύριε Ζώη, οµο-
λογώ ότι µε ξαφνιάσατε –και το οµολογώ αυτό- µε την ένταση
αλλά και το περιεχόµενο της ανταπάντησής σας.

Σύµφωνοι µπορεί να µην δώσατε ιδιαίτερη προσοχή σ’ αυτά
που σας είπα προηγουµένως, αλλά δεν νοµίζω ότι δεν έχετε
δώσε προσοχή στο άρθρο 15 του συγκεκριµένου νόµου το οποίο
µε υποχρεώνετε –παρ’ ό,τι θα στερηθώ ένα µεγάλο κοµµάτι του
χρόνου µου- να το διαβάσω για να ακούσετε και εσείς και να
ακούσουν και οι συνάδελφοι ότι αυτά τα οποία είπατε και µάλι-
στα µε πολύ έντονο τρόπο δεν στηρίζονται πουθενά, διότι το
άρθρο 15 είναι απολύτως ξεκάθαρο.

Ο τίτλος του άρθρου 15 είναι «έκπτωση από τα αιρετά αξιώ-
µατα». Λέει: Α) απαγγέλλεται έκπτωση από τα αξιώµατα του πε-
ριφερειάρχη και του δηµάρχου, όταν οι αντίστοιχοι συνδυασµοί
των οποίων είναι επικεφαλής, υπερβούν κατά το 1/3 το ανώτατο
επιτρεπτό όριο εκλογικών δαπανών, καθώς και όταν δεν υπο-
βληθούν στην επιτροπή του άρθρου 12 του παρόντος τα βιβλία
εσόδων-εξόδων και οι σχετικές αναλυτικές καταστάσεις των οι-
κείων συνδυασµών» Σαφέστατα! «Β) απαγγέλλεται έκπτωση από
τα αξιώµατα του αντιπεριφερειάρχη του περιφερειακού και δη-
µοτικού συµβούλου για όσους υποψηφίους έχουν υπερβεί…»
κατ’ αντιστοιχία εδώ είναι για τους συµβούλους. Σαφέστατα! «Γ)
απαγγέλλεται έκπτωση εις βάρος των επικεφαλής των συνδυα-
σµών και των υποψηφίων σε περίπτωση συνδροµής των προϋ-
ποθέσεων της παραγράφου 5, περίπτωσης α του άρθρου 10»…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ: ...ερµηνεία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-

ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Ποια ερµηνεία να
δώσουµε, κύριε Ζώη; Να δώσουµε ερµηνεία για µια…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ: Με τη λογική µας, κύριε Υπουργέ. Λυπάµαι
που σας διακόπτω.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-
ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Μην συνεχίζετε
το ίδιο λάθος που κάνετε.

Η διάταξη είναι ολοφάνερη. Είναι ξεκάθαρη. Λέει σε ποιες πε-
ριπτώσεις ρητώς επιβάλλεται έκπτωση και στην τρίτη –που σχε-
τίζεται η τρίτη µε την λήψη κωδικού ή όχι- µιλάει για τις
προϋποθέσεις. Και να σας πω, κύριε Ζώη, γιατί µιλάει για τις προ-
ϋποθέσεις, που ζητάτε να δώσουµε και ερµηνεία.

Θα ήταν σωστό και θα ήταν λογικό µε βάση την αρχή της ανα-
λογικότητας να νοµοθετήσουµε µια διάταξη σύµφωνα µε την
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οποία θα πρέπει να εκπέσει ένας υποψήφιος περιφερειάρχης ή
δήµαρχος ο οποίος ούτε το 30% των ορίων των εκλογικών δα-
πανών δεν κάλυψε, ο οποίος πράγµατι δεν ικανοποίησε τη βού-
ληση του νόµου να αναρτήσει στο διαδίκτυο τα στοιχεία του.

Αυτό που λέει ο νόµος αυτός είναι ότι επειδή είναι µείζον το
θέµα της διαφάνειας και της δηµοσιότητας σ’ αυτόν τον δήµαρχο
και τον περιφερειάρχη θα επιβληθεί αυστηρότατο πρόστιµο.
Όταν διαπιστώσουµε ότι αυτός ο οποίος δεν ανήρτησε στο δια-
δίκτυο -που για πρώτη φορά εφαρµόζεται- τα στοιχεία του συν-
δυασµού του και έχει ταυτόχρονα υπερβεί το 1/3 ή έχει
αποκρύψει συνειδητά τα στοιχεία αυτά, µε τα οποία υπερβαίνει
το 1/3, τότε βεβαίως οδηγείται στην έκπτωση. Αλλά δεν µπορεί
ένας δήµαρχος, ένας περιφερειάρχης που εξελέγη µε 60%, 70%,
80%, κύριε Ζώη, να εκπέσει του αξιώµατος έχοντας δαπανήσει το
20% των εκλογικών δαπανών σε µια συγκυρία και για µια αυτο-
διοίκηση και για ένα πολιτικό σύστηµα, επειδή και µόνο στην
πρώτη φάση εφαρµογής του νόµου δεν ανήρτησε στο διαδίκτυο
τα στοιχεία του. Αυτός είναι ο νόµος που ψηφίσαµε, κύριε Ζώη.
Και δεν επιδέχεται καµµίας ερµηνείας.

∆εύτερον -και σας παρακαλώ πάρα πολύ σ’ αυτό το σηµείο,
ιδιαίτερα το τονίζω- δεν επιτρέπεται να ζητάτε από τον Υπουργό
να παρέµβει στις ανεξάρτητες Επιτροπές Ελέγχου. ∆ύο φορές
είπατε ότι γνωρίζετε οι ανεξάρτητες Επιτροπές Ελέγχου ποια
απορία έχουν, πώς προσπαθούν να τη λύσουν κ.λπ.. Εγώ απορώ
πώς το λέτε αυτό γιατί εγώ δεν γνωρίζω. Καµµία επιτροπή δεν
έχει έρθει σε επαφή µαζί µου, ούτε επιδίωξα να έρθω σε επαφή
µε καµµία απολύτως επιτροπή.

∆ιευκρινίζω –και τελειώνω, κυρία Πρόεδρε- ότι µέχρι τις 14 ∆ε-
κεµβρίου συνδυασµοί και υποψήφιοι είχαν υποχρέωση να υπο-
βάλουν τις αναλυτικές καταστάσεις εσόδων και δαπανών. Και το
επόµενο διάστηµα των πέντε µηνών θα ελέγξουν πλήρως µε µια
απολύτως ανεξάρτητη διαδικασία όλα αυτά τα στοιχεία. Και θα
προβούν στις αποφάσεις τους. Ό,τι γραπτώς υποβληθεί ως ερώ-
τηµα –προτελευταία παρατήρηση– από τις ανεξάρτητες Επιτρο-
πές Ελέγχου στο Υπουργείο, ευχαρίστως θα τεθεί στη διάθεση
του Κοινοβουλίου και ευχαρίστως αν χρειαστεί, εδώ είµαστε να
το συζητήσουµε. ∆εν έχει υπάρξει µέχρι τώρα κανένα σχετικό
ερώτηµα.

Τρίτον. Και σας παρακαλώ πάρα πολύ κρατείστε το και ως το
πιο σηµαντικό. Γι’ αυτόν το νόµο είχαµε µια συζήτηση προχθές
και µε τον κ. Κεφαλογιάννη. Για µια άλλη πλευρά αυτού του
νόµου για την οποία κατά την γνώµη µου ο κ. Κεφαλογιάννης
έκανε λάθος γιατί απλώς δεν έχει καλή γνώση του νόµου. Είναι
µια πρώτη σηµαντική προσπάθεια που κάνουµε σ’ αυτή την κα-
τεύθυνση.

Εµείς δεν είπαµε ποτέ, κύριε Ζώη, ότι έχουµε το αλάθητο ούτε
ότι αποκλείεται στην πορεία εφαρµογής ενός τόσο σύνθετου και
νέου νοµοθετήµατος να µη βρεθεί κάτι το οποίο θα χρειαστεί να
ξανασυζητήσουµε. Και αλίµονο αν πρώτα και κύρια το ελληνικό
Κοινοβούλιο δεν είχε τη δυνατότητα και την ευχέρεια να έρθει
απολογιστικά και να πει και στην Κυβέρνηση αλλά και στο σύ-
νολο της Ολοµέλειας ότι µια, δυο, τρεις παρατηρήσεις να τις ξα-
ναδούµε εν όψει των επόµενων αυτοδιοικητικών εκλογών και
γιατί όχι και τον βουλευτικών εκλογών. Αλλά αυτό απαιτεί νηφα-
λιότητα, ηρεµία, ψυχραιµία και πάνω απ’ όλα αποδοχή του βασι-
κού κανόνα ότι εγκαταστήσαµε µια νέα ανεξάρτητη διαδικασία
κάνοντας ένα σηµαντικό βήµα µπροστά στην εξυγίανση των οι-
κονοµικών της αυτοδιοίκησης.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ: Dura lex sed lex.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κι εγώ σας ευχαριστώ.
Σας ενηµερώνω ότι θα τηρείται ο νόµος πολύ αυστηρά για

όλους.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ: Από εδώ και πέρα θα τηρηθεί;

Πριν;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Τηρήθηκε. Και στην

αρχή πηγαίναµε πολύ καλά.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση
αφού ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και

τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής πενήντα επτά
µαθητές και µαθήτριες καθώς και δύο εκπαιδευτικοί από το 2ο
Γυµνάσιο ∆ραπετσώνας.

Η Βουλή σας καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Συνεχίζουµε µε την τέταρτη µε αριθµό 348/13-12-2010 επί-
καιρη ερώτηση του Βουλευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερ-
µού κ. Κυριάκου Βελόπουλου προς την Υπουργό Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, σχετικά µε τον έλεγχο των
ποσοτήτων πετρελαίου στον Πρίνο κ.λπ..

Κύριε Βελόπουλε, έχετε δυο λεπτά για να παρουσιάσετε την
επίκαιρη ερώτησή σας.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρία Πρόεδρε, θα κάνω ένα µικρό σχόλιο για

τον κ. Χατζηδάκη γιατί ειλικρινά θλίψη και πόνο προκαλεί η ει-
κόνα και µόνο ενός ανθρώπου -γιατί µιλάµε για τον άνθρωπο- και
αυτά που υπέστη χθες ο πρώην υπουργός.

Η εικόνα είναι όµως το αποτέλεσµα, κυρία Πρόεδρε και κύριοι
συνάδελφοι. Το αίτιο είναι αλλού. Τι φταίει; Είµαι νέος Βουλευ-
τής. Η άποψή µου είναι ότι φταίει η λειτουργία του Κοινοβουλίου.
Και το λέω ευθαρσώς. Φταίει η δική µας λειτουργία. Είναι ελεύ-
θεροι οι Βουλευτές να ψηφίσουν ό, τι θέλουν, κύριοι Βουλευτές
και κύριε Πρόεδρε;

ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕΜΠΕΡΓΚ: ...(δεν ακούστηκε)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ: Μισό λεπτό, κυρία Βόζεµπεργκ.

Θα τα πούµε όλα εδώ. Αν θέλετε να µιλάµε, θα µιλάµε.
ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕΜΠΕΡΓΚ: Να µιλάµε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ: Είδαµε το παράδειγµα Βουλευτού

του ΠΑΣΟΚ. ∆ιαφώνησε. Τον διέγραψαν. Φταίνε τα Μέσα Μαζι-
κής Ενηµέρωσης.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Σας υπενθυµίζω το
χρόνο σας.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ο χρόνος ισχύει για µένα; Προη-
γουµένως όταν µίλησε ο Υπουργός και ο Βουλευτής…;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Παρακαλώ, κύριε Βε-
λόπουλε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ: ∆εν κατάλαβα, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ο χρόνος ισχύει για

όλους και επειδή είναι δέκα οι ερωτήσεις…
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ: Θα πρέπει τουλάχιστον η γυναίκα

του Καίσαρα να είναι ακριβοδίκαιη.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Σας παρακαλώ, δεν

µπορείτε να σχολιάζετε περισσότερο από τους χρόνους που
έχετε για την παρουσίαση της ερώτησής σας.

Παρακαλώ.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ακούστε µε, κυρία Πρόεδρε, αν

θέλετε να ακούσετε κάποια στιγµή την αλήθεια. Απλά πράγµατα
είναι.

Φταίµε και εµείς γιατί τα Μέσα Μαζικής Ενηµερώσεως λει-
τουργούν εναντίον του πολιτικού συστήµατος και κανείς δεν µι-
λάει.

Φταίµε όλοι µας! Αυτό θέλω να σας πω, κυρία Πρόεδρε.
Φταίµε όλοι µας!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
Τηρούµε µια αµυντική στάση απέναντι στα Μέσα Μαζικής Ενη-

µέρωσης. Και είναι απορίας άξιον πως ακόµα η Βουλή δεν απο-
φάσισε κάποια στιγµή να βάλει τάξη στα Μέσα Μαζικής
Ενηµερώσεως. Είµαι µέλος των Μέσων Μαζικής Ενηµερώσεως.
Ασυδοσία και αναρχία! Ούτε άδειες υπάρχουν, ούτε τίποτα!
Βγαίνουν, µας βρίζουν όλη µέρα, δεν ξέρω δικαίως ή αδίκως, µας
εκθέτουν καθηµερινά και κανένας δεν µιλάει. Αυτό ήθελα να πω,
κυρία Πρόεδρε.

Να σας πω και κάτι άλλο για να κλείσουµε εδώ. ∆εν ήταν γνω-
στοί-άγνωστοι, κυρία Πρόεδρε. Χωρίς κουκούλες ήταν αυτοί που
χτυπούσαν τον Υπουργό. Είναι ντροπή για την Ελλάδα να βλέ-
πεις εργαζόµενους ανθρώπους, οι οποίοι µάλλον από λάθος συ-
ναισθήµατα, από οργή, από αγανάκτηση χτυπούν Υπουργούς, οι
οποίοι -το τονίζω εγώ µια φορά- εκλέγονται από άλλους πολίτες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνω εδώ και ζητώ συγγνώµη.
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Κάποια στιγµή έπρεπε να µιλήσουν και οι Βουλευτές, όχι οι
Υπουργοί, οι Βουλευτές, κυρία Πρόεδρε. Οι Βουλευτές, οι οποίοι
είναι οι πιο καταπιεσµένοι πολιτικοί στην Ελλάδα.

Κύριε Υπουργέ, ξέρετε ότι σας τιµώ πάρα πολύ, γιατί είστε ο
µοναδικός Υπουργός της Μεταπολιτεύσεως που αναλάβατε ένα
τεράστιο χρέος να βρούµε στην υπόθεση των πετρελαίων, τι
συµβαίνει και γιατί σαράντα χρόνια δεν µιλάµε.

Φτάσαµε σ’ ένα σηµείο να κόβουµε µισθούς και συντάξεις. Εξ
ανάγκης; Γιατί το λέει το µνηµόνιο; Γιατί το λέει η τρόικα; Γιατί
στερούµε όνειρα και ελπίδες του ελληνικού λαού; Γιατί δολοφο-
νούµε τα όνειρα των νέων; Το κάνουµε. Εξ ανάγκης, θα το δεχτώ.

Η αλήθεια είναι µια και µοναδική, κύριε Υπουργέ, ότι και στην
υπόθεση των ορυκτών υπάρχει ένας προβληµατισµός. Γιατί το
λέω αυτό; Η σηµερινή ερώτηση είναι, αν θέλετε, το τι φταίει και
η απάντηση

Από το 1974 µέχρι σήµερα, κύριε Υπουργέ, σε ένα σηµείο η
Ελλάδα κάνει εξόρυξη πετρελαίου, στον Πρίνο. Το ξέρετε καλύ-
τερα και από εµένα. Περιέργως, στον Πρίνο µόνο. Γιατί ξέρετε
και εσείς, ξέρω και εγώ, ξέρουµε και πολλοί εδώ µέσα ότι και στο
Ιόνιο έχει πετρέλαιο και στην Κρήτη έχει πετρέλαιο και στο Αι-
γαίο έχει πετρέλαιο. ∆εν είναι δικά µου λόγια. Είναι λόγια ειδι-
κών επιστηµόνων και παραδοχή του Πρωθυπουργού της
Ελλάδας και προς τιµή του για πρώτη φορά έγινε µέσα στη
Βουλή.

Το 1976-86, το 1986-97 δόθηκαν, όµως, δισεκατοµµύρια δραχ-
µές του ελληνικού λαού για µελέτες και για έρευνες. Αυτές οι µε-
λέτες, κύριε Υπουργέ, -και µάλιστα ήταν στη ∆ΕΠ και στη
∆ΕΠ-ΕΚΥ, σας λέω και που- πού είναι;

∆εύτερο ερώτηµα και σηµαντικότερο. Πείτε µου ένα κράτος,
κύριε Υπουργέ, -αν έχουµε το Θεό µας και αναρωτιόµαστε γιατί
µας δέρνουν και γιατί µας βρίζουν- που ιδιωτική εταιρεία βγάζει
πετρέλαιο και δεν ξέρουµε πόσο πετρέλαιο βγάζει;

Αυτή η εταιρεία η Ενεργειακή Αιγαίου, σαράντα χρόνια εκεί γί-
νεται εξόρυξη και αν ρωτήσω εσάς και τους προηγούµενους της
Νέας ∆ηµοκρατίας δεν ξέρουµε πόση ποσότητα πετρελαίου έχει
βγάλει, κυρία Πρόεδρε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Παρακαλώ, κύριε Βε-
λόπουλε. Συνεχίστε στην δευτερολογία σας. Έχει τελειώσει ο
χρόνος σας προ πολλού.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κλείνω εδώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ολοκληρώστε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά δήλωση, λοιπόν, της εται-

ρείας λέει: Βγάζω εκατό βαρέλια. Και µπορεί να βγάλει δέκα χι-
λιάδες βαρέλια. Είναι έτσι, Υπουργέ, ναι ή όχι; Αυτή είναι η
ερώτησή µου. Και αν δεν πρέπει να ντρεπόµαστε όλοι που γίνε-
ται αυτό το πράγµα;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Θα σας απαντήσει ο
Υφυπουργός κ. Μανιάτης.

Κύριε Υφυπουργέ, έχετε το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέρ-

γειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Θέλω να προσθέσω και την προσωπική µου καταδίκη απέναντι

στο θλιβερό γεγονός των βιαιοπραγιών σε βάρος του Κωστή του
Χατζηδάκη και είµαι βέβαιος ότι αυτά είναι τα αισθήµατα όλων
των συναδέλφων.

Κύριε Βελόπουλε, ξέρετε πολύ καλά πόσο εκτιµώ το γεγονός
ότι δίνετε έναν αγώνα για την αξιοποίηση του ορυκτού πλούτου
της χώρας. Μάλιστα, το κόµµα σας, συνολικά η Κοινοβουλευτική
σας Οµάδα έχει καταθέσει και µια επίκαιρη επερώτηση για τη
συνολική αξιοποίηση του ορυκτού πλούτου. Φαντάζοµαι ότι θα
µας δοθεί η δυνατότητα να την απαντήσουµε.

Τώρα, να µπω στο κύριο σώµα της ερώτησής σας. Το 1999 τα
δικαιώµατα εκµετάλλευσης του Πρίνου παραχωρήθηκαν, αφού
είχαν προηγηθεί από το 1973-74 µέχρι το 1999 διάφορες µετα-
βολές, στην «ΚΑΒΑΛΑ ΟΙΛ». Ο βασικός στόχος της σύµβασης
που υπήρξε τότε µεταξύ του ελληνικού δηµοσίου και της συγκε-
κριµένης εταιρείας ήταν: πρώτον, να συνεχιστεί η εξόρυξη πε-
τρελαίου και φυσικού αερίου από τη συγκεκριµένη περιοχή, να
συνεχίσουν να υπάρχουν οι περίπου τριακόσιες θέσεις εργασίας
στην ευρύτερη περιοχή της Καβάλας και ασφαλώς ένα τρίτο δε-
δοµένο να συνεχίσει να επικαιροποιείται και να υπάρχει διαχρο-

νικά µια πολύ σοβαρή ελληνική τεχνογνωσία που είχε κατακτηθεί
κατά τα προηγούµενα χρόνια µε τη λειτουργία της ∆ΕΠ, της ∆η-
µόσιας Επιχείρησης Πετρελαίου, στη συνέχεια της ∆ΕΠ-ΕΚΥ, στη
συνέχεια των ΕΛΠΕ και της Ενεργειακής Αιγαίου. Τώρα στη συ-
νέχεια η «ΚΑΒΑΛΑ ΟΙΛ» παραχώρησε τα δικαιώµατά της στην
εταιρεία Ενεργειακή Αιγαίου.

Πως γίνεται τώρα η παρακολούθηση της παραγωγής πετρε-
λαίου από τη συγκεκριµένη εταιρεία; Μέχρι τις 29 Σεπτεµβρίου
2009, µέχρι περίπου πριν ένα χρόνο η παρακολούθηση αυτή γι-
νόταν από τα ΕΛΠΕ. Συγκεκριµένα, υπήρχε σύµβαση ανάµεσα
στο ελληνικό δηµόσιο και την εταιρεία ΕΛΠΕ Ανώνυµη Εταιρεία
συνολικού µισθώµατος 110.000 ευρώ το µήνα και τα ΕΛΠΕ είχαν
διαθέσει µια οµάδα επιστηµόνων, µηχανικούς πετρελαίου, οικο-
νοµολόγους, γεωλόγους κ.λπ. και παρακολουθούσε τη συγκε-
κριµένη εξόρυξη. Επαναλαµβάνω µέχρι τις 29 Σεπτεµβρίου 2009.

Από το Σεπτέµβρη του 2009 µέχρι και τον Ιούνιο του 2010, που
υπήρξε ένα κενό που σταµάτησε η σύµβαση µεταξύ ΕΛΠΕ και
ελληνικού δηµοσίου, την παρακολούθηση της παραγωγής πο-
σοτήτων την είχε το ελληνικό δηµόσιο, δηλαδή η ∆ιεύθυνση Πε-
τρελαϊκής Πολιτικής του Υπουργείου Περιβάλλοντος Ενέργειας
και Κλιµατικής Αλλαγής. Από τον Ιούνιο του 2010 και σήµερα και
εφεξής την έχει η ειδική πενταµελής επιτροπή, την οποία συ-
γκρότησα εγώ µε δική µου απόφαση µε στελέχη του Υπουργείου
Περιβάλλοντος και στελέχη του ΙΓΜΕ.

Τώρα, κυρία Πρόεδρε, απλώς θα ήθελα να πω µε ποια εργα-
λεία γίνεται η παρακολούθηση.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Έχετε και τη δευτερο-
λογία σας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέρ-
γειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Απλώς, να σας πω το εξής, διότι
ο κύριος συνάδελφος, προφανώς κάνει λάθος.

Υπάρχει πλήρως καταγεγραµµένο το πρόγραµµα εξορύξεων
ανά έτος και θα το καταθέσω. Η διαδικασία παρακολούθησης γί-
νεται µε δύο τρόπους και προϋπολογιστικά και απολογιστικά. Πιο
συγκεκριµένα: Τρεις µήνες πριν την έναρξη κάθε έτους η συ-
γκεκριµένη εταιρεία καταθέτει στο Υπουργείο προϋπολογισµό
οικονοµικό και ταυτόχρονα προγραµµατισµό εργασιών και επεν-
δύσεων του έτους. Στη συνέχεια τρεις µήνες µετά τη λήξη του
έτους, επίσης, καταθέτει απολογισµό.

Στη δευτερολογία µου θα καταθέσω το πρόγραµµα και θα
κάνω και ένα σχόλιο για το πόσες ποσότητες ανά έτος έχουν πα-
ραχθεί και που βρισκόµαστε σήµερα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Σας ευχαριστώ.
Το λόγο έχει ο ερωτών Βουλευτής κ. Βελόπουλος.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, για να καταλά-

βουµε καλά, το ελληνικό κράτος είναι ανίκανο να κάνει ελέγχους
-έτσι; απλά πράγµατα- και αναθέτει σε µια ιδιωτική εταιρεία, γιατί
η συγκεκριµένη εταιρεία που είναι τα ΕΛΠΕ ανήκουν σε ιδιώτη,
να ελέγχει πόση ποσότητα πετρελαίου βγάζει η περιοχή του Πρί-
νου. Τότε να καταργήσουµε και την εφορία, να καταργήσουµε
και το Σ∆ΟΕ και να δώσουµε σε ιδιώτες να κάνουν ελέγχους φο-
ρολογικούς στους φορολογούµενους πολίτες, κύριε Υπουργέ.

Αν αυτό δεν είναι απόδειξη της ανικανότητας; Να σας το πω
διαφορετικά. Ζούµε στην Ελλάδα. Ποιος µου εγγυάται εµένα ότι
η ιδιωτική εταιρεία δεν συµφωνεί µε τον Πρίνο και λέει αντί για
χίλια, εκατό βαρέλια, κύριε Υπουργέ;

Μπορείτε εσείς να το πείτε ότι έτσι είναι όλα σύννοµα, είναι
σωστά; Τυπικά είναι εντάξει, δηλαδή; Κάναµε µια σύµβαση και ο
Βελόπουλος, ο ιδιώτης, είναι ο επιστάτης και λέει εκατό βαρέ-
λια. Είστε βέβαιοι για αυτό;

∆εν αναφέροµαι στην Κυβέρνησή σας, γιατί αυτό είναι µια
ιστορία δεκαετιών. Αναρωτιέµαι δεν υπήρχαν κυβερνήσεις σα-
ράντα χρόνια; ∆εν έλεγαν: Πάµε, ρε παιδί µου, στον Πρίνο να
δούµε τι βγάζουν, µας δίνουν εκατό βαρέλια, µήπως είναι χίλια;
Γιατί από τα χίλια πάµε στα πέντε χιλιάδες τώρα, κύριε Υπουργέ.

Εσείς ήσασταν στον Πρίνο προχθές και λέγατε ότι πάµε για
πέντε χιλιάδες βαρέλια. Μπορεί να έχει και δέκα χιλιάδες βαρέ-
λια. Ξέρετε πολύ καλύτερα από εµένα ότι βορειοανατολικά της
Θάσου, η Ενεργειακή Αιγαίου δεν µπορεί να κάνει εξόρυξη πε-
τρελαίου, γιατί είναι πάνω από τα έξι ναυτικά µίλια. Γιατί δεν
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θέλω να τα πω όλα εδώ µέσα.
Για να ξεκαθαρίσουµε ορισµένα πράγµατα και να µου πείτε ει-

λικρινά, δώστε µου τη λίστα να δούµε πόσο πετρέλαιο βγάλαµε,
να το δούµε µαζί. Επιτρέψτε µου, όµως, επειδή ζούµε σε µια
χώρα, στην οποία πρέπει να ελέγχεις και τους ελεγκτές. ∆υστυ-
χώς, αυτή είναι η αλήθεια, πρέπει να ελέγχουµε και τους ελε-
γκτές. Όταν οι ελεγκτές είναι ο ιδιώτης, τα πράγµατα δεν
φαίνονται και πολύ καλά, κύριε Υπουργέ.

Προς τιµή σας να τονίσω ότι κάτι πάτε να κάνετε µε το φορέα
διαχείρισης. Κύριε Υπουργέ, ξέρετε τι κάνει σήµερα η Τουρκία
που µιλάµε εδώ µέσα; «HURRIET» χθεσινή, εκπαιδεύει δικούς της
πράκτορες της MIΤ σε θέµατα ενεργειακά. Και εµείς δεν έχουµε
φορέα διαχείρισης. Και παλεύετε εδώ και ένα χρόνο εσείς προ-
σωπικά για να κάνετε φορέα διαχείρισης. ∆ηλαδή, τι να συζη-
τάµε; Και λέµε τι φταίει, όταν υπάρχουν χρήµατα για τον
ελληνικό λαό -ναι υπάρχουν- και είναι τα ορυκτά, είναι το πετρέ-
λαιο.

Ακούστε τώρα και την άλλη είδηση, κύριε Υπουργέ και θέλω να
µου πείτε αν είναι αλήθεια ή όχι. Ξέρετε καλύτερα από εµένα ότι
είναι αλήθεια. Το ΙΓΜΕ µπορεί να κάνει έρευνες πετρελαίου; Το
Ινστιτούτο Γεωλογικών Μεταλλευτικών Ερευνών;

Ακούστε, κύριοι συνάδελφοι. Το Ινστιτούτο Γεωλογικών Με-
ταλλευτικών Ερευνών δεν µπορεί να κάνει έρευνες πετρελαίου.
Και έχει ∆ΕΠ και ∆ΕΠ-ΕΚΥ. Αυτή είναι η αλήθεια.

Το θέµα είναι ότι ο ίδιος ο Πρωθυπουργός ζήτησε τις µελέτες.
Από πού θα τις πάρει, από τα ΕΛΠΕ του Λάτση; Που είναι οι µε-
λέτες; Στη ∆ΕΠ, ∆ΕΠ-ΕΚΥ; Που είναι οι µελέτες, αφού το ΙΓΜΕ
δεν έχει µελέτες; ∆εν µπορεί να κάνει έρευνες το ΙΓΜΕ.

Κλείνω, κύριε Υπουργέ µου. Για ένα πράγµα είµαι βέβαιος ότι
τους επόµενους µήνες θα συζητάµε όλοι για το θέµα αυτό, για
την εξόρυξη του πετρελαίου. Θέλω εσείς ειλικρινά και το τονίζω
προσωπικά, εσείς και ο Πρωθυπουργός να δεσµευτείτε ότι δεν
θα κάνουµε αυτό που γράφεται στις αµερικανικές εφηµερίδες,
δεν θα πάµε στη συνεκµετάλλευση.

Επαναλαµβάνω, επειδή γράφεται κατά κόρον από αγγλικές και
αµερικανικές εφηµερίδες το θέµα, επειδή ελέγχετε πολλούς, να
προσέξετε το ποσοστό. Μη δώσουµε έναντι πινακίου φακής,
επειδή είναι χρεοκοπηµένη η Ελλάδα, τον πλούτο που ανήκει
στον ελληνικό λαό και µην τον µοιράσουµε στον οποιοδήποτε.

Και κλείνοντας να πω και κάτι άλλο. Χρυσός, Χαλκιδική. Ακού-
στε, κύριε Υπουργέ, γιατί το έκανε και ερώτηση το ΚΚΕ. Πουλή-
θηκαν για 9,5 εκατοµµύρια ευρώ, επί ΠΑΣΟΚ το 1999, αν δεν
κάνω λάθος, στη Χαλκιδική τα µεταλλεία. Σήµερα έχουν 9,5 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ χρηµατιστηριακή αξία.

ΕΝΑΣ ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: Και τα αµοιβαία…
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ: Αφήστε τα αµοιβαία, κύριε συνά-

δελφε. Έχετε απόλυτο δίκιο. Και τα αµοιβαία που πουλήθηκαν
είναι παραπάνω από το κεφάλαιό τους, γιατί είναι «φούσκα» η
ιστορία.

Λέω, όµως, το εξής, κύριε Υπουργέ: Πέρα από το κυάνιο, πέρα
από τους ηθικολόγους, ξέρετε καλύτερα από εµένα ότι και χρυ-
σός υπάρχει και όλα υπάρχουν. Κάντε γρήγορα βήµατα. Σταµα-
τήστε να κόβετε µισθούς. Λεφτά υπάρχουν. Είναι στα σπλάχνα
της µάνας ελληνικής γης, αλλά µην τα µοιράσετε σε κανέναν
άλλο. Είναι του ελληνικού λαού. Τελεία και παύλα, κύριε
Υπουργέ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κύριε Υφυπουργέ,

έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέρ-

γειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Κυρία Πρόεδρε, έχω τρία λεπτά
για να απαντήσω ουσιαστικά σε µια επίκαιρη ερώτηση, που η
απάντησή της θα χρειαστεί τουλάχιστον είκοσι λεπτά.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κύριε Υφυπουργέ, τον
Κανονισµό τον ψηφίσατε και τον έχετε προτείνει εσείς. Μη χά-
νετε χρόνο, λοιπόν.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ: Είστε ικανότατος εσείς.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέρ-

γειας και Κλιµατικής Αλλαγής): ∆εν είµαι ικανός τόσο πολύ.
Απαντώ απολύτως τηλεγραφικά, γιατί είχε ανατεθεί στα ιδιω-

τικά ΕΛΠΕ. Είχε ανατεθεί στα ΕΛΠΕ µέχρι τότε που το ελληνικό

δηµόσιο είχε σηµαντικό έλεγχο. Όταν ο έλεγχος των ΕΛΠΕ πέ-
ρασε κυρίως στον ιδιώτη, µε απόφαση του Νοµικού Συµβουλίου
του Κράτους τα δικαιώµατα αυτά ήρθαν στο ελληνικό δηµόσιο.
Άρα, το ελληνικό δηµόσιο έχει πια την ευθύνη.

«Πού είναι οι µελέτες;», ρωτήσατε. Οι µελέτες αυτήν τη στιγµή
είναι φυλαγµένες σε οκτώ αποθήκες, κλειδωµένες µε επιτροπή
του Υπουργείου που έχει παραλάβει όλο το αρχειακό υλικό, όλες
τις έρευνες όλων των δεκαετιών που έχουν γίνει από ιδιωτικές
και κρατικές εταιρείες στην Ελλάδα. Άρα είναι στη διάθεση και
µόνο του ελληνικού δηµοσίου.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ: Πού ήταν; Στα ΕΛΠΕ;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέρ-

γειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ήταν στα ΕΛΠΕ.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ: Στο Λάτση.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέρ-

γειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ακούστε. Ήταν στη ∆ΕΠ. Η ∆ΕΠ
µετονοµάστηκε ∆ΕΠ- ΕΚΥ, η ∆ΕΠ-ΕΚΥ συγχωνεύθηκε µε τα
ΕΛΠΕ και όταν τα ΕΛΠΕ πέρασαν στον έλεγχο ιδιώτη, το Νοµικό
Συµβούλιο του Κράτους µε γνωµοδότησή του υποχρέωσε την
τότε κυβέρνηση και η κυβέρνηση του 2007 πέρασε νόµο και αυτά
πια έχουν περάσει στο ελληνικό δηµόσιο.

Για το φορέα υδρογονανθράκων και για τη συνεκµετάλλευση,
ο Πρωθυπουργός της χώρας πριν από λίγες ηµέρες απήντησε
εδώ. Περιττεύει οποιαδήποτε προσθήκη δική µου.

Για το χρυσό και για όλα τα πετρώµατα, για όλο τον ορυκτό
πλούτο της χώρας θα σας απαντήσω, εάν συζητηθεί η επίκαιρη
επερώτησή σας.

Να κλείσω τώρα µε τον Πρίνο, που είναι το κύριο σώµα της
ερώτησης του συναδέλφου. Να σας πω ότι µέχρι σήµερα συνο-
λικά ο Πρίνος έχει βγάλει περίπου εκατόν είκοσι εκατοµµύρια βα-
ρέλια και πάνω από οκτακόσια εκατοµµύρια κυβικά µέτρα φυσικό
αέριο. Η κορύφωση της παραγωγής του έγινε το 1984 µε 9,5 εκα-
τοµµύρια τη χρονιά εκείνη.

Τα τελευταία χρόνια προφανώς έχει µειωθεί σηµαντικά η πα-
ραγωγή. Θα σας πω ότι το 2009 ήταν µόλις εξακόσιες είκοσι
οκτώ χιλιάδες βαρέλια, το 2008 τετρακόσιες σαράντα τέσσερις
χιλιάδες. Άρα, βαίνει µειούµενη και γι’ αυτό η συγκεκριµένη εται-
ρεία έφερε και το καινούριο γεωτρύπανο, προκειµένου να διε-
ρευνήσει νέες ποσότητες.

Συνολικά πάντως, κύριε συνάδελφε, εµένα οι υπηρεσίες του
Υπουργείου µού παρέδωσαν και θα την καταθέσω για τα Πρα-
κτικά, αναλυτική κατάσταση από το 1982 µέχρι και το 2008 –για
το 2009 σας ανέφερα τα στοιχεία- για τις ακριβείς ποσότητες
που βεβαιωµένα µε βάση τους τότε ελέγχους που έγιναν, έχει
παραχθεί πετρέλαιο από το 1982 µέχρι και το 2008.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι από το δηµόσιο, από τους
ιδιώτες, κύριε Υπουργέ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέρ-
γειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Την καταθέτω για τα Πρακτικά
της Βουλής.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας
και Κλιµατικής Αλλαγής κ. Ιωάννης Μανιάτης καταθέτει για τα
Πρακτικά την προαναφερθείσα κατάσταση, η οποία βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Εγώ σας ευχαριστώ.
Στη συνέχεια θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 341/13-12-2010

επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή του Πανελ-
λήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Ανδρέα Μακρυπίδη προς τον
Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε το Κέ-
ντρο Αποθεραπείας Φυσικής και Κοινωνικής Αποκατάστασης
(ΚΑΦΚΑ) Αµφιλοχίας του Νοµού Αιτωλοακαρνανίας κ.λπ..

Κύριε Μακρυπίδη, έχετε δύο λεπτά για να αναπτύξετε την ερώ-
τησή σας.

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΜΑΚΡΥΠΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, το ΚΑΦΚΑ στην Αµφιλοχία Αιτωλοακαρνα-

νίας είναι ένα από τα µεγαλύτερα, τα πιο σύγχρονα προνοιακά
ιδρύµατα και θα έλεγα ίσως το µεγαλύτερο και πιο σύγχρονο
στην περιφέρεια. Στις τρεις πτέρυγες µε εξήντα κλίνες προσφέ-
ρονται υπηρεσίες σε εκατοντάδες ασθενείς που έχουν προβλή-
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µατα φυσικοθεραπείας, κινησιοθεραπείας, λογοθεραπείας.
∆υστυχώς και αυτό το µεγάλο και σύγχρονο προνοιακό ίδρυµα

είναι σχεδόν απαξιωµένο σήµερα. Έχει προβλήµατα και όσον
αφορά τη στελέχωσή του µε το απαιτούµενο ειδικό επιστηµονικό
προσωπικό, αλλά και µε το νοσηλευτικό. Είναι αποτέλεσµα του
τρόπου που αντιµετωπίσθηκε αυτό το µεγάλο προνοιακό ίδρυµα
από τις προηγούµενες διοικήσεις και όσον αφορά τη στελέχωση
µε το απαιτούµενο προσωπικό, αλλά και όσον αφορά τις σπατά-
λες, τις αλόγιστες δαπάνες.

Σήµερα απαιτείται άµεση παρέµβαση από τη µεριά της πολιτι-
κής ηγεσίας του Υπουργείου Υγείας και Πρόνοιας όσον αφορά
και τη στελέχωσή του για να αντεπεξέλθει στις υποχρεώσεις και
να συνεχίσει να προσφέρει τις υπηρεσίες σε εκατοντάδες ασθε-
νείς, αλλά και όσον αφορά µια έκτακτη επιχορήγηση που χρειά-
ζεται, προκειµένου να αντιµετωπίσει άµεσα τρέχοντα οικονοµικά
προβλήµατα.

Η όποια καθυστέρηση και όσον αφορά τη στελέχωση και όσον
αφορά τη χρηµατοδότηση, δυστυχώς θα δηµιουργήσει σοβαρά
προβλήµατα στην παραπέρα λειτουργία αυτού του µεγάλου και
σοβαρού προνοιακού ιδρύµατος, που νοµίζω ότι δεν θα είναι
προς τιµήν ούτε της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου, ούτε της
Κυβέρνησης, ούτε συνολικά της πολιτείας, όσον αφορά το ευαί-
σθητο αντικείµενο που έχει να κάνει µε την πρόνοια.

Θα ήθελα να µας απαντήσετε πώς το Υπουργείο Υγείας σκέ-
πτεται να αντιµετωπίσει και τη στελέχωση, αλλά και την απαι-
τούµενη χρηµατοδότηση στο ΚΑΦΚΑ Αµφιλοχίας.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κι εγώ σας ευχαριστώ.
Στην επίκαιρη ερώτησή σας θα απαντήσει ο Υφυπουργός

Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Τιµοσίδης.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Αγαπητέ συνάδελφε, η ερώτησή σας αφορά σε ένα πράγµατι

από τα αρτιότερα και σε ένα από τα καλύτερα Κέντρα Αποθερα-
πείας Φυσικής και Κοινωνικής Αποκατάστασης, τα λεγόµενα
ΚΑΦΚΑ, στην Αµφιλοχία του Νοµού Αιτωλοακαρνανίας. Και ενώ
οι προϋποθέσεις να παράσχει τις υπηρεσίες του θα έπρεπε να
ήταν οι καλύτερες, εσφαλµένες πολιτικές της προηγούµενης πε-
ριόδου δηµιούργησαν συνθήκες τέτοιες που κάθε τόσο το
ΚΑΦΚΑ της Αµφιλοχίας να παρουσιάζει προβλήµατα είτε δυ-
σλειτουργίας, είτε αδυναµίας να κάνει αυτό που οφείλει να κάνει.

Θέσατε πολύ σοβαρά ζητήµατα. Θέσατε κατ’ αρχάς το ζήτηµα
του προσωπικού. Θέσατε θέµατα οικονοµικής διαχείρισης. Θέ-
σατε ζητήµατα πώς µπορεί στη σηµερινή συγκυρία κάποιος να
αντιµετωπίσει τα πραγµατικά προβλήµατα.

Θα ήταν, όµως, χρήσιµο να κάνω µια πολύ σύντοµη αναφορά
στο τι παραλάβαµε και πώς σε αυτό το χρονικό διάστηµα έγινε η
τακτοποίηση υποχρεώσεων.

Ξέρετε και εσείς, κύριε συνάδελφε, ότι η σηµερινή διοίκηση
µε φιλότιµη προσπάθεια κατέβαλε ιδιαίτερες προσπάθειες για
να πετύχει µια µείωση του κόστους, η οποία όµως δεν απέβη και
δεν αποβαίνει εις βάρος της παροχής υπηρεσιών. Θα σας έλεγα
ότι περίπου 60% έχει µειωθεί το λειτουργικό κόστος και αυτό δεν
έχει αποβεί, επαναλαµβάνω, εις βάρος των υπηρεσιών που υπάρ-
χουν εκεί.

Στο υπάρχον προσωπικό, από τους δεκαεπτά µόνιµους υπαλ-
λήλους υπηρετούν σήµερα δώδεκα. Ήδη είναι στις διαδικασίες
-έχει τελειώσει από το ΑΣΕΠ- τέσσερις θέσεις, µία θέση γενικού
γιατρού, µία θέση επισκέπτη υγείας, διοικητικό-λογιστικό που
έχει ανάγκη, γιατί έχει αποµείνει µόνο µε ένα άτοµο και µία θέση
µαγείρου, που την έχει απαραίτητα ανάγκη.

Υπάρχουν και άλλες ανάγκες. Θέλω, όµως, να θυµίσω ότι δυ-
στυχώς στο προηγούµενο διάστηµα αυτές οι ανάγκες αντί να
µπουν σε µια µόνιµη διαδικασία και να µπορεί έτσι το δηµόσιο
και το ίδιο το ίδρυµα να καλύπτει τις ανάγκες του µέσα από εκεί,
είχαν λειτουργήσει µε θέσεις «STAGE», µε αποσπασµένους για
ένα ορισµένο χρονικό διάστηµα, είτε από εδώ, από την Αθήνα
είτε από άλλα µέρη, χωρίς να υπάρχει µία λογική, η οποία να
µπορεί να διευκολύνει τις επόµενες διοικήσεις να πάρουν µόνι-
µες αποφάσεις.

Παρίσταται εδώ και η πρώην Υφυπουργός κ. Φώφη Γεννηµατά,

η οποία ήταν στην ίδια θέση µε τη δική µου και είχε απαντήσει σε
παρόµοια ερώτηση µε τα ίδια προβλήµατα, αν δεν κάνω λάθος,
τον Απρίλιο του 2010. Και είναι αυτή που τουλάχιστον στην πε-
ρίπτωση του ΚΑΦΚΑ είχε συµπεριλάβει µέσα στη θέση στελέ-
χους µε επικουρικό προσωπικό, να µπορεί να ανανεώνεται κάθε
φορά για να καλύψει ανάγκες.

Θα πούµε περισσότερα στη δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Σας ευχαριστώ.
Το λόγο έχει ο ερωτών Βουλευτής κ. Μακρυπίδης.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΜΑΚΡΥΠΙ∆ΗΣ: Κύριε Υπουργέ, χαίροµαι γιατί είναι

εδώ και η κ. Γεννηµατά και δείχνει ότι το Υπουργείο Υγείας και
Πρόνοιας έχει και συνέχεια. ∆εν µπορώ να παραβλέψω ότι και η
προηγούµενη πολιτική ηγεσία και η σηµερινή διακατέχεται από
την απαιτούµενη κοινωνική ευαισθησία, που όσον αφορά το συ-
γκεκριµένο προνοιακό ίδρυµα, το ΚΑΦΚΑ Αµφιλοχίας, εσείς γνω-
ρίζετε πολύ καλά ότι εκεί παρέχονται υπηρεσίες σε ευαίσθητες
κοινωνικά οµάδες του πληθυσµού, αλλά και σε άτοµα µε ειδικές
ανάγκες και αναπηρίες και γι’ αυτό κάνω τη συγκεκριµένη ερώ-
τηση.

Σήµερα η κατάσταση έχει φτάσει στο µη περαιτέρω. Απαιτού-
νται άµεσες παρεµβάσεις από την πολιτική ηγεσία σε δύο κα-
τευθύνσεις. ∆εν είναι η ώρα να καταλογίσουµε τις ευθύνες στο
χθες. Είναι γεγονός ότι οι προηγούµενες διοικήσεις και ρουσφε-
τολογικά και πελατειακά αντιµετώπισαν το συγκεκριµένο ίδρυµα.
Είναι γνωστό ότι υπηρετούσαν σε σύνολο είκοσι οργανικών θέ-
σεων, δεκαπέντε µε οργανικές θέσεις ιατρικό και νοσηλευτικό
προσωπικό, δεκαπέντε αποσπασµένοι, δεκαπέντε µε σύµβαση
εργασίας ορισµένου χρόνου και τριάντα µε «STAGE». Εβδοµή-
ντα άτοµα δηλαδή που δεν είχαν που να καθίσουν, όταν στοιχει-
ωδώς ανταποκρινόντουσαν στις ανάγκες που είχαν οι νοσηλευό-
µενοι.

Είναι γεγονός ότι οι σπατάλες και οι αλόγιστες δαπάνες είχαν
ξεπεράσει κάθε όριο. Αυτό, όµως, δεν δίνει άλλοθι σε κανέναν
σήµερα να µην αντιµετωπίσουµε το πρόβληµα κατάµατα και
απαιτείται από την πολιτική ηγεσία να σταθεί στο ύψος των πε-
ριστάσεων για την εύρυθµη λειτουργία του προνοιακού ιδρύµα-
τος ΚΑΦΚΑ Αµφιλοχίας σε δυο κατευθύνσεις:

Το πρώτο που είναι απαραίτητο είναι άµεσα να στελεχωθεί µε
το απαιτούµενο ειδικό επιστηµονικό και νοσηλευτικό προσωπικό,
µε προτεραιότητες –επαναλαµβάνω- τις ανάγκες των ειδικοτή-
των που χρειάζεται και όχι δευτερεύουσες ειδικότητες.

Το δεύτερο που χρειάζεται είναι η στήριξη µε τις απαιτούµενες
χρηµατοδοτήσεις, όταν εσείς προηγουµένως οµολογήσατε ότι
η σηµερινή διοίκηση απέναντι στις αλόγιστες δαπάνες του χθες,
χωρίς να υπεισέλθει εις βάρος της εύρυθµης λειτουργίας, έχει
περιστείλει τις δαπάνες, κατά 60%. Αυτό, όµως, πρέπει να κάνει
την πολιτική ηγεσία να βρει τους απαιτούµενους πόρους για τη
συνέχιση και όχι για να έχουµε αναπαραγωγή της φαυλότητας
του χθες, όσον αφορά τις σπατάλες και τις δαπάνες, που σηµαί-
νει ότι θα πρέπει να βρείτε τους απαιτούµενους πόρους, για να
συνεχίσει το ΚΑΦΚΑ Αµφιλοχίας την εύρυθµη λειτουργία και να
παρέχει τις υπηρεσίες στις ευαίσθητες κοινωνικές οµάδες των
συµπολιτών µας, αλλά και στις υπηρεσίες των ατόµων µε ειδικές
ανάγκες και ειδικές αναπηρίες.

Θέλω να ελπίζω ότι η ευαισθησία σας θα είναι αυτή που θα
δώσει άµεσα ουσιαστική λύση στο συγκεκριµένο πρόβληµα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Ο Υφυπουργός κ. Τιµοσίδης έχει το λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε και εγώ θέλω να σηµειώσω ιδιαίτερα τις προ-

σπάθειες της διοίκησης που όντως έχει πετύχει αυτά τα πράγ-
µατα που αναφέρατε και εσείς και εγώ. Θέλω να εξάρω επίσης
και το προσωπικό, το οποίο έχει αποµείνει και προσφέρει και µά-
λιστα µε δικό του σηµείωµα το υπάρχον προσωπικό εξυπηρετεί
τους ασθενείς µε ικανοποιητικά αποτελέσµατα και αυτό είναι ένα
σηµάδι ότι οι εργαζόµενοι στους χώρους των προνοιακών
δοµών, οι εργαζόµενοι στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας, είναι αυτοί
που στηρίζουν όλα τα χρόνια τη λειτουργία της δηµόσιας παρο-
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χής υπηρεσιών.
Οφείλουµε ως πολιτεία και ως Κυβέρνηση –και αυτό κάνουµε-

να στηρίξουµε αυτές τις προσπάθειες και θα επιβραβεύσουµε
ακριβώς αυτήν την προσπάθεια.

Θέλω να σας δηλώσω ότι έχουµε καλύψει µέσα από τον προ-
ϋπολογισµό τα χρήµατα για όλο το 2010 και πριν λίγες µέρες
υπογράφηκαν και από το ειδικό λαχείο ποσά, τα οποία χρω-
στούσαµε από συµβάσεις προγραµµατικές που είχαν γίνει µε
συλλόγους γονέων παιδιών µε αναπηρία και ήταν τρεις συµβά-
σεις. Οι δυο έχουν λήξει και η µια αποπληρώνεται και εποµένως,
δεν θα υπάρχει οικονοµικό πρόβληµα από τη µια πλευρά.

Θέλω επίσης να σας διαβεβαιώσω ότι σε οτιδήποτε χρειαστεί
προς αυτήν την κατεύθυνση, θα είµαστε δίπλα για να στηρίξουµε
και οικονοµικά και να τακτοποιήσουµε αυτές τις απαιτήσεις. Γιατί
είµαστε βέβαιοι ότι αυτές οι απαιτήσεις θα είναι συγκεκριµένες
και τις έχει ανάγκη το ΚΑΦΚΑ Αµφιλοχίας.

Από την άλλη, έχουµε το µεγάλο πρόβληµα του προσωπικού.
Θα αξιοποιήσουµε µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο τις δυνατότη-
τες που έχουµε ήδη µπροστά µας και που ως Κυβέρνηση λει-
τουργήσαµε αυτό το διάστηµα και είµαι βέβαιος ότι στους
επόµενους δύο-τρεις µήνες θα υπάρξει αυτή η δυνατότητα των
µετατάξεων από θέσεις, οι οποίες µπορούν να καλύψουν ανά-
γκες του κέντρου, µέσα από τη διαδικασία των µετακινήσεων που
οφείλουµε να κάνουµε. Γιατί είναι πιεστικά τα κοινωνικά προ-
βλήµατα, λόγω και των αδυναµιών που έχουν οι οικογένειες που
είναι µοιρασµένες σε διαφορετικά νοσηλευτικά ιδρύµατα µέσα
στη χώρα. Και µε µια διαδικασία µε κριτήρια που σύντοµα θα
αποφασίσουµε στο Υπουργείο, θα καταφέρουµε να καλύψουµε
τέτοιες αναγκαιότητες. Και επειδή µας έχουν έρθει τα αιτήµατα
και από το ΚΑΦΚΑ Αµφιλοχίας, σε νοσηλευτικό κυρίως προσω-
πικό, σε θέση επισκεπτών αδελφών και άλλων συµπληρωµατικά
εξειδικευµένων ειδικοτήτων, µέσα από αυτή τη διαδικασία να
είστε βέβαιος ότι θα συνεργαστούµε µε τη διοίκηση, αλλά και µε
όλους τους συναδέλφους της περιοχής, για να µπορέσουµε να
κάνουµε το καλύτερο δυνατό. Να είστε βέβαιος ότι σε αυτό εί-
µαστε ανοιχτοί και θα έχουµε σύντοµα αυτήν τη δυνατότητα,
ώστε να µπορέσουµε να καλύψουµε τις ανάγκες.

Ολοκληρώνοντας, θέλω να πω ότι σήµερα καλύπτονται επτά
µόνιµοι ασθενείς µε ειδικές νευρολογικές παθήσεις και παθήσεις
του ερειστικού συστήµατος, υπάρχουν δέκα παιδιά µε εγκεφα-
λική παράλυση που είναι σε µια µόνιµη κατάσταση και έχουν ανά-
γκη συνεχούς βοήθειας είτε µε φυσικοθεραπείες είτε µε άλλη
ψυχολογική υποστήριξη είτε µε λογοθεραπεία και υπάρχουν και
σαράντα περίπου ασθενείς σε ηµερήσια βάση που σε εβδοµαδι-
αίο πρόγραµµα καλύπτονται. Οι δυνατότητες του ΚΑΦΚΑ, όµως,
είναι πολύ µεγαλύτερες, γιατί αν θα σας αναφέρω σε άλλα µέρη,
όπως παραδείγµατος χάριν τη Ρόδο, είχε απαντήσει η κ. Γεννη-
µατά τότε ότι µε εξήντα δυο εργαζόµενους καλύπτονταν εβδο-
µήντα έξι άτοµα. Καταλαβαίνετε, λοιπόν, τι µπορεί να
αντιµετωπίσει το ΚΑΦΚΑ Αµφιλοχίας µ’ αυτόν τον αριθµό ατό-
µων.

Συνεπώς, τα παρακολουθούµε και είµαστε εδώ για να δώ-
σουµε λύσεις µε τις δυνατότητες, βεβαίως, που παρέχει η σηµε-
ρινή συγκυρία και όχι µόνο η οικονοµική συγκυρία, αλλά
γενικότερα.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Σας ευχαριστώ, κύριε
Τιµοσίδη.

Θα συζητηθεί η πέµπτη µε αριθµό 346/13.12.2010 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή του Συνασπισµού Ριζο-
σπαστικής Αριστεράς κ. Μιχαήλ Κριτσωτάκη προς τους Υπουρ-
γούς Παιδείας, ∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων και Υγείας
και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε την ανάγκη δηµιουργίας
Τµήµατος Υποδοχής 1 στο Γυµνάσιο των Ανωγίων, τη στελέχωση
της Μαθητικής Εστίας κ.λπ..

Ο κ. Κριτσωτάκης έχει το λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, δύο φορές έχει ανα-

βληθεί η συζήτηση αυτής της επίκαιρης ερώτησης. Σήµερα συ-
ζητείται. Να δούµε πότε θα λυθεί το θέµα, γιατί είναι εξαιρετικά
ευαίσθητο, εξαιρετικά σηµαντικό.

Το πρόγραµµα υποδοχής των ασυνόδευτων ανηλίκων που αι-
τούνται άσυλο υλοποιείται από το Εθνικό Ίδρυµα Νεότητας, το

ΕΙΝ, στις εγκαταστάσεις της µαθητικής εστίας των Ανωγίων από
το 2000 και χρηµατοδοτείται από το ΕΙΝ και το Υπουργείο Υγείας
και Κοινωνικής Αλληλεγγύης και το Ευρωπαϊκό Ταµείο Προσφύ-
γων. Η δυναµικότητα του προγράµµατος είναι είκοσι πέντε άτοµα
και το κέντρο λειτουργεί σχεδόν πάντα σε συνθήκες πληρότη-
τας, µέχρι πρότινος.

Αυτήν την περίοδο φιλοξενούνται είκοσι τρία παιδιά από το
Αφγανιστάν και τη Γουινέα, υπό την προστασία του ΟΗΕ -και ση-
µειώστε το- και την εποπτεία του ΕΙΝ. Για τις ανάγκες του προ-
γράµµατος ασχολούνταν µια κοινωνική λειτουργός, ένας
ψυχολόγος και δύο καθηγήτριες µε ετήσιες συµβάσεις που έλη-
ξαν στις 31 ∆εκεµβρίου 2009. Οι συµβάσεις δεν ανανεώθηκαν,
δεν επαναπροκηρύχθηκαν οι θέσεις αυτές, µε αποτέλεσµα το
πρόγραµµα προετοιµασίας και ένταξης των παιδιών αυτών και η
εκπαιδευτική διαδικασία να έχει διακοπεί από 01.01.2010.

Να σας πω ότι συνταξιοδοτούνται κάποιοι υπάλληλοι, ήδη
έχουν µειωθεί και προβλέπεται σε λίγο να µείνουν τρία άτοµα
εκεί, από το σύνολο που ήταν µέχρι τότε, πάνω από δώδεκα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Β’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ)

Η ερώτηση είναι η εξής: Πού οφείλεται η διακοπή του προ-
γράµµατος προετοιµασίας και ένταξης που λειτουργούσε τα
προηγούµενα χρόνια; Είναι στις άµεσες προτεραιότητές σας η
επαναλειτουργία ώστε τα παιδιά αυτά να µπορούν να µάθουν την
ελληνική γλώσσα και να ενταχθούν οµαλά στην ελληνική κοινω-
νία; Είναι υποχρέωσή µας βέβαια αυτό. Μετά θα σας πω από πού
πηγάζει αυτό.

Επειδή είναι ανάγκη να δηµιουργηθεί τµήµα υποδοχής 1 στο
Γυµνάσιο Ανωγείων, όπου κάθε χρόνο εντάσσονταν αυτά τα παι-
διά στη διδακτική διαδικασία, µετά από κατατακτήριες εξετάσεις,
τη φετινή σχολική χρονιά, αν και οι εξετάσεις έχουν γίνει, αυτό
είναι αδύνατο αφού τα παιδιά δεν έχουν προετοιµαστεί κατάλ-
ληλα. Γι’ αυτό, λόγω της διακοπής του προγράµµατος προετοι-
µασίας και η διεύθυνση του Γυµνασίου Ανωγείων από 21.9.2010,
µε εισήγησή της προς τη δευτεροβάθµια του Νοµού Ρεθύµνου,
ζητά να καλυφθεί αυτό το θέµα. ∆εν προλαβαίνω να σας τα ανα-
λύσω τώρα, αλλά τα γράφουµε εκεί.

Θα σας πω µόνο ότι σύµφωνα µε τη διεθνή σύµβαση για τα δι-
καιώµατα του παιδιού και την εθνική και ευρωπαϊκή νοµοθεσία
αυτό που προέχει είναι να διασφαλίζεται η πρόσβαση και η
άσκηση του θεµελιώδους δικαιώµατος στην εκπαίδευση. Σύµ-
φωνα µε την προαναφερόµενη του 1999, οι αρµόδιες διευθύν-
σεις πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας µεριµνούν ώστε η
έναρξη των τµηµάτων υποδοχής να γίνεται το αργότερο την 1η
Οκτωβρίου. Ανατίθεται η διδασκαλία σε διδακτικό προσωπικό και
στις τάξεις υποδοχής διδάσκουν µόνιµοι εκπαιδευτικοί που βρί-
σκονται στη διάθεση του περιφερειακού υπηρεσιακού συµβου-
λίου.

Η δεύτερη ερώτηση µου είναι η εξής: Σε ποιες ενέργειες θα
προβείτε προκειµένου να ιδρυθεί και να λειτουργήσει άµεσα
τάξη υποδοχής 1 στο Γυµνάσιο Ανωγείων, όπως ζητάει η τοπική
κοινωνία και το σχολείο Ανωγείων; Θα προχωρήσετε στην πλή-
ρωση των αναγκαίων θέσεων προσωπικού για τη σωστή λει-
τουργία της µαθητικής εστίας;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Κρι-
τσωτάκη.

Παρακαλώ την Αναπληρώτρια Υπουργό Παιδείας, ∆ιά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων, κ. Γεννηµατά, να λάβει το λόγο.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,
∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κυρία Πρό-
εδρε.

Κύριε Κριτσωτάκη, θα ήθελα να πω εξαρχής ότι η ερώτησή
σας είναι εξαιρετικά χρήσιµη γιατί µας δίνει τη δυνατότητα να
συζητήσουµε εδώ και να αναδείξουµε την ανάγκη που υπάρχει
πράγµατι για πολιτικές που θα προστατεύουν και θα διασφαλί-
ζουν τα δικαιώµατα των ασυνόδευτων ανηλίκων στη χώρα µας.

Με το θέµα αυτό µου δόθηκε η ευκαιρία να ασχοληθώ εξα-
ντλητικά, θα έλεγα, τους προηγούµενους µήνες και από τη θέση
της Υφυπουργού Υγείας. Συνεργαστήκαµε το προηγούµενο διά-
στηµα µε το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη και αυτήν τη
στιγµή είναι ήδη στο δρόµο για τη Βουλή το σχέδιο νόµου για τη
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νέα υπηρεσία ασύλου, αλλά και για τις διαδικασίες πρώτης υπο-
δοχής. Θεωρώ ότι αυτό το σχέδιο νόµου απαντά σε αρκετά από
τα προβλήµατα που αντιµετωπίσαµε τα προηγούµενα χρόνια και
είναι εξαιρετικά σηµαντικό.

Έρχοµαι τώρα στο συγκεκριµένο πρόβληµα που θέσατε και
ορθώς διαπιστώσατε, κύριε Κριτσωτάκη. Σύµφωνα µε την ενη-
µέρωση που έχουµε και εµείς από τον ξενώνα των Ανωγείων, το
πρόβληµα που υπάρχει αφορά δεκαεπτά από τα είκοσι τρία παι-
διά που αυτή τη στιγµή φιλοξενούνται. Τα υπόλοιπα έχουν εντα-
χθεί ήδη στο σχολείο.

Θέλω να ξεκαθαρίσω ότι το θέµα της µη πρόσληψης προσω-
πικού στη µαθητική εστία Ανωγείων συνδέεται άµεσα µε το πρό-
βληµα της οικονοµικής συγκυρίας στην οποία βρισκόµαστε. Το
Υπουργείο Παιδείας πολύ έγκαιρα, µετά από εισήγηση του Εθνι-
κού Ιδρύµατος Νεότητας, απηύθυνε αίτηµα στο Υπουργείο Εσω-
τερικών για τη σύναψη των σχετικών συµβάσεων έργου, όµως
στο πλαίσιο των περικοπών αυτό το αίτηµα δεν έγινε αποδεκτό.

Τι κάναµε όµως; Γιατί δεν µείναµε µε σταυρωµένα χέρια και
αυτό είναι πολύ σηµαντικό και θα πρέπει να το γνωρίζετε.
Έχουµε δροµολογήσει όλες τις απαιτούµενες ενέργειες για την
ίδρυση και λειτουργία των τµηµάτων υποδοχής. Πριν απ’ όλα συ-
γκεντρώσαµε τα αιτήµατα όλων των σχολείων για ίδρυση και λει-
τουργία τάξεων υποδοχής και φροντιστηριακών τµηµάτων για το
σχολικό έτος 2010-2011. ∆υστυχώς, πολύ γρήγορα διαπιστώ-
σαµε το πρόβληµα που υπήρχε και σε αυτήν την περίπτωση στε-
λέχωσης αυτών των τµηµάτων, δεδοµένου ότι είχαµε πολλές
συνταξιοδοτήσεις στο χώρο της εκπαίδευσης και µεγάλες ανά-
γκες από κενά που έπρεπε να καλύψουµε και άρα δεν υπήρχε
διαθέσιµο προσωπικό έτσι ώστε να στελεχωθούν αυτά τα τµή-
µατα.

Αυτή τη στιγµή πιστεύω ότι δίνουµε στο πρόβληµα που έχει
προκύψει την καλύτερη λύση. Έχουµε υπογράψει τη σχετική
απόφαση που επιλύει όχι µόνο το ζήτηµα της πρόσληψης του
αναγκαίου προσωπικού για τη λειτουργία των τάξεων υποδοχής,
αλλά και προσαρµόζει τη λειτουργία τους στις σηµερινές πραγ-
µατικές συνθήκες.

Το λέω αυτό, κύριε Κριτσωτάκη, διότι µέχρι σήµερα οι τάξεις
υποδοχής λειτουργούσαν σε ένα γκρίζο πεδίο, καθώς όλες οι
ρυθµίσεις αφορούσαν τάξεις υποδοχής µόνο για παλινοστούντες
και όχι για µετανάστες, Ροµά ή άλλες κατηγορίες που είχαν ανά-
γκη στήριξης για να ενταχθούν στο σχολείο.

Στη δευτερολογία µου θα σας πω συγκεκριµένα για τη λει-
τουργία της µαθητικής εστίας.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Σας ευχαριστώ, κυρία
Υπουργέ.

Το λόγο έχει ο ερωτών Βουλευτής, κ. Μιχαήλ Κριτσωτάκης.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Κυρία Υπουργέ, ξέρετε πολύ καλά

ότι µάλλον –δεν είµαι σίγουρος- πρέπει να έχει ενδιαφερθεί και
η Ύπατη Αρµοστία του ΟΗΕ για το θέµα και έχω την εντύπωση
ότι δεν είναι µόνο γιατί δίνει εξετάσεις η χώρα µας, αλλά είναι το
ουσιαστικό, το κοινωνικό δηλαδή. ∆εν µε ενδιαφέρει αν θα µας
ψέξουν, µε ενδιαφέρει να κάνουµε εµείς αυτό που πρέπει να κά-
νουµε.

Θα σας πω, λοιπόν, ότι το Υπουργείο Παιδείας έκανε προσλή-
ψεις αναπληρωτών εκπαιδευτικών ειδικής αγωγής δευτεροβάθ-
µιας εκπαίδευσης -έχω όλα τα ονόµατα εδώ- και δεν διόρισε
κανέναν στο συγκεκριµένο σηµείο και µάλιστα δεν διόρισε κα-
θόλου στην Κρήτη. Άρα, σιγουρεύεται από δύο πλευρές ότι δεν
πήγαν καν στην Κρήτη.

Θα σας πω ακόµη ότι η οικονοµική συγκυρία δεν µπορεί να
αποτελέσει πρόσχηµα. Θα σας έλεγα ότι η λύση η οποία περι-
λαµβάνει τέτοιες ενδιάµεσες περικοπές, δεν είναι λύση για την
κοινωνία, είναι λύση για το χαρτί και για τους αριθµούς που απο-
τυπώνεται πάνω σε αυτό. Θα σας πω ότι δεν µπορεί αυτή η Κυ-
βέρνηση –θα µου πείτε ότι αυτό είναι άσχετο, αλλά εγώ θεωρώ
ότι είναι σχετικότατο- να λέει «χαρίζω το 20% στη φορολογία των
διαφηµίσεων» για να έχει καλές σχέσεις µε τα Μέσα Μαζικής
Ενηµέρωσης και να λέει εδώ «δεν µπορώ να δώσω αυτό που
είµαι υποχρεωµένη να δώσω». Θα σας πω, λοιπόν, ότι δεν ικα-
νοποιούµαι. Θα σας πω επίσης –και αυτό είναι θετικό προς το
πρόσωπό σας- να φωνάξετε και να αγωνιστείτε µέσα στο πλαίσιο

της Κυβέρνησης και να απαιτήσετε αυτά τα θέµατα να είναι αδια-
πραγµάτευτα και να µην µπαίνουν πάνω στο κρεβάτι του Προ-
κρούστη και να κόβονται. Αυτά είναι υποχρεώσεις της κοινωνίας.

Θα σας πω µόνο ένα πράγµα, για να µην πω άλλα στοιχεία που
έχω µαζί µου. Εγώ δεν έχω δει πόλεµο, δεν έζησα πόλεµο, όπως
και εσείς νοµίζω. Θα σας πω ότι είδα όµως τον πόλεµο στα µάτια
αυτών των παιδιών, γιατί έχω πάει τρεις φορές εκεί και µιλάω ει-
δικά για τα παιδιά από το Αφγανιστάν. Θα πρέπει λοιπόν η λύση
να µη δοθεί µε τα χαρτιά. ∆εν πρέπει να δοθεί µε τα καθιερω-
µένα, που τα θεωρώ και απαράδεκτα. Θα πρέπει να γίνει µε έναν
άλλον τρόπο. ∆υστυχώς ο κλήρος πέφτει σε εσάς και σε εµάς
που πρέπει να σας ελέγχουµε.

Θα πω ακόµη ότι θα καταθέσω στα Πρακτικά όλη τη νοµοθε-
σία που αποδεικνύει ότι δεν έχουµε µόνο ανθρωπιστική υποχρέ-
ωση, αλλά έχουµε και άλλες υποχρεώσεις. Είναι για την
πρόσβαση στην εκπαίδευση των ανήλικων υπηκόων τρίτων
χωρών, δηλαδή τι υποχρεώσεις έχουµε. Και θα σας δώσω επί-
σης από το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους –που καλά κάνει και
ασχολείται και έχει και µια πολυσέλιδη έκθεση εδώ- µία γνωµο-
δότηση η οποία λέει γι’ αυτό το θέµα καθώς και άλλα έγγραφα.

Θα περιµένω µε ενδιαφέρον το δεύτερο µέρος της απάντησής
σας, όπου βέβαια µετά δεν θα µπορώ να µιλήσω.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Κρι-
τσωτάκη.

Η κυρία Υπουργός έχει το λόγο.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,

∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κυρία Πρό-
εδρε.

Κύριε Κριτσωτάκη, ίσως δεν έγινε απόλυτα σαφές και κατα-
νοητό ότι έχουµε δώσει λύση στο πρόβληµα, δηµιουργώντας ένα
πάρα πολύ µεγάλο πρόγραµµα για να αντιµετωπίσουµε τις ανά-
γκες που υπάρχουν σε όλη την Ελλάδα και όχι µόνο στα Ανώ-
γεια, για τάξεις υποδοχής. Γιατί για εµάς προτεραιότητα έχει η
ένταξη, η πρόσβαση όλων των µαθητών στην εκπαίδευση. Θέ-
λουµε ένα ανοικτό σχολείο, ένα σχολείο που σέβεται τη διαφο-
ρετικότητα και προσπαθούµε να το κτίσουµε µε πολύ συγκεκρι-
µένα µέτρα, πολιτικές και αποφάσεις.

Είπα και πριν ότι έχει υπογραφεί ήδη η σχετική υπουργική από-
φαση και έχουµε τη δυνατότητα να ξεκινήσουµε την υλοποίηση
αυτού του προγράµµατος σε όλη την Ελλάδα, συµπεριλαµβανο-
µένων και των Ανωγείων.

Ιδιαίτερα δε, εκτός από τις τάξεις υποδοχής για τη λειτουργία
της συγκεκριµένης µαθητικής εστίας, του ξενώνα δηλαδή των
Ανωγείων, θέλω να σας πω ότι συνεργαστήκαµε µε το Υπουργείο
Υγείας, τη Γενική Γραµµατεία Πρόνοιας που έχει και την αρµο-
διότητα της λειτουργίας και της χρηµατοδότησης αυτού του ξε-
νώνα. ∆ιασφαλίσαµε τα χρήµατα που χρειάζονται. Είµαστε στο
τελικό στάδιο των επαφών µε φορείς της κοινωνίας των πολιτών
που θα µπορούσαν να αναλάβουν το έργο της υποστήριξης του
ξενώνα µε ειδικούς επιστήµονες και πιστεύω ότι στο αµέσως
επόµενο διάστηµα, µαζί µε την εκκίνηση των τάξεων υποδοχής
θα λυθεί και το πρόβληµα της στελέχωσης και του ξενώνα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε την Ανα-

πληρωτή Υπουργό Παιδείας.
Συζητείται τώρα η δεύτερη µε αριθµό 338/13-12-2010 επίκαιρη

ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή της Νέας ∆ηµοκρατίας
κ. Εµµανουήλ Κεφαλογιάννη προς την Υπουργό Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, σχετικά µε το µέλλον των
επενδύσεων των αγροτών της Κρήτης σε φωτοβολταϊκά συστή-
µατα κ.λπ..

Στον ερωτώντα Βουλευτή κ. Εµµανουήλ Κεφαλογιάννη, θα
απαντήσει ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµα-
τικής Αλλαγής κ. Ιωάννης Μανιάτης.

Παρακαλώ, κύριε Κεφαλογιάννη, έχετε το λόγο για να παρου-
σιάσετε την επίκαιρη ερώτησή σας.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόε-
δρε.

Για τη συνέχεια της συζήτησης θα ήθελα να προσυπογράψω
απολύτως στην ερώτηση του αγαπητού συναδέλφου, του κ. Κρι-
τσιωτάκη, όλη την επιχειρηµατολογία και τα λεγόµενά του. Βε-
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βαίως, τα παιδιά στη συγκεκριµένη περιοχή των Ανωγείων είναι
ασφαλή, διότι συνολικά στην Κρήτη και ιδιαίτερα στα Ανώγεια
υπάρχει ανεπτυγµένο το αίσθηµα της αλληλεγγύης. Αλλά, αυτό
δεν φτάνει και σε καµµία των περιπτώσεων δεν µπορεί η πολι-
τεία να επικαλείται οικονοµικά προβλήµατα για να επιλύσει τόσο
ευαίσθητα θέµατα.

Κυρία Πρόεδρε, τώρα ας έρθουµε στη δικιά µου ερώτηση.
Ο Γενικός Γραµµατέας του Υπουργείου Περιβάλλοντος, πρό-

σφατα δήλωσε στην Κρήτη ότι «Υπό µελέτη είναι για τους αγρό-
τες της Κρήτης η εφαρµογή του νέου νόµου για τις ανανεώσιµες
πηγές ενέργειας» και συνέχισε «η διασύνδεση είναι κάτι που µε-
λετάται, αλλά δεν πρόκειται να γίνει σύντοµα». Η διασύνδεση,
δηλαδή, του καλωδίου, που µας έλεγε από το 1980 και ο αεί-
µνηστος Ανδρέας Παπανδρέου, µεταξύ Πελοποννήσου και Κρή-
της για την ενεργειακή επάρκεια της Κρήτης. Αυτό λέει ο κύριος
Γενικός Γραµµατέας ότι δεν είναι δυνατόν να γίνει σήµερα, αυτή
τη στιγµή δεν υπάρχουν δυνατότητες για παραπέρα εγκατά-
σταση φωτοβολταϊκών. Και ολοκληρώνει τη δήλωσή του λέγο-
ντας ότι για την Κρήτη το πρόγραµµα δεν ανοίγει άµεσα.

Επειδή, όµως, ακούγοντας και τις προεκλογικά ρήσεις περί
πράσινης ενέργειας και πράσινης ανάπτυξης της σηµερινής Κυ-
βέρνησης, οι αγρότες της Κρήτης παραπλανήθηκαν και έσπευ-
σαν να χρεωθούν κάνοντας µελέτες και πολλοί άνθρωποι
πιστεύοντας αυτές τις προτροπές έχουν χρεωθεί, καταλαβαίνετε
ότι βρίσκονται σε ένα αδιέξοδο. Και θα ήθελα η Κυβέρνηση να ξε-
καθαρίσει τη θέση της και να µας πει αν και για την Κρήτη ισχύει
αυτό που ισχύει για όλους τους αγρότες της Ελλάδας και αν το
πρόγραµµα για τα φωτοβολταϊκά θα ξεκινήσει επιτέλους και για
την Κρήτη και θα έχει και η Κρήτη το µερτικό της και στις ανα-
νεώσιµες πηγές ενέργειας και στην προστασία του περιβάλλο-
ντος και βεβαίως η χειµάζουσα οικονοµία των αγροτών µας και
στην Κρήτη αν θα έχει µία διέξοδο για µία οικονοµική, αν θέλετε,
εναλλακτική προοπτική µε βάση τα νέα ενεργειακά προγράµµατα
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της Ελλάδος.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Κε-

φαλογιάννη.
Ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλ-

λαγής, κ. Μανιάτης έχει το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέρ-

γειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε και
ευχαριστώ και τον συνάδελφο κ. Κεφαλογιάννη για την ερώτηση.
Θα µας δοθεί η ευκαιρία να διευκρινίσουµε απολύτως τι συµβαί-
νει στην Κρήτη.

Είµαι βέβαιος κύριε συνάδελφε, ότι γνωρίζετε πολύ καλά ότι η
Κρήτη όπως και όλα τα µη διασυνδεδεµένα µε το ηπειρωτικό σύ-
στηµα της χώρας νησιά, έχουν χαρακτηριστεί ως κορεσµένα
νησιά.

Θα σας καταθέσω για τα Πρακτικά της Βουλής την υπ’ αριθ-
µόν 96/2007 απόφαση και µια δεύτερη, την υπ’ αριθµόν 703/
2008. Άρα µιλώ για αποφάσεις του 2007 και του 2008, της Ρυθ-
µιστικής Αρχής Ενέργειας, όπου µε την πρώτη από αυτές, µε
ηµεροµηνία 24 Μαΐου του 2007, η Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας
αποφασίζει ότι η Κρήτη, αλλά και όλα τα µη διασυνδεδεµένα
νησιά το 2007 χαρακτηρίζονται ως κορεσµένες περιοχές, άρα
και περιοχές στις οποίες δεν µπορούν να υπάρξουν επενδύσεις
φωτοβολταϊκών ή αιολικών πάρκων.

Επίσης, υπάρχει και η επόµενη απόφαση η οποία διαφοροποιεί
λίγο και δίνει κάποια µικρά περιθώρια για την Κρήτη. Εδώ να σας
πω ότι µε τη δεύτερη απόφαση της 8/7/2008 δίνεται περιθώριο
ισχύος για την Κρήτη 102 MW. Σήµερα, λοιπόν, στην Κρήτη
έχουµε τριακόσιους εβδοµήντα φωτοβολταϊκούς σταθµούς ιδιω-
τών παραγωγών και έχουν δοθεί προσφορές σύνδεσης σε άλ-
λους εξακόσιους σαράντα έξι παραγωγούς και εξετάζονται από
τις υπηρεσίες νέα αιτήµατα, τα οποία, όµως, αφορούν µόνο και
εντάσσονται στην κατηγορία αυτών των αιτηµάτων που έχουν
απόφαση εξαίρεσης. Στους παραγωγούς αυτούς που εξετάζο-
νται είναι ασφαλώς και ένα µεγάλο µέρος αγροτών.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Ιωάννης Μανιάτης, καταθέτει
για τα Πρακτικά της Βουλής τα προαναφερθέντα έγγραφα τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ι-

εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)
Τώρα να πω το εξής. Γνωρίζετε πολύ καλά ότι τα περιθώρια

ισχύος εισδοχής ανανεώσιµων µορφών ενέργειας έχουν ήδη εξα-
ντληθεί όχι µόνο στην Κρήτη, αλλά και σε όλα τα µικρά νησιά της
χώρας, που είναι µη διασυνδεδεµένα. Αυτό συνέβη επειδή κατά
το παρελθόν είχαν κατατεθεί πολλαπλάσιες αιτήσεις από αυτές
που µπορούσε το ίδιο το σύστηµα της Κρήτης να αποδεχθεί.

Άρα, για να συνοψίσω µε µία φράση στην Κρήτη, όπως και σε
όλα τα µη διασυνδεδεµένα νησιά, το πρόβληµα δεν είναι ούτε
πολιτικό ούτε νοµικό ούτε θεσµικό, δυστυχώς είναι µόνο τεχνικό.
Είναι ένα απολύτως θεσµικό θέµα το οποίο θα έπρεπε ίσως η ελ-
ληνική πολιτεία να έχει λύσει εδώ και πάρα πολλά χρόνια, κύριε
συνάδελφε, να έχει συνδεθεί η Κρήτη, αλλά και τα υπόλοιπα
νησιά µε το ηπειρωτικό σύστηµα.

Μόνο για δική σας πληροφόρηση, εκτός της ερώτησής σας,
να σας πω ότι ο ∆ΕΣΜΗΕ κάνει µία τεράστια προσπάθεια να συν-
δέσουµε Κυκλάδες, Κρήτη και τα υπόλοιπα νησιά της πατρίδας
µας µε το ηπειρωτικό σύστηµα µε ένα συνολικό προϋπολογισµό
έργων για τη συγκεκριµένη δράση που ξεπερνά τα 4.000.000.000
ευρώ. Αυτά θα πρέπει να τα επενδύσουµε και φιλοδοξούµε να
τα επενδύσουµε στο επόµενο χρονικό διάστηµα. Σήµερα, όµως,
το πρόβληµα της Κρήτης είναι απολύτως τεχνικό και προέρχε-
ται δυστυχώς από το παρελθόν.

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Σας ευχαριστώ κι εγώ,

κύριε Υπουργέ.
Κύριε Κεφαλογιάννη, έχετε το λόγο για να υποστηρίξετε την

ερώτησή σας.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόε-

δρε.
Κυρία Πρόεδρε, µόνο ως αυτοκριτική µπορώ να δεχθώ την το-

ποθέτηση της Κυβέρνησης για τη διασύνδεση των νησιών και της
Κρήτης. Είναι µία πολλαπλή εξαγγελία των κυβερνήσεων του
ΠΑΣΟΚ του παρελθόντος και προσωπικά του αείµνηστου Ανδρέα
Παπανδρέου σε όλες τις πρωτεύουσες της Κρήτης για τη δια-
σύνδεση του υπόγειου καλωδίου µεταξύ Πελοποννήσου και Κρή-
της. Αυτό δηλαδή, στην Κρήτη έχει γίνει ανέκδοτο.

Τώρα εάν η Κυβέρνηση προγραµµατίζει να το κάνει µε παρα-
χώρηση εκατοµµυρίων ή χιλιάδων µεγαβατόρων –δεν ξέρω πως
λέγεται τεχνικά αυτός ο όρος- σε ιδιώτες, αυτό ας µας το απα-
ντήσει η Κυβέρνηση. Όµως, είναι γνωστό ότι και τα νησιά και η
Κρήτη, έχουν µία δυνατότητα, πρώτον, µε την αιολική ενέργεια
και δεύτερον, παράγουν ρεύµα πολύ πιο ακριβά από την ηπει-
ρωτική Ελλάδα.

Εάν, λοιπόν, σε κάποιες περιοχές έπρεπε να επενδυθούν οι
εναλλακτικές µορφές ενέργειας, όπως είναι η αιολική ενέργεια
και τα φωτοβολταϊκά, είναι σε αυτές τις περιοχές, διότι και εξοι-
κονόµηση θα υπήρχε για τον κρατικό προϋπολογισµό και λιγό-
τερα έξοδα για την κρατική -µέχρι πρόσφατα- ∆ΕΗ.

Άρα, υπάρχει εδώ µία αταξία. Εάν οδηγήθηκαν από τις προε-
κλογικές εξαγγελίες των υποψηφίων και της Κυβέρνησης του
ΠΑΣΟΚ και του σηµερινού Πρωθυπουργού και στην Κρήτη, που
έγιναν οι ανακοινώσεις για ανανεώσιµες πηγές ενέργειας και
οδηγήθηκαν πάρα πολλοί συµπολίτες µας στο να πληρώσουν
πάρα πολλά χρήµατα για να κάνουν µελέτες και να προσπαθή-
σουν να εντάξουν τα περιουσιακά τους στοιχεία, γνωρίζοντας ότι
το µέλλον του αγροτικού εισοδήµατος είναι δύσκολο, εκεί φέρει
και η Κυβέρνηση µία ευθύνη και οφείλει να ξεκαθαρίσει απολύ-
τως το θέµα.

Αυτό που συµπεραίνω, κυρία Πρόεδρε, και κλείνω την τοπο-
θέτησή µου, είναι ότι η Κυβέρνηση αυτό που λέει καθαρά στους
πολίτες της Κρήτης και των νησιών είναι ότι δεν πρόκειται να
δώσει καµµία νέα άδεια και ότι δεν υπάρχει καµµία δυνατότητα
να προχωρήσουν τα φωτοβολταϊκά στα νησιά και ειδικά στην
Κρήτη.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστώ, κύριε Κεφα-

λογιάννη.
Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέρ-

γειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Είµαι βέβαιος ότι ο συνάδελφος
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κ. Κεφαλογιάννης, κατανόησε απολύτως την απάντηση στην
πρωτολογία µου. Άρα δεν θα επανέλθω.

Πρέπει να πω πάντως ότι επειδή όλα αυτά που προανέφερα
ενέχουν ένα βαθµό αβεβαιότητας µε την έννοια ότι ναι, µεν έχουν
δοθεί εγκρίσεις σύνδεσης, αλλά δεν είναι γνωστό κατά πόσο οι
συγκεκριµένες επενδύσεις θα υλοποιηθούν, υπάρχουν περιθώ-
ρια, τα οποία παρακολουθούµε στενότατα σε µηνιαία βάση έτσι
ώστε µόλις υπάρχει τεχνική δυνατότητα να ενταχθούν, έστω και
λίγες, νέες αιτήσεις, να είστε βέβαιος, κύριε συνάδελφε, ότι θα
το πράξουµε.

Επαναλαµβάνω, όµως, ότι το θέµα της Κρήτης και των µη δια-
συνδεδεµένων νησιών είναι ένα πρόβληµα που έρχεται από πολύ
µακριά και είναι απολύτως τεχνικό.

Αυτό που µπορώ να σας πω για λογαριασµό της σηµερινής Κυ-
βέρνησης είναι ότι εµείς πολύ πριν το προβλεπόµενο χρονικό
διάστηµα, ολοκληρώσαµε τις µελέτες για τον τρόπο διασύνδε-
σης των νησιών της χώρας µε το ηπειρωτικό σύστηµα. Τα κον-
δύλια που πρέπει να διατεθούν είναι πολύ σηµαντικά.
Προσπαθούµε πάντως µε κάθε τρόπο, να εξασφαλίσουµε έστω
µέσω του ΕΣΠΑ, τα χρήµατα αυτά που απαιτούνται. Και θα χαρώ
να µου κάνετε µια ερώτηση να σας δώσω συγκεκριµένα στοιχεία.

∆ώστε µου, όµως, την ευκαιρία να σχολιάσω ένα συνολικότερο
θέµα, κύριε Κεφαλογιάννη, και για εσάς και για όλους τους συ-
ναδέλφους της Κρήτης, αλλά και για όλους τους νησιώτες συ-
ναδέλφους. Και παίρνω αφορµή από την ερώτησή σας, για να
θέσω στην Εθνική Αντιπροσωπεία ένα µείζον θέµα που έχουµε
επάρκεια ηλεκτρικής ισχύος στα µη διασυνδεδεµένα νησιά της
πατρίδας µας. Αναφέροµαι στην Κρήτη, αναφέροµαι στη Ρόδο,
αναφέροµαι στην Αίγινα που πριν λίγους µήνες είχαµε πρό-
βληµα. Ακούστε ποιο είναι το πρόβληµά µας. Υπάρχουν πάρα
πολλές περιπτώσεις όπου η ∆ΕΗ και παλιότερα το ελληνικό δη-
µόσιο, έχουν διασφαλίσει χρήµατα για να γίνουν επενδύσεις για
τη δηµιουργία µονάδων ηλεκτροπαραγωγής, κυρίως από φυσικό
αέριο και παρ’ όλα αυτά λόγω αντιδράσεων πολύ µεµονωµένων
µειοψηφιών των τοπικών κοινωνιών -παρά το γεγονός ότι έχουν
εγκριθεί περιβαλλοντικά οι µελέτες, υπάρχουν τα χρήµατα δια-
θέσιµα και λιµνάζουν, το σύνολο της τοπικής κοινωνίας το θέλει,
παρ’ όλα αυτά υπάρχουν αντιδράσεις- οι οποίες έχουν δηµιουρ-
γήσει σοβαρότατα θέµατα.

Στην Κρήτη επίσης γνωρίζετε πολύ καλά γιατί έχετε διατελέσει
και Υπουργός, κύριε συνάδελφε, το πρόβληµα που έχουµε για
χρόνια, ότι στην Κρήτη είµαστε οριακά στο πώς µπορούµε να
εξυπηρετήσουµε. Γνωρίζετε επίσης πολύ καλά τις προσπάθειες
της ∆ΕΗ, για τη δηµιουργία νέου σταθµού ηλεκτροπαραγωγής.

Ο παριστάµενος επίσης Υφυπουργός κ. Νικητιάδης ξέρει πάρα
πολύ καλά τι ζήσαµε στη Ρόδο τους τελευταίους µήνες, τα τε-
λευταία χρόνια.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑ∆ΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Του-
ρισµού): Πολύ καλά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέρ-
γειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Στην Αίγινα, το πανελλήνιο
έζησε τον παραλογισµό το νησί να είναι συνδεδεµένο µόνο µε
ένα καλώδιο µε το ηπειρωτικό σύστηµα, όταν η ∆ΕΗ ζητάει εδώ
και επτά χρόνια να διασυνδέσει το νησί µε άλλα δυο καλώδια και
δεν της δίνουν τη δυνατότητα.

Θέλω, λοιπόν, να παρακαλέσω και το λέω ευθέως σε όλο το
Σώµα -και µακάρι να κάνουµε και µια ανοικτή συζήτηση και θέλω
τη βοήθεια των συναδέλφων όλων των κοµµάτων- να ξεπερά-
σουµε τοπικές αντιθέσεις µειοψηφιών, τουλάχιστον για το
µεγάλο αγαθό που λέγεται παροχή ηλεκτρικής ισχύος στους
συµπολίτες µας, διότι τελικά, αυτός που την πληρώνει είναι ο
φτωχός καταναλωτής.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Σε µια τέτοια κατεύθυνση σας καλώ να πάρουµε πρωτοβου-
λία, µια πρωτοβουλία διακοµµατικά.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Πάρτε την πρωτοβουλία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέρ-

γειας και Κλιµατικής Αλλαγής): ∆ιότι επαναλαµβάνω, έχουµε
χρήµατα, έχουµε µελέτες συγκεκριµένες, έχουµε τη διάθεση και
δεν προχωρούν για λόγους, που σας προανέφερα.

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κύριο

Υφυπουργό.
Συζητείται τώρα η τρίτη µε αριθµό 344/13.12.2010 επίκαιρη

ερώτηση δευτέρου κύκλου της Βουλευτού του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Λιάνας Κανέλλη προς τον Υπουργό Πολι-
τισµού και Τουρισµού, σχετικά µε την αντιµετώπιση των προ-
βληµάτων των µουσικών συνόλων της Χώρας κ.λπ..

Στην ερωτώσα Βουλευτή, κ. Λιάνα Κανέλλη, θα απαντήσει ο
Υφυπουργός Πολιτισµού και Τουρισµού, κ. Νικητιάδης.

Παρακαλώ, κυρία Κανέλλη, έχετε το λόγο, για την παρουσίαση
της επίκαιρης ερώτησής σας.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, ξέρετε το «ξύλο µετά µουσικής»! Έκφραση

είναι. Ξέρετε και το ξύλο άνευ µουσικής. Αυτό συµβαίνει τώρα,
στην οικονοµική παρούσα κατάσταση. Ξέρετε ότι ακόµα και
εκείνα τα θηρία, είναι µύθος ότι η µουσική εξηµερώνει τα ήθη.
Μπορεί να είναι από τους καλλιεργηµένους µύθους. Αν δεν έχεις
ήθος και παιδεία και η µουσική που βγαίνει µπορεί να είναι απο-
κτηνωµένη και να απευθύνεται σε κτήνη. Αλλά ακόµα και οι Ναζί
στα στρατόπεδα ισχυρίζονταν ότι γίνεται πιο πολιτισµένα η
σφαγή όταν ακούγεται µουσική. Και έβαζαν τους δυστυχείς
Εβραίους βιολονίστες, να παίζουν.

Αποκλείεται να µην ξέρετε ότι η µοναδική περιουσία αυτού του
τόπου –εκτός από τα σκαλτσούνια τα κρητικά, τη φέτα και το
λάδι, στα οποία προφανώς η Κυβέρνησή σας θέλει να ρίξει όλο
το επενδυτικό της πρόγραµµα για τον 21ο αιώνα όταν σας
άκουγα που λέγατε για την Κρήτη, ξέρουµε, αυτό είναι το σχέδιο,
τα είπε ο Πρωθυπουργός- ακούστε µε πάρα πολύ καλά: Η χρυ-
σοκλωστή στο τρύπιο βρακί που έχουµε πάνω µας, είναι ο πολι-
τισµός µας. Αν την µπαλώσουµε µε χρυσοκλωστή -είναι η µόνη
χρυσή κλωστή, που δεν τη χρωστάµε σε κανέναν, στους πεθα-
µένους τη χρωστάµε- αυτό θα καταλήξει και θα είναι χιτώνας.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ: Μπράβο Λιάνα!
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: ∆εν θα φαίνονται οι τρύπες, θα είναι µόνο

χρυσάφι επάνω µας. Αλλιώς άµα τα µαζέψουµε από τα σκουπί-
δια ενός πολιτισµού που δεν είναι πολιτισµός και είναι βαρβαρό-
τητα…

Οι Τσέχοι όταν ανέβηκε πριν από τρία χρόνια ο ∆ούναβης
εννέα µέτρα, ακύρωσαν την αγορά αεροπλάνων εκσυγχρονι-
σµού, για να αντικαταστήσουν τα MIΝG µε PHANTOM, για να σώ-
σουν τα έργα τέχνης τους κουβαλώντας τα από τα υπόγεια στον
ένατο όροφο.

Και έχουµε ορχήστρες κρατικές. Αυτές είναι ορχήστρες της
χώρας. ∆εν είναι οι ορχήστρες του τάδε χορηγού και του τάδε
χορηγού: Κρατική Ορχήστρα Θεσσαλονίκης, Κρατική Ορχήστρα
Αθηνών, η Ορχήστρα των Χρωµάτων, η Ορχήστρα Ελληνικής
Μουσικής, 60% κάτω ο προϋπολογισµός τα τελευταία χρόνια.

Οι µουσικοί είναι υποχρεωµένοι να βγουν να κάνουν το βιολι-
τζή, το µπουζουξή σε µια γωνία. Και όταν θα λέτε αυτά, την ίδια
ώρα δίνουµε κρατική επιχορήγηση εκ των πραγµάτων δι’ εδά-
φους κ.λπ., στο ίδρυµα Νιάρχου, ε, καλοσύνη του, ας κάνει ό,τι
θέλει! Ας κάνει και δέκα ορχήστρες δικές του! ∆εν θα του επιχο-
ρηγήσουµε όµως κρατικές ορχήστρες. Τα ίδια προβλήµατα αντι-
µετωπίζει και η ορχήστρα της Λυρικής Σκηνής. ∆εν την έχουµε
ανάγκη αυτή τη µουσική; Καταργούµε τα αθλητικά σχολεία.

Από τον ΟΠΑΠ τόσα χρόνια, δυο φράγκα από το στοίχηµα, δεν
µπορέσατε να δώσετε σε αυτούς τους ανθρώπους! Πού πορευ-
όµαστε µωρέ; Αλήθεια σας το λέω από τα βάθη της ψυχής µου.
Τον Σκαλκώτα παίζετε στο Κανάλι της Βουλής. Η πρώτη ηχο-
γράφηση έγινε από την Κρατική Ορχήστρα της Βουλγαρίας. Η
πρώτη ηχογράφηση στην Ελλάδα, του Σκαλκώτα. Όταν πήρε το
Νόµπελ ο Ελύτης, «Άξιον Εστί» έπαιζαν από κάτω οι Σουηδοί. ∆εν
θα έχουµε Έλληνες µουσικούς στη χώρα του Ορφέα. ∆εν θα
έχουµε, στη χώρα του Πίνδαρου. Πού ζούµε; Τα κάναµε δρό-
µους. Ο Μότσαρτ υποχρεώθηκε την εποχή του Σαλιέρι να ντυθεί
δούλος. Φόραγε µια στολή δούλου -σερβιτόρος ήταν, ψαλιδό-
κωλος- ήταν σερβιτόρος για να µπορέσει να γράψει µουσική,
γιατί έτσι ήταν το σύστηµα.

Ερχόµαστε σήµερα στον 21ο αιώνα και δίνουµε 60% κάτω, πε-
ριστασιακά, εποχικά, χωρίς καλυµµένες θέσεις. Και µου πάτε
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στον Άγιο Παντελεήµονα και κάνετε συναυλία; Με τι κότσια πάτε
στον Άγιο Παντελεήµονα και κάνετε συναυλία, για το θεαθήναι;
Γιατί για το θεαθήναι ήτανε. ∆εν µαζεύτηκαν οι µετανάστες να
παίξουνε. Μου αλλάζετε το χλοοτάπητα όταν έρχεται η Χούλα
Μπούλα και η Κλάρα Νταλκαδιάρα από το εξωτερικό και παίζουν
τα ντάµπα-ντούµπα οκτακόσιες ώρες. Και πάει η Κρατική Θεσ-
σαλονίκης, πάει η Κρατική Αθηνών, πάνε όλες οι κρατικές ορχή-
στρες. ∆εν θέλει αυτός ο τόπος µουσική;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε, ευχαριστώ πάρα πολύ για την κα-
τανάλωση του χρόνου. Γιατί κατανάλωση είναι!

Τώρα για τον Μότσαρτ ξέρετε, τον πουλάνε σοκολατάκια. Σο-
κολατάκια πουλάνε τον Μότσαρτ! Τον Τσε Γκεβάρα τον πουλάνε
σε προφυλακτικά. Τι θα κάνουµε και εµείς; Θα αρχίσουµε να
τους πουλάµε αυτούς, έτσι;

Πρέπει κάτι να κάνετε και να το κάνετε τώρα. Η ψυχή των αν-
θρώπων έχει αγριέψει. ∆εν είναι λατέρνα, φτώχεια και φιλότιµο.
∆εν είναι όλα σε ένα επίπεδο σουβλακίου. ∆εν είναι ότι αυτός ο
λαός µπορεί να αντέξει και σουβλάκι, που δεν έχει µέσα κρέας.

Χωρίς µουσική δεν γίνεται. Και χωρίς µουσικούς, µουσική δεν
γίνεται. Αυτός ο τόπος έχει τεράστιες δυνάµεις. Όταν του δί-
νουµε υποδειγµατικά αυτή την εικόνα, ξέρετε τι του περνάµε;
Εκείνη τη θλιβερή αντίληψη: «Σκάσε δεν έχουµε να φάµε, που
µου θέλεις και µουσική».

Λαός που δεν έχει απαιτήσεις για µουσική, δεν πρόκειται να
σηκώσει κεφάλι, τα παπούτσια του θα κοιτάει.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε την κ. Κα-
νέλλη.

Ο Υφυπουργός Πολιτισµού και Τουρισµού κ. Νικητιάδης έχει
το λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑ∆ΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Τουρισµού): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Κυρία Κανέλλη, δεν ξέρω πόση σηµασία έχει για εσάς, αλλά αι-
σθάνοµαι την ανάγκη να πω για άλλη µια φορά σε εσάς προσω-
πικώς, ότι και εγώ ο ίδιος και εκπροσωπώντας την Κυβέρνηση
ενώνω την αγωνία µου, προσπαθώ να ενώσω την αγωνία µας µε
τη δική σας αγωνία. Και ενώνω τη φωνή µου µε τη φωνή του συ-
ναδέλφου, δεν ξεχώρισα ποιος συνάδελφος ήταν, που κατά τη
διάρκεια της προηγούµενης αγόρευσής σας…

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ: Εγώ ήµουν.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑ∆ΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Του-

ρισµού): Ο κ. Βελόπουλος που είπε: «Μπράβο Λιάνα». Την ενώνω
και εγώ και θα συµφωνήσω µαζί σας.

Πραγµατικά είναι βέβαιο ότι δεν µπορούµε να ξεχωρίσουµε
τον πολιτισµό από οτιδήποτε άλλο. Τολµώ να πω ότι πρέπει να
δώσουµε προτεραιότητα στον πολιτισµό. Εκεί είναι που δεν δι-
καιούµαστε να σηµειώσουµε οποιαδήποτε υπαναχώρηση.

Βεβαίως -δεν ξέρω αν θα χαρείτε- θα σας πω κάποια στοιχεία,
τα οποία διορθώνουν τα στοιχεία που σας έδωσαν και που φαί-
νονται να είναι καλύτερα και να µην εµφανίζουν την εικόνα, όσο
τραγικά την περιγράψατε.

∆εν έχει υπάρξει πουθενά µείωση του προϋπολογισµού στο
60%, σε καµµία από τις ορχήστρες, σε κανένα από τα µουσικά
σχήµατα. Το σύνολο της µείωσης του προϋπολογισµού που
έγινε, είναι ακριβώς 17%. Αυτή η µείωση προήλθε από τις επιτα-
γές του Υπουργείου Οικονοµικών µε βάση τη συνολική πολιτική,
που εµείς ακολουθούµε και µε την οποία µπορείτε να διαφωνή-
σετε. Ασφαλώς είναι δικαίωµά σας, αλλά είναι δική µας υποχρέ-
ωση και δικό µας δικαίωµα να ακολουθήσουµε την πολιτική που
πιστεύουµε. Αυτή µας οδήγησε σε µια µείωση του 17%.

Πρέπει να σας πω, παραλλήλως, ότι οι περισσότεροι υπάλλη-
λοι που απασχολούνται στους µουσικούς οργανισµούς, πληρώ-
νονται από το Υπουργείο Πολιτισµού. Συνεπώς, σε αυτούς δεν
έχει υπάρξει ούτε καν αυτή η µείωση του προϋπολογισµού. Η
µείωση του προϋπολογισµού είχε επίπτωση κυρίως στα µουσικά
δρώµενα, που οργανώθηκαν από τις συγκεκριµένες ορχήστρες.

Παραλλήλως, βάλατε και στην ερώτησή σας το κτηριακό θέµα.
Εµείς δεν το έχουµε υπ’ όψιν µας αυτό το θέµα. ∆εν έχει τεθεί
από πουθενά κανένα κτηριακό πρόβληµα από οποιαδήποτε ορ-
χήστρα, από οποιοδήποτε κρατικό, µουσικό οργανισµό ή φορέα.

Πρέπει να σας πω ότι παραλάβαµε απαξιωµένες κρατικές ορ-
χήστρες. ∆εν υπήρχε καµµία καλλιτεχνική κατεύθυνση, καµµία
έµπνευση, κανένας προγραµµατισµός. Μπορώ να σας πω ότι δεν
υπήρχε ούτε καν ο προγραµµατισµός που εσείς πιστεύετε ότι θα
έπρεπε να οργανώσει ένα κόµµα που ανήκει σε µία τάξη, που
εσείς δεν εκπροσωπείτε. ∆ηλαδή, δεν µπορεί να έρθει κάποιος
και να πει ότι η Νέα ∆ηµοκρατία εκπροσωπεί µία τάξη και συνε-
πώς έπρεπε να προσανατολίσει όλη τη µουσική δηµιουργία στην
υπηρεσία του κεφαλαίου. Ούτε καν αυτό! Ήταν ένα συνολικό
µπάχαλο, αυτό που παραλάβαµε σε ό,τι αφορά τις ορχήστρες.

Τι κάναµε; Ξεκινήσαµε να φτιάχνουµε κάπως τα πράγµατα. ∆η-
λαδή, βρήκαµε στη Λυρική Σκηνή 12 εκατοµµύρια χρέος. Χρω-
στούσαν 12 εκατοµµύρια. Καταφέραµε και το πήγαµε σε ένα
πολύ µικρό χρονικό διάστηµα περίπου στα 3 εκατοµµύρια. Το
µειώσαµε αµέσως-αµέσως κατά 9 εκατοµµύρια. ∆εν έγινε από
µειώσεις µισθών προσωπικού.

Επαναδιαπραγµατευθήκαµε όλες τις συµβάσεις σε ό,τι αφορά
τα κτηριακά. Προσπαθήσαµε να κάνουµε καινούργιες συνεργα-
σίες, µέσα από τις οποίες αξιώσαµε να υπάρχουν µειώσεις των
απαιτήσεων από οποιουσδήποτε συνεργαζόµενους. ∆ώσαµε
χρήµατα. ∆ώσαµε 150 χιλιάδες ευρώ σε κάθε κρατικό µουσικό
φορέα. Προσπαθήσαµε για τη Λυρική Σκηνή. ∆όθηκαν εκτάκτως
4 εκατοµµύρια και πιέσαµε προς τον ΟΠΑΠ, έτσι ώστε να υπάρ-
χει άλλη µία έκτακτη επιχορήγηση 400 χιλιάδων ευρώ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Όλα αυτά την ώρα που η Λυρική Σκηνή -έχω ξεπεράσει το
χρόνο µου και συγχωρέστε µε γι’ αυτό και θα κλείσω την πρω-
τολογία µου µ’ αυτό- έχει ένα ιδιαίτερο πλούσιο καλλιτεχνικό
πρόγραµµα. Ανέβασε δύο όπερες το καλοκαίρι, τη Νόρµα και την
Αΐντα. Έχει προγραµµατίσει για το 2011, κυρία Κανέλλη, εκατόν
εβδοµήντα παραστάσεις. Με αυτές τις παραστάσεις µπορεί να
διαφωνούµε, µπορεί να πούµε ότι δεν συνάδουν µ’ αυτό που θα
έπρεπε να γίνεται.

Εγώ θα συµφωνήσω µαζί σας, κάποιες φορές, ότι ακόµη και
στον Άγιο Παντελεήµονα, βεβαίως θα προτιµούσα να έβλεπα
τους ίδιους τους µετανάστες να παράγουν εκείνη την ώρα καλ-
λιτεχνικό έργο. Και σαφώς δεν θα προτιµούσα να βλέπω το συ-
γκεκριµένο σχήµα, όπως εµφανιζόταν. Αλλά είναι µία
προσπάθεια σ’ αυτό το θολό τοπίο, που έχει δηµιουργηθεί στην
περιοχή, να αρχίσει να υπάρχει µία ακτίνα φωτός. Αυτό είναι µία
πρώτη ακτίνα φωτός.

Κλείνω εδώ, κυρία Πρόεδρε. Θα συνεχίσω στη δευτερολογία
µου.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Νι-
κητιάδη.

Το λόγο έχει η κ. Κανέλλη.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: ∆εν µε ενοχλεί καθόλου να συµφωνείτε

µαζί µου. Ούτε µε πειράζει να πει κάποιος συνάδελφος «µπράβο,
ρε Λιάνα». ∆εν µε ενοχλεί, όταν µιλάµε για τον πολιτισµό.

Το µόνο πράγµα που δεν µπορείτε να µου αµφισβητήσετε,
είναι ότι επί µαρξιστικών καθεστώτων, υπήρχε η αγάπη και η υλο-
ποίηση του πολιτισµού. Αυτό δεν µπορείτε να το αµφισβητήσετε.
Σήµερα κουβαλάτε τα Μπoλσόι σε ιδιωτικό επίπεδο, από ιδιωτικό
θεατράρχη στο «Μπάντµιντον» µε 150 ευρώ το εισιτήριο, όταν
έπαιζαν δωρεάν στα εργοστάσια. ∆εν µπορείτε να αµφισβητή-
σετε την αγάπη αυτών των καθεστώτων για τον πολιτισµό.

Και η τελευταία καθαρίστρια, που έχει έρθει εδώ από την
πρώην Σοβιετική Ένωση, ξέρει να διαβάζει σε τρεις γλώσσες Μα-
γιακόφσκι και έχει µεγαλώσει το λιγότερο µε πιάνο και βιολί.
Είναι δυστυχισµένες και καθαρίζουν σκάλες και η κουλτούρα
τους είναι ανώτερη των διακοσίων ενενήντα από τους τριακόσι-
ους εδώ µέσα. Εποµένως δεν είναι ιδεολογικό ζήτηµα.

Έρχοµαι στην ουσία. Σε σας έδωσαν λάθος στοιχεία. Στην Ορ-
χήστρα των Χρωµάτων οι µουσικοί έχουν να πληρωθούν από
επτά έως δώδεκα µήνες. Σας θυµίζω ότι την έφτιαξε ο Μάνος Χα-
τζηδάκης. Και αν ως Μάνος Χατζηδάκης σας ενοχλεί επειδή ήταν
αστός και εµείς ως Κοµµουνιστικό Κόµµα του κάναµε αφιέρωµα
κάτω από την Ακρόπολη, τότε έχουµε άλλου τύπου προβλήµατα
και δεν µπορείτε να µας κατηγορείτε για έλλειψη πατριωτισµού.
Ήταν αστός και µεγάλος, αλλά τον Μάνο Χατζηδάκη το ΚΚΕ τον
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τίµησε µε δωρεάν και ανοικτή συναυλία κάτω από την Ακρόπολη.
Πείτε µου εµένα τώρα για τη Λυρική, από την οποία έχει πε-

ράσει και ο «µέγας» Πρόεδρος του ΣΕΒ. Από την ώρα που πήγε
µάλιστα ο ΣΕΒ εκεί, όλο κλειστή είναι η Λυρική. Έχει κτηριακό
πρόβληµα; Εάν δεν έχει κτηριακό πρόβληµα, τότε τι θέλετε τον
Νιάρχο; Τι τον θέλετε; Ας κάνει κανένα άλλο αγαθοεργό, που να
µας χρειάζεται.

Να πάµε στην ουσία. Η Κρατική Ορχήστρα Ελληνικής Μουσι-
κής, η ΚΟΕΜ, δεν έχει από τον Ιούλιο καλλιτεχνικό διευθυντή.
Είχε υποχρεωθεί σε αδράνεια και απραξία. ∆εν λειτουργεί εδώ
και κάµποσα χρόνια.

Εγώ σας µίλησα για συνολικό προγραµµατισµό και κυρίως για
την ιδεολογική αντίληψη. Θέλετε κρατικές ορχήστρες; Θέλετε –
αυτό που λέµε- η χώρα Ελλάς να έχει ορχήστρα, όπως η χώρα
Ελλάς να έχει ένοπλες δυνάµεις, η χώρα Ελλάς να έχει κάτι άλλο;
Εγώ έχω τη δυνατότητα να βρω τα λεφτά. Μου δίνετε την άδεια
να βρω τα λεφτά; Τα βρίσκω σε είκοσι τέσσερις ώρες.

Η διατήρηση στρατευµάτων στο εξωτερικό σας κοστίζει 1 εκα-
τοµµύριο 100 χιλιάδες ευρώ την ηµέρα. ∆ώστε µου δύο µέρες.
∆ώστε µου δύο αργίες. ∆ώστε µου, κυρία Πρόεδρε! Εδώ αιτού-
µαι. Θέλετε να βγω και µε το πιατέλο; Είναι µία ζητιανιά -ακόµη
αν θέλετε να την πάρετε για ζητιανιά και όχι για πολιτική τοπο-
θέτηση- για την οποία δεν ντρέποµαι.

∆ώστε µου µία βδοµαδούλα, να µη φυλάω την Κανταχάρ.
∆ώστε µου εν ονόµατι των βιολιστών. Ειλικρινά σας το λέω,
βγαίνω στο πεζοδρόµιο σαν τους αόµµατους. ∆ώστε τα µου,
όµως. ∆ώστε µου µία εβδοµάδα, να µη φυλάω τους Σοµαλούς
πειρατές για να περνούν οι καραβιές. ∆ώστε µου να µην έχω
στρατιώτες, που τους έχω βάλει να ορκιστούν στο ελληνικό Σύ-
νταγµα και τους έχω βάλει ένα πηλίκιο και τους έχω κάνει µπά-
τσους στα Βαλκάνια.

∆ώστε µου αυτά τα λεφτά. Μπορώ να βρω. ∆ώστε µου από
εκείνα τα ηλίθια τανκς που αγοράσατε –δέκα φορές πάνω από
την Ολλανδία- και δεν περνούν τις γέφυρες. Ως Ελλάδα έχω
λεφτά. ∆εν έχω τρόπο να τα µαζέψω. ∆εν ξέρω που πάνε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Έχω κάνει κατάχρηση σήµερα.
Ειλικρινά σας το λέω. Για πείτε µου σε µία µεγάλη παύση για

να ανοίξει το τρίτο µέρος ενός συµφωνικού έργο, µετράει κανείς
τα δευτερόλεπτα ή βαστάει την ανάσα του;

Το ερώτηµα που σας θέτω, ειλικρινά σας το λέω, στο επίπεδο
της µουσικής είναι ένα και απλό. Η 9η Μαΐου είναι η µέρα αντι-
φασιστικού αγώνα. Ο Μπετόβεν είναι τεράστια µουσική φυσιο-
γνωµία και µέγεθος παγκοσµίως αναγνωρισµένος. Ήταν
Γερµανός στη καταγωγή. Έχει γράψει κουφός τη «Συµφωνία της
Χαράς». ∆εν υπάρχει σχολείο στον κόσµο που να µην ξέρει το
µι-µι-φα-σολ-σολ-φα-µι-ρε. Το ξέρουν ακόµη και τα παιδάκια.
Μην αρχίσω να το τραγουδάω τώρα, την «Συµφωνία της Χαράς»,
γιατί θα µου πείτε ότι έγινα και γραφική στο Κοινοβούλιο.

Υπάρχουν οι Ευρωπαίοι, που παίζουν τη Συµφωνία της Χαράς
για την απελευθερωµένη και για την ουσιαστικά γνήσια ανθρω-
πιστικών αξιών Ευρώπη, δηλαδή την Ευρώπη των λαών. Υπάρ-
χουν και αυτοί που τη συµφωνία της Χαράς την παίζουν κάθε 9
Μαΐου ως γιορτή του ευρώ.

∆ιαλέξτε, θέλετε το µι-µι-φα-σολ-σολ-φα-µι-ρε, της «Συµφω-
νίας της Χαράς» για το ευρώ και αυτήν τη γερµανοτευτονική αντί-
ληψη για την Ευρώπη; Ή θέλετε ελληνικά µουσικά σύνολα µε
λεφτά που µπορείτε να τα κόψετε γιατί δεν χρειάζεται να µιλάτε
για ευρώ και για δραχµές, για να έχετε πολλαπλασιαστή ισχύος
ισχυρότερο και από οποιοδήποτε πυρηνικό φορητό όπλο του
ΝΑΤΟ εγκατεστηµένο στην Αγία Παρασκευή;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε την κ. Κα-
νέλλη.

Κύριε Υπουργέ, δώστε την απάντησή σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑ∆ΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Του-

ρισµού): Είναι βέβαιο ότι τη «Συµφωνία της χαράς» θα θέλαµε να
την ακούµε τριακόσιες εξήντα πέντε µέρες το χρόνο παντού.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Όχι από το ευρώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑ∆ΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Του-

ρισµού): Και είναι βέβαιο ότι δεν την προσεγγίζουµε µε οποιον-

δήποτε τεχνοκρατικό τρόπο, µπορεί να την προσεγγίζει οποιοσ-
δήποτε όταν θυµάται στις 9 Μαΐου την ηµέρα εορτασµού του ευ-
ρωνοµίσµατος.

Επίσης, θέλω να σας πω ότι, ακούγοντας σας, αναρωτήθηκα
εάν µε ακούσατε προχθές και τα είπατε αυτά. Είχα κληθεί να το-
ποθετηθώ σε µία µεγάλη ηµερίδα που οργανώθηκε από τον Ελ-
ληνορωσικό Σύνδεσµο για τον τουρισµό. Εκεί ξεκίνησα την οµιλία
µου λέγοντας ότι πέραν οποιασδήποτε άλλης δυνατότητας,
εµείς µε το ρώσικο λαό έχουµε κάποια χαρακτηριστικά που πρέ-
πει να τα εντοπίσουµε και τα οποία δηµιουργούν όλες τις προϋ-
ποθέσεις, έτσι ώστε να έρθουν όλο και περισσότεροι Ρώσοι. Είπα
πρώτα την ορθοδοξία και κάποια άλλα και συνέχισα.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Και τον τσάρο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑ∆ΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Του-

ρισµού): Είναι λαός µορφωµένος γιατί έχει διαβάσει, γιατί ξέρει
λογοτεχνία, γιατί έχει έναν Ντοστογιέφσκι κι έναν Τολστόι και άλ-
λους και είναι λαός –και η καθαρίστρια και ο οποιοσδήποτε
άλλος- που ξέρει τα Μπολσόι, που ξέρει τα Κίροφ, που ξέρει τη
Μακάροβα και ξέρει όλους αυτούς τους µεγάλους κι έχει αυτόν
τον εκπληκτικό πολιτιστικό πλούτο. Πραγµατικά η Ελλάδα έχει
το µαγνήτη εκείνον που µπορεί να τραβήξει όλο αυτόν τον τόσο
πολιτισµένο κόσµο. Θα συµφωνήσω, λοιπόν, µαζί σας και σε
αυτό.

Θα συµφωνήσω και στην «Ορχήστρα των Χρωµάτων». Εκεί,
όµως, έχουµε τεράστιο οικονοµικό πρόβληµα. Έχει παραιτηθεί ο
κ. Κουρουπός, ένας εξαιρετικός άνθρωπος της µουσικής. Προ-
σπαθούµε να οργανώσουµε τα πράγµατα. Θέλω να πιστεύω ότι
πολύ σύντοµα θα µπορούµε να ανακοινώσουµε ότι ξεκινήσαµε,
επιτέλους, µία πλήρη αναδιοργάνωση γιατί δεν µπορεί αυτήν την
πραγµατικά µοναδική κληρονοµιά του µοναδικού, του αείµνη-
στου Μάνου Χατζηδάκη, να την αφήνουµε έτσι, ευτελίζοντας και
την ίδια τη µνήµη του.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ας την πάρει το Πολιτιστικό Ίδρυµα της
Βουλής, που αγοράζει και έργα του Κανελλόπουλου.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑ∆ΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Του-
ρισµού): Θα συµφωνήσω µαζί σας. Ακριβώς. Πρέπει να αναζη-
τήσουµε τέτοιες λύσεις.

Όσον αφορά τα µουσικά σύνολα της ΕΡΤ, υπάρχουν και ζητή-
µατα που έπρεπε να τα αντιµετωπίσουµε τεχνοκρατικά. Κατ’
αρχάς, για πρώτη φορά καταργήσαµε τις περίφηµες συβάσεις
έργου. Ο καθένας έδινε µία σύµβαση έργου. Τις µοίραζαν. Ξέ-
ρετε τι γίνεται. Επιτέλους, για πρώτη φορά µε ΑΣΕΠ, µε διαδι-
κασίες αξιοκρατικές, άρχισαν να προσλαµβάνονται άνθρωποι.
Και σας λέω ότι την επόµενη Κυριακή στο Μέγαρο Μουσικής η
Κρατική Ορχήστρα της ΕΡΤ θα δώσει παράσταση και ελπίζω να
είσαστε εκεί να την παρακολουθήσετε.

Έχετε δίκιο για τους καλλιτεχνικούς διευθυντές. Είναι σε εξέ-
λιξη η διαδικασία της πρόσληψης και για τις τρεις µεγάλες ορ-
χήστρες. Πιστεύω ότι θα την ολοκληρώσουµε στις αρχές του
νέου έτους. Θα έχει ολοκληρωθεί. Και ορθώς θέσατε το ζήτηµα
του «επιτέλους, τι κατεύθυνση δίνουµε», γιατί δεν αρκεί να πά-
ρεις κάποιους ανθρώπους και να συντηρείς µία ορχήστρα, ση-
µασία έχει να δώσεις και κάποια κατεύθυνση.

Εγώ θα σας διαβάσω πολύ επιγραµµατικά τι τους λέµε: «να
ανέβει το καλλιτεχνικό επίπεδο και η ποιότητα της µουσικής ερ-
µηνείας, να έχουν καλλιτεχνικό προγραµµατισµό µε γνώµονα την
επιµόρφωση και την ψυχαγωγία των ακροατών, αλλά και την ενί-
σχυση της σύγχρονης δηµιουργίας, να έχουν και κοινωνικό χα-
ρακτήρα στη δράση τους, πραγµατοποιώντας και ειδικές
εκδηλώσεις για κοινωνικά αποκλεισµένες οµάδες, να έχουν καλ-
λιτεχνική δράση σε όλη την Ελλάδα αλλά και στο εξωτερικό».

Αυτές είναι µόνο µερικές από τις κατευθύνσεις που θα δώ-
σουµε στις ορχήστρες. Εµείς θα προσπαθήσουµε και να τις ελέγ-
ξουµε. Αλλά σας λέω και πάλι ότι στον πολιτισµό ενώνουµε µαζί
τη φωνή, δεν έχουµε χώρο διαφοροποίησης.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Μακάρι, να µπορούσα να σας διακόψω για
ένα δευτερόλεπτο, µε τη σύµφωνη γνώµη της Προέδρου, για να
καταγραφούν και στα Πρακτικά, προς γνώση και συµµόρφωση...

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑ∆ΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Του-
ρισµού): Παρακαλώ, κυρία Κανέλλη, εγώ σας δίνω όσο χρόνο
θέλετε.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ορίστε, κυρία Κανέλλη,
έχετε το λόγο.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Για τη Μαρία Κάλλας δεν φαντάζοµαι να
έχουµε διαφωνία για το καλλιτεχνικό της µέγεθος. Θέλω να θυ-
µάστε µόνο ένα πράγµα και αυτοί που µας ακούνε. Αυτός ο
τόπος την πέταξε έξω ως ακατάλληλη φωνή από το Ωδείο Αθη-
νών και δεν της έδωσε την Επίδαυρο να τραγουδήσει.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑ∆ΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Του-
ρισµού): Είναι ακριβώς όπως τα λέτε.

ΑΓΓΕΛΟΣ ΚΟΛΟΚΟΤΡΩΝΗΣ: Αυτή είναι η Ελλάδα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε την ερω-

τώσα Βουλευτή κ. Κανέλλη και τον κ. Νικητιάδη για τις «πινελιές»
πολιτισµού στο κοινοβουλευτικό µας έλεγχο, µια ανάσα οξυγό-
νου στα πνευµόνια µας.

Ακολουθεί η τέταρτη µε αριθµό 349/13.12.2010 επίκαιρη ερώ-
τηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-
ναγερµού κ. Άγγελου Κολοκοτρώνη προς την Υπουργό Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, σχετικά µε τη διακί-
νηση επικίνδυνων νοσοκοµειακών αποβλήτων, τις αρνητικές επι-
πτώσεις στη δηµόσια υγεία και το περιβάλλον κ.λπ..

Στον ερωτώντα Βουλευτή κ. Άγγελο Κολοκοτρώνη θα απα-
ντήσει Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής
Αλλαγής κ. Θάνος Μωραΐτης.

Παρακαλώ, κύριε Κολοκοτρώνη, έχετε δύο λεπτά για να πα-
ρουσιάσετε την επίκαιρη ερώτησή σας.

ΑΓΓΕΛΟΣ ΚΟΛΟΚΟΤΡΩΝΗΣ: Έχω λάβει το µήνυµα των δύο
λεπτών που τονίσατε και πιστεύω ότι θα τα τηρήσω.

Πάντως, µε την ευκαιρία της παρουσίασης του Υπουργού Προ-
στασίας του Πολίτη, κυρία Πρόεδρε, επιτρέψτε µου, στο χρόνο
που διαθέτω, να καταδικάσω κι εγώ µε τη σειρά µου την επίθεση
που δέχθηκε ο συνάδελφός µας κ. Χατζηδάκης και να πω ότι
τόσο η Κυβέρνηση, ο αρµόδιος Υπουργός, αλλά και το ελληνικό
Κοινοβούλιο θα πρέπει να λάβουν εκείνα τα µέτρα, ώστε να στα-
µατήσει αυτή η ολοµέτωπη επίθεση στον Κοινοβουλευτισµό. Επί-
σης, θέλω να πω ότι οι Βουλευτές δεν βρίσκονται εδώ διότι
κάποιος τους διόρισε, αλλά διότι έχουν εκλεγεί από τον ελληνικό
λαό.

Όσον αφορά το θέµα µας, κυρία Πρόεδρε, θέλω να πω ότι,
παρά τις προσπάθειες του Υπουργείου και την ευαισθησία που
δείχνει στα ζητήµατα του περιβάλλοντος, διαπιστώνεται ότι το
σύστηµα ανακύκλωσης, όχι µόνο δεν έχει επιτύχει τους στόχους
του, αλλά παρουσιάζει πολλά ασαφή σηµεία και νοµοθετικά
κενά, που εκµεταλλεύονται ορισµένοι επιτήδειοι, οι οποίοι, χρη-
σιµοποιώντας διάφορες µεθόδους -που χαρακτηρίζονται από άλ-
λους «µαφιόζικες»- καταφέρνουν να κερδίζουν σε βάρος της
δηµόσιας υγείας και της επικίνδυνης επιβάρυνσης του περιβάλ-
λοντος.

Οι είκοσι δύο χιλιάδες τόνοι επικινδύνων νοσοκοµειακών απο-
βλήτων που παράγονται κάθε χρόνο, καθώς και άλλων τοξικών,
µεγάλο µέρος των οποίων διακινούνται ανεξέλεγκτα και εναπο-
τίθενται, σύµφωνα µε καταγγελίες µάλιστα, κύριε Υπουργέ, των
επιθεωρητών περιβάλλοντος σε λίµνες, ποτάµια, ακόµα και απευ-
θείας στον υδροφόρο ορίζοντα µέσα από πηγάδια και γεωτρή-
σεις, προκαλούν τεράστια περιβαλλοντική ζηµία, αφού έχει
µολυνθεί ο υδροφόρος ορίζοντας µιας έκτασης χιλιάδων στρεµ-
µάτων που παράγει λαχανικά –και το ξέρει το Υπουργείο- καθώς
αναφέρεται η συγκεκριµένη καταγγελία από τους επιθεωρητές
του αρµοδίου Υπουργείου.

Επίσης, είναι γνωστό ότι µε βάση τη νοµοθεσία, κάθε µονάδα
οφείλει να τοποθετεί σε κίτρινες σακούλες τα µολυσµατικά και σε
κόκκινες τα τοξικά απόβλητα που θα πρέπει να αντιµετωπίζονται
µόνο µε αποτέφρωση ή εξαγωγή.

Αυτό συχνά δεν γίνεται –και ολοκληρώνω την πρωτολογία µου,
κυρία Πρόεδρε- καθώς από αιφνιδιαστικές έρευνες διαπιστώ-
θηκε ότι κόκκινες σακούλες καµουφλάρονται µε κίτρινες, προ-
κειµένου τα τοξικά απόβλητα να αντιµετωπίζονται ως µολυσµα-
τικά, αποφέροντας µεγάλο οικονοµικό όφελος σ’ αυτούς που
έχουν την ευθύνη της διαχείρισής τους, αναδεικνύοντας το πρό-
βληµα που ανακύπτει από την έλλειψη συστήµατος ολοκληρω-
µένης και συνεχούς απογραφής των επικινδύνων νοσοκοµειακών
αποβλήτων.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Κο-

λοκοτρώνη.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε το λόγο και παρακαλώ κι εγώ, ως

Προεδρείο, να δούµε την ενεργοποίηση των προεδρικών δια-
ταγµάτων και των υπουργικών αποφάσεων για τα νοσοκοµειακά
απόβλητα και σε ποιο σηµείο βρίσκονται.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Σας ευχαριστώ, κυρία Πρό-
εδρε.

Βεβαίως και θα ενηµερώσω όλους τους συναδέλφους για µία
σειρά από πρωτοβουλίες που το τελευταίο διάστηµα το ΥΠΕΚΑ
έχει πάρει προς την κατεύθυνση αυτή, ώστε ένα µεγάλο πρό-
βληµα για τη χώρα, όπως είναι τα ιατρικά απόβλητα, όπως είναι
γενικότερα το θέµα των αστικών απορριµµάτων να πάρει ένα
τέλος. Γι’ αυτό, λοιπόν, υπάρχει ένας σχεδιασµός, υπάρχει ένας
προγραµµατισµός και προς αυτήν την κατεύθυνση δουλεύουµε
καθηµερινά.

Θέλω να ξεκαθαρίσω ότι κατ’ αρχάς ο στόχος ο δικός µας είναι
η πρόληψη, δηλαδή να µη δηµιουργούνται τα απόβλητα, ώστε
να µη χρειαζόµαστε αυτούς τους χώρους διάθεσης. Κι αυτό, βε-
βαίως, επιτυγχάνεται µόνο µε την ανακύκλωση των υλικών.

Γι’ αυτό στο συγκεκριµένο αυτό µεγάλο θέµα η πρώτη µεγάλη
νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης ήταν να αναθεωρήσει
το ν. 2939 2001, σύµφωνα µε τον οποίο συστήσαµε τον ΕΟΕ∆-
ΣΑΠ, τον Εθνικό Οργανισµό Εναλλακτικής ∆ιαχείρισης Συσκευ-
ασιών και Άλλων Προϊόντων, ο οποίος και θα φροντίσει από εδώ
και πέρα για τη βελτιστοποίηση της ανακύκλωσης στη χώρα µας.

Στη συνέχεια ξεκινήσαµε το έργο της αναθεώρησης του Εθνι-
κού Σχεδιασµού ∆ιαχείρισης Αποβλήτων, σύµφωνα µε τις απαι-
τήσεις της νέας οδηγίας–πλαίσιο για τα απόβλητα 98 2008.
Προβλέπονται µία σειρά από θεσµικές αλλαγές, οι οποίες έχουν
δροµολογηθεί και βρίσκονται σε εξέλιξη.

Ήδη έχουν συνταχθεί οι τεχνικές προδιαγραφές και προκη-
ρύσσεται άµεσα η σχετική µελέτη για την εκπόνηση του Εθνικού
Σχεδιασµού ∆ιαχείρισης των Αποβλήτων της χώρας. Αποτέλε-
σµα του έργου αυτού θα είναι η παροχή συγκεκριµένων κατευ-
θύνσεων επίλυσης των ζητηµάτων που προκύπτουν για όλα τα
απόβλητα, επικίνδυνα και µη.

Ειδικότερα, για την ολοκληρωµένη διαχείριση των αποβλήτων
της χώρας συστήσαµε ήδη από τον Ιανουάριο του 2010 τη διυ-
πουργική επιτροπή για την παρακολούθηση εφαρµογής του
Εθνικού Περιφερειακού Σχεδιασµού ∆ιαχείρισης Αποβλήτων.
Στην επιτροπή αυτή συµµετέχουν όλα τα συναρµόδια Υπουργεία,
υπό την προεδρία του Αντιπροέδρου της Κυβέρνησης.

Μόλις πριν από λίγες µέρες η διυπουργική επιτροπή ενέκρινε
δύο συγκεκριµένα σχέδια δράσης για την Περιφέρεια Πελοπον-
νήσου: Ένα για την παύση της λειτουργίας των χώρων ανεξέλε-
γκτης διάθεσης αποβλήτων, τους ΧΑ∆Α και για τη νόµιµη
διάθεση στερεών αποβλήτων και ένα για τη διαχείριση στερεών
αποβλήτων στην περιοχή. Σκοπός είναι η παύση λειτουργίας των
ΧΑ∆Α στη συγκεκριµένη περιφέρεια, ώστε και µε την προκήρυξη
των έργων διαχείρισης στερεών αποβλήτων στην ίδια περιφέρεια
το Σεπτέµβριο του 2011 να λυθεί αυτό το µεγάλο πρόβληµα.

Τα παραπάνω σχέδια δράσης συγκροτούν µια ολοκληρωµένη
απάντηση στο περιβαλλοντικό πρόβληµα των χωµατερών, το µε-
γάλο πρόβληµα το οποίο σήµερα αντιµετωπίζει η χώρα µας.

Επίσης, το ΥΠΕΚΑ συνεργάζεται στενά µε το Υπουργείο Εσω-
τερικών, µε σκοπό τη δηµιουργία του Εθνικού Σχεδίου Παύσης
Λειτουργίας ΧΑ∆Α σε όλη τη χώρα.

Τα λέω όλα αυτά, αγαπητέ συνάδελφε, για να απαντήσω στα
ερωτήµατα τα οποία θέτετε µε την ερώτησή σας. Και, βεβαίως,
στη δευτερολογία µου, κυρία Πρόεδρε, θα απαντήσω ειδικότερα
και για τις αποφάσεις που έχουµε πάρει στο µεγάλο θέµα των
ιατρικών αποβλήτων.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Σας ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Το λόγο έχει ο ερωτών Βουλευτής κ. Άγγελος Κολοκοτρώνης.
ΑΓΓΕΛΟΣ ΚΟΛΟΚΟΤΡΩΝΗΣ: Ελπίζω, κύριε Υπουργέ, ότι στη

δευτερολογία σας θα ικανοποιήσετε το κοινό περί δικαίου αί-
σθηµα και την κοινή αντίληψη που υπάρχει, σε σχέση µε το ζή-
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τηµα αυτό, γιατί οµολογώ ότι µε την πρωτολογία σας µε έχετε
απογοητεύσει, καθώς µου µεταφέρατε σε µέλλοντα χρόνο όλα
τα ζητήµατα.

Γι’ αυτό, παρακαλώ, να µου δοθεί ελάχιστος χρόνος ανοχής,
κυρία Πρόεδρε, ώστε να αναφερθώ σε συγκεκριµένα ζητήµατα,
κύριε Υπουργέ, στα οποία θα παρακαλέσω να απαντήσετε.

Γνωρίζω πολύ καλά, όπως και όλοι οι συνάδελφοι, ότι το έργο
που έχετε αναλάβει στο Υπουργείο να φέρετε σε πέρας, είναι και
δύσκολο και δαιδαλώδες. Παρ’ όλα αυτά, όµως, η ελληνική κοι-
νωνία θα ήθελε περισσότερα χειροπιαστά αποτελέσµατα και µε-
γαλύτερη αποφασιστικότητα της Κυβέρνησης, σε ό,τι αφορά την
υλοποίηση και επιτήρηση της σωστής εφαρµογής των µέτρων
που λαµβάνει, κάτι που µε την παρέµβασή σας δεν µας το δια-
βεβαιώσατε, καθώς δεν έχουµε χειροπιαστά αποτελέσµατα και
είστε κυβέρνηση ενός και πλέον χρόνου.

Για παράδειγµα, η Ειδική Υπηρεσία Επιθεωρητών Περιβάλλο-
ντος του Υπουργείου όπως αναφέρει στο έγγραφό της «µετά
από σειρά επιθεωρήσεων που πραγµατοποιήθηκαν σε υγειονο-
µικές µονάδες της χώρας και στις οποίες διαπιστώθηκε η πληµ-
µελής τήρηση, καθώς και η παράβαση βασικών διατάξεων της
περιβαλλοντικής νοµοθεσίας» και συνεχίζει «προς τις αρµόδιες
υπηρεσίες υγείας και πρόνοιας των περιφερειών της χώρας,
ζητά απλώς, κύριε Υπουργέ, τη συµµόρφωσή τους µε την κεί-
µενη νοµοθεσία, σχετικά µε τη διαχείριση των επικίνδυνων ιατρι-
κών αποβλήτων. Μία σύσταση, δηλαδή, τους έχει κάνει.

Και ερωτώ: ∆εν θα τιµωρηθεί κανένας σε αυτόν τον τόπο για
όσα κάθε φορά διαπράττει και για όσα, στη συγκεκριµένη περί-
πτωση, καταγγέλλονται;

Αυτή η άτυπη ασυλία που δίδεται και µάλιστα, γενικευµένη,
µας έχει οδηγήσει και σε ορισµένα µονοπάτια που δεν είναι κα-
θόλου καλά για τον κοινοβουλευτισµό και που παρέχεται σε κά-
ποιους ασυνείδητους δηµοσίους λειτουργούς και η γενικευµένη
ισχύς της σε όλη τη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση, όπως είπα, είναι αυτή που
µπλοκάρει την όποια προσπάθεια εξορθολογισµού και ανασυ-
γκρότησης του δηµόσιου τοµέα και εν προκειµένω, την προσπά-
θεια της πολιτείας για την αντιµετώπιση του φλέγοντος θέµατος,
το οποίο συζητούµε αυτή την ώρα.

Καταγράφεται επιπρόσθετα έντονος προβληµατισµός, κύριε
Υπουργέ, από ανθρώπους που γνωρίζουν καλά το σύστηµα της
ανακύκλωσης, σε ό,τι αφορά το µοναδικό αποτεφρωτήρα της
χώρας που λειτουργεί στις εγκαταστάσεις της Φυλής, ο οποίος
κατασκευάστηκε µε δηµόσιους πόρους, αλλά στη συνέχεια µετά
από διαγωνισµό η λειτουργία του ανατέθηκε σε ιδιώτες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Εκεί, λοιπόν –κι ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε, δεν θα κάνω µε-
γάλη κατάχρηση του χρόνου- ενώ µπορεί ο αποτεφρωτήρας να
επεξεργαστεί πενήντα τόνους την ηµέρα και µπορεί να καλύψει
τις ανάγκες όλης της χώρας, εν τούτοις έχει άδεια µόνο για την
Αττική –και αυτά τα ζητήµατα θέλω να αντιµετωπίσετε τώρα- µε
αποτέλεσµα να επεξεργάζεται µόλις δέκα έως δώδεκα τόνους
την ηµέρα, τη στιγµή µάλιστα, που πολλά νοσοκοµεία της Αττι-
κής δεν στέλνουν τα επικίνδυνα τοξικά απόβλητα στον αποτε-
φρωτήρα.

Αναρωτιέται κανείς πώς επιτρέπετε να υπολειτουργεί µια επέν-
δυση που στοίχισε πολύ ακριβά στον ελληνικό λαό, που πέρα
από την οικονοµική διάστασή του, θέτει σε κίνδυνο τη δηµόσια
υγεία. Και δεν θέλω να αναφερθώ σε ειδικότερα ζητήµατα, όπως
ας πούµε στην Άσσηρο Θεσσαλονίκης που πετιούνται εκεί τα ια-
τρικά απόβλητα σαν να µη συµβαίνει τίποτα, όπως µε πληροφό-
ρησε και ο αρµόδιος για τα θέµατα Β’ Περιφέρειας Θεσσαλο-
νίκης, ο συνάδελφος κ. Βελόπουλος προ ολίγου και σε όλη τη
χώρα που όπου θέλει ο καθένας πάει και τα εναποθέτει.

Τελειώνοντας, κυρία Πρόεδρε, να πω επιπλέον ότι στο χώρο
γύρω από τον αποτεφρωτήρα υπάρχουν µεγάλες ποσότητες το-
ξικής τέφρας µέσα σε µεγάλες σακούλες, οι οποίες δεν έχουν
ακόµη µεταφερθεί στο εξωτερικό, όπως έπρεπε να γίνει. Και
αυτό θα έπρεπε να κάνετε. Ελπίζω στην απάντησή σας να µου
πείτε ότι το έχετε κάνει.

Πρέπει να δοθούν αµέσως λύσεις, κύριε Υπουργέ, διότι η κα-
τάσταση τείνει να γίνει ανεξέλεγκτη και να αξιοποιήσουµε τη διε-

θνή πρακτική, αλλά και τις προτάσεις που καταθέτουν παράγο-
ντες του ιδίου του Υπουργείου σας. Για παράδειγµα, φαίνεται να
είναι αποτελεσµατική η λύση που προτείνετε και αφορά την ηλε-
κτρονική σηµατοδότηση όλων των οχηµάτων. Και σας ερωτώ:
Είστε έτοιµος να το πράξετε;

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Κο-
λοκοτρώνη.

Παρακαλώ τον Υφυπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλι-
µατικής Αλλαγής κ. Αθανάσιο Μωραΐτη να δώσει την απάντησή
του.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ, κυρία
Πρόεδρε.

Σύµφωνα µε την κείµενη νοµοθεσία, υπόχρεοι για την ορθή
διαχείριση των ιατρικών αποβλήτων είναι οι ίδιες οι υγειονοµικές
µονάδες. Τα νοσοκοµεία είναι αυτά τα οποία υποχρεούνται
σήµερα να συλλέγουν ξεχωριστά τα ιατρικά απόβλητα και στη
συνέχεια να τα αποστέλλουν προς αποστείρωση ή αποτέφρωση
µε εγκεκριµένους εσωτερικούς κανονισµούς.

Ήδη στην Ελλάδα λειτουργούν πέντε µονάδες αποστείρωσης
και µία µονάδα αποτέφρωσης. Όλες οι µονάδες αυτές έχουν
αδειοδοτηθεί ειδικά µε σκοπό την προστασία του περιβάλλοντος
και την αποφυγή ρύπανσης. Επιπλέον, το Υπουργείο µας
πρωτοξεκίνησε το έργο της καταγραφής των πρακτικών
διαχείρισης ιατρικών αποβλήτων σε όλα τα νοσοκοµεία της
χώρας.

Εγώ, αγαπητέ συνάδελφε, θα συµφωνήσω µαζί σας, είναι πολύ
µεγάλο το θέµα, είναι µεγάλο το πρόβληµα και από την πρώτη
στιγµή προσπαθήσαµε να πιάσουµε το νήµα από την αρχή, ώστε
να δούµε πώς µε κατάλληλες αποφάσεις θα µπορέσουµε να
παρέµβουµε και όχι απλά να παρατηρούµε το θέµα από µακριά,
αλλά να δώσουµε συγκεκριµένες λύσεις.

Έτσι, λοιπόν, γίνεται και έγινε διάγνωση των ελλείψεων και των
παρεκκλίσεων από τη σύννοµη περιβαλλοντική και υγειονοµική
διαχείριση των ιατρικών αποβλήτων στη χώρα µας.

Το Μάρτιο του 2010 αξιοποιήσαµε τα κονδύλια από το ΕΠΕΡΑ
και αναθέσαµε έργο µε τίτλο «Εθνικός Σχεδιασµός ∆ιαχείρισης
Αποβλήτων από Εγκαταστάσεις στον Τοµέα της Υγείας». Ως
αποτέλεσµα, συντάξαµε σχέδιο ΚΥΑ µε τίτλο «Μέτρα και Όροι
για τη ∆ιαχείριση Αποβλήτων από Υγειονοµικές Μονάδες». Η ΚΥΑ
αυτή περιλαµβάνει νέο θεσµικό πλαίσιο διαχείρισης των ιατρικών
αποβλήτων, προς αντικατάσταση του υφιστάµενου το οποίο
χρήζει βελτίωσης, τεχνικές προδιαγραφές διαχείρισης και
βεβαίως, έναν εθνικό σχεδιασµό διαχείρισης των ιατρικών
αποβλήτων.

Παράλληλα, µέσω του ΕΠΕΡΑ έχουν ήδη προκηρυχθεί δύο
µελέτες σκοπιµότητας, µία στη βόρεια Ελλάδα και µία στη δυτική
Ελλάδα, οι οποίες και εξετάζουν τη βιωσιµότητα λειτουργίας των
µονάδων αποτέφρωσης νοσοκοµειακών αποβλήτων.

Όλα τα παραπάνω µέτρα βεβαίως, είναι θεσµικά µέτρα. Εν τω
µεταξύ από τον Ιούνιο του 2010 η Ειδική Υπηρεσία Επιθεωρητών
Περιβάλλοντος του ΥΠΕΚΑ ξεκίνησε µπαράζ έκτακτων ελέγχων,
προκειµένου να διερευνήσει οριζοντίως όλο το σύστηµα
παραγωγής, διακίνησης και επεξεργασίας και βεβαίως, τελικής
διάθεσης των ιατρικών αποβλήτων.

Αποτέλεσµα όλων αυτών των µέτρων είναι ότι τους τελευταί-
ους µήνες έχουν διενεργηθεί έκτακτη έλεγχοι στον αποτεφρω-
τήρα του ΕΣ∆ΚΝΑ σε ιδιωτικά νοσοκοµεία στην Αττική, σε
δηµόσια και στρατιωτικά νοσοκοµεία στην Αττική, στη Θεσσα-
λονίκη, στη Λάρισα και στη Ρόδο και βεβαίως σε εταιρείες που
παραλαµβάνουν και διαχειρίζονται νοσοκοµειακά απόβλητα.

Κλείνω λέγοντας ότι αυτό το οποίο κοιτάξαµε από την πρώτη
στιγµή, ήταν να δηµιουργήσουµε το κατάλληλο θεσµικό πλαίσιο,
το οποίο θα µπορέσει να απαντήσει µε συγκεκριµένες παρεµβά-
σεις πάνω σ’ αυτό το µεγάλο πρόβληµα. Θέλω, όµως, να σηµει-
ώσω –και είναι κάτι το οποίο επαναλαµβάνω για πολλοστή φορά
στην Αίθουσα- ότι χάθηκαν πεντέµισι κρίσιµα χρόνια -και δεν έχω
καµµία ανάγκη να αντιπολιτευθώ την προηγούµενη κυβέρνηση-
και όλοι οι περιφερειακοί σχεδιασµοί πήγαν πίσω. Βεβαίως αυτό
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το ευαίσθητο θέµα των ιατρικών αποβλήτων, κανένας δεν το
ακούµπησε και δεν το προχώρησε. Είναι δική µας πλέον η ευ-
θύνη. Γι’ αυτό έχουµε συγκεκριµένο προγραµµατισµό, έχουµε
βάλει τις βάσεις. Και πιστεύω ότι πάρα πολύ σύντοµα θα υπάρ-
χουν συγκεκριµένα αποτελέσµατα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε και εµείς,

κύριε Υπουργέ.
Θα συζητηθεί η πέµπτη µε αριθµό 347/13.12.2010 επίκαιρη

ερώτηση δευτέρου κύκλου της Βουλευτού του Συνασπισµού Ρι-
ζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ηρούς ∆ιώτη προς τον Υπουργό Προ-
στασίας του Πολίτη, σχετικά µε τη στάση της Ελληνικής
Αστυνοµίας στα συλλαλητήρια της Αθήνας κ.λπ..

Στην επίκαιρη ερώτηση της κ. ∆ιώτη θα απαντήσει ο Υπουρ-
γός Προστασίας του Πολίτη κ. Χρήστος Παπουτσής.

Η κ. ∆ιώτη έχει το λόγο να αναπτύξει την επίκαιρη ερώτησή
της.

ΗΡΩ ∆ΙΩΤΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, τα γεγονότα των τελευταίων ηµερών καταδει-

κνύουν ότι η Κυβέρνηση σε µια απέλπιδα προσπάθεια να κάµψει
τις αντιδράσεις που προκαλούν οι ακραίες ρυθµίσεις που έχει
εφαρµόσει, καθώς και τα νέα έκτακτα µέτρα, βρήκε πολύ εύκολο
στόχο τη νεολαία. Σε κάθε συλλαλητήριο, σε κάθε κίνηση συ-
µπαράστασης το τελευταίο διάστηµα έχουµε γίνει µάρτυρες –
και εγώ προσωπικά- καταστολής και αστυνοµικής βίας ειδικά
απέναντι στους νέους ανθρώπους. Στους νέους, που ασφυκτιώ-
ντας µέσα στο γενικότερο πλαίσιο ανασφάλειας και διάλυσης
των εργασιακών και κοινωνικών τους δικαιωµάτων, εκφράζουν
όλο και πιο συχνά στο δρόµο την αντίθεσή τους στις αδιέξοδες
κυβερνητικές πολιτικές. Τρία περιστατικά µε πρωταγωνιστές δι-
µοιρίες των ΜΑΤ αναδεικνύουν την παραπάνω διατύπωση που
σας έκανα.

Μετά το τέλος των συλλαλητηρίων στις 2 ∆εκέµβρη στη µνήµη
της δολοφονίας του Αλέξανδρου Γρηγορόπουλου, αναίτια άν-
δρες των ΜΑΤ εφόρµησαν µε γκλοπ, ασπίδες και χηµικά σε συ-
ντεταγµένα και περιφρουρηµένα µπλοκ πολιτικών, νεολαιών και
φοιτητικών συλλόγων τη στιγµή µάλιστα που ήταν έτοιµα να δια-
λυθούν. Το ίδιο βράδυ διµοιρίες επιτέθηκαν στα γραφεία της νε-
ολαίας του Συνασπισµού µε ύβρεις και απειλές.

Την επόµενη µέρα στις 7 ∆εκέµβρη µέλη της νεολαίας του Συ-
νασπισµού δέχθηκαν πρωτοφανή σε βιαιότητα επίθεση έξω από
την Εισαγγελία Πρωτοδικών, στα ∆ικαστήρια της Ευελπίδων, µε
συνέπεια το σοβαρό τραυµατισµό του Γραµµατέα του Κεντρικού
Συµβουλίου της Νεολαίας του Νάσου Ηλιόπουλου και ακόµη
ενός µέλους της οργάνωσης.

Βρέθηκα και προσωπικά στο σηµείο εκεί µετά το περιστατικό
και δέχθηκα, µολονότι είχα δηλώσει την ιδιότητά µου, απειλές
από τον επικεφαλής της διµοιρίας των ΜΑΤ, του οποίου ζήτησα
τα στοιχεία και αρνήθηκε να µου τα δώσει.

Την επόµενη µέρα η ηγεσία της Ελληνικής Αστυνοµίας µε µια
απαράδεκτη ανακοίνωση της Γενικής Αστυνοµικής ∆ιεύθυνσης
Αττικής -µνηµείο συκοφαντικής δυσφήµισης- επιχείρησε να συ-
σχετίσει τη συγκέντρωση συµπαράστασης στους µαζικά συλλη-
φθέντες από τα µπλοκ των φοιτητικών συλλόγων και των
πολιτικών µελών στην πορεία, µε τη συγκέντρωση αλληλεγγύης
στους έξι συλληφθέντες, στους έξι κατηγορούµενους για υπό-
θεση τροµοκρατίας.

Είναι φανερό ότι η κίνηση αυτή είχε σαφέστατο στόχο την απο-
προσανατολισµό και τη στοχοποίηση όχι µόνο της νεολαίας του
Συνασπισµού, αλλά σύσσωµου του νεανικού κόσµου που επιµέ-
νει να εξεγείρεται και να διεκδικεί το µέλλον του.

Μέχρι σήµερα, κύριε Υπουργέ, µια επίσηµη τοποθέτηση από
τα δικά σας χείλη δεν έχουµε ακούσει.

Σε συνάντηση που είχε την Παρασκευή ο συνάδελφός σας
Υφυπουργός κ. Όθωνας µε το Βουλευτή της Κοινοβουλευτικής
µας Οµάδας το Θοδωρή τον ∆ρίτσα και µε αντιπροσωπεία του
Συνασπισµού και της νεολαίας, δεσµεύτηκε ότι θα διερευνήσετε
τα περιστατικά και ότι θα δώσετε σήµερα απαντήσεις στο πλαί-
σιο αυτής της επίκαιρης ερώτησης.

Σας καλούµε, λοιπόν, από αυτό το Βήµα να µας απαντήσετε
πώς σχολιάζετε την ανακοίνωση της ΓΑ∆Α, δεδοµένου µάλιστα

ότι για τον τραυµατισµό του Γραµµατέα της Νεολαίας του Συ-
νασπισµού διατάχθηκε προκαταρκτική εξέταση. Επίσης, ζητάµε
να µας πείτε µε ποιανού εντολή επιτέθηκαν οι αστυνοµικές δυ-
νάµεις στα τρία περιστατικά και ποια είναι τα πλήρη στοιχεία των
διµοιριών, καθώς και των επικεφαλής τους, που συµµετείχαν στις
απρόκλητες επιθέσεις εναντίον των νεαρών διαδηλωτών και των
µελών της νεολαίας του Συνασπισµού.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε την ερω-

τώσα Βουλευτή κ. ∆ιώτη.
Ο Υπουργός Προστασίας του Πολίτη κ. Χρήστος Παπουτσής

έχει το λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πολίτη):

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως γνωρίζετε, η αρµοδιότητα

και η αποστολή της Αστυνοµίας προσδιορίζεται από το Σύνταγµα
και τους νόµους.

Όπως γνωρίζετε, επίσης, από τις προγραµµατικές δηλώσεις
της Κυβέρνησης, από τις δηλώσεις του Πρωθυπουργού και τις
δεσµεύσεις µας, έχουµε ξεκαθαρίσει ότι η πολιτική της Κυβέρ-
νησης όσον αφορά τα Σώµατα Ασφαλείας είναι µία, δεδοµένη
και καθαρή: Η προστασία των ανθρωπίνων δικαιωµάτων, η προ-
στασία των πολιτών και σε κάθε περίπτωση να µην κινδυνέψουν
ζωές, να προστατευτεί η ιδιωτική και δηµόσια περιουσία και γε-
νικά να αποφεύγονται τα επεισόδια, εξαντλώντας όλα τα µέσα.

Αυτό ακριβώς είναι το γενικό πλαίσιο το οποίο επιβάλλει το Σύ-
νταγµα και η εθνική νοµοθεσία και µέσα στο οποίο έχω δώσει
ρητές εντολές στο Αρχηγείο της Αστυνοµίας για να κινούνται οι
ενέργειες όλων.

Από εκεί και πέρα, πράξεις βίας ή αυθαιρεσίας, που µπορεί να
υπονοµεύουν τα δικαιώµατα άλλων πολιτών ή που µπορεί να πα-
ρακωλύουν την οµαλή λειτουργία άλλων σηµαντικών πολιτεια-
κών θεσµών, όπως είναι η δικαιοσύνη, είµαι βέβαιος ότι
κατακρίνονται από όλους µας, συµπεριλαµβανοµένου βεβαίως
και του δικού σας πολιτικού χώρου.

Ωστόσο η Αστυνοµία συνεχίζει να έχει καθήκον να αποτρέπει
τέτοιες πράξεις. Αυτή είναι η συνταγµατική επιταγή κι αυτή είναι
η απαίτηση της κοινωνίας µας στη δηµοκρατία µας.

Σε ό,τι αφορά και τα τρία επεισόδια στα οποία αναφέρεται η κ.
∆ιώτη, θέλω να επισηµάνω ότι η Αστυνοµία ενηµέρωσε άµεσα
την Εισαγγελία Αθηνών και κατόπιν διετάχθη η διενέργεια προ-
καταρκτικής εξέτασης από την Υποδιεύθυνση Ασφάλειας Αθη-
νών, προκειµένου να διερευνηθεί ο χρόνος, ο τόπος και οι
συνθήκες, υπό τις οποίες επήλθαν οι τραυµατισµοί. Σ’ αυτό το
πλαίσιο εκδηλώνονται όλες οι προβλεπόµενες δικονοµικές ενέρ-
γειες. Κλήθηκαν µάλιστα και ήδη εξετάστηκαν, οι επικεφαλής
αστυνοµικοί διµοιριών αποκατάστασης της τάξης. Παράλληλα
κλήθηκαν και οι εν λόγω τραυµατίες πολίτες, χωρίς όµως µέχρι
χθες, 15 του µηνός, να έχουν προσέλθει για να εξεταστούν.

Η προκαταρκτική εξέταση, όπως καταλαβαίνετε, βρίσκεται σε
εξέλιξη. Και εφόσον προκύψουν στοιχεία, να είστε απολύτως βε-
βαία ότι οι υπεύθυνοι θα λογοδοτήσουν στη δικαιοσύνη.

Παράλληλα, την ίδια µέρα και όχι την επόµενη µέρα, η Γενική
Αστυνοµική ∆ιεύθυνση Αττικής τόσο για τις συνθήκες τραυµατι-
σµού του Γραµµατέα της Νεολαίας του Συνασπισµού στον προ-
αύλιο του χώρου της Εισαγγελίας, όσο και για το περιστατικό
που έλαβε χώρα στις 6 του µηνός στα γραφεία της νεολαίας του
Συνασπισµού στην οδό Θεµιστοκλέους και την εµπλοκή αστυνο-
µικών µε παρευρισκόµενα στο χώρο αυτό άτοµα, διέταξε τη διε-
νέργεια προκαταρκτικής διοικητικής εξέτασης προκειµένου να
διερευνηθούν µε απόλυτη λεπτοµέρεια τα περιστατικά και να
εξακριβωθούν οι συνθήκες που πραγµατοποιήθηκαν.

Επιπλέον, θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι θα διερευνηθεί και η
ύπαρξη τυχόν πειθαρχικών ευθυνών κατά παντός υπευθύνου και
καθ’ οιονδήποτε τρόπο εµπλεκόµενου αστυνοµικού. Αντικείµενο
δε της συγκεκριµένης διοικητικής εξέτασης είναι και η διερεύ-
νηση της διαχείρισης των συγκεκριµένων περιστατικών ως προς
την τυχόν πληµµελή εκτέλεση των καθηκόντων των αστυνοµικών
που εκτελούσαν υπηρεσία στα σηµεία αυτά και είχαν και την ευ-
θύνη της επιχείρησης.

Ως προς αυτά, λοιπόν, νιώθω την υποχρέωση -νοµίζω ότι το
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αντιλαµβάνεστε- να περιµένω τα αποτελέσµατα αυτών των δύο
ερευνών που διεξάγονται παράλληλα. Αυτό επιβάλλει ο σεβα-
σµός προς το κράτος δικαίου. Οτιδήποτε µπορούσε να γίνει στα
πλαίσια της νοµιµότητας, έχει γίνει. Και µέχρι να εκδοθούν συ-
γκεκριµένα πορίσµατα το µόνο που µπορώ εγώ προσωπικά όσο
και η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ να κάνουµε είναι να καταδικάσουµε
απερίφραστα τις πράξεις βίας απ’ όπου κι αν αυτές προέρχονται.

Θέλω όµως να υπενθυµίσω τη νοµοθετική πρωτοβουλία του
Υπουργείου µας για την ίδρυση του γραφείου αντιµετώπισης της
αστυνοµικής αυθαιρεσίας. Αυτό και µόνο του αποδεικνύει –χωρίς
να αφήνει κανένα περιθώριο αµφιβολιών σε κανέναν, όσο κακό-
πιστος και αν είναι- την πολιτική βούληση της Κυβέρνησής µας
και αποδεικνύει ότι η κατεύθυνση της πολιτικής µας είναι να µη
µένει κανείς ατιµώρητος για επιλογές που προκαλούν το κοινό αί-
σθηµα και βλάπτουν το δηµόσιο συµφέρον.

Όχι µόνο προσωπικά για το γραµµατέα της νεολαίας του ΣΥ-
ΡΙΖΑ αλλά και για τον άλλο νέο ο οποίος επίσης τραυµατίστηκε
σ’ αυτή την υπόθεση αλλά και για κάθε Έλληνα πολίτη ο οποίος
τραυµατίζεται σε τέτοιου είδους επεισόδια, θέλω να εκφράσω
όχι µόνο τη λύπη µου και τη συµπάθειά µου, όχι µόνο τις ευχές
για την ταχεία ανάρρωση από τα τραύµατά τους, αλλά θέλω να
καταδικάσω αυτή την πράξη ως πράξη βίας πιστεύοντας ακρά-
δαντα ότι η βία, απ’ όπου και αν προέρχεται, δεν οδηγεί πουθενά.
Η βία φέρνει µόνο βία και ξανά βία. Λύσεις στη δηµοκρατία πά-
ντως δεν δίνει.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κύριο
Υπουργό.

Η ερωτώσα Βουλευτής κ. ∆ιώτη έχει το λόγο.
ΗΡΩ ∆ΙΩΤΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Θα µείνω στην απάντησή σας, κύριε Υπουργέ, και θα περιµέ-

νουµε τα αποτελέσµατα των ερευνών για να δούµε αν επιτέλους
θα τιµωρηθεί κανένας από την πλευρά της Αστυνοµίας για τα
τόσα περιστατικά που έχουν συµβεί.

Παράλληλα θέλω να σας ρωτήσω κάτι -πιστέψτε µε- χωρίς κα-
θόλου ειρωνική διάθεση και έχω περιέργεια να ακούσω την απά-
ντησή σας: Ποιον φοβάστε τόσο πολύ, κύριε Υπουργέ; Την
κοινωνία και ειδικά τη νεολαία που οργίζεται µε όλα όσα βλέπει
να συµβαίνουν σ’ αυτήν τη χώρα τα τελευταία χρόνια ή τον ίδιο
σας τον εαυτό και το πού µπορείτε να µας φτάσετε µε τις κατα-
στροφικές πολιτικές που ασκείτε; Σας παραξενεύει αυτός ο κοι-
νωνικός αναβρασµός και η καταστολή είναι η απάντησή σας;
Τόσο καιρό τώρα η Ελληνική Αστυνοµία έβγαλε το χειρότερό της
εαυτό στην επιφάνεια και συµπεριφέρεται εκφοβιστικά, αυταρ-
χικά και καθ’ όλα αυθαίρετα, χωρίς να σέβεται τίποτα και κανέ-
ναν. Όλο και περισσότερο τελευταία ο κάθε πολίτης που
διαµαρτύρεται είναι εχθρός για την ΕΛΑΣ. Από το δόγµα του
εσωτερικού εχθρού λοιπόν δεν εξαιρείται κανείς.

Χθες πολίτης που φωτογράφιζε άνδρες της Ασφάλειας µέσα
από την πορεία συνελήφθη και χτυπήθηκε βάναυσα από την
Αστυνοµία. Στη Θεσσαλονίκη µέλος της οργάνωσης του Συνα-
σπισµού χτυπήθηκε από τις ασπίδες διµοιρίας των ΜΑΤ και είναι
στο νοσοκοµείο και περιµένει να κάνει εγχείριση. Φυσικά απ’ όλα
αυτά δεν γλιτώνουν ούτε εκπρόσωποι πολιτικών νεολαιών όπως
ο Νάσος Ηλιόπουλος αλλά και το άλλο µέλος της οργάνωσης, ο
Λεωνίδας, ο οποίος χτυπήθηκε βάναυσα στο κεφάλι από την Υπο-
διεύθυνση Αποκατάστασης της Τάξης όπου δεν έπαψαν να τον
χτυπούν και να τον κλωτσούν ακόµα και όταν ήταν αναίσθητος,
αλλά ούτε φυσικά και εκλεγµένοι από το λαό εκπρόσωποι του
Κοινοβουλίου. Αυτό σας το λέω γιατί κι εγώ η ίδια ήµουν εκεί και
αντιµετωπίστηκα µε αδιανόητη συµπεριφορά από τον επικεφα-
λής της διµοιρίας.

Γι’ αυτά, κύριε Υπουργέ, τι έχετε να πείτε; Τι έχετε να πείτε για
το όργιο καταστολής και για τα δακρυγόνα τα οποία είναι άνευ
προηγουµένου; Η αναλγησία και η αποτυχία της γενικότερης πο-
λιτικής της Κυβέρνησης δεν κρύβεται µε τέτοιους τρόπους αλλά
αντίθετα θέτει σε κίνδυνο στοιχειώδη δηµοκρατικά δικαιώµατα.

Κύριε Υπουργέ, ακριβώς µία εβδοµάδα πριν ο κύριος Υπουρ-
γός ∆ικαιοσύνης –που είναι και παρών- είχε κάνει µία δήλωση
στα πλαίσια µίας επίκαιρης ερώτησης που είχα καταθέσει και
είχε πει –το ξαναλέω και θα το καταθέσω για τα Πρακτικά- ότι
και δικαστικοί λειτουργοί και πολιτικοί και εκπρόσωποι άλλων

υπηρεσιών όπως η Ελληνική Αστυνοµία θα αντιληφθούν και θα
συµµεριστούν τη διατύπωση στην οποία µπορούµε σήµερα όλοι
µαζί να συµφωνήσουµε ότι ιδιαίτερα απέναντι στους ανήλικους
απέναντι στη νεολαία, ανεξαρτήτως της «ενηλικότητας» ή της
«ανηλικότητάς» της, θα πρέπει να είµαστε εξαιρετικά προσεκτι-
κοί, να στηρίζουµε τη διάθεση έκφρασης της διαµαρτυρίας της
–µέσα στα όρια της νοµιµότητας φυσικά- και όχι να καταστέλ-
λουµε τις διαθέσεις και τα αιτήµατά της.

Εσείς διαφωνείτε µ’ αυτήν τη διατύπωση; Αυτό που εκτυλί-
χθηκε χθες όσο και το βράδυ της πορείας της 6ης ∆εκεµβρίου µε
άντρες των ΜΑΤ και δεν ξέρω ποιων άλλων υπηρεσιών της ΕΛΑΣ
να µπαίνουν απρόκλητα και να σπάνε συντεταγµένα και περι-
φρουρηµένα µπλογκ φοιτητικών συλλόγων και πολιτικών νεο-
λαιών και να επιτίθενται σε όποιον βρίσκουν πνίγοντας την Αθήνα
στα χηµικά, κατατροµοκρατώντας τον κόσµο και συλλαµβάνο-
ντας στο σωρό νέους ανθρώπους, είναι πέρα ακόµα και από κα-
ταστολή, είναι αδιανόητη συµπεριφορά όχι µόνο της Αστυνοµίας
αλλά και των προϊσταµένων της.

Θα υπενθυµίσω ότι αµέσως µετά τη διαδήλωση της 6ης ∆ε-
κέµβρη –το είπατε κι εσείς- όπως έχει ήδη καταγγελθεί, διµοι-
ρίες έστησαν καρτέρι κάτω από τα γραφεία της νεολαίας του
Συνασπισµού απειλώντας και βρίζοντας ξέρετε µε τι; Με το ανή-
κουστο «θα είστε νέοι Γρηγορόπουλοι». Γι’ αυτό τι έχετε να πείτε,
κύριε Υπουργέ;

Θα πρέπει να γνωρίζετε ότι όσο υποχωρεί το κοινωνικό κράτος
πρόνοιας, οι κοινωνικές συγκρούσεις διογκώνονται και το κρά-
τος δικαίου αντικαθίσταται από ένα αστυνοµικό κράτος. ∆εν πρό-
κειται όµως να αντιµετωπίσετε τα κοινωνικά προβλήµατα µε την
καταστολή. ∆εν πρόκειται να εφαρµόσετε τα µέτρα χρησιµοποι-
ώντας τόσο αυταρχισµό. Με το δόγµα της µηδενικής ανοχής που
είχε ακολουθήσει και το 1999 ο συνάδελφός σας κ. Χρυσοχοΐδης
νοµιµοποιούνται συνταγµατικές εκτροπές και διολισθήσεις στο
όνοµα της δηµόσιας ασφάλειας.

Είπατε για το περιλάλητο γραφείο αντιµετώπισης περιστατι-
κών αυθαιρεσίας που θα δεχόταν και θα εξέταζε καταγγελίες πο-
λιτών εις βάρος της ΕΛΑΣ. Πέρυσι κάνατε διαβούλευση. Φέτος
ξανακάνετε διαβούλευση. Να κάνουµε διαβούλευση δηλαδή.

Κυρία Πρόεδρε, τελειώνω µε το εξής: Τέτοιες µέρες, τέτοιον
καιρό πέρσι ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος κ. ∆ρίτσας ζη-
τούσε από τον τότε Υπουργό Προστασίας του Πολίτη να του
απαντήσει, αν µηδενική ανοχή σηµαίνει αναστολή δικαιωµάτων
και ελευθεριών του πολίτη, ακύρωση νόµου και περιοριστική ερ-
µηνεία άρθρων του Συντάγµατος και αν θα συνεχίσει να εφαρ-
µόζει την ίδια πολιτική απέναντι σε µελλοντικές κοινωνικές,
εργατικές και λαϊκές αγωνιστικές κινητοποιήσεις και αν θα αντι-
µετωπίζεται ιδίως η νεολαία ως ύποπτη κοινωνική κατηγορία.

∆εν θέλω να σχολιάσω τις δηλώσεις του κ. Χρυσοχοΐδη περί
νύχτας των κρυστάλλων και άλλα φαιδρά. Αντίθετα θα µπορούσα
να σας αναφέρω πληθώρα περιστατικών αστυνοµικής βίας και
καταστολής, αλλά θέλω µέρες για να το κάνω.

Θέλω απλά να σας ρωτήσω αν προτίθεστε να συνεχίσετε την
ίδια διολίσθηση, την ίδια ολισθηρή πορεία και πολιτική περιστο-
λής των συνταγµατικών ελευθεριών.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε την κ.

∆ιώτη.
Ο Υπουργός Προστασίας του Πολίτη κ. Χρήστος Παπουτσής

έχει το λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πολίτη):

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Θέλω να είµαι πολύ σαφής στην απάντηση που θα σας δώσω,

κυρία ∆ιώτη. Συµµερίζοµαι απόλυτα την ευαισθησία σας. Συµ-
µερίζοµαι απόλυτα την ανησυχία σας. Συµµερίζοµαι απόλυτα την
πολιτική σας προσέγγιση όσον αφορά την οργάνωση της κοινω-
νίας, την αντιµετώπιση της κρίσης, το πώς όλοι µας έχουµε υπο-
χρέωση να διασφαλίσουµε την κοινωνική συνοχή και αλληλεγ-
γύη.

Θα ήµουν όµως χωρίς ερωτηµατικά εάν άκουγα έστω και µία
φράση από τα λόγια σας στις δύο περιπτώσεις που πήρατε το
λόγο σήµερα µιλώντας γι’ αυτά τα επεισόδια και αν αναφερόσα-
σταν στις µολότοφ, στους σιδηρολοστούς, στις ακραίες επιθέ-
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σεις εναντίον της Αστυνοµίας, σε παραβατικές συµπεριφορές
που αποδεικνύουν και σηµατοδοτούν στη νεολαία παράβαση των
κανόνων δικαίου, παράβαση των νόµων, παράβαση των κανονι-
σµών, αν άκουγα έστω και µία λέξη, µία καταδίκη των πρακτικών
που λειτουργούν εις βάρος της δηµοκρατίας και του κοινοβου-
λευτισµού.

ΗΡΩ ∆ΙΩΤΗ: …(∆εν ακούστηκε)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Παρακαλώ, κυρία ∆ιώτη.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πολίτη):

∆εν άκουσα τίποτα, δεν άκουσα ούτε µία φράση. Άκουσα απλώς
περιγραφή πράξεων οι οποίες αφορούν ενέργειες, οι οποίες
είναι γενικώς καταδικαστέες που είναι όµως υπό διερεύνηση.

Επαναλαµβάνω: Αυτά τα νέα παιδιά πολύ δίκαια βρίσκονται
στο δρόµο -µπορώ να σας πω πολλά περισσότερα απ’ αυτά στα
οποία αναφερθήκατε εσείς- γιατί η κοινωνία µας είναι µία κοινω-
νία η οποία «βράζει» γιατί αντιµετωπίζει σοβαρά κοινωνικά προ-
βλήµατα, γιατί υπάρχει πρόβληµα σε κάθε ελληνική οικογένεια
που αφορά το µέλλον της ίδιας και των παιδιών της. Η ελληνική
κοινωνία όµως όπως εκφράζεται στην πλειοψηφία της εµπιστεύ-
εται αυτή την Κυβέρνηση, εµπιστεύεται τον Πρωθυπουργό
Γιώργο Παπανδρέου προκειµένου να βγάλουµε τη χώρα από τα
αδιέξοδα. Η κοινωνία στην πλειοψηφία της –και αυτό σηµαίνει
δηµοκρατία, αυτό σηµαίνει δηµοκρατική επιταγή, αυτό σηµαίνει
επιταγή του Συντάγµατος- λειτουργεί ακριβώς για να επιχειρή-
σουµε να σώσουµε τη χώρα, όχι όµως να επιτρέψουµε στο
όνοµα της διάσωσης της χώρας την καταστροφή των πάντων,
γιατί δικαίωµα στην ασφάλεια έχει κάθε Έλληνας πολίτης και δι-
καίωµα στην ασφάλεια σηµαίνει προστασία της περιουσίας και
της ζωής του, γιατί δικαίωµα στην ασφάλεια σηµαίνει και το δι-
καίωµα της διαδήλωσης και το δικαίωµα της ειρηνικής διαµαρ-
τυρίας, όπως επίσης δικαίωµα στη δηµοκρατία έχουν όλοι εκείνοι
οι οποίοι επιλέγουν την οργανωµένη συλλογική δράση.

Αντίθετα, θα ήθελα να αναρωτηθείτε κι εσείς µε τη σειρά σας
για κάτι. Είµαι βέβαιος ότι θα σας έχει προβληµατίσει, εκτός αν
το περνάτε χωρίς να καταλήγετε σε συµπεράσµατα: Γιατί συµ-
βαίνει µονίµως σε όλα αυτά τα επεισόδια πάντα να βρίσκεται κά-
ποιος που ανήκει στο χώρο του Συνασπισµού; Γιατί δεν έχουν
υπάρξει αντίστοιχες περιπτώσεις από άλλες δυνάµεις της Αρι-
στεράς;

ΗΡΩ ∆ΙΩΤΗ: Τι είναι αυτά που λέτε; Ελάτε τώρα, κύριε
Υπουργέ!

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πολίτη):
Γιατί δεν ακούσαµε ποτέ το Κοµµουνιστικό Κόµµα να καταγγέλ-
λει τέτοια βίαιη αντιµετώπιση; ∆εν υπάρχουν µεγάλα µπλογκ, δεν
έχουν µεγάλη και µαζική παρουσία; ∆εν σας µιλώ για το ΠΑΣΟΚ,
δεν σας µιλώ για άλλους πολιτικούς χώρους.

Σας φέρνω ένα παράδειγµα. Και αναρωτιέµαι.
ΗΡΩ ∆ΙΩΤΗ:…(δεν ακούστηκε)
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πολίτη):

Εγώ, κυρία ∆ιώτη, την απάντηση την γνωρίζω. Γιατί στους µαζι-
κούς αγώνες και ιδιαίτερα και σε εκείνους του πολιτικούς χώ-
ρους που επιλέγουν την οργανωµένη συλλογική δράση, υπάρχει
και µια προϋπόθεση. Ότι θα πρέπει να αναλαµβάνουµε και την
ευθύνη για την προστασία εκείνων οι οποίοι συµµετέχουν κάτω
από τα δικά µας µπλοκ και τα δικά µας πανό. Και αυτό σηµαίνει
οργανωµένη περιφρούρηση. Αυτό σηµαίνει ότι εγγυόµαστε ότι
εκείνοι που έρχονται για να διαδηλώσουν και κυρίως για να πα-
λέψουν µε τις ιδέες τους και τις απόψεις τους είναι κοντά και σε
ασφαλή χώρο. Αυτό έχω την αίσθηση ότι δεν σας έχει προβλη-
µατίσει καθόλου.

ΗΡΩ ∆ΙΩΤΗ: Συµφωνούµε. Τι σχέση έχει αυτό;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Σας παρακαλώ. ∆εν επι-

τρέπεται διάλογος.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πολίτη):

Όπως επίσης, κυρία ∆ιώτη, επιτρέψτε µου να σας πω ότι όταν
σηµατοδοτούµε µε την πρακτική µας, µε τις πράξεις µας, µε τις
στάσεις µας παράβαση των κανόνων δικαίου, παραβίαση των κα-

νονισµών, παραβίαση του Κανονισµού της Βουλής και µε τη συ-
µπεριφορά µας σηµατοδοτούµε αντίσταση εν γένει εναντίον των
πάντων, τότε δεν δίνουµε καλό µήνυµα στην κοινωνία.

Αν για παράδειγµα εγώ χθες µε το δισάκι µου στον ώµο περ-
νούσα µέσα από τα µέτρα φύλαξης και είχα ένα πανό για παρά-
δειγµα και ανέβαινα στο κτήριο των συναδέλφων Βουλευτών από
την επαρχία, στη Μητροπόλεως και το κατέβαζα από τα παρά-
θυρα αυτό είναι µια πράξη που σηµατοδοτούσε στη νεολαία αντί-
σταση ενάντια στον κοινοβουλευτισµό, ενάντια στη δηµοκρατία,
κατά παράβαση του Κανονισµού της Βουλής. Γνωρίζετε κάτι τέ-
τοιο;

ΗΡΩ ∆ΙΩΤΗ: Αυτό εσείς το εκτιµάτε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πολίτη):

Έχω την αίσθηση λοιπόν ότι αυτού του είδους οι πράξεις θα πρέ-
πει να µας προβληµατίσουν.

ΗΡΩ ∆ΙΩΤΗ: Κύριε Παπουτσή, δεν έχετε καταλάβει τίποτα.
Εσάς δεν σας προβληµατίζει, τι γίνεται στην κοινωνία.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πολίτη):
Γιατί τελικά ποιος είναι εκείνος που τροφοδοτεί µε τόσο µίσος
την νεολαία;

ΗΡΩ ∆ΙΩΤΗ: Εσείς, κύριε Παπουτσή. Η Κυβέρνησή σας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πολίτη):

Ποιος είναι εκείνος ο οποίος τροφοδοτεί και εµπνέει και διαρκώς
επιµένει και ενθαρρύνει σε πράξεις βίας να ξηλώνονται τα µάρ-
µαρα στους δρόµους και να χτυπιούνται αστυνοµικές δυνάµεις;
Ποιος είναι αυτός; Ποιοι είναι εκείνοι που παίρνουν τη πρωτο-
βουλία και την πολιτική ευθύνη; Ποιοι είναι; Ποιοι το αναλαµβά-
νουν δηµόσια; Ποιοι είναι εκείνοι οι οποίοι µε µισόλογα απλώς
αναφέρονται σε ένα περιστατικό που προσέλαβε τη δηµοκρατία
µας χθες, όπως είναι το περιστατικό του ξυλοδαρµού του Βου-
λευτή και συναδέλφου µας, κ. Χατζηδάκη. Ποιοι είναι εκείνοι οι
οποίοι δίνουν συγχωροχάρτι σε όλους αυτούς;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ποιοι είναι; Πείτε ποιοι είναι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πολίτη):

Ποιοι είναι αυτοί που δηµιουργούν το κλίµα;
Αντιλαµβάνοµαι, κύριε Μουλόπουλε ότι σπεύδετε να αναλά-

βετε το ρόλο της συνηγόρου της κ. ∆ιώτη.
ΗΡΩ ∆ΙΩΤΗ: ∆εν χρειάζοµαι κανένα συνήγορο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πολίτη):

Αντιλαµβάνοµαι ότι είναι πολύ δύσκολη η απάντηση σε αυτό το
ερώτηµα.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Θα τα πείτε εσείς που θέτετε
το ερώτηµα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πολίτη):
Αναφέροµαι, λοιπόν, πολύ συγκεκριµένα, ότι όταν λειτουργούµε
στο χώρο της δηµοκρατίας και θέλουµε να σηκώνουµε ψηλά τη
σηµαία της κοινωνικής ευαισθησίας καλά θα κάνουµε να ανα-
λαµβάνουµε και την ευθύνη για το πώς αυτή η κοινωνική ευαι-
σθησία θα εκφραστεί µε τον καλύτερο και τον πιο ειρηνικό
τρόπο. ∆ιαφορετικά οδηγούµε τα πράγµατα σε µια κοινωνική σύ-
γκρουση για την οποία κατά τα άλλα θα έχουν ευθύνη όλοι οι
υπόλοιποι.

Επαναλαµβάνω, λοιπόν.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτά ισχύουν για όλους και για

εσάς.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πολίτη):

Όσον αφορά την Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ και εµένα προσωπικά
ένα πράγµα έχω να σας πω. Η δικιά µας πολιτική είναι πολιτική
υπέρ της προστασίας των δικαιωµάτων του έλληνα πολίτη, όπως
αυτά κατοχυρώνονται στο Σύνταγµά µας και όπως προβλέπονται
από το δηµοκρατικό µας πολίτευµα. Τα υπόλοιπα είναι εκ του πο-
νηρού.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον

Υπουργό Προστασίας του Πολίτη κ. Παπουτσή.
Ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση επί της αρχής των άρθρων και του συνόλου
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και
Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων: «Εξορθολογισµός και βελτίωση στην
απονοµή της ποινικής δικαιοσύνης».

Η ∆ιάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 9-12-2010 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε 2 συνεδριάσεις.
Στη σηµερινή συνεδρίαση θα συζητηθεί το νοµοσχέδιο επί της
αρχής.

Παρακαλώ τον Υπουργό ∆ικαιοσύνης να λάβει το λόγο για να
καταθέσει τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις και διορθώσεις στο νο-
µοσχέδιο.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Κυρία Πρόεδρε, σας
ευχαριστώ. Θα µου επιτρέψετε να ξεκινήσω µε µια εύλογη κα-
ταδίκη. Νοµίζω ότι απηχώ τις απόψεις όλων των πτερύγων της
Βουλής εκφράζοντας την καταδίκη του συνόλου του πολιτικού
κόσµου για την χθεσινή βάναυση επίθεση σε βάρος του συνα-
δέλφου µας, κ. Χατζηδάκη. Προσθέτω ότι οι κοινωνικοί αγώνες
έχουν µεγάλη αξία και ακλόνητη ηθική υπεροχή όταν δεν µετα-
τρέπονται σε τυφλή βία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα καταθέσω ένα σύντοµο κεί-
µενο µε νοµοτεχνικές βελτιώσεις και προσθήκες που αξιοποιεί
παρατηρήσεις πολλών συναδέλφων κατά τις δυο αναγνώσεις
του νοµοσχεδίου στην αρµόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή. Επι-
τρέψτε µου µε λίγα λόγια να εξηγήσω ποιες είναι αυτές οι νοµο-
τεχνικές βελτιώσεις και προσθήκες.

Πρώτον, σε ό,τι αφορά την περάτωση της κύριας ανάκρισης
για τα εγκλήµατα του άρθρου 1 του ν. 1608, ενώ αρχικά προε-
βλέπετο ότι η έκδοση βουλεύµατος ανήκει στο Συµβούλιο Πληµ-
µελειοδικών, πλέον ορίζουµε ότι η περάτωση της κύριας
ανάκρισης σ’ αυτά τα εγκλήµατα ανήκει στο Συµβούλιο Εφετών
το οποίο καλείται να εκδώσει το σχετικό βούλευµα.

∆εύτερον. Έγινε από πολλούς συναδέλφους παρατήρηση ότι
στην ποινική συνδιαλλαγή οι διακεκριµένες κλοπές του άρθρου
374 δεν πρέπει να αποτελούν αντικείµενο των σχετικών ρυθµί-
σεων. Αυτό, λοιπόν, το υιοθετώ και συνεπώς από την ποινική συν-

διαλλαγή εξαιρούνται διακεκριµένες κλοπές.
Επιφέρω, επίσης, µια µεταβολή στο άρθρο 32 του σχεδίου

νόµου που αφορά στην τροποποίηση του άρθρου 88 του ν. 3386.
Μετατρέπεται, η υποβοήθηση παράνοµης εισόδου υπηκόων τρί-
των χωρών, από έγκληµα συγκεκριµένης διακινδύνευσης σε
έγκληµα αφηρηµένης διακινδύνευσης, το οποίο βεβαίως συνι-
στά κακουργηµατική πράξη προκειµένου οι διωκτικές αρχές να
έχουν το πλεονέκτηµα χρήσεως όλων των πράξεων που περι-
γράφονται στο άρθρο 253Α του Κώδικα Ποινικής ∆ικονοµίας.

Και ασφαλώς παραµένει η αρχική πρόβλεψη ότι ο εισαγγελέας
µπορεί να εκτιµά αν υπάρχουν απλές πληµµεληµατικές παραβά-
σεις, οπότε εισάγονται οι υποθέσεις αυτές απευθείας µε την δια-
δικασία του αυτόφωρου στο δικαστήριο, προκειµένου να αποδί-
δεται γρήγορα δικαιοσύνη.

Με αυτόν τον τρόπο και οι εισαγγελικές αρχές διευκολύνονται
στο έργο τους, αλλά και οι αστυνοµικές αρχές µπορούν να επι-
τελέσουν το καθήκον τους, κυρίως σε ό,τι αφορά στις δυνατό-
τητες που παρέχει το άρθρο 253Α του Κώδικα Ποινικής ∆ικο-
νοµίας.

Τέλος, κυρία Πρόεδρε, προσθέτω στο άρθρο 34, δέκατη πα-
ράγραφο µε την οποία διαγράφονται πειθαρχικές ποινές που
επεβλήθησαν σε ήδη κρατουµένους εκτός βεβαίως από εκείνες
που συνιστούν βαριές πειθαρχικές ποινές. Αυτό κρίθηκε απολύ-
τως αναγκαίο εν όψει του γεγονότος ότι επέρχονται µεταβολές
στον σωφρονιστικό µας κώδικα, στο πλαίσιο της συνολικής ανα-
µόρφωσής του που ετοιµάζει η επιτροπή υπό τον καθηγητή κ.
Πανούση. Φυλακισµένοι άνθρωποι που θα βρίσκονταν µε το απο-
φυλακιστήριο στο χέρι δεν µπορούν να αποφυλακιστούν λόγω
της παλαιότερης πειθαρχικής ποινής. Επαναλαµβάνω, λοιπόν,
ότι µε εφάπαξ ρύθµιση διαγράφονται πειθαρχικές ποινές πλην
των βαριών πειθαρχικών ποινών. Θα δείτε τις σχετικές ρυθµίσεις.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Και τώρα ισχύουν οι πειθαρ-
χικές ποινές που επιβλήθηκαν τα τρία τελευταία χρόνια.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Θα το δώσω να το
δείτε.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Αν-
θρωπίνων ∆ικαιωµάτων κ. Χαράλαµπος Καστανίδης καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα τα οποία έχουν
ως εξής:
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον
Υπουργό ∆ικαιοσύνης. Παρακαλώ να κατατεθούν στα Πρακτικά
και να διανεµηθούν οι διατυπώσεις και οι νοµοτεχνικές βελτιώ-
σεις που έκανε ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης.

Για τη συζήτηση του νοµοσχεδίου αρµοδιότητας του Υπουρ-
γείου ∆ικαιοσύνης, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος, κ. Σπύρος Χαλβατζής ορίζει ως
Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο το Βουλευτή κ. Σκυλλάκο Αντώνη.
Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Αστέριος Ροντούλης για
την συζήτηση του νοµοσχεδίου ορίζει ως ειδικό αγορητή το Βου-
λευτή κ. Πλεύρη Αθανάσιο και ως Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο
το Βουλευτή κ. Βορίδη Μαυρουδή και ο Πρόεδρος της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς
κ. Αλέξης Τσίπρας για τη συζήτηση του νοµοσχεδίου επί της αρ-
χής, των άρθρων και του συνόλου του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης
ορίζει ειδικό αγορητή το Βουλευτή κ. Βασίλη Μουλόπουλο και
Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο το Βουλευτή κ. Θεόδωρο ∆ρίτσα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι εισηγητές, κύριοι ειδικοί
αγορητές, παρακαλώ πολύ να τηρηθεί ο χρόνος, διότι σήµερα η
διάρκεια του κοινοβουλευτικού ελέγχου ήταν πολύ µεγάλη και
πρέπει να ολοκληρώσουµε τη συζήτηση του νοµοσχεδίου στο
χρόνο της.

Το λόγο έχει ο εισηγητής της Πλειοψηφίας κ. Λάµπρος Μίχος.
ΛΑΜΠΡΟΣ ΜΙΧΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρώτα απ’ όλα θέλω και εγώ να

εκφράσω τον αποτροπιασµό µου για τη δόλια επίθεση που δέ-
χθηκε ο συνάδελφός µας Βουλευτής κ. Χατζηδάκης.

Θέλω, επίσης, να πω ότι το ίδιο ενοχλητική είναι η συµπερι-
φορά και των συµµέτοχων ηθικών αυτουργών, µεταξύ αυτών και
πολλών κονδυλοφόρων, οι οποίοι ευεργετήθηκαν από τη γενναι-
οδωρία του σπάταλου κράτους και τώρα χύνουν µαύρα δάκρυα
για την κατάσταση των µισθωτών.

Θέλω, επίσης, να εκφράσω την ικανοποίησή µου για τις προ-
σθήκες και τροπολογίες που έκανε ο κύριος Υπουργός, αποδε-
χόµενος αίτηµα των Βουλευτών και ιδίως την περάτωση της
ανάκρισης για το αδίκηµα του άρθρου 1 του ν. 1608 που αφορά
το αδίκηµα των καταχραστών δηµοσίου, που περατώνεται µε
βούλευµα του Συµβουλίου Εφετών. Και οι άλλες προσθήκες και
τροπολογίες του κυρίου Υπουργού, µεταξύ των οποίων και η δια-
γραφή πειθαρχικών ποινών για να τύχουν των ευεργετηµάτων
των νέων ρυθµίσεων οι κρατούµενοι, είναι επίσης πάρα πολύ θε-
τικές.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σχέδιο νόµου που συζητούµε
προσλαµβάνει µορφή περιεκτικής και ουσιαστικής απάντησης
στην ισχυρή πρόκληση για γρήγορη και αποτελεσµατική έκβαση
της ποινικής δίκης. Εστιάζει σε καίρια, κοµβικά σηµεία της ποινι-
κής δικονοµίας. Εξαλείφει καθυστερήσεις σε όλα τα στάδια της
ποινικής προδικασίας, ενώ ενισχύει το δικαίωµα ακροάσεως και
όλες τις θεσµικές εγγυήσεις. Προασπίζει το δικαίωµα του πολίτη
σε δίκαιη δίκη, το τεκµήριο της αθωότητας, το δικαίωµα του θύ-
µατος του εγκλήµατος, του φυσικού δικαστή, αλλά και αντλεί και-
νοτόµους θεσµούς, λειτουργικά εργαλεία από τη δεξαµενή της
διεθνούς εµπειρίας.

Ο εξορθολογισµός που επιχειρεί το παρόν νοµοσχέδιο απε-
γκλωβίζει από αδιέξοδα ετών, δίνει ουσιαστικό περιεχόµενο στην
έννοια της απονοµής της ποινικής δικαιοσύνης και µε τις τολµη-
ρές ρυθµίσεις του δεν περιορίζει απλώς το σωφρονιστικό πλη-
θυσµό ή αποσυµφορεί απλώς τα δικαστήρια, αλλά προσανατο-
λίζει τη δηµόσια συζήτηση σε ενεργοποίηση εναλλακτικών µέσων
για την επίτευξη του θεµιτού σκοπού της πολιτείας.

Επιχειρείται ένα άλµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ως προς
την επιτάχυνση της ποινικής δίκης µε ένα ρεαλιστικό και ώριµο
«διά ταύτα», την µετατροπή πολλών εκ των πληµµεληµάτων σε
πταίσµατα, τη διεύρυνση της αρµοδιότητας του Μονοµελούς
Πρωτοδικείου, την απεγκληµατοποίηση µεγάλου φάσµατος αδι-
κηµάτων, την αποκλιµάκωση της ποινικής καταστολής κ.α..

Η άµβλυνση της ποινικής καταστολής, κύριοι συνάδελφοι,
υποδηλώνει εκλογίκευση στην απονοµή της ποινικής δικαιοσύ-
νης και υψηλή πολιτιστική αντίληψη, καθ’ ότι η σχέση ποινής και
πολιτιστικού επιπέδου είναι σχέση αντιστρόφως ανάλογη.

Θέλω να τονίσω ιδιαίτερα τη µείωση της περιοριστικής της
ελευθερίας ποινής και αυτό για να καταστήσω σαφές ότι η φυ-
λάκιση επιβάλλεται µε το παρόν νοµοσχέδιο µόνο για σοβαρά
αδικήµατα και για υπότροπους εγκληµατίες, αφού η δικαιοσύνη
δεν πάσχει προφανώς από κοινωνική µοχθηρία, δεν έχει στόχο
την εκδίκηση, δεν επιθυµεί κοινωνίες εγκλεισµού. Είναι αφετη-
ρία µίας νέας εξελικτικής διαδικασίας η καθιέρωση λογικών εναλ-
λακτικών ποινών που σωφρονίζουν, αλλά δεν εκδικούνται το
δράστη, αλλά και µία αφορµή για συνολική επανατοποθέτηση
της πολιτείας σε ό,τι αφορά τη σωφρονιστική πολιτική.

∆ανείζοµαι αποσπάσµατα από ένα κείµενο του Μισέλ Φουκώ
για τη φυλακή και το ρόλο της. Στις αρχές του 19ου αιώνα γράφει
χαρακτηριστικά ο Φουκώ -πόσο επίκαιρο, κύριε Υπουργέ-: «Η φυ-
λακή ως εργαλείο στο περιθώριο της δικαιοσύνης κατασκευάζει
εκείνους που η ίδια η δικαιοσύνη θα στείλει ή θα ξαναστείλει στη
φυλακή». Είναι ο σωφρονιστικός κύκλος που καταδικάζεται, ήδη,
ρητά από το 1815. «Από τη φυλακή βγαίνουν άνθρωποι», λέει ο
Φουκώ, «µε ατίµωση και έξεις που τους ωθούν τελικά στην εγκλη-
µατικότητα». Η φυλακή, δηλαδή, υπενθυµίζει ακατάπαυστα και
στις µέρες µας τα ίδια ακριβώς πράγµατα.

Είναι δυνατόν χώρες, όπως η Νότια Κορέα να εφαρµόζουν
εναλλακτικές ποινές ακόµα και για εγκλήµατα του αποκαλούµε-
νου λευκού κολάρου και στην Ελλάδα η κοινωφελής εργασία να
επιβάλεται µε τόσο παράλογους όρους που να την κάνουν άχρη-
στη και αχρείαστη;

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΡΓΥΡΗΣ)

Είναι δυνατόν ο Πρόεδρος της «HYUNDAI» που καταδικάστηκε
για οικονοµικό σκάνδαλο να εκτίει εναλλακτική ποινή, προσφέ-
ροντας κοινωφελή εργασία σε βρεφονηπιακό σταθµό; Φαντα-
στείτε και άλλους µεγαλόσχηµους, που έχουν διαπράξει
αδικήµατα κατά του δηµοσίου συµφέροντος, να σκουπίζουν και
να καθαρίζουν βρεφονηπιακούς σταθµούς ή να περιποιούνται
µωρά και αντίθετα στη δική µας χώρα να επιβάλλονται ανεφάρ-
µοστες, εξουθενωτικές ποινές τεσσάρων χιλιάδων ωρών κοινω-
φελούς εργασίας χωρίς καµµία δυνατότητα, καµµία πρόβλεψη
δυνατότητας εργασίας για βιοπορισµό.

Με το παρόν νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
θεωρώ ότι αναµορφώνεται ο θεσµός της παροχής κοινωφελούς
εργασίας ριζικά, διότι προβλέπεται σειρά µέτρων κλιµακούµενης
βαρύτητας σε περίπτωση πληµµελούς παροχής της, έτσι ώστε η
έκτιση της στερητικής της ελευθερίας ποινής να είναι το έσχατο
µέτρο.

Θεωρώ στοιχειώδη λογική και όχι κατάκτηση την απελευθέ-
ρωση χιλίων τριακοσίων κρατουµένων, οι οποίοι δεν ήταν σε
θέση να πληρώσουν τα δικαστικά έξοδα, την επέκταση έκτισης
της ποινής κατ’ οίκον σε όλα τα άτοµα άνω των εβδοµήντα πέντε
ετών για όλα τα αδικήµατα, την ευεργετική προσµέτρηση της
ποινής και για τους βαριά πάσχοντες κρατουµένους και για τέ-
τοιες κατηγορίες.

Η µετατροπή σε χρηµατικό πρόστιµο της περιοριστικής της
ελευθερίας ποινής που δεν υπερβαίνει τα τρία έτη, η δυνατότητα
του δράστη να µην καταβάλει άµεσα, αν δεν µπορεί, αλλά στα-
διακά µε χρονικό ορίζοντα δύο-τριών ετών το πρόστιµο που του
έχει ορίσει ο δικαστής, είναι επιβεβληµένη, για λόγους που έχουν
να κάνουν µε την ουσία, µε τον πυρήνα του νοµικού µας πολιτι-
σµού.

Θα ήταν παράλειψή µου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να µην
αναφερθώ στο νέο εργαλείο της ποινικής συνδιαλλαγής που υι-
οθετεί το νοµοσχέδιο, διότι δεν µπορεί στην Ελλάδα να υιοθε-
τείται σύστηµα τριπλών ποινικών δικών, όταν σε χώρες, όπως η
Μεγάλη Βρετανία, η Ιταλία, οι Ηνωµένες Πολιτείες, οι διαφορές
λύνονται στη συντριπτική τους πλειοψηφία µε διαδικασίες που
αποσυµφορούν τα ποινικά ακροατήρια.

Έχουµε σ’ αυτήν την περίπτωση, όπως εύστοχα έχει παρατη-
ρηθεί, µία ιδιότυπη µορφή de facto αποποινικοποίησης µέσω της
αποδικαστικοποίησης µε την εφαρµογή του θεσµού της ποινικής
συνδιαλλαγής. Προσέξτε πόσο χρήσιµα είναι µερικά απλά πράγ-
µατα. ∆ιαδικασίες σύντοµες που απαιτούν βεβαίως συναίνεση,
παρέχουν ωστόσο τη δυνατότητα άµεσης και αποτελεσµατικής
λύσης.
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Η µεγάλη καθυστέρηση στην εκδίκαση πλήττει βάναυσα τους
θεσµούς. Ως εκ τούτου, οφείλουµε να αφήσουµε χώρο και χρόνο
στους δικαστές για να ασχοληθούν µε τις πλέον σοβαρές ποινι-
κές υποθέσεις.

Είναι αναιµικό ένα ποινικό σύστηµα, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, που η ετυµηγορία του εκκρεµεί περισσότερο ακόµα και
από µία δεκαετία.

∆ιερωτώµαι ποια η αξία ενός συστήµατος χωρίς ποινικά ανα-
κλαστικά, που «κονταίνει» και υποβαθµίζεται αργά, αλλά σταθερά
στα µάτια του απλού πολίτη – νοµίζω ότι δεν λέω κάτι καινούρ-
γιο ή κάτι πρωτοφανές, έτσι είναι- ενός συστήµατος µε ρυθµούς
που όχι µόνο δεν τροφοδοτούν τη δικαιοσύνη µε κύρος και αξιο-
πιστία, αλλά αντιθέτως την αφαιµάσουν, τη φθείρουν, την οδη-
γούν σε έκπτωση.

∆εν πρέπει, βεβαίως, να παραβλέπεται ότι στην αποσυµφό-
ρηση των δικαστηρίων συµβάλλει η καλή ποιότητα των δικαστι-
κών αποφάσεων, διότι άλλως –αναφέροµαι στις κακές δικαστικές
αποφάσεις- πολλαπλασιάζονται τα ένδικα µέσα. Εάν έχουµε
κακές δικαστικές αποφάσεις, πολλαπλασιάζονται τα ένδικα µέσα
και υπερφορτώνονται τα πινάκια στους ανώτερους βαθµούς.

∆εν νοείται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δικαϊικός πολιτι-
σµός, δεν νοείται κράτος δικαίου χωρίς εύλογες προθεσµίες. Και
το παρόν νοµοσχέδιο, παρά τις περιορισµένες, αλλά εύλογες εν-
στάσεις, έρχεται να επουλώσει βαθιές πληγές, να διαχειριστεί εκ
νέου το πρόβληµα των χιλιάδων υποθέσεων που µένουν χωρίς
προφανή λόγο στα συρτάρια των εισαγγελιών και των γραφείων
των δικαστηρίων.

Σαν να µην έφθανε ο νοµοθετικός πληθωρισµός και η τάση του
Έλληνα πολίτη να διοχετεύει την οργή του µε ένδικα µέσα, οι
χρόνοι που επιβάλλουν τα ποινικά στάδια φράζουν τα αρµόδια
γραφεία, καταδικάζουν τη δικαιοσύνη σε µόνιµη αβελτηρία. Από-
δειξη ότι σε λίγες µέρες, στα τέλη του 2010, οι µηνύσεις στις ει-
σαγγελίες ήδη έχουν πολλαπλασιαστεί. Προχθές, όπως
συζητούσαµε στην αρµόδια κοινοβουλευτική επιτροπή, αυξή-
θηκε κατά πολύ ο αριθµός των µηνύσεων και στο τέλος του
έτους προβλέπεται να φθάσουν σε αριθµό το ένα εκατοµµύριο οι
µηνύσεις στις εισαγγελίες όλης της χώρας.

Η προώθηση µέτρων που επιτρέπουν τη διεξαγωγή της δίκης
σε εύλογη προθεσµία, δεν είναι απλή ανάγκη, είναι ανάσα ζωτική
για την ορθή διεξαγωγή της, για την ηθική υπόστασή της, κατά
κοινή οµολογία τρωθείσα από τις τραγικές καθυστερήσεις, κα-
θυστερήσεις στα όρια της αρνησιδικίας, της ατιµωρησίας.

Η απαγόρευση της τρίτης αναβολής της δίκης, η µείωση του
χρόνου διεξαγωγής της προκαταρκτικής εξέτασης, της προανά-
κρισης και της κύριας ανάκρισης, δεν αποτελούν εύρηµα, αλλά
επιτακτική επιταγή, για την έµφασή τους.

Η νέα δοµή δεν ευνοεί ποινικές διώξεις που δεν έχουν ειδικό
βάρος. ∆εν αφήνει περιθώρια διώξεων χωρίς σοβαρές ενδείξεις
ενοχής. Αποφεύγει να προσβάλλει άσκοπα την αξιοπρέπεια προ-
φανώς αθώων πολιτών. Προστατεύει, ωστόσο, τα ανθρώπινα δι-
καιώµατα, το δηµοκρατικό πλουραλισµό, το κράτος δικαίου.
Κινείται στην κατεύθυνση που επιβάλλει το Συµβούλιο της Ευ-
ρώπης και υπακούει σε προτάσεις της Εθνικής Επιτροπής για τα
δικαιώµατα του ανθρώπου. Μία-δύο προτάσεις της Εθνικής Επι-
τροπής, κύριε Υπουργέ, θα έχω την ευκαιρία να υποβάλω στη
συζήτηση κατ’ άρθρον, για τις οποίες, νοµίζω, ότι έχετε ήδη
λάβει γνώση.

Η αναγνώριση δικαιώµατος άσκησης εφέσεων κατά αποφά-
σεων των δικαστηρίων ανηλίκων που επιβάλλουν αναµορφωτικά
ή θεραπευτικά µέτρα ή η στερητική της ελευθερίας ποινή, η ου-
σιαστικοποίηση του δικαιώµατος του κατηγορουµένου για αυτο-
πρόσωπη εµφάνιση στο ∆ικαστικό Συµβούλιο, η εισαγωγή
δυνατότητας ακυρώσεως διαδικασίας επί κακουργηµάτων, αλλά
και η πρόβλεψη ιδιαίτερων δικασίµων µόνο για τους προσωρινά
κρατούµενους συγκαταλέγονται στα µέτρα ενίσχυσης της θέσης
του κατηγορουµένου, στοιχεία ζωτικά -εκ των ων ουκ άνευ- για τη
δίκη του ποινικού φάσµατος.

Έχουµε, βεβαίως, πολλή δουλειά ακόµη. Και δεν εννοώ µόνο
τη θεωρητική δουλειά που έχει βάλει ήδη σε τροχιά το Υπουργείο
∆ικαιοσύνης, αλλά και την πρακτική πλευρά, την απτή εκδοχή
των πραγµάτων που συµβαίνουν δίπλα µας, αυτό που συντίθε-

ται στον Κορυδαλλό, τα ∆ιαβατά, τον Βόλο, τα Γρεβενά. Στόχος
βασικός, αφού αποσυµφορηθούν τα ποινικά ακροατήρια και τα
κελιά, αφού δώσουµε ώθηση στα κατάφορτα µε υποθέσεις ει-
σαγγελικά γραφεία, είναι ο ακόµη µεγαλύτερος εξανθρωπισµός
του συστήµατος, η ανθρωποκεντρική προσέγγιση της ζωής µέσα
στη φυλακή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η λύση στα προβλήµατα που
µαστίζουν την ποινική δίκη δεν θα έλθει εξ αποκαλύψεως. Ερεί-
δοµαι στους εκπροσώπους της δικαιοσύνης, όπως και όλοι µας.
Εκεί ερειδόµεθα, στην ευσυνειδησία, το θάρρος και την επαγ-
γελµατική τους επάρκεια, προϋποθέσεις βασικές για να παρα-
κολουθήσουν τις εξελίξεις, τις αλλαγές και τα νέα δεδοµένα.

Βρισκόµαστε ενώπιον ενός νοµοσχεδίου που επιχειρεί ένα τολ-
µηρό βήµα µπροστά. ∆εν µένει παρά να το καταστήσουµε νόµο
του κράτους.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε. Η ακρίβεια όχι µόνο του λόγου σας, αλλά και του χρόνου
σας ήταν καταπληκτική.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, τριάντα ένας µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί
από το 8ο Οκταθέσιο Πειραµατικό ∆ηµοτικό Σχολείο του Πανε-
πιστηµίου Πατρών.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Νικόλαος
Παναγιωτόπουλος.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόε-
δρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, σπεύδω και εγώ
να καταδικάσω από το Βήµα τούτο την επίθεση στο συνάδελφο
Κωστή Χατζηδάκη. Πολύ φοβούµαι, όµως, ότι παρά το γεγονός
ότι όλοι την καταδικάζουν απερίφραστα από αυτό το Βήµα, έρ-
χονται και άλλα. Και έρχονται και άλλα όσο το σύστηµα των
Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης της χώρας στοχοποιεί το Βουλευτή
ως αποκλειστικό υπαίτιο για όλα τα κακά και τα στραβά αυτού
του τόπου. Και όσο εµείς αποδεικνυόµαστε ανήµποροι να αντι-
δράσουµε, τόσο συµβαίνει αυτό. Μακάρι η πρόβλεψή µου να
πέσει έξω.

Στο νοµοσχέδιο τώρα, όλοι συµφωνούµε –και νοµίζω ότι σπα-
νίως συµβαίνει να συµφωνούµε όλες οι κοινοβουλευτικές πτέ-
ρυγες εδώ µέσα σε ζητήµατα νοµοθετικά- ότι βασική προϋπό-
θεση ενός σύγχρονου κράτους δικαίου, µίας ασφαλούς και υγι-
ούς δηµοκρατίας, µίας δηµοκρατίας υψηλής ποιότητας είναι µία
δικαιοσύνη υψηλής ποιότητας.

Επίσης, είναι κοινή παραδοχή όλων µας ότι το σύστηµα δικαι-
οσύνης στη χώρα µας αυτήν τη στιγµή νοσεί. Ακούσαµε προ ηµε-
ρών τις εκτιµήσεις και τις τοποθετήσεις των εκπροσώπων του
δικαστικού κλάδου. Ο Πρόεδρος της Ένωσης ∆ικαστών είπε ότι
η δικαιοσύνη είναι ο µεγάλος ασθενής της πολιτείας. Ο Εισαγ-
γελέας του Αρείου Πάγου µίλησε για κίνδυνο κατάρρευσης του
συστήµατος εάν δεν στηριχθεί τώρα από την πολιτεία και ο Πρό-
εδρος του Αρείου Πάγου προσδιόρισε ως µεγάλο πρόβληµα της
δικαιοσύνης τον τεράστιο όγκο των υποθέσεων σε εκκρεµότητα.
Τα στοιχεία το αποδεικνύουν πέρα από κάθε αµφιβολία. Επτα-
κόσιες χιλιάδες µηνύσεις στο σύνολο των εισαγγελιών της
χώρας το τρέχον έτος -η πρόβλεψη είναι για πάνω από ένα εκα-
τοµµύριο- τριακόσιες χιλιάδες από αυτές µέχρι στιγµής µόνο
στην Εισαγγελία Αθηνών.

Είναι γεγονός ότι µία µη εύλογη διάρκεια της ποινικής δίκης,
αργή απονοµή ρυθµών δικαιοσύνης, προξενεί πρόβληµα συµ-
φόρησης του συστήµατος στα ακροατήρια, καθώς και υπερπλη-
θυσµό στα σωφρονιστικά καταστήµατα, µε συνέπεια τις κακές
συνθήκες κράτησης των κρατουµένων.

Επίσης, είναι γεγονός ότι ένα τόσο µεγάλο πρόβληµα υπερ-
φόρτωσης, χρειάζεται µία ολική αναθεώρηση του θεσµού της
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ποινικής δικαιοσύνης και καλωσορίζουµε επ’ ευκαιρία τις µεταρ-
ρυθµίσεις στον Ποινικό Κώδικα και τον Κώδικα Ποινικής ∆ικονο-
µίας που θα έρθουν, όπως µας ανακοινώθηκε, αλλά χρειάζεται
και µία αναθεώρηση της σωφρονιστικής πολιτικής της πολιτείας.

Αυτά είναι ζητήµατα γενικότερα. Υπερβαίνουν το παρόν νοµο-
σχέδιο, το οποίο αναµφισβήτητα κινείται στη σωστή κατεύθυνση
και το παραδεχόµαστε. Εκτιµούµε ότι είναι µία καλή προσπάθεια
να αναπνεύσει το σύστηµα κάτω από τις ασφυκτικές συνθήκες
πίεσης. Όµως απώτερος στόχος όλων ηµών και της πολιτικής
ηγεσίας του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και του νοµοθετικού Σώ-
µατος και του κλάδου των δικαστικών και εισαγγελικών λειτουρ-
γών και όλου του νοµικού κόσµου της χώρας είναι να αλλάξουµε
αυτές ακριβώς τις συνθήκες που δηµιουργούν το πρόβληµα στο
σύστηµα, να αλλάξουµε τις συνθήκες κάτω από τις οποία διεξά-
γεται η ποινική δίκη, απονέµεται η δικαιοσύνη και λειτουργεί το
σωφρονιστικό µας σύστηµα.

Αυτός είναι ο απώτερος στόχος. ∆ιότι ο πολίτης πρέπει να νιώ-
θει ασφαλής στη βεβαιότητα ότι η ποινική δίκη θα λάβει χώρα σε
συγκεκριµένο τόπο και συγκεκριµένο χώρο, χωρίς αναµονή,
χωρίς καθυστέρηση, χωρίς τις χιλιάδες χαµένες εργατοώρες
που κατασπαταλώνται καθηµερινά στα ακροατήρια της χώρας.
Αυτό πρέπει να νιώθει ο πολίτης. ∆ιότι οι µεγάλες καθυστερή-
σεις οδηγούν σε αρνησιδικία, αλλά και σε παγίωση του αισθή-
µατος της ατιµωρησίας που αισθάνεται ο καταταλαιπωρηµένος
στα ακροατήρια πολίτης κάθε µέρα, ενώ η ετεροχρονισµένη τι-
µωρία τείνει να εκφυλίσει την απονοµή της δικαιοσύνης σε µια
απλή πράξη εκδίκησης. Τούτο είναι µέγα λάθος. Επίσης, τείνει
να εκτρέψει τη διαδικασία όχι σε κρίση του κατηγορούµενου από
τα αρµόδια όργανα, αλλά σε µια τυπική διεκπεραίωση. Επιτείνει
την ταλαιπωρία όχι µόνο του πολίτη διάδικου, αλλά και του εν-
δεχοµένως αθώου κατηγορουµένου, ενώ παράλληλα ταλαιπω-
ρεί και όλους τους παράγοντες της δίκης, δικαστές, δικηγόρους,
µάρτυρες των δικηγόρων, όλους. Εν τέλει συνεπάγεται ανεπί-
τρεπτη υπό τις παρούσες δηµοσιονοµικές συνθήκες απώλεια
εσόδων από το κράτος. Τελικά η διεξαγωγή και η διεκπεραίωση
της δίκης σε εύλογη προθεσµία πρέπει να δεχθούµε όλοι ότι
είναι ευθέως ανάλογη ως προς την ποιότητα της απονεµόµενης
δικαιοσύνης. Και έχουµε δεχθεί ότι ένα σύστηµα δικαιοσύνης
υψηλής ποιότητας οδηγεί σε ένα σύστηµα δηµοκρατίας υψηλής
ποιότητας.

Ειδικότερα, στο νοµοσχέδιο, εισάγονται µια σειρά τροποποιή-
σεις σε διατάξεις του Ποινικού Κώδικα, Κώδικα Ποινικής ∆ικονο-
µίας, ειδικούς ποινικούς νόµους και διατάξεις του Κώδικα
Οργανισµού ∆ικαστηρίων. Αυτές τις διατάξεις σε γενικές γραµ-
µές τις υπερψηφίζουµε και είµαστε θετικοί. ∆ιατυπώνουµε βέ-
βαια και αρκετές επιφυλάξεις. Θα τα πούµε ειδικότερα στη
συζήτηση επί των άρθρων.

Καταψηφίζουµε τις δύο διατάξεις που αναφέρονται στο νεο-
εισαγόµενο θεσµό της ποινικής συνδιαλλαγής –άρθρα 6 και 17
του νοµοσχεδίου- όπως και αυτή του επίµαχου –όπως προέκυψε
κατά τις συζητήσεις της επιτροπής- άρθρου 32 που επαναφέρει
για πρακτικούς κυρίως λόγους το αδίκηµα της µεταφοράς, δια-
κίνησης λαθροµεταναστών στο εσωτερικό της χώρας στην πρό-
τερη πληµµεληµατική του υπόσταση. Αυτές καταψηφίζουµε.
Είµαστε βέβαια ενήµεροι της νοµοτεχνικής βελτίωσης που φέρ-
νει ο Υπουργός και στο άρθρο 32 προς τη σωστή κατεύθυνση,
αφού υπαγάγει στην κακουργηµατική µορφή µία ακόµη περί-
πτωση περιγραφής της άδικης πράξης. Θα τα πούµε, όµως, ει-
δικότερα στη συζήτηση επί των άρθρων αύριο.

Υπερψηφίζουµε λοιπόν, αλλά διατυπώνουµε αρκετές επιφυ-
λάξεις σχετικά µε τη µετατροπή των στερητικών ελευθερίας ποι-
νών που αναφέρονται στα άρθρα 1, 2, 3 και 4. Απασχόλησε
αρκετά τα στελέχη της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης που επε-
ξεργάστηκαν αυτό το νοµοσχέδιο τα όσα αναφέρονται στις δια-
τάξεις αυτές, δηλαδή στη µετατροπή στερητικής ελευθερίας
ποινής σε χρηµατική, αναστολή εκτέλεσης ποινής, υφ’ όρον από-
λυση, παροχή κοινωφελούς εργασίας για τον ευρισκόµενο σε
αδυναµία να µετατρέψει, ευεργετικό υπολογισµό της ποινής για
τους βαρέως πάσχοντες και αρρώστους –αυτό το υποστηρί-
ζουµε απόλυτα, είναι µία ανθρωπιστική παρέµβαση που χρεια-
ζόταν οπωσδήποτε- και για τις µητέρες των ανηλίκων επέκταση

κατοίκον έκτιση ποινής και για τους υπερβαίνοντες το συγκεκρι-
µένο όριο ηλικίας σε περιπτώσεις που δεν έχουν να κάνουν µε
αδικήµατα οφειλής προς το δηµόσιο.

Επισηµαίνουµε πρακτικές δυσχέρειες στην εφαρµογή αυτών
των διατάξεων. Για παράδειγµα, κάναµε λόγο για µία εκτροπή
της διαδικασίας στα ακροατήρια στις περιπτώσεις µετατροπής
ποινής σε µία ιδιότυπη αποδεικτική διαδικασία περί την αδυναµία
πληρωµής από τον κατηγορούµενο. Τείνει να εκτραπεί η διαδι-
κασία σε ασφαλιστικά διατροφής, ο καθένας δηλαδή, να προ-
σπαθήσει να αποδείξει πώς δεν έχει να πληρώσει, πώς τα
εισοδήµατα του είναι χαµηλού ύψους και εποµένως η µετατροπή
πρέπει να γίνει µε άλλον τρόπο.

Κυρίως, όµως, εκφράζουµε την επιφύλαξη διότι αισθανόµαστε
ότι οι τροποποιήσεις αυτές, οι ευεργετικές για τον κατηγορού-
µενο υπαγορεύονται από την ανάγκη αποσυµφόρησης των σω-
φρονιστικών καταστηµάτων και µόνο και τελικά οδηγούν σε ένα
καθεστώς ελαχιστοποίησης αυτών που εκτίουν ποινή φυλάκισης
µε κυριολεκτικό εγκλεισµό στις φυλακές. Εξάλλου, µία σύντοµη
έξοδος από τη φυλακή δεν σηµαίνει κατ’ ανάγκη και το ανεπι-
τυχή και ολοκληρωµένο σωφρονισµό του απολυθέντος από το
σωφρονιστικό κατάστηµα, δεν σηµαίνει την οµαλή επιστροφή
του στην κοινωνία. Πολύ φοβούµαστε ότι θα επιφέρει αυξηµένη
πιθανότητα συνέχισης κάποιας εγκληµατικής δραστηριότητας µε
πιθανές νέες καταδίκες, πιθανές νέες φυλακίσεις, πιθανό νέο
εγκλεισµό και ένα φαύλο κύκλο ο οποίος οπωσδήποτε δεν λύνει
το πρόβληµα της συµφόρησης των σωφρονιστικών καταστηµά-
των.

Αυτά είναι µερικά αποσπασµατικά σχόλια καθώς αύριο θα
έχουµε τη δυνατότητα να πούµε περισσότερα και ειδικότερα στη
συζήτηση επί των άρθρων.

Σχετικά µε το θεσµό της ποινικής συνδιαλλαγής που καταψη-
φίζουµε –άρθρα 6 έως 17- πρόκειται όντως για µια εναλλακτική
διαδικασία στο Ποινικό µας ∆ίκαιο, ένα κράµα έµπρακτης µετά-
νοιας και εντελούς αποζηµίωσης του ζηµιωθέντος. Προϋποθέ-
σεις είναι να υπάρχει και έγκληµα κατά ιδιοκτησίας και
περιουσιακών αγαθών χωρίς χρήση βίας και µε ασκηθείσα πρό-
τερη ποινική δίωξη. Είµαστε, όµως, αντίθετοι γιατί φρονούµε ότι
αυτός ο νεοεισαγόµενος θεσµός αποτελεί παρέκλιση από τη θε-
µελιώδη αρχή του Ποινικού µας ∆ικαίου όπου η πολιτεία έχει
αξίωση για τιµωρία του δράστη λόγω της ηθικής και κοινωνικής
απαξίας που ενέχει η πράξη για την οποία κατηγορείται. Αυτή η
βασική αρχή θεωρούµε ότι πρέπει να υπερτερήσει της ανάγκης
µιας πρακτικής και µόνο διευθέτησης υπερφορτωµένων πινα-
κίων. Άλλωστε είναι και σύµφωνη µε το δηµόσιο συµφέρον η
αρχή της αξίωσης της πολιτείας για την τιµωρία του δράστη.

Εδώ θα επικαλεστώ το µεγάλο Γερµανό νοµοµαθή τον Ρού-
ντολφ Φον Γκερ, ο οποίος είπε: «Η δίκη δεν είναι συµφέρον. ∆εν
έχουµε να κάνουµε µε µία συναλλαγή µεταξύ ζηµιώσαντος και
ζηµιωθέντος. Η δίκη είναι υπεράσπιση, η εγκατάλειψη προσωπι-
κότητας». Και ως έτσι, εν πάση περιπτώσει, τη βλέπει το Ποινικό
µας ∆ίκαιο.

Επίσης, θα επισηµάνουµε τη σχετική αποτυχία του ανάλογου
θεσµού της εξωδικαστικής επίλυσης ιδιωτικών διαφορών, διότι
πιθανότατα δεν έχουν αναπτυχθεί ακόµη εκείνα τα συναλλακτικά
ήθη που απαιτούνται για την ευδοκίµηση αυτού του θεσµού. Και
πιθανολογούµε ότι αυτό δεν θα γίνει επίσης στο θεσµό της ποι-
νικής συνδιαλλαγής. ∆εν είναι έτοιµοι, δηλαδή, οι δικηγόροι και
ο νοµικός κόσµος της χώρας να αντιπαρατεθούν, να τα βρουν, να
έρθουν να υποβληθούν στις διατάξεις του νόµου αυτού, έτσι
ώστε τελικά να προκύψει το ζητούµενο που είναι η αποσυµφό-
ρηση των πινακίων των ακροατηρίων από ένα σηµαντικό αριθµό
υποθέσεων.

Εν τέλει, θα κάνουµε την παρατήρηση ότι εάν είναι να γίνει δε-
κτός στο σύστηµά µας αυτός ο νεοεισαγόµενος θεσµός, θα
έπρεπε να προστεθούν στο πεδίου εφαρµογής για το άρθρο 17,
για τα κακουργήµατα δηλαδή, η κακουργηµατική πλαστογραφία
του άρθρου 216 παράγραφος 3 του Ποινικού Κώδικα όπως και η
ψευδής βεβαίωση σε βαθµό κακουργήµατος του 242 παράγρα-
φος 3 του Ποινικού Κώδικα.

Από εκεί και πέρα, είµαστε σε γενικές γραµµές θετικοί σε όλες
τις τροποποιήσεις του Κώδικα Ποινικής ∆ικονοµίας που γίνονται
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προς το σκοπό της επιτάχυνσης της διαδικασίας, τόσο στη συ-
ντόµευση του χρόνου διεξαγωγής προκαταρτικής εξέτασης και
τυχόν παράτασής της, όσο και στην αντίστοιχη διάταξη για την
κύρια και συµπληρωµατική ανάκριση, εκφράζοντας όµως, την
επιφύλαξη ότι µία συντόµευση του χρόνου διεκπεραίωσης ανά-
κρισης µπορεί να καταστήσει προβληµατική τη διεκπεραίωσή
της, αφού θα επιφορτίσει µε µια ασφυκτική προθεσµία τους ανα-
κριτές της χώρας. Αυτό θα έχει ως αποτέλεσµα µία ατελή διε-
ρεύνιση της υπόθεσης και µία γενική τάση παραποµπής
παραπέρα.

Θεωρούµε σηµαντική τοµή όλα όσα έχουν να κάνουν µε τις εν-
διάµεσες διαδικασίες: Εισαγγελική ανακριτική πρόταση, παρα-
ποµπή στα δικαστικά συµβούλια, όπως και την κατάργηση του
ένδικου µέσου της αναίρεσης κατά βουλευµάτων, καθώς και την
απόλυτη συρρίκνωση της έφεσης κατά βουλεύµατος µε την επί-
κληση των δύο µόνο λόγων έφεσης, δηλαδή την απόλυτη ακυ-
ρότητα και την εσφαλµένη ερµηνεία και εφαρµογή ουσιαστικής
διάταξης νόµου.

Θα κρατήσω αυτό που είπε στην επιτροπή ο διαπρεπής συνά-
δελφος και νοµικός, ο κ. Μαρκογιαννάκης, µε όλη του την εµπει-
ρία από το εισαγγελικό λειτούργηµα που εκτέλεσε, για το
βούλευµα που είναι µεγάλη βάσανος του εισαγγελέα. Προσθέτει
ενδεχοµένως, µη απαραίτητο, µεγάλο φόρτο εργασίας στις ει-
σαγγελικές αρχές. Και µία –νοµίζω- από τις επιταγές του πνεύ-
µατος αυτού του νοµοσχεδίου είναι η αποσυµφόρηση του
φόρτου εργασίας και στο στάδιο επεξεργασίας των υποθέσεων
από τις εισαγγελικές αρχές.

Επίσης, θα χαρακτηρίσουµε θετική την οριοθέτηση του χρό-
νου εντός του οποίο πρέπει να καταρτιστεί προς το συµβούλιο ει-
σαγγελική πρόταση για έκδοση βουλεύµατος, όπως και τα περί
περάτωσης κυρίας ανάκρισης µε βούλευµα αποκλειστικά του
Συµβουλίου Πληµµελειοδικών µε την εξαίρεση που έφερε στη
νοµοτεχνική του βελτίωση ο κύριος Υπουργός.

Θα συνταχθούµε µε τα της ανακατάταξης των αρµοδιοτήτων
των δικαστηρίων, µε την επιφύλαξη ότι οι αρµοδιότητες του µο-
νοµελούς επιβαρύνονται ενδεχοµένως υπερβολικά, δεδοµένου
ότι έχουµε να κάνουµε στο µονοµελές και µε δικαστές κατά βάση
λιγότερο έµπειρους και λιγότερο τολµηρούς από το µέσο όρο.
Εποµένως θα πρέπει να µας απασχολήσει το ενδεχόµενο παρα-
γωγής κακών αποφάσεων και µετάθεση επιπλέον ύλης στο δεύ-
τερο βαθµό.

Θα συµφωνήσουµε σε γενικές γραµµές µε τις αναβολές, µε το
άρθρο 20 δηλαδή. Χρειάζεται µια αυστηροποίηση των διατά-
ξεων, καθώς το σύστηµα της παροχής αναβολών γίνεται εργα-
λείο στα χέρια δικηγόρων που απλά θέλουν να µεταθέσουν
χρονικά την εκδίκαση της υπόθεσης και ενδεχοµένως την τιµώ-
ρηση του πελάτη τους. Αλλά εδώ θα επιφυλαχθούµε, λέγοντας
ότι πολύ φοβούµεθα ότι είναι ανεφάρµοστες οι διατάξεις του πα-
ρόντος νοµοσχεδίου. Με την καθηµερινή πραγµατικότητα στα
ακροατήρια είναι ανεφάρµοστες.

Ξέρουµε ας πούµε ότι στα µεγάλα δικαστήρια, τριµελή κα-
κουργηµάτων, πενταµελή εφετεία κακουργηµάτων, οι µισές από
τις υποθέσεις του πινακίου αναβάλλονται, λόγω παρέλευσης
ωραρίου. Υπερφορτώνονται και µετατίθενται χρονικά σε δύο και
τρία χρόνια από την ηµεροµηνία αναβολής. Πώς θα έρθει ανα-
ρωτιόµαστε ένας δικαστής να εφαρµόσει τις διατάξεις για ανα-
βολή µετά τρίµηνο, όταν τα πινάκια είναι ήδη υπερφορτωµένα,
όχι για το επόµενο τρίµηνο αλλά για τα επόµενα χρόνια;

Επειδή ο χρόνος πιέζει, θα κλείσω µε µια παρατήρηση για το
άρθρο 32, µεταφορά και διακίνηση λαθροµεταναστών στο εσω-
τερικό της χώρας, επαναφορά στον πληµµεληµατικό χαρακτήρα
που θεωρούµε ότι είναι λάθος. Ο συλλογισµός µας δεν εδράζε-
ται σε κριτήρια διεκπεραιωτικά της διαδικασίας, αλλά σε κριτή-
ρια πολιτικά. Εκτιµούµε ότι µε την ηπιότερη, ως προς τη ποινική
κατηγοριοποίηση µεταχείριση του συγκεκριµένου εγκλήµατος,
η πολιτεία τούτη την ώρα εκπέµπει το λάθος στίγµα, ενθαρρύ-
νοντας αυτή τη συγκεκριµένου τύπου εγκληµατική δραστηριό-
τητα και όχι αποθαρρύνοντάς τη. Άλλωστε πάλι είπαµε ότι η
νοµολογία θα δείξει το δρόµο, έχουµε και τη βελτίωση του κυ-
ρίου Υπουργού για την υπαγωγή µιας ακόµη περίπτωσης µε κα-
κουργηµατική µορφή και οι περισσότερες υποθέσεις που θα

εκδικάζονται από τα δικαστήρια πάνω σε συγκεκριµένο αδίκηµα
θα υπάγονται στην κακουργηµατική µορφή της.

Συµπερασµατικά: Όντως το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο συνιστά
µια απαραίτητη παρέµβαση που υπαγορεύεται από την ανάγκη
να δοθούν λύσεις σε συγκεκριµένα προβλήµατα κάτω από συ-
γκεκριµένες συνθήκες στη διαδικασία απονοµής δικαιοσύνης.
Είναι µια απαραίτητη παρέµβαση, είναι όµως και αποσπασµατική.
Θα θέλαµε µια πιο συνολική µεταρρύθµιση και είµαι σίγουρος
ότι αυτό καλύπτει όλες τις δυνάµεις του πολιτικού συστήµατος
και τις κοινοβουλευτικές πτέρυγες.

Άλλωστε και αυτή ακόµη η συνολικότερη µεταρρύθµιση, ίσως
και να µην ήταν αρκετή. Επιβάλλονται και άλλα. Επιβάλλεται ενί-
σχυση σε επίπεδο υποδοµών, κτήρια, αίθουσες, µηχανογρά-
φηση. Επιβάλλεται οργανική ενίσχυση µε αύξηση του αριθµού
των δικαστικών λειτουργών, πάγιο και διαρκές αίτηµα των εκ-
προσώπων του δικαστικού κλάδου. Επιβάλλεται κυρίως αλλαγή
νοοτροπίας προς την κατεύθυνση εντατικοποίησης των ρυθµών
παραγωγής όλων των παραγόντων της διοίκησης, κυρίως των δι-
καστών. Επιβάλλεται να µπει στο τραπέζι επιτέλους και το ζή-
τηµα της παράτασης του ωραρίου. Θα ήταν θεωρώ πολύ µεγάλη
η ωφέλεια, ως προς την αποσυµφόρηση των πινακίων, από αυτό
το επιπλέον δίωρο, στο οποίο οι δικαστές µε την ανοχή των γραµ-
µατέων των δικαστικών υπαλλήλων πολλές φορές βάζουν την
πένα κάτω και αρνούνται να συνεχίσουν κατεβαίνοντας από το
Βήµα. Θα ήταν πολύ µεγαλύτερη η άµεση και ουσιαστική βελ-
τίωση της αποσυµφόρησης, αν αυτό το ζήτηµα µπει στο τραπέζι
και συζητηθεί σοβαρά.

Εν τέλει συµφωνούµε ότι ένα υπερφορτωµένο σύστηµα δικαι-
οσύνης, είναι ένα αργό σύστηµα δικαιοσύνης και ένα αργό σύ-
στηµα δικαιοσύνης είναι ένα προβληµατικό σύστηµα δικαιο-
σύνης.

Να δούµε, λοιπόν, όλα τα ζητήµατα µε πνεύµα επίσπευσης
ρυθµών απονοµής δικαιοσύνης, πνεύµα οικονοµίας χρόνου,
πνεύµα παραγωγικότητας που είναι ένα ζητούµενο, όχι µόνο για
όλους τους λειτουργούς της δικαιοσύνης, αλλά και για όλους
τους πολίτες αυτής της χώρας τούτη την ώρα γενικότερα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας κ. Αντώνης Σκυλλάκος.

ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Ο τίτλος του νοµοσχεδίου είναι
εξορθολογισµός και βελτίωση της απονοµής της ποινικής δικαι-
οσύνης. Ο εξορθολογισµός περιορίζεται στα δεδοµένα τα σηµε-
ρινά. ∆ηλαδή, µας λείπουν δικαστές, δικαστικοί υπάλληλοι και
υποδοµές και θα κάνουµε τον εξορθολογισµό που λέει ο τίτλος
στο πλαίσιο το δεδοµένο.

Όσον αφορά τώρα το «βελτίωση της απονοµής της ποινικής
δικαιοσύνης», είναι καθαρά ψευδεπίγραφο, διότι µε τις αλλαγές
που γίνονται για την αποσυµφόρηση των δικαστηρίων και των
σωφρονιστικών καταστηµάτων, καµµιά ποιοτικότερη δικαιοσύνη
δεν θα έχουµε. Προς την αρνητική κατεύθυνση είναι αυτές οι αλ-
λαγές που γίνονται. Γίνεται µια προσπάθεια και σε αυτό το νο-
µοσχέδιο να κρύψουν οι συντάκτες ότι η βασική αιτία είναι η
συσσώρευση δικών, λόγω έλλειψης προσωπικού και έλλειψης
υποδοµών. Ουσιαστικά µε το νοµοσχέδιο αυτό γίνεται µια προ-
σπάθεια διαχείρισης της υπάρχουσας κατάστασης. ∆εν θα αντι-
µετωπιστεί ούτε το έγκληµα ούτε ο σωφρονισµός ούτε η
κοινωνική επανένταξη των καταδικασµένων. ∆εν γίνονται βήµατα
προς αυτή την κατεύθυνση, µια απλή διαχείριση γίνεται.

Η αντεγκληµατική πολιτική είναι σύµφυτη και του εκάστοτε
κοινωνικοπολιτικού συστήµατος. Στο σηµερινό σύστηµα -ακού-
στηκε αυτό και επισήµως νοµίζω από κάποιους που τοποθετή-
θηκαν πρόσφατα- δεν είναι παραγωγικός –µάλλον για την
Αστυνοµία το είπαν- ο τοµέας. Παίρνοντας αυτό υπ’ όψιν και αν
το µεταφέρουµε και στον τοµέα της δικαιοσύνης, βεβαίως δεν
πρόκειται για βιοµηχανίες, δεν πρόκειται για οικονοµικούς σχη-
µατισµούς, για να µιλάµε για παραγωγή. Ακριβώς επειδή δεν
είναι άµεσα, αλλά είναι έµµεσα παραγωγικός τοµέας, γι’ αυτό και
επί χρόνια –µε όλα τα άσχηµα αποτελέσµατα- και αυτός ο το-
µέας χρηµατοδοτείται ίσα, ίσα να τα βγάζει πέρα. Γι’ αυτό και
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έρχονται συνεχώς τέτοια νοµοσχέδια διαχείρισης. Γι’ αυτό και το
νοµοσχέδιο αυτό είναι αποσπασµατικό. Κι ενώ ετοιµάζονται,
όπως λέει µέσα η εισηγητική έκθεση και µας είπε και ο κύριος
Υπουργός, ήδη δύο νοµοσχέδια προς την ίδια κατεύθυνση, θα
ήθελα να προσθέσω για να ολοκληρώσω αυτήν την εισαγωγή ότι
οι φορείς που ακούσαµε -η Ένωση ∆ικαστών, όσους ακούσαµε,
εν πάση περιπτώσει- λίγο πολύ συµφωνούν µε αυτές τις εκτιµή-
σεις, ανεξάρτητα εάν όταν τους βάζεις µπροστά στο δίληµµα τι
να κάνετε, πηγαίνουν και αυτοί στη λογική πολλές φορές της δια-
χείρισης του προβλήµατος για να βγάλουν πέρα. Αλλά ακού-
στηκαν έντονα φωνές ότι το κύριο πρόβληµα είναι η έλλειψη
προσωπικού και οι ελλείψεις σε υποδοµές.

Η απάντηση, λοιπόν, που δίδεται και µε αυτό το νοµοσχέδιο
και η πρόταση που ακούστηκε ξανά σήµερα για την αύξηση του
ωραρίου των ποινικών δικαστηρίων κατά δύο ώρες, µας βρίσκει
κάθετα αντίθετους και όσοι παρακολούθησαν τους φορείς είδατε
ότι λίγο περισσότερο ή λιγότερο ήταν αντίθετοι όλοι οι φορείς
στην παράταση των δικαστηρίων κατά δύο ώρες, δηλαδή στην
εντατικοποίηση της εργασίας, κυρίως των δικαστών, αλλά και
των γραµµατειών των δικαστηρίων και του νοµικού κόσµου. Σκε-
φθείτε να πάµε σε µια επιχείρηση και να πούµε θα δουλεύετε
τζάµπα δύο ώρες παραπάνω. Αυτό ζητάει το αίτηµα που βάζουν
ορισµένες πολιτικές δυνάµεις, ουσιαστικά τα δύο µεγαλύτερα
κόµµατα για επιπλέον δύο ώρες και το θεωρούµε απαράδεκτο.

Τώρα ξεκινά από σωστή αφετηρία η αντίληψη ότι η στερητική
ποινή της ελευθερίας θα πρέπει να εκτελείται µόνο για σοβαρά
ποινικά αδικήµατα και να υπάρχουν άλλες εναλλακτικές λύσεις
για το σωφρονισµό.

Όµως η αντιµετώπιση αυτού του προβλήµατος στο νοµοσχέ-
διο δεν ξεκινάει από αυτήν τη λογική, αλλά έχει σαν κίνητρο την
άµεση αποσυµφόρηση των φυλακών.

Υπάρχουν ορισµένα πράγµατα τα οποία δεν θα εφαρµοστούν.
Πρώτον, η αναστολή εκτέλεσης της ποινής. Ακούσαµε τους επι-
µελητές που θα έπρεπε να επιτηρούν αυτούς που βγαίνουν από
τη φυλακή, δηλαδή αυτούς για τους οποίους αναστέλλεται η
εκτέλεση της ποινής. Οι επιµελητές κοινωνικής αρωγής µας
είπαν για τις τεράστιες ελλείψεις σε προσωπικό και σε δυνατό-
τητες που έχει συνολικά και µε τους υπάρχοντες επιστήµονες –
ας τους πούµε έτσι- που ασχολούνται µε αυτή την υπόθεση και
δεν µπορούν να αντεπεξέλθουν στα καθήκοντά τους. Η ίδια δυ-
νατότητα ισχύει όταν κάποιος δεν θα µπει στη φυλακή, να υπάρ-
ξει γι’ αυτόν εναλλακτική ποινή, δηλαδή κοινωνική εργασία κ.λπ.
ή να πληρώσει.

Κατ’ αρχάς δεν ξέρω κατά πόσο λειτουργεί. Ελάχιστα προχώ-
ρησε η υπόθεση µε την κοινωνική εργασία, σαν εναλλακτική
ποινή. Αλλά και όταν καταφέρει να πληρώσει, ποιος µας εγγυά-
ται ότι µπροστά σε µία περίοδο µε τόση ανεργία και µε το στίγµα
ότι ήταν φυλακισµένος ή ότι έχει καταδίκη, θα µπορέσει να ξα-
ναβρεί δουλειά και δεν θα πέσει πάλι στην ίδια λογική και θα επα-
νέλθει στις φυλακές; Γι’ αυτό, λοιπόν, είναι µία «λύση ανάγκης»
απλώς και µόνο για την αποσυµφόρηση των φυλακών.

Υπάρχει συρρίκνωση των δικαιωµάτων του κατηγορουµένου
στο ενδιάµεσο στάδιο από τη σύλληψη µέχρι να πάει η υπόθεση
στο ακροατήριο. ∆εν θα κάνω ανάλυση, διότι είναι πολλές αυτές
οι περιπτώσεις και δεν προλαβαίνω, θα τα πούµε επί των άρ-
θρων.

Τώρα, λόγω και αυτών των περικοπών και περιορισµού των πε-
ριπτώσεων της ενδιάµεσης διαδικασίας, θα πέφτει η ποιότητα
της δικαιοσύνης διότι αβασάνιστα, χωρίς σωστή και επαρκή
έρευνα θα παραπέµπεται ο άλλος στο ακροατήριο. Αυτό οδηγεί
και στη συρρίκνωση των δικαιωµάτων των κατηγορουµένων. Πα-
ραπέρα συρρίκνωση έχουµε και µε περιορισµούς σε δικονοµικά
δικαιώµατα που είχε µέχρι σήµερα και που καταργούνται. ∆εν θα
έχει δικαίωµα έφεσης κατά του βουλεύµατος του Συµβουλίου
Πληµµελειοδικών, δεν θα µπορεί να ασκήσει αναίρεση κατά βου-
λεύµατος και θα παραπέµπεται να δικαστεί στο ακροατήριο. Αυ-
ξάνονται τα όρια του εκκλητού, µε αποτέλεσµα πιο δύσκολα να
µπορεί να ασκήσει έφεση για καταδικαστικές αποφάσεις τόσο
σε πταίσµατα όσο και σε πληµµελήµατα. Καταργείται το δικαί-
ωµα του πολιτικού ενάγοντος να ασκήσει ένδικο µέσο σε ορι-
σµένες περιπτώσεις και συρρικνώνεται το δικαίωµα του

κατηγορουµένου να δικαστεί. Και δικαιολογηµένα να µην µπορεί
να παραβρεθεί στο δικαστήριο, θα δικαστεί ερήµην µε µόνο δι-
καίωµα να προσφύγει για ακύρωση της διαδικασίας. ∆εν προ-
σθέτουν, λοιπόν, στην προστασία του κατηγορουµένου αυτές οι
περικοπές δικονοµικών δικαιωµάτων.

Τώρα, γίνεται προσπάθεια, µέσα από τεχνητούς και νοµορυθ-
µιστικούς τρόπους επιτάχυνσης της ποινικής διαδικασίας, όχι µε
την εξασφάλιση της απαραίτητης υποδοµής, κυρίως σε ανθρώ-
πινο δυναµικό. Άλλοι από αυτούς τους τρόπους υποβαθµίζουν
την ποιότητα της δικαιοσύνης και άλλοι ανακυκλώνουν τα αδιέ-
ξοδα που υποτίθεται ότι πηγαίνουν να αντιµετωπίσουν, ενώ άλλοι
προκαλούν εξοντωτική εντατικοποίηση της δουλειάς των δικα-
στών µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για την ποιότητα του διοικητικού
έργου των δικαστών.

Συγκεκριµένα, έχουµε σηµαντική αύξηση στις αρµοδιότητες
των µονοµελών πληµµελειοδικείων, έχουµε περιορισµό του χρό-
νου διενέργειας και περάτωσης της προανάκρισης και καθορι-
σµό πιο περιορισµένων χρόνων για να προχωρήσουν σε
ορισµένες ενέργειες, µε το φόβο ότι στην επιθεώρηση θα βρε-
θούν εκτεθειµένοι οι δικαστές. Αυτό αναβαθµίζει την ποιότητα
της δικαιοσύνης; Εκτός αν θεωρούµε ότι οι δικαστές καθυστε-
ρούν στην έκδοση των αποφάσεων λόγω αδιαφορίας, λόγω αµέ-
λειας, διότι τότε θα έπρεπε να λειτουργούν τα πειθαρχικά και όχι
µε τους κανόνες που καθορίζονται σε αυτό το νοµοσχέδιο, µε
προθεσµίες τέτοιου είδους.

Τι γίνεται µε τι αναβολές; Περιορίζονται. Θα επιταχυνθεί η ποι-
νική δικαιοσύνη µε το να περιοριστούν οι αναβολές; Κατά τη
γνώµη µας όχι, διότι οι δυνατότητες ενός δικαστηρίου να βγάλει
ορισµένο αριθµό αποφάσεων, είναι περιορισµένος. Τι σηµαίνει
περιορισµένος; Ο µέσος όρος έκδοσης αποφάσεων στο Μονο-
µελές Πληµµελειοδικείο είναι εκατόν είκοσι και ο µέσος όρος στο
Τριµελές είναι από τριάντα έως σαράντα. Και οι αναβολές να πα-
ρεµποδιστούν πάλι τον ίδιο αριθµό υποθέσεων θα εξετάζουν,
εκτός αν επιταχύνουν. Όµως δεν θα γίνεται ποιοτική διερεύνηση
της υπόθεσης, δεν θα έχουµε ποιοτική απονοµή της δικαιοσύ-
νης για να βγάζουν περισσότερες υποθέσεις. Άρα, για να έχουµε
περισσότερες υποθέσεις χρειάζονται περισσότεροι δικαστές και
περισσότερες δικάσιµες.

Υπάρχουν τώρα ορισµένες παρεµβάσεις που ενισχύουν τον
ταξικό προσανατολισµό ή έχουν ταξικές συνέπειες. Ποιες είναι
αυτές; Στην ποινική συνδιαλλαγή. Είναι ένας θεσµός ξενόφερ-
τος, από το αγγλοσαξονικό δίκαιο. Αν ήταν σωστός, θα τον εί-
χαµε εφαρµόσει. Το αδύνατο µέρος στην υπόθεση της ποινικής
συνδιαλλαγής θα είναι σε πολύ χειρότερη θέση διότι ο άλλος θα
µπορεί να πληρώσει, θα µπορεί να συνδιαλέγεται από θέση
ισχύος σε βάρος του φτωχού και του ανήµπορου. Θα υπάρχουν
εκβιασµοί, θα υπάρχουν παζάρια. Είµαστε αντίθετοι µε την ποι-
νική συνδιαλλαγή.

Αυξάνεται το όριο των ασφαλιστικών εισφορών και των εργο-
δοτικών εισφορών, αλλά και το όριο που θα οδηγούνταν στο δι-
καστήριο κάποιος γιατί παρακρατεί τις ασφαλιστικές εισφορές
που πληρώνουν οι εργαζόµενοι. ∆εν αφορά τους µικροµεσαίους.
Οι µικροµεσαίοι κατά κύριο λόγο είναι αυταπασχολούµενοι και
αν έχουν ένα-δύο υπαλλήλους δεν φτάνουν στα ποσά στα οποία
αναφέρεστε, αν τους παρακρατούν τα χρήµατα αυτά. Πρόκειται
για τις µεγαλύτερες επιχειρήσεις.

Μετατρέπετε σε πταίσµα, δηλαδή σε µικρότερης βαρύτητας,
αδικήµατα που έχουν σχέση µε την υγιεινή και την ασφάλεια των
εργαζοµένων, τα χρονικά όρια εργασίας και τις διατάξεις του
υγειονοµικού κανονισµού. Αυτό είναι ενάντια στα συµφέροντα
των εργαζοµένων, το να ελαφρύνουµε τις ποινές µε τις οποίες
απειλούνται αυτοί που στρέφονται κατά του εργαζόµενου στον
τοµέα της υγιεινής, της ασφάλειας και των χρονικών ορίων στην
εργασία ή δεν προσέχουν και δεν εφαρµόζουν τις διατάξεις του
υγειονοµικού κανονισµού.

∆εν συµφωνούµε µε τις µειωµένες ποινές των δουλεµπόρων.
Θα έπρεπε να παραµείνουν ως είχαν οι ποινές µέχρι σήµερα, δη-
λαδή να είναι κακούργηµα στις περιπτώσεις που προβλέπει σή-
µερα η νοµοθεσία.

Τέλος, θα ήταν µία ευκαιρία –και αυτό πάρτε το υπ’ όψιν σας,
κύριε Υπουργέ- όταν θα γίνει η συζήτηση για εκσυγχρονισµό του
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Ποινικού Κώδικα, της Ποινικής ∆ικονοµίας, υπάρχουν ορισµένα
αδικήµατα που έχουν σχέση µε τη συνδικαλιστική και πολιτική
δράση. Οι καταλήψεις, παραδείγµατος χάριν, σε ένα σχολείο ή
σε ένα πανεπιστήµιο ή σε ένα οδικό κόµβο που το κάνουν οι
αγρότες ή το κάνουν οι φορτηγατζήδες, οι συµβολικές καταλή-
ψεις για να κρεµάσουν ένα πανό, βεβαίως και είναι σωστό ότι δεν
απαντάει η αστυνοµία και ο εισαγγελέας, µέχρι σήµερα, µε συ-
νεχή δικαστήρια, γιατί πλέον αποτελεί µία µορφή συνδικαλιστι-
κής δράσης.

Πρέπει να υπάρχει ένας εκσυγχρονισµός του ποινικού συστή-
µατος και ελάφρυνσης υποθέσεων και κατάργησης και της πο-
λιτικής και της κοινωνικής αντιπαράθεσης σε αυτά τα ζητήµατα
για να µην οδηγούµαστε δηλαδή σε αγροτοδικεία, σε µαθητοδι-
κεία. Ισχύει ακόµα το απαράδεκτο προεδρικό διάταγµα για την
κατάληψη των σχολείων, είναι σε λειτουργία, θα µπορεί ο εισαγ-
γελέας να προχωρήσει σε συλλήψεις.

Αυτά, λοιπόν, θα πρέπει να επανεξεταστούν από την αρχή
όταν αφορούν συνδικαλιστική και πολιτική δράση. Το ίδιο όταν
αφορούν και ορισµένα άλλα αδικήµατα, της απείθειας, της αντί-
στασης, της θρασύτητας κατά της Αρχής, της διέγερσης, ποι-
νικό αδίκηµα µε το άρθρο 247 για την απεργία των δηµοσίων
υπαλλήλων, διατάραξη της κοινής ειρήνης, το αδίκηµα της παύ-
σης ή της παρεµπόδισης της εργασίας. Όλα αυτά, όταν το κίνη-
τρο είναι η συνδικαλιστική και η πολιτική δράση, θα έπρεπε να
επανεξεταστούν. ∆είτε το σαν σκέψη κι εµείς βεβαίως, θα συνη-
γορήσουµε υπέρ µια τέτοιας κατεύθυνσης.

Για όλους αυτούς τους λόγους καταψηφίζουµε επί της αρχής.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο ειδικός

αγορητής του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού, κ. Αθανάσιος
Πλεύρης.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, όσοι ανέβηκαν σε αυτό εδώ το Βήµα ανα-

φέρθηκαν στην κατάσταση που επικρατεί στο ποινικό µας σύ-
στηµα αυτή τη στιγµή µε την υπερπληθώρα των πινακίων, καθώς
επίσης και στην κατάσταση των φυλακών, όπου υπάρχει έντονη
συµφόρηση.

Το ερώτηµα είναι όταν εµείς καλούµαστε εδώ πέρα να νοµο-
θετήσουµε για κανόνες Ποινικού ∆ικαίου, του πιο αυστηρού δι-
καίου, της απαίτησης που έχει η πολιτεία απέναντι σε αυτόν που
έκανε µια παράνοµη πράξη, να πληρώσει γι’ αυτή του την πράξη,
αν µπορούµε να νοµοθετούµε µε γνώµονα τις συνθήκες, οι
οποίες υπάρχουν ή µε γνώµονα το τι θεωρούµε απαξία ενός
εγκλήµατος, το πώς θεωρούµε ότι πρέπει να τιµωρείται αυτός
που κάνει ένα έγκληµα και το πώς πρέπει να σωφρονίζεται αυτός
που έκανε το έγκληµα.

Εµείς ξεκινούµε από την αρχή ότι η ποινή είναι ένα δεινό που
επιβάλλεται µε µια συγκεκριµένη διαδικασία από την πολιτεία,
προκειµένου να αποδοκιµαστεί αυτός που έπραξε µια αξιόποινη
πράξη. Λέµε «Ναι, υπάρχει γενική πρόληψη». Τι είναι γενική πρό-
ληψη; Ο παραδειγµατισµός της κοινωνίας, να δει η κοινωνία ότι
κάποιος τιµωρείται και να µην κάνει την πράξη. Τι είναι ειδική
πρόληψη; Να µην επαναλάβει την πράξη ο ίδιος διά του σωφρο-
νισµού.

Πιστεύουµε, όµως, και στον κολασµό, στην τιµωρία της ποι-
νής. Και να µιλήσουµε ξεκάθαρα. Κατά τη δική µας άποψη υπάρ-
χουν αδικήµατα από τα οποία η πολιτεία πρέπει να παραιτείται
από την ειδική πρόληψη και να ενδιαφέρεται για την τιµωρία και
για τη γενική πρόληψη.

Ένα βιαστή ανήλικων παιδιών κατά συρροή, µε συγχωρείται,
αλλά εµάς ως Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός, δεν µας ενδια-
φέρει να τον σωφρονίσουµε, δεν µας ενδιαφέρει καθόλου η ει-
δική του πρόληψη. Για ένα έµπορο ναρκωτικών, που έχει φέρει
τριακόσιους τόνους κοκαΐνης και ηρωίνης, δεν µας ενδιαφέρει ο
σωφρονισµός του. Μας ενδιαφέρει η τιµωρία του. Συνεπώς, κατά
την άποψή µας έχουµε διαβάθµιση και έπρεπε να υπήρχε δια-
βάθµιση και στον τρόπο που θα είχαµε την υφ’ όρων απόλυση
ανάλογα τη βαρύτητα των αδικηµάτων και στον τρόπο µε τον
οποίο θα υπήρχαν ευεργετικές διατάξεις. Όχι συλλήβδην. Πρέ-
πει να δούµε την απαξία του αδικήµατος.

Υπ’ αυτήν την έννοια, κύριε Υπουργέ, εµείς πιστεύουµε ότι στη
χαµηλή εγκληµατικότητα θα έπρεπε να υπήρχαν µικρότερες ποι-

νές από αυτές, που έχει τώρα ο κώδικας, αναφέροµαι σε πληµ-
µεληµατικής φύσεως αδικήµατα, τα οποία όµως, θα οδηγούσαν
τον άλλο στο να βρεθεί στη φυλακή για ένα έστω και πολύ µικρό
χρονικό διάστηµα.

Κύριοι συνάδελφοι, θεωρώ ότι κάποιος που θα βρεθεί για δύο,
δυόµισι ή τρεις µήνες φυλακή για µια πληµµεληµατική πράξη έχει
µεγαλύτερη ουσία και σωφρονισµού και ειδικής πρόληψης και
γενικής πρόληψης, από το να του δίνουµε τη δυνατότητα να έχει
µια εύκολη αναστολή, να ακούει τρία χρόνια και να µην του λένε
τίποτα, γιατί σου λέει «τρία χρόνια µε αναστολή είναι, άρα έχω
δυνατότητα», να του δίνουµε δυνατότητα αναστολής στο εφε-
τείο στα τρία έως πέντε χρόνια. Μπορεί ο ένας και οι δύο µήνες
στη φυλακή σε αυτή τη χαµηλή εγκληµατικότητα να έχει πολύ
πιο ουσιαστικό αποτέλεσµα, διότι ο άλλος θα µπει µέσα για ένα
µικρό χρονικό διάστηµα, θα δει τις συνθήκες, δεν θα προλάβει να
δεχθεί την οποιαδήποτε εξάρτηση µέσα από τις φυλακές και να
οδηγηθεί σε ροπή προς το έγκληµα, και αυτή η µικρή εµπειρία
δύο-τριών µηνών, πραγµατικής έκτισης, όµως, θα είναι αποτρε-
πτική και το βλέπουµε αυτό σε πολλά συστήµατα.

Αναφέρθηκε το παράδειγµα µεγάλου µοντέλου, όπου υπο-
χρεώθηκε τελικά σε κοινωνική εργασία και αυτό είχε ειπωθεί για
να χαρακτηριστεί ότι κι εκεί κάνουν κοινωνική εργασία. Εκεί,
όµως, ή θα έµπαινε φυλακή ή θα έκανε κοινωνική εργασία. ∆εν
υπήρχε δυνατότητα αναστολής. ∆ιαβάζουµε πολλές φορές για
επωνύµους να έχουν ποινή φυλάκισης είκοσι, είκοσι πέντε µέρες
επειδή οδηγούσαν µετά από χρήση µεγάλης ποσότητας αλκοόλ
στη Κεντρική και ∆υτική Ευρώπη. Βλέπουµε παράδειγµα Αµερι-
κάνου ηθοποιού στην Αµερική που είχε ποινή τριών ετών για φο-
ροδιαφυγή –πολύ µεγάλος ηθοποιός- δεν του δόθηκε αναστολή
και µπαίνει µέσα. Πιστεύουµε εµείς στη φιλοσοφία ότι σε σειρά
αδικηµάτων πρέπει να υπάρχουν µικρές ποινές που θα εκτελού-
νται.

Μετά, έχουµε µια µέση εγκληµατικότητα που κατά την άποψή
µας αυτό που πρέπει να πρωτεύει εκεί είναι η γενική πρόληψη.
Εκεί πέρα πρέπει να υπάρχουν ποινές, να εκτελούνται οι ποινές.
Αλλά µπορούµε να καταλάβουµε ότι σε αυτή τη µέση εγκληµα-
τικότητα πραγµατικά θα δούµε και τα χαρακτηριστικά της πρά-
ξης και θα κοιτάξουµε πώς µπορεί ο άλλος να σωφρονιστεί.

Υπάρχουν, κύριε Υπουργέ, και το επαναλαµβάνω, κατά τη δική
µας θεώρηση και εγκλήµατα που η πολιτεία παραιτείται από κάθε
ενδιαφέρον σωφρονισµού, παραιτείται ακόµα και από τη γενική
πρόληψη. Γιατί, πιστέψτε µε, δεν χρειάζεται παραδειγµατισµός
στην κοινωνία της τιµωρίας ενός βιαστή. Υπάρχει απαξία του βια-
σµού στην κοινωνία, ή ενός εµπόρου ναρκωτικών. ∆εν χρειάζεται
παραδειγµατισµό η κοινωνία. Η κοινωνία από µόνη της αυτό το
έχει βάλει στο περιθώριο, το θεωρεί µια βαριά εγκληµατικότητα.

Σε αυτές, λοιπόν, τις περιπτώσεις κυρίαρχο θα είναι η τιµωρία
και για την έννοια της αντίληψης του δεινού ως δεινού, αλλά και
για την έννοια ότι εγώ δεν µπορώ να καταλάβω για ποιο λόγο
ένας που είναι έµπορος ναρκωτικών µε πολλά κιλά, θα πρέπει να
του δίνουµε τη δυνατότητα της υφ’ όρων απόλυσης στα τρία πέ-
µπτα επειδή δεν είχε πειθαρχικό αδίκηµα µέσα στις φυλακές,
όταν ξέρουµε ότι πολλές φορές εµπόριο ναρκωτικών και «εγκέ-
φαλοι» βρίσκονται µέσα στις φυλακές. Γιατί, δηλαδή, για έναν
κατά συρροήν παιδεραστή, που βίαζε παιδάκια πρέπει να πούµε
ότι αυτός ο άνθρωπος πρέπει να µπει σε µια διαδικασία;

Σε αυτή, λοιπόν, την υψηλή εγκληµατικότητα εµείς θεωρούµε
ότι η τιµωρία και µόνο η τιµωρία είναι η ουσία της ποινής. Ξέρω
ότι ερχόµαστε σε αντίθεση πλήρως µε αυτή τη φιλελεύθερη αντί-
ληψη που υπάρχει και πολλοί είναι αρνητές και της ποινής ακόµα
ή ως έσχατο µέσο. Εµείς θεωρούµε, θα µπορούσαµε να πούµε
και κατά την απόλυτη θεωρία που δίνει ο Καντ, προσαρµοσµένη
βέβαια στις σύγχρονες εποχές, ότι η ποινή είναι ουσιαστικά αυτή
που διασφαλίζει την αξία και το θεσµό της δικαιοσύνης.

Υπό αυτή, λοιπόν, την έννοια, από άποψη φιλοσοφίας, κύριε
Υπουργέ, θεωρούµε ότι δεν µπορούµε να ψηφίσουµε τις διατά-
ξεις, τις οποίες φέρνει αυτό το νοµοσχέδιο στο µεγαλύτερο
µέρος, που έχουν να κάνουν απλώς και µόνο µε τη δυνατότητα
να βρεθεί κάποιος εκτός της φυλακής, χωρίς ουσιαστικά να
έχουµε ενδιαφερθεί προκειµένου να υπάρξει τιµωρία, να υπάρ-
ξει γενική, να υπάρξει και ειδική πρόληψη.
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Στα πρώτα πέντε άρθρα ουσιαστικά τι κάνετε; Αντιλαµβάνεστε
ότι υπάρχει αυτή τη στιγµή ένα πρόβληµα στις φυλακές και θέ-
λετε να δώσετε τη δυνατότητα να βγει.

Κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορώ να καταλάβω γιατί πρέπει να
έχουµε τόσο επιεικές πνεύµα απέναντι σε κάποιους που δια-
πράττουν αδικήµατα; Λέω συγκεκριµένα, ότι αυτή τη στιγµή
υπάρχει δυνατότητα της υφ’ όρων απόλυσης, υπάρχει η δυνα-
τότητα να µετατραπεί ένα αδίκηµα που είναι µε ποινή φυλάκισης
σε χρηµατική ποινή και υπάρχει η δυνατότητα να έχουµε κοινω-
νική εργασία.

Τι γίνεται τώρα; Τώρα αυτή τη στιγµή ουσιαστικά µέχρι τα τρία
χρόνια ποινής υποχρεωτικά, όπως είναι διαµορφωµένο το
άρθρο, θα πηγαίνουµε σε αναστολή. Στα τρία - πέντε θα πηγαί-
νουµε υποχρεωτικά σε αναστολή για το δεύτερο βαθµό την
πληµµεληµατική.

Τι γίνεται επιπλέον; Έχουµε, λοιπόν, έναν άνθρωπο που τον
καταδικάσαµε, δεν έχει πάρει αναστολή, του έχουµε κάνει µετα-
τροπή χρηµατικής ποινής και του λέµε «έλα εδώ, έχεις τη δυνα-
τότητα αντί να τα πληρώσεις όλα, να τα πληρώσεις τµηµατικά».

Εύλογο, θα πει κάποιος: «Ωραία, δεν µπορεί να τα πληρώσει
και τµηµατικά». Ερχόµαστε και του λέµε: «Έλα στην κοινωνική
εργασία». Έρχεται στην κοινωνική εργασία, µε µειωµένες ώρες
και η χρηµατική ποινή τώρα για να πληρωθεί µειωµένη και αυτή.
Και αφού δεν πληροί και τους όρους κοινωνικής εργασίας, δη-
λαδή έχουµε κάποιον που λέει: «δεν πάω κιόλας, δεν µε ενδια-
φέρει», απλόχερα η πολιτεία του έχει δώσει όλες τις δυνατότητες
σε αυτόν δεν µπορούµε απ’ ευθείας να του πούµε «έλα εδώ πή-
γαινε να εκτίσεις την ποινή σου, γιατί σου δώσαµε δύο-τρία ευ-
εργετήµατα και εσύ δεν τα έκανες πράξη». Και σε αυτό θα πρέπει
να τον ενηµερώσει πρώτα ο εισαγγελέας, ότι ξέρετε δεν πλη-
ρείτε τους όρους της κοινωνικής εργασίας.

Οφείλω όµως να πω και πρέπει να σας το αναγνωρίσω, κύριε
Υπουργέ, ότι και ο εξορθολογισµός της κοινωνικής εργασίας και
µία σειρά από θέµατα άλλα, που θα τα πούµε κατ’ άρθρον, είναι
στη σωστή κατεύθυνση. Αντιλαµβάνεσθε ότι εµείς διαφωνούµε
στη φιλοσοφία.

Ερχόµαστε τώρα στο µεγάλο κοµµάτι που απασχόλησε για
πολύ. Πιο συγκεκριµένα στο άρθρο 6 και στο άρθρο 17. Ουσια-
στικά το άρθρο 6 δεν είναι ακριβώς ποινική συνδιαλλαγή, είναι
ικανοποίηση του παθόντος, την οποία τη διευρύνετε σε κάποια
αδικήµατα και στον πρώτο βαθµό. Και το άρθρο 17, που είναι ποι-
νική συνδιαλλαγή όταν πια έχουµε να κάνουµε µε κακούργηµα,
πάλι σε µία σειρά αδικηµάτων.

Κατ’ αρχάς θεωρούµε ότι τα αδικήµατα τα οποία έχετε βάλει -
είχαµε µία ένσταση εµείς στις κλοπές, βγάζετε τις διακεκριµέ-
νες, οπότε σε µεγάλο βαθµό µας καλύπτετε- είναι πραγµατικά
αδικήµατα, που πολλές φορές έχουµε µία ποινικοποίηση αστι-
κών διαφορών. Και αν θέλετε το ενδιαφέρον της πολιτείας για
κολασµό σε αυτά τα αδικήµατα είναι λιγότερο. ∆εν είναι οι κα-
νόνες δηµοσίας τάξεως, δεν είναι η βαριά εγκληµατικότητα, που
εκεί πέρα δεν θα έπρεπε να υπάρχει καµµία δυνατότητα ποινι-
κής συνδιαλλαγής. Είναι θέµατα που έχουν να κάνουν µε διάθεση
περιουσιακού αντικειµένου από τον ίδιο τον παθόντα -κατά βάση
σε πολλές από αυτές τις περιπτώσεις η πληµµεληµατική µορφή,
ούτως ή άλλως, θα κινούταν µόνο κατόπιν εγκλήσεως και η κα-
κουργηµατική κινείται αναγκαστικά αυτεπαγγέλτως- συνεπώς
µπορούµε να αντιληφθούµε τη φιλοσοφία.

Εδώ, όµως, υπάρχει και ένας ρεαλισµός, τον οποίο δεν µπο-
ρούµε να παραγνωρίσουµε. Γιατί εύλογα θα µου πείτε, µε την
ανάλυση που σας έκανα προηγουµένως, ότι δεν συνάδει από-
λυτα όταν πιστεύεις στην ποινή ως τιµωρία να µπαίνεις στη δια-
δικασία να εκχωρείς αυτό το δικαίωµα της πολιτείας, ακόµα και
σε κάποιο βαθµό, σε ιδιώτες. Τι πιστεύουµε όµως; Βλέπουµε την
πρακτική, η οποία υπάρχει, δυστυχώς. Και η πρακτική, η οποία
υπάρχει, είναι ότι στα αδικήµατα στα οποία αναφέρεται: απάτη,
φθορές ξένης ιδιοκτησίας, κλοπή, απιστία, υπεξαιρέσεις, όταν
τα µέρη τα έχουν βρει, εµφανίζονται στο ποινικό ακροατήριο και
από εκεί και πέρα πραγµατικά γίνεται µία σχετικά προσβλητική
για το νοµικό µας πολιτισµό διαδικασία, όπου ο παθών λέει: «∆εν
κατάλαβα καλά, νόµιζα ότι µε εξαπάτησε». Ο θύτης λέει: «Όχι,
καλώς µου έκανε τη µήνυση, γιατί δεν είχε καταλάβει, ότι δεν

είχα πρόθεση να τον βλάψω», µε αποτέλεσµα ουσιαστικά να οδη-
γούµαστε σε αθωωτικές αποφάσεις. Εδώ πέρα ουσιαστικά προ-
σπαθείτε να εξορθολογήσετε κάπως τα δεδοµένα, γι’ αυτό θα
τις ψηφίσουµε αυτές τις διατάξεις.

Ωστόσο, θέλουµε να επισηµάνουµε δύο πράγµατα.
Προβληµατιστήκαµε πολύ για την ανάγκη αναγραφής στο ποι-

νικό µητρώο. Θα πρέπει τελικά να υπάρχει µία αναγραφή. Εµείς
είµαστε αυτής της άποψης, διότι η πολιτεία ας παραιτηθεί του
δικαιώµατός της στην ποινή, αλλά ας δείξει και ο θύτης από την
άλλη πλευρά, κύριε Υπουργέ, ότι αποδέχεται όχι µόνο στην απλή
αποζηµίωση του θύµατος, αλλά ότι αναλαµβάνει µία επιπλέον
θυσία. Γιατί η ποινική συνδιαλλαγή στη βάση της -και στο αγ-
γλοσαξονικό δίκαιο και στο ηπειρωτικό δίκαιο, όπου εφαρµόζε-
ται- δεν έχει µόνο τον αποζηµιωτικό χαρακτήρα του Αστικού
∆ικαίου. Έχει µία επιπλέον διάσταση, ότι αναγνωρίζει το λάθος
της πράξης του, ο θύτης. Ας αποδεχθεί, λοιπόν, σε αυτό το πλαί-
σιο της αναγνώρισης ότι θα υπάρχει µία αναφορά -αν θέλετε, όχι
αναφορά της ποινής του 79, αλλά να υπάρχει µία αναφορά- ότι
έχει επέλθει ποινική συνδιαλλαγή. Εκεί πέρα θα µπορούσαµε να
προστατεύσουµε άτοµα. Ειδικά αναφέροµαι στην τοκογλυφία,
κύριε Υπουργέ, όπου ουσιαστικά ο τοκογλύφος όσες φορές βρί-
σκεται κάποιος γενναίος να τον φθάσει στη διαδικασία του ανα-
κριτή, θα τον πληρώνει αυτόν και σε όσες άλλες υποθέσεις δεν
θα µπορεί ο άλλος να κινήσει τη διαδικασία, θα µένει ατιµώρητος
και θα κάνει τη δουλειά του.

Γενικότερα εµείς πιστεύουµε ότι το 404, δεν πρέπει να µπει.
Εάν το βάλετε, όµως, κύριε Υπουργέ, να το βάλετε µε τη διά-
σταση που είχε το 404 παράγραφος 5, όπου έπρεπε να δοθούν
και οι τόκοι. Το λέει µάλιστα και ο κ. Μυλωνόπουλος, ο καθηγη-
τής, στις παρατηρήσεις που έχει, ότι το 404 παράγραφος 5 όπως
είναι αυτήν τη στιγµή -προκειµένου να υπάρχει εξάλειψη του
αξιοποίνου για τον τοκογλύφο- είναι πιο αυστηρό από την ειση-
γούµενη διάταξη.

Επιπλέον, καλό θα ήταν κατά την άποψή σας, κύριε Υπουργέ,
στο 308 Β που κάνετε στο 2 στο τέλος, που λέτε: «η εντελής ικα-
νοποίηση του ζηµιωθέντα», να γίνει και µία αναφορά ότι εκεί συ-
µπεριλαµβάνεται και τυχόν ηθική του βλάβη. Ίσως να είναι
πλεονασµός.

Θέλω να κάνω µία αναφορά και να κλείσω µε το άρθρο 32,
κύριε Υπουργέ. Στο άρθρο 32, όπως το φέρατε στην αρχική διά-
ταξη για όσους φέρνουν παράνοµα µετανάστες στην πατρίδα
µας, τιµωρούνταν µόνο µε κακουργηµατικές διατάξεις, δίνατε τη
δυνατότητα πληµµεληµατικών διατάξεων, µε το επιχείρηµα ότι
οι εισαγγελικές αρχές ενδιαφέρονται για την αυτόφωρη διαδι-
κασία για να υπάρχουν ποινές, το βελτιώνετε τώρα όπως είναι.
Ωστόσο, εµείς το καταψηφίζουµε.

Και το καταψηφίζουµε, κύριε Υπουργέ, γιατί εµείς θεωρούµε
ότι η απαξία της µεταφοράς λαθροµεταναστών στην ελληνική
επικράτεια, στις συγκεκριµένες χρονικές συγκυρίες, πρέπει να
είναι µόνο κακουργηµατικής φύσεως. Αυτήν τη στιγµή κινδυνεύει
η πολιτεία, κινδυνεύει η εθνική και κοινωνική συνοχή της Ελλάδος
µε την αθρόα είσοδο των λαθροµεταναστών και δεν πρέπει να
δοθεί κανένα µήνυµα ότι θα έχουν επιεική µεταχείριση. Ακόµα
και στις πολλές µικρές περιπτώσεις, στις οποίες λέτε, κύριε
Υπουργέ, δεν πρέπει να δοθεί καµµία δυνατότητα σε αυτούς που
φέρνουν λαθροµετανάστες στη χώρα -τους εµπόρους ανθρώ-
πων ουσιαστικά- να έχουν έστω και για τις πολύ µικρές περιπτώ-
σεις, όπως το διορθώσετε, πληµµεληµατικής φύσεως ποινές. Οι
ποινές θα πρέπει να είναι αυστηρά κακουργηµατικές. Ας µπούνε
σε άµεση προτεραιότητα, για να µην υπάρχουν τα προβλήµατα
που λένε οι εισαγγελείς ότι δεν προλαβαίνουν να τις διεκπεραι-
ώσουν. Αλλά σε καµµία περίπτωση δεν πρέπει να δώσουµε µή-
νυµα, ότι κάνουµε έστω και µία µικρή έκπτωση. Θεωρούµε ότι το
βελτιώσατε από αυτό που αρχικά είχατε φέρει, πρέπει όµως να
µείνει κακούργηµα. Όχι µόνο στο «κατ’ επάγγελµα και κατά συ-
νήθεια» που βάζετε, αλλά και στην απλή µορφή.

Κάποια στιγµή, κύριε Υπουργέ, θα πρέπει και η διαβάθµιση του
κακουργήµατος να µην εξαρτάται µόνο από τον κίνδυνο ζωής ή
το θάνατο του µετανάστη, όπως σωστά είναι σήµερα, αλλά ο
βαθµός αυτός να εξαρτάται πέρα από το «κατ’ επάγγελµα και
κατά συνήθεια», αλλά και από τις συνθήκες τέλεσης της πράξης



2728 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

και από τους πόσους λαθροµετανάστες φέρνει στην ελληνική
επικράτεια και να υπάρχουν βαρύτερες ποινές.

Τέλος, για να ολοκληρώσω, θεωρώ ότι κατά βάση, κύριε
Υπουργέ, και το σύστηµα όπως λειτουργεί σήµερα, σε µεγάλο
βαθµό αποδέχεται αυτόν τον τιµωρητικό χαρακτήρα που έχει η
ποινή, το αποκλειστικό. Και αναφέροµαι στο παράδειγµα που
έφερε ο κ. Μουλόπουλος µέσα στην επιτροπή. Ειπώθηκε και είναι
και γεγονός, ότι αυτήν τη στιγµή υπάρχει άνθρωπος στις ελληνι-
κές φυλακές, που βρίσκεται µέσα τριάντα πέντε έτη, µε βασική
ποινή ανθρωποκτονία εκ προθέσεως και επικουρική ποινή και
µάλλον ποινή δεύτερη, όχι όµως ισόβιας κάθειρξης, τα είκοσι
χρόνια, την εσχάτη προδοσία. Αναφέροµαι στην περίπτωση του
Ντερντιλή, την οποία έθιξε ο κ. Μουλόπουλος στην επιτροπή.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Από τη στιγµή, λοιπόν, που αποδέχε-
ται η σηµερινή πολιτεία ότι κάποιος γι’ αυτά τα αδικήµατα ή για
όποια αδικήµατα είχε διαπράξει, δεν πρέπει να βγει ποτέ από τις
φυλακές, βλέπετε ότι ουσιαστικά αποδέχεται πλήρως η ελληνική
πολιτεία αυτά που σας έλεγα προηγουµένως, ότι υπάρχει αυ-
στηρός µονοτιµωρητικός χαρακτήρας. Εάν δεν πιστεύετε ότι ο
χαρακτήρας είναι τιµωρητικός δεν µπορεί να βρίσκεται τριάντα
πέντε χρόνια άνθρωπος στη φυλακή. Εάν πιστεύετε αντιθέτως
ότι υπάρχει και ο αυστηρά και ο µονοτιµωρητικός χαρακτήρας -
που σας αναφέρω τώρα, εδώ- θα πρέπει και σε όσες άλλες πε-
ριπτώσεις η πολιτεία δεν ενδιαφέρεται για το σωφρονισµό του
θύτη, αλλά ενδιαφέρεται για την τιµωρία, να έχει τις εξοντωτικές
ποινές.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Έχω την τιµή να ανα-
κοινώσω στο Σώµα το δελτίο επίκαιρων ερωτήσεων της Παρα-
σκευής 17 ∆εκεµβρίου 2010.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφος 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 354/14-12-2010 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Ιωάννη Βού-
ρου προς τον Υπουργό Πολιτισµού και Τουρισµού, σχετικά µε
τους προπονητές και το προπονητήριο της Εθνικής Οµάδας στί-
βου κ.λπ..

2. Η µε αριθµό 351/14-12-2010 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Σταύρου Καλαφάτη προς τον
Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και ∆ικτύων, σχετικά µε τις δια-
δοχικές παρατάσεις στο διαγωνισµό για την ανάπτυξη του Εµπο-
ρευµατικού Κέντρου του Θριασίου Πεδίου, την καθυστέρηση στη
σιδηροδροµική σύνδεση του Θριασίου µε το λιµένα του Νέου
Ικονίου κ.λπ..

3. Η µε αριθµό 358/14-12-2010 επίκαιρη ερώτηση της Βου-
λευτού του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Σοφίας Καλα-
ντίδου προς τους Υπουργούς Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης και Οικονοµικών, σχετικά µε την αντιµετώπιση των
προβληµάτων των εργαζοµένων στην εταιρεία «ΚΟΥΝΣΤΟΦ
Α.Ε.» στο Ωραιόκαστρο του Νοµού Θεσσαλονίκης κ.λπ..

4. Η µε αριθµό 362/14-12-2010 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Σπυρίδωνος –
Άδωνι Γεωργιάδη προς τους Υπουργούς Εσωτερικών, Αποκέ-
ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης και ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων, σχετικά µε τις
καθυστερήσεις στην ανακοίνωση αποτελεσµάτων των πρόσφα-
των Εκλογών Τοπικής Αυτοδιοίκησης κ.λπ..

5. Η µε αριθµό 360/14-12-2010 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. ∆ηµητρίου
Παπαδηµούλη προς τους Υπουργούς Οικονοµικών και Οικονο-
µίας, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας, σχετικά µε τις αιτίες και
τις επιπτώσεις από τον υψηλό πληθωρισµό κ.λπ..

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ∆εύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφος 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 355/14-12-2010 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Αργυρίου Λαφαζά-
νη προς την Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής
Αλλαγής, σχετικά µε την έκδοση οικοδοµικής άδειας στο Πόρτο

Καρράς για την κατασκευή πολυτελών κατοικιών κ.λπ..
2. Η µε αριθµό 353/14-12-2010 επίκαιρη ερώτηση της Βου-

λευτού της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Έλενας Ράπτη προς τον
Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την κατάργηση του πολυτε-
κνικού και τριτεκνικού επιδόµατος κ.λπ..

3. Η µε αριθµό 359/14-12-2010 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γεωργίου Μαυ-
ρίκου προς την Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης,
σχετικά µε τη λήψη µέτρων προστασίας των εργαζοµένων στην
πολυεθνική «PRAKTIKER» κ.λπ..

4. Η µε αριθµό 363/14-12-2010 επίκαιρη ερώτηση της Βου-
λευτού του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Ουρανίας Πα-
πανδρέου-Παπαδάκη προς τον Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης, σχετικά µε τις περικοπές στα επιδόµατα των Πο-
λυτέκνων και Τριτέκνων οικογενειών κ.λπ..

5. Η µε αριθµό 361/14-12-2010 επίκαιρη ερώτηση του Συνα-
σπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Βασιλείου Μουλόπουλου
προς τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και ∆ικτύων, σχετικά
µε την παράδοση των δηµόσιων έργων σε Ανώνυµες Εταιρείες
και την απαξίωση των ∆ηµόσιων Τεχνικών Υπηρεσιών κ.λπ..

6. Η µε αριθµό 337/13-12-2010 επίκαιρη ερώτηση του Ανε-
ξάρτητου Βουλευτή κ. Αθανασίου Λεβέντη προς τον Υπουργό Οι-
κονοµικών, σχετικά µε την ειδική εισφορά των πετρελαιοειδών
κ.λπ..

Το λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του Συνασπισµού Ριζοσπα-
στικής Αριστεράς, κ. Βασίλειος Μουλόπουλος.

Ορίστε, κύριε Μουλόπουλε, έχετε το λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο

πιστεύουµε ότι αποτελεί µια θετική προσπάθεια, που φιλοδοξεί
να θεραπεύσει ορισµένες από τις παθογένειες της ποινικής δια-
δικασίας. Παθογένειες που δεν οφείλονται στο ίδιο το εγκληµα-
τικό φαινόµενο αλλά στη προβληµατική διαχείρισή του κατά την
προανακριτική και ανακριτική διαδικασία, αλλά και ενώπιον των
δικαστηρίων.

Είναι µεν µία θετική προσπάθεια, αλλά κρίνουµε ότι είναι απο-
σπασµατική. Και αυτό γιατί αν και πολλές από τις ρυθµίσεις του
νοµοσχεδίου επιτύχουν τα προσδοκώµενα θετικά αποτελέσµατα,
το νοµοσχέδιο δεν θα εξορθολογίσει το χαοτικό σύστηµα που
επικρατεί.

Παρ’ όλα αυτά –επαναλαµβάνω- κρίνουµε ότι είναι ένα νοµο-
σχέδιο µερικώς θετικό τουλάχιστον στη φιλοσοφία του. Με αυτή
τη φιλοσοφία συµφωνούµε και στην οποία, όπως είπε ο προη-
γούµενος αγορητής, διαφωνεί ο Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερ-
µός. Συµφωνούµε, γιατί αναγνωρίζει πως οι εξοντωτικές ποινές
δεν έχουν κανένα σωφρονιστικό ή αποτρεπτικό του εγκλήµατος
αποτέλεσµα. Αντίθετα οδηγούν τις φυλακές σε ασφυξία, στοι-
βάζοντας τους ανθρώπους που θα έπρεπε να είναι εκτός και να
εκτίουν εναλλακτικές ποινές.

Πολλές φορές σε ένα σύστηµα που δυσλειτουργεί, πιστεύ-
ουµε ότι η επιβολή βαριών ποινών προσδίδει µια αυταπάτη ακε-
ραιότητος του συστήµατος. Είναι πλαστή. Η εγκληµατικότητα για
εµάς είναι συστατικό στοιχείο της φτώχειας, της αποδόµησης
της κοινωνίας και της κατάρρευσης του κοινωνικού κράτους.
Είναι το αποτέλεσµα ταξικών επιλογών και όχι αποτέλεσµα της
επιεικούς µεταχείρισης των παραβατών του νόµου.

Πιστεύουµε πως ο άκριτος εγκλεισµός των καταδικασθέντων
και των προφυλακισµένων έχει παράλογα και άδικα αποτελέ-
σµατα από πλευράς απονοµής δικαιοσύνης. Σίγουρα δεν τιµά
τον πολιτισµό µας –και εκεί διαφωνούµε µε τον Λαϊκό Ορθόδοξο
Συναγερµό και επαναλαµβάνω το παράδειγµα- να παραµένουν
πίσω από τα κάγκελα ηλικιωµένοι κρατούµενοι, που έχουν ήδη
εκτίσει ποινές τριάντα, τριάντα πέντε και σαράντα χρόνια. Το νο-
µοσχέδιο προσπαθεί, λοιπόν, να διορθώσει -µπορούµε να πούµε-
και να επιδιορθώσει την κατάσταση.

Θα αναφέρω ένα παράδειγµα, όπως είναι ο θεσµός της ποινι-
κής συνδιαλλαγής τόσο ως συναινετικό µέσο επίλυσης διαφο-
ρών, όσο και ως προσπάθεια µείωσης του όγκου των ποινικών
υποθέσεων και του κόστους δικαστικής προστασίας. Επίσης,
ορθά αποποινικοποιούνται οι οφειλές µικροποσών και καταρ-
γούνται συγκεκριµένα αναχρονιστικά αδικήµατα. Σε θετική κα-
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τεύθυνση είναι και η λογική της διεύρυνσης των δυνατοτήτων µε-
τατροπής των ποινών σε χρηµατικές και σε κοινωφελή εργασία.

Ως προς την κοινωφελή εργασία θέλουµε να επισηµάνουµε
πως το θεσµικό πλαίσιο παραµένει ανύπαρκτο και ο επιµελητής
αναγκάζεται να αυτοσχεδιάσει, ενώ οι υπηρεσίες των επιµελη-
τών δεν θα καλύπτουν τις αυξηµένες ανάγκες, που θα προκύ-
ψουν µε το νοµοσχέδιο. Είναι χαρακτηριστικά τα όσα είπε η
πρόεδρος του σωµατείου επιµελητών στην Επιτροπή. Το πρα-
κτικό, δηλαδή, κοµµάτι για τους επιµελητές δεν ρυθµίζεται, παρά
το ότι είναι το πιο σηµαντικό, µε αποτέλεσµα ο θεσµός να επι-
βαρύνει ιδιαίτερα το έργο του εισαγγελέα και να καθυστερεί εµ-
µέσως την απονοµή δικαιοσύνης.

Η µείωση του αριθµού των κρατουµένων είναι αδιαµφισβήτητα
θετική, αλλά πολύ φοβάµαι ότι σύντοµα θα φανεί ανεπαρκής,
από τη στιγµή που η Κυβέρνηση είναι σταθερά προσηλωµένη
στην πολιτική της ποινικοποίησης και της καταστολής, για να
αντιµετωπίσει κοινωνικά φαινόµενα που πηγάζουν από την νεο-
φιλελεύθερη οικονοµική πολιτική και την κατάργηση του κοινω-
νικού κράτους.

Εµείς -επαναλαµβάνω- πιστεύουµε ότι η εγκληµατικότητα είναι
ευθέως ανάλογη µε την αύξηση της φτώχειας και της εξαθλίω-
σης κοµµατιών της κοινωνίας µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να σας θυµίσω ένα κοι-
νωνικό µυθιστόρηµα. Ο Γιάννης Αγιάννης ήταν κυνηγηµένος σε
όλη του τη ζωή επειδή είχε κλέψει µία φρατζόλα ψωµί, για να
χορτάσει την πείνα του. Θέλω να σας θυµίσω ότι η κάθαρση
επήλθε τελικά µε την αυτοκτονία του Ιαβέρη, όταν δηλαδή ο άτε-
γκτος κυνηγός του παρανόµου συνειδητοποίησε την αδικία της
δικαιοσύνης της εξουσίας.

Μια ολοκληρωµένη πολιτική κατά της εγκληµατικότητας πρέ-
πει να ξεκινά από την ανίχνευση των γενεσιουργών αιτιών τους,
τους κοινωνικοοικονοµικούς λόγους δηλαδή που οδηγούν στην
παραβατικότητα.

Οι αντιρρήσεις µας για το νοµοσχέδιο εστιάζονται σε εκείνα
τα άρθρα, τα οποία επιχειρώντας να επιταχύνουν τις διαδικασίες
απονοµής δικαιοσύνης, θα προκαλέσουν σοβαρά προβλήµατα
στην ουσιαστική εξέταση των ποινικών υποθέσεων. Η επιτάχυνση
της απονοµής δεν πρέπει να οδηγεί σε σύντµηση χρονικών ορίων
µε εξωπραγµατικές προθεσµίες. Ως προς αυτό υπάρχει στο νο-
µοσχέδιο µια προβληµατική, κατά τη γνώµη µας, οµάδα άρθρων
που θυσιάζει το περιεχόµενο της δικαστικής προστασίας µε
άστοχο τρόπο και σε υπερβολικό βαθµό.

Φοβόµαστε ότι το αποτέλεσµα θα είναι το «ψεκάστε, σκουπί-
στε, τελειώσατε» των δικαστικών κρίσεων. Αυτό προφανώς, είναι
επικίνδυνο. Χαρακτηριστικά αναφέρω τις προθεσµίες του άρ-
θρου 13. Αντίστοιχα η µεταφορά επιπλέον αρµοδιοτήτων στα µο-
νοµελή πληµµελειοδικεία είναι επικίνδυνη, εάν λάβουµε υπ’ όψιν
µας πως έχουν ήδη εκατό υποθέσεις την ηµέρα.

Η αποσυµφόρηση των τριµελών εφετείων ως δευτεροβαθµίων
δικαστηρίων από τα πληµµελήµατα είναι κατ’ αρχάς επιθυµητή.
Από την άλλη πλευρά, όµως, οι κίνδυνοι που εγκυµονεί µία µο-
νοµελής σύνθεση, επιβάλλουν την εξαίρεση ορισµένων σοβαρών
κατά τεκµήριο πληµµεληµατικών υποθέσεων από την αρµοδιό-
τητα του µονοµελούς πληµµελειοδικείου, όπως είναι για παρά-
δειγµα η απάτη, η υπεξαίρεση, η εκβίαση, παράβαση καθή-
κοντος.

Η µόνη λύση που διαθέτει ο δικαστής θα είναι µία βιαστική και
επιπόλαιη µελέτη. Γι’ αυτό, κατά τη γνώµη µας, περαιτέρω αύ-
ξηση του όγκου δουλειάς των µονοµελών δεν νοείται, παρά µόνο
µε σοβαρή αύξηση των εδρών.

Η επιτάχυνση µε σειρά προτεινοµένων διατάξεων της προδι-
κασίας θα ασκήσει αφόρητη πίεση στους δικαστικούς και εισαγ-
γελικούς λειτουργούς, µε αποτέλεσµα η επιτασσόµενη ταχύτητα
να µαταιώνει την ουσιαστική διερεύνηση της υποθέσεως και να
διευρύνει, αντί να περιορίσει όπως επιδιώκει το νοµοσχέδιο, την
άσκοπη παραποµπή υποθέσεων στο ακροατήριο.

Τέλος, εις βάρος της ποιοτικής απονοµής της δικαιοσύνης θα
αποβεί και ο περιορισµός της δυνατότητας αναβολής στο πλαί-
σιο της ποινικής δίκης. Στην πράξη, για να µην δικάζονται µε συ-
νοπτικές διαδικασίες οι ποινικές υποθέσεις, χρειάζεται η
δηµιουργία των υλικών όρων για τη σοβαρή διερεύνηση, ειδάλ-

λως όλα αυτά θα καταντήσουν ευχολόγια.
Σχετικά µε τα άρθρα 21 και 22 έχουµε να κάνουµε πάλι µε επι-

τάχυνση των διαδικασιών, οι οποίες είναι αµφιβόλου αποτελε-
σµατικότητας και διευρύνεται η δυνατότητα ερήµην εκδίκασης
του κατηγορουµένου, χωρίς να διευκρινίζεται όµως εάν θα διο-
ρίζεται συνήγορος υπεράσπισης και αφήνοντας ελάχιστα χρο-
νικά περιθώρια για την αίτηση ακύρωσης της διαδικασίας.

Θεωρώ, επίσης, ότι είναι λανθασµένη η επιλογή του περιορι-
σµού της δυνατότητας έφεσης κατά βουλευµάτων, γιατί διευρύ-
νεται η δικαστική αυθαιρεσία. Όχι µόνο διαφωνούµε, αλλά
θεωρούµε προκλητικές τις ρυθµίσεις για τις ασφαλιστικές ει-
σφορές, κύριε Υπουργέ. Σας το είχα πει και στην επιτροπή.

Ολοκληρώνοντας, παρά τις διαφωνίες µας για συγκεκριµένα
άρθρα, που θα αναλύσουµε στην κατ’ άρθρον συζήτηση, ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ κρίνει θετική και τη κατεύθυνση, αλλά και τη φιλοσοφία του
νοµοσχεδίου. Γι’ αυτό το υπερψηφίζει επί της αρχής.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κι εµείς ευχαριστούµε

τον κ. Μουλόπουλο.
Εισερχόµαστε στον κατάλογο των οµιλητών.
Το λόγο έχει ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Ιωάννης Βλατής.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΛΑΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε ολόκληρο τον κόσµο η δι-

καιοσύνη απεικονίζεται ως τυφλή. Σχεδόν για όλους η συγκεκρι-
µένη εικόνα είναι συµβολική. Συµβολίζει την αµεροληψία της. Για
µας, όµως, αυτή η εικόνα τείνει να γίνει κυριολεκτική. Τείνει να
δηλώσει την αναπηρία. Γιατί, αυτή η τυφλότητα της δικαιοσύνης
αποδεικνύεται στην πράξη ότι την εµποδίζει να διαβάζει εγκαί-
ρως τις δικογραφίες, να βγάλει αποφάσεις και τέλος να τις κα-
θαρογράψει σε ένα εύλογο χρονικό διάστηµα.

Η κατάσταση που επικρατεί σήµερα στην ελληνική δικαιοσύνη,
όπως περιγράφεται από νοµικούς και δικαστές και όπως την
ζούµε εµείς οι άλλοι πολίτες –εγώ δεν είµαι νοµικός- είναι ζο-
φερή. Οι καθυστερήσεις απονοµής δικαιοσύνης έχουν φθάσει
πλέον τα όρια της αρνησιδικίας.

Μέσα σε διάστηµα ενός µήνα είναι η τρίτη φορά που συζη-
τούµε στη Βουλή τα συσσωρευµένα εδώ και πολλές δεκαετίες
προβλήµατα της ελληνικής δικαιοσύνης. Είναι τυχαίο; ∆εν νο-
µίζω. Τα προβλήµατα έχουν φτάσει πλέον στο απροχώρητο σε
όλα τα δικαστήρια, διοικητικά, πολιτικά και ποινικά. Στα τελευ-
ταία, µάλιστα, η κατάσταση είναι για γέλια και για κλάµατα µαζί.

Πριν από δύο περίπου χρόνια ο ∆ικηγορικός Σύλλογος της
Αθήνας έδωσε στη δηµοσιότητα στοιχεία από το Πρωτοδικείο
της Αθήνας. Είναι γνωστό σε όλους ότι είναι το µεγαλύτερο δι-
καστήριο της χώρας που συγκεντρώνει δικαστηριακή ύλη που
αντιστοιχεί στη µισή και πλέον Ελλάδα. Τα στοιχεία καταδείκνυαν
µε τον πιο ξεκάθαρο τρόπο τους βασανιστικούς πλέον ρυθµούς
απονοµής της δικαιοσύνης στη χώρα µας. Έξι στις δέκα δίκες
στα τριµελή πληµµελειοδικεία οδηγούνται καθηµερινά σε ανα-
βολή. ∆ώδεκα έτη κατά µέσο όρο απέχει χρονικά η τέλεση ενός
κακουργήµατος από την εκδίκασή του, ενώ συχνά η τελεσιδικία
µιας απόφασης συµπίπτει µε το χρόνο παραγραφής. Απόφαση
της 4ης ∆εκεµβρίου του 2008 που αφορούσε υπόθεση για συ-
κοφαντική δυσφήµηση: Η προσφεύγουσα αθωώθηκε από το τρι-
µελές πληµµελειοδικείο µετά από πέντε χρόνια και εφτά µήνες.
Σε άλλη υπόθεση που αφορά τα αδικήµατα της απάτης και της
πλαστογραφίας, µε χρόνο τέλεσης µεταξύ 1993 και 1996, οι
εµπλεκόµενοι θα περιµένουν για πολύ ακόµη την απονοµή της
δικαιοσύνης, καθώς δεν έχει γίνει καν το δικαστήριο σε πρώτο
βαθµό.

Είναι χαρακτηριστικά παραδείγµατα καθυστέρησης απονοµής
ποινικής δικαιοσύνης και δυστυχώς, δεν είναι εξαιρέσεις, αλλά
τείνουν να γίνουν ο κανόνας. Γιατί, όµως, παρατηρείται αυτή η
βραδύτητα; Oι λόγοι είναι πολλοί. Ο περιορισµένος αριθµός δι-
καστών, δικαστικών λειτουργών εν γένει, η αθρόα αύξηση υπο-
θέσεων που φθάνουν καθηµερινά στα ποινικά δικαστήρια είναι
µόνο δύο από αυτούς τους λόγους. Σηµαντικό ρόλο, όµως, παί-
ζει και η ποινική διαδικασία που εφαρµόζεται ως σήµερα.

Το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης, λοιπόν, λαµβάνοντας υπ’ όψιν τα
υπάρχοντα στοιχεία και µε γνώµονα την επιτακτική ανάγκη να
εξασφαλιστεί η προστασία των δικαιωµάτων των πολιτών, προ-
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χώρησε στην πρόταση αυτού του σχεδίου νόµου για τον εξορ-
θολογισµό και τη βελτίωση της απονοµής της ποινικής δικαιο-
σύνης. Οι διατάξεις του σχεδίου αυτού αφορούν αναγκαίες
τροποποιήσεις του Ποινικού Κώδικα και του Κώδικα Ποινικής ∆ι-
κονοµίας. Έτσι τροποποιούνται σχετικά άρθρα αναφορικά µε µε-
τατροπή ποινής, µε αναστολή εκτέλεσης της ποινής, µε την υπό
όρους απόλυση, µε την κατ’ οίκον έκτιση της ποινής, τον ευερ-
γετικό υπολογισµό της ποινής κ.λπ..

Παράλληλα, εισάγονται και νέοι θεσµοί, όπως αυτός της ποι-
νικής συνδιαλλαγής. Μεταξύ άλλων, το νοµοσχέδιο προβλέπει
την εκ νέου ρύθµιση των θεµάτων µετατροπής των περιοριστι-
κών της ελευθερίας ποινών σε χρηµατική µε το γενικό κανόνα ότι
η περιοριστική ποινή µεγαλύτερη των δύο ετών που δεν υπερ-
βαίνει τα τρία µετατρέπεται εφεξής σε χρηµατική υπό προϋπο-
θέσεις, ενώ επανακαθορίζονται τα κριτήρια για τον καθορισµό
του ποσού της µετατροπής.

Επιπλέον, εισάγονται νέες ρυθµίσεις σχετικά µε την αναστολή
εκτέλεσης της ποινής και διευρύνεται το πεδίο εφαρµογής των
σχετικών διατάξεων του Ποινικού Κώδικα, ενώ προβλέπεται ότι
για τις ποινές που δεν έχουν µετατραπεί, εφόσον εκτιθεί το ένα
πέµπτο αυτών, µετατρέπονται από το δικαστήριο σε χρηµατική
ποινή και διατάσσεται η απόλυση του κρατουµένου.

Τέλος και επιτέλους, καταργούνται διατάξεις του Ποινικού Κώ-
δικα που αφορούσαν σε πράξεις και αδικήµατα που θεωρούνται
πλέον αναχρονιστικά, όπως, παραδείγµατος χάριν, η µονοµαχία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι χρονικές καθυστερήσεις στην
απονοµή της δικαιοσύνης έχουν δηµιουργήσει έντονη ανησυχία
σε διεθνές επίπεδο, καθώς µέγιστος αριθµός προσφυγών κατα-
κλύζει καθηµερινά το Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο ∆ικαιωµάτων του
Ανθρώπου. Η συντριπτική τους πλειονότητα αφορά παραβιάσεις
του δικαιώµατος του δικάζεσθαι σε εύλογο χρόνο, το οποίο κα-
τοχυρώνεται µε το άρθρο 6 παράγραφος 1 της σύµβασης για
την προάσπιση των δικαιωµάτων του ανθρώπου. Με τη διάταξη
αυτή καθιερώνεται η αρχή της δίκαιης δίκης µεταξύ των στοι-
χείων της οποίας είναι και η εκδίκαση µιας υπόθεσης µέσα σε
λογικά χρονικά όρια.

Η χώρα µας µαζί µε την Ιταλία, την Πολωνία και τη Γαλλία, βρί-
σκεται στην κόκκινη ζώνη των παραβιάσεων λόγω του υπερβο-
λικά µεγάλου χρονικού διαστήµατος που απαιτείται ίσα µε την
εξέταση της ουσίας της υπόθεσης και την έκδοση δικαστικής
απόφασης από τα εθνικά δικαστήρια. Το ποσοστό των εκδοθει-
σών αποφάσεων για όλα τα συµβαλλόµενα κράτη-µέλη που αφο-
ρούν παραβιάσεις σε εύλογο χρόνο ανέρχεται στο 35% και από
αυτό το 8% αφορά τη χώρα µας. Το 62% των καταδικών σε
βάρος της Ελλάδος από το Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο ∆ικαιωµάτων
του Ανθρώπου έχει ως αντικείµενο την εν λόγω παραβίαση και
είναι αξιοπρόσεκτο το γεγονός πώς, παρά το ότι οι χρηµατικές
αποζηµιώσεις που συνήθως επιδικάζει το Ευρωπαϊκό ∆ικαστή-
ριο δεν είναι µεγάλες, οι Έλληνες πολίτες σε όλο και σε µεγα-
λύτερο βαθµό προσφεύγουν στο Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο σε
βάρος της χώρας µας, προφανώς όχι για να λάβουν αποζηµιώ-
σεις, αλλά κυρίως για να υπενθυµίσουν στην ελληνική πολιτεία
την υποχρέωση για γρήγορη απονοµή δικαιοσύνης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, σε δευτερόλεπτα.
Σ’ αυτό το σηµείο θα πρέπει να θυµίσω σε όλους ότι οι καθυ-

στερήσεις απονοµής της δικαιοσύνης -δεν είναι βέβαια το ση-
µαντικότερο, αλλά είναι σηµαντικό- έχουν κόστος και στον
κρατικό προϋπολογισµό.

Φυσικά, το σηµαντικότερο στοιχείο αυτής της κατάστασης, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, παραµένει η ανασφάλεια που δηµι-
ουργείται στους διαδίκους, καθώς στην ελληνική δικαστική
πραγµατικότητα είναι πλέον συχνό φαινόµενο, λόγω των καθυ-
στερήσεων, µηνυτές και ουσιώδεις µάρτυρες να αποβιώνουν, ζώ-
ντες µάρτυρες να ξεχνούν ή να παραποιούν, χωρίς δόλο, αλλά
λόγω της παρέλευσης του χρόνου, την πραγµατικότητα, στοι-
χεία να εξαφανίζονται ή να αλλοιώνονται και πολλές φορές, όταν
πλέον ο κατηγορούµενος καταδικασθεί αµετάκλητα, έχει ήδη
εκτίσει την ποινή του ή δεν έχει πια καµµιά σηµασία, αφού φαί-
νεται εξ αιτίας της χρονικής απόστασης τέλεσης του αδικήµα-

τος και απονοµής της δικαιοσύνης, περιττή ακόµη και αταίρια-
στη.

Στόχος µας, λοιπόν -και κλείνω- είναι να περιορίσουµε στο µέ-
γιστο βαθµό τα προβλήµατα στην απονοµή της ποινικής δικαιο-
σύνης, να εξασφαλίσουµε για τον Έλληνα πολίτη µια πιο
ποιοτική, πιο άµεση, πιο ουσιαστική δικαστική προστασία. Γι’
αυτό οφείλουµε, όχι µόνο να υπερψηφίσουµε το παρόν νοµο-
σχέδιο, αλλά και να παρακολουθούµε συνεχώς για τα αποτελέ-
σµατά του.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο Βου-
λευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Προκόπης Παυλόπουλος.

ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόε-
δρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νέα ∆ηµοκρατία –όπως ελέ-
χθη από τον εισηγητή µας, τον κ. Ν. Παναγιωτόπουλο- υπερψη-
φίζει το σχέδιο νόµου. Και τούτο γιατί υπάρχουν αρκετά σηµεία,
τα οποία είναι θετικά.

Θα µου επιτρέψετε όµως επί της αρχής να µείνω στις επιφυ-
λάξεις µας. Τα θετικά σηµεία τονίσθηκαν και από τον εισηγητή,
θα τονισθούν και από άλλους συναδέλφους, και κατά κόρον από
τους συναδέλφους της συµπολίτευσης. Είναι ανάγκη, όµως, για
τον κύριο Υπουργό, ως τη συζήτηση που θα έχουµε αύριο στα
άρθρα, να µείνουµε µε ιδιαίτερη προσοχή σε ορισµένα θέµατα τα
οποία δηµιουργούνται από κάποιες διατάξεις και κυρίως από ένα
θεσµό που εισάγεται για πρώτη φορά στην ελληνική έννοµη
τάξη. Και µιλώ για το θεσµό της ποινικής συνδιαλλαγής. Τονίζω
ότι µιλώ για το άρθρο 17. Το άρθρο 6, µε τις βελτιώσεις που έχει,
δεν αφορά το ζήτηµα της ποινικής συνδιαλλαγής. Είναι ζητήµατα
εξάλειψης του αξιοποίνου. Είναι θεσµός που υπάρχει. Ο και-
νούργιος θεσµός είναι ο θεσµός της ποινικής συνδιαλλαγής,
όπως αυτός αποτυπώνεται στο άρθρο 17 του σχεδίου νόµου.

Λέγεται στην αιτιολογική έκθεση ότι ο θεσµός της ποινικής
συνδιαλλαγής εισάγεται στην Ελλάδα επειδή έχει εισαχθεί και σε
άλλες χώρες και µάλιστα και σε άλλες χώρες της µέσης Ευρώ-
πης. Είναι όµως γνωστό ότι ο θεσµός αυτός ξεκίνησε από τον
αγγλοσαξωνικό χώρο.

Ήρθε και στον ευρωπαϊκό χώρο. Αλλά εδώ, κύριε Υπουργέ,
οφείλουµε να κάνουµε µία σηµαντική διάκριση. ∆εν είναι έτσι τα
πράγµατα. Άλλο η ποινική συνδιαλλαγή ως θεσµός που ακολου-
θούν αρκετές έννοµες τάξεις στην Ευρώπη και άλλο ο θεσµός
της συνδιαλλαγής, όπως ακολουθείται στον αγγλοσαξωνικό
χώρο, που δεν είναι συνδιαλλαγή, αλλά διαπραγµάτευση. Και πα-
ρακαλώ πολύ, αυτή τη διάκριση να τη συνειδητοποιήσουµε. Άλλο
η διαπραγµάτευση, το bargaining, του αγγλοσαξωνικoύ δικαίου
και άλλο η ποινική συνδιαλλαγή. ∆εδοµένου ότι η σηµαντική δια-
φορά έγκειται στο ότι, στον αγγλοσαξωνικό χώρο, ακόµα και στο
πεδίο του Ποινικού ∆ικαίου, υπάρχει η δυνατότητα διάθεσης –ας
το πω έτσι, όπως λέµε στο χώρο του Αστικού ∆ικαίου- του αντι-
κειµένου της δίκης. Υπάρχει πρωτοβουλία των διαδίκων. Θεω-
ρείται εν µέρει ιδιωτική διαφορά, ακόµη και η ποινική.

Και σ’ αυτό το σηµείο υπάρχει µία τεράστια διαφορά µε την
ποινική αντιµετώπιση των πραγµάτων στο χώρο της Ευρώπης.
Στην Ευρώπη τα πράγµατα δεν είναι διόλου έτσι. Στην Ευρώπη
υπάρχει µία σηµαντική διάκριση. Η διάκριση ανάµεσα στην
αστική αποζηµίωση και στο χώρο της ποινικής συνδιαλλαγής.
Στην αστική αποζηµίωση έχουµε την περίπτωση κατά την οποίαν
τα µέρη διαπραγµατεύονται, υπάρχει αποζηµίωση του παθόντος
αστικώς και εκεί πλέον παύει να υπάρχει οποιοδήποτε ζήτηµα,
σε σχέση µε την αδικοπραξία του άρθρου 914 Α.Κ. ή και άλλες
µορφές ευθύνης στο χώρο του Αστικού ∆ικαίου.

Αλλά για ποιο λόγο εκεί το ζήτηµα είναι διαφορετικό; ∆ιότι στο
χώρο της αστικής αποζηµίωσης έχουµε πράξεις που δεν έχουν
αναχθεί σε εγκλήµατα, γιατί δεν έχουν ιδιαίτερη ποινική απαξία.
Άρα, λοιπόν, έχουµε πράξεις που δεν θεωρούνται εγκληµατικές.
Εδώ δεν λειτουργεί ο θεσµός της ποινής στο πλαίσιο της γενικής
και ειδικής πρόληψης και, εποµένως, η αποζηµίωση του παθό-
ντος αστικώς θεωρείται επαρκής για να πάψει να υπάρχει οποι-
οδήποτε ζήτηµα, σε σχέση µε τις συνέπειες τις οποίες επιφέρει
ο νόµος.
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Το ζήτηµα της συνδιαλλαγής στο χώρο της µέσης Ευρώπης
είναι εντελώς διαφορετικό σε επίπεδο Ποινικού ∆ικαίου. Εντελώς
διαφορετικό, γιατί; Αν δείτε όλες τις νοµοθεσίες εισάγουν το
θεσµό, όπου τον εισάγουν. Ως τι, όµως; Ως υποκατάστατο της
ποινής. Γιατί θεωρείται ότι εκεί όπου εισάγεται ο θεσµός της ποι-
νικής συνδιαλλαγής, δεν είναι ανάγκη να επιβληθεί η ποινή, γιατί
η συνδιαλλαγή οδηγεί στο να έχουµε καλύτερα αποτελέσµατα,
πάντοτε σε σχέση µε τη φύση της ποινής ως µέσου γενικής και
ειδικής πρόληψης.

Και γίνοµαι σαφέστερος στον τοµέα αυτό: Για ποιο λόγο υπάρ-
χει η ποινή; Η ποινή δεν µπορεί να επιβάλλεται τυχαίως, και για
λόγους συνταγµατικούς, για λόγους ∆ιεθνούς Ποινικού ∆ικαίου
ακόµα. Η ποινή επιβάλλεται µόνο όπου έχουµε πράξη ενός δρά-
στη, η οποία πλήττει την ίδια την κοινωνική ειρήνη, τον κοινωνικό
ιστό. Και τον πλήττει σε αγαθά τα οποία θεωρούνται πάρα πολύ
σηµαντικά. Γι’ αυτό και υπάρχει διαφορετική αξιολόγηση, απ’ ότι
υπάρχει στο χώρο του αστικού δικαίου.

Το αποτέλεσµα ποιο είναι; Επιβάλλεται η ποινή, πάντοτε όµως
ως µέσο το οποίο δεν λειτουργεί στο πλαίσιο του αντιπεπονθό-
τος, αλλά στο πλαίσιο της γενικής και ειδικής πρόληψης.

Άρα, λοιπόν, όπου εισάγουµε το θεσµό της ποινικής συνδιαλ-
λαγής µε το δικό µας δόγµα –ας το πω έτσι- µε τη δική µας ποι-
νική λογική, θα έπρεπε να τον εισάγουµε µόνο στις περιπτώσεις
εκείνες όπου η ποινική συνδιαλλαγή οδηγεί στα ίδια ή και σε κα-
λύτερα αποτελέσµατα από εκείνα στα οποία οδηγεί η κοινή
ποινή, την οποία έχουµε τώρα στο χώρο του Ποινικού ∆ικαίου.
Αυτό ισχύει στο δόγµα, αλλά και στην πράξη στο χώρο του Ευ-
ρωπαϊκού Ποινικού ∆ικαίου.

Εδώ, στις διατάξεις του άρθρου 17, κύριε Υπουργέ, τα πράγ-
µατα είναι εντελώς, µα εντελώς διαφορετικά. Στην ουσία µιλάµε
για ένα είδος αστικής αποζηµίωσης, µιλάµε για θεσµό διαπραγ-
µάτευσης, θεσµό «bargaining» στο πλαίσιο του αγγλοσαξονικού
δικαίου, όπως το είπα και πριν.

Ας δούµε µερικά πρακτικά παραδείγµατα για το πώς λειτουρ-
γεί. Πρώτα-πρώτα, πρέπει να σας πω ότι λείπει εντελώς µέσα
από τις διατάξεις, από τις προϋποθέσεις υπό τις οποίες λει-
τουργεί η ποινική συνδιαλλαγή, αυτό το στοιχείο της πρόσθετης
θυσίας που απαιτείται, όπου υιοθετείται ο θεσµός της ποινικής
συνδιαλλαγής. Για να υιοθετηθεί, επιβάλλεται στο δράστη, ο
οποίος συναλλάσσεται στην περίπτωση αυτή, µια πρόσθετη
θυσία, η οποία είναι το αντίβαρο, σε σχέση µε την ποινή, ώστε να
νιώθει ότι αυτό το οποίο έκανε είναι κάτι το οποίο είναι κολάσιµο.
Εδώ δεν υπάρχει πουθενά η έννοια της πρόσθετης θυσίας. Στην
ουσία απλώς και µόνο -και επειδή πρόκειται κυρίως για περιου-
σιακά και ιδιοκτησιακά αδικήµατα- αν αποζηµιώσεις τον παθό-
ντα, τελείωσε. Αφού λείπει, λοιπόν, το στοιχείο της πρόσθετης
θυσίας, δεν λειτουργεί η γενική ούτε η ειδική πρόληψη στο πλαί-
σιο της ποινής.

∆εύτερον, κοιτάξτε να δείτε, για παράδειγµα, τι γίνεται στα πε-
ριουσιακά αδικήµατα. Βασική προϋπόθεση, όπου λειτουργεί ο
θεσµός της συνδιαλλαγής για τα περιουσιακά και τα ιδιοκτη-
σιακά δικαιώµατα, πρέπει να είναι η οικειοθελής παρέµβαση του
δράστη. Να, γιατί εξισώνεται η συνδιαλλαγή εδώ µε την αστική
αποζηµίωση.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ)

Τρίτο στοιχείο που δείχνει ότι τα πράγµατα δεν έχουν έτσι
όπως στην υπόλοιπη Ευρώπη: Το βάζετε και το επεκτείνετε σε
πολλά από τα περιουσιακά και τα ιδιοκτησιακά δικαιώµατα, αλλά
δεν το έχετε βάλει εκεί που συνήθως αυτό χρησιµοποιείται στην
Ευρώπη, δηλαδή, κυρίως στα εγκλήµατα βίας. Για ορισµένα, ναι,
είναι και ισχύει, όπως για την ενδοοικογενειακή βία.

Αλλά η συνδιαλλαγή χρησιµοποιείται κυρίως για τα εγκλήµατα
βίας. Γιατί; Γιατί εκεί πραγµατικά, δεν είναι µόνο θέµα αστικής
αποζηµίωσης, αλλά είναι και η συµπεριφορά του δράστη, ο
οποίος ζητάει συγγνώµη - εµπράκτως συγγνώµη στην περίπτωση
αυτή- από εκείνον ο οποίος υπέστη τη ζηµία. Με τον τρόπο αυτό
επέρχεται κοινωνική ειρήνη, αλλά και αποζηµιώνεται -όχι στην
κυριολεξία, αλλά µε τη µεταφορική του έννοια- εκείνος ο οποίος,
εν πάση περιπτώσει, υπέστη ζηµία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-

ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)
Έχουµε και άλλες παράπλευρες –ας το πω έτσι- απώλειες απ’

αυτό το οποίο εισάγουµε στο σχέδιο νόµου. Παρατηρήστε, κύριε
Υπουργέ, το εξής, για να δείτε δηλαδή ότι ενός κακού, µύρια
έπονται σε ορισµένες περιπτώσεις. Όταν έχουµε απόπειρα, πα-
ραδείγµατος χάριν στα περιουσιακά δικαιώµατα, θα συµβεί το
εξής: Αυτός ο οποίος έχει κάνει το περιουσιακό έγκληµα, το έχει
συντελέσει πλήρως δηλαδή και έχει πάρει τα χρήµατα, έχει το
όφελος. Όταν τα επιστρέφει, τα επιστρέφει από εκείνα που πήρε.
Για να λειτουργήσει η απόπειρα, όµως, στο πλαίσιο της συν-
διαλλαγής, θα πρέπει να δώσει από εκείνα που δεν πήρε. ∆η-
λαδή, στην πραγµατικότητα, στην απόπειρα αυτός που
ακολουθεί την οδό της συνδιαλλαγής, έχει βαρύτερη ποινική µε-
ταχείριση από τον άλλο. Αυτό είναι αποτέλεσµα ακριβώς όλης
της λογικής αυτού του οποίου τόνισα προηγουµένως.

Λέω, λοιπόν, ότι πρέπει να ξαναδείτε το θεσµό αυτό. Πιστεύω,
επίσης, ότι πρέπει να βγάλετε ορισµένα εγκλήµατα απ’ έξω. ∆εν
είναι δυνατόν να υπάρχει, παραδείγµατος χάριν, το θέµα της το-
κογλυφίας µέσα στο πλαίσιο των εγκληµάτων, τα οποία αφορά η
ποινική συνδιαλλαγή. Επίσης, ακριβώς γιατί πρέπει να λειτουργεί
η ποινική συνδιαλλαγή στο πλαίσιο που τόνισα προηγουµένως,
πρέπει να ξαναδείτε το ζήτηµα της εγγραφής στο ποινικό µη-
τρώο.

Αν είχαµε, κύριε Υπουργέ, τις προϋποθέσεις που είπα πριν, αν
όντως λειτουργήσει ως πραγµατικός θεσµός ποινικής συνδιαλ-
λαγής, άντε να µην το βλέπαµε το θέµα αυτό, γιατί εκεί υπάρ-
χουν υποκατάστατα σε ό,τι αφορά το ότι έχει ο δράστης
ανακάµψει στην πραγµατικότητα. Αλλά όπως λειτουργεί ο θε-
σµός εδώ, που στην ουσία είναι αστική αποζηµίωση, δηλαδή δια-
πραγµάτευση, εγώ θεωρώ ότι εκ των ων ουκ άνευ να µπει η
εγγραφή στο ποινικό µητρώο. ∆ιότι χωρίς αυτή, στην πραγµατι-
κότητα, απλώς και µόνο εξοµοιώνουµε τα δύο πράγµατα. ∆η-
λαδή, από την µία πλευρά την αστική αποζηµίωση και από την
άλλη την ποινική συνδιαλλαγή.

Ευχαριστώ πολύ και ζητώ συγγνώµη για την υπέρβαση του
χρόνου, κύριε Πρόεδρε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε πολύ

τον ειδικό αγορητή της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Προκόπη Παυλό-
πουλο.

Το λόγο έχει ο κ. Άδωνις Γεωργιάδης, Βουλευτής Β’ Αθήνας
του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού, για επτά λεπτά.

Ορίστε, κύριε Γεωργιάδη.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ-Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, δύο λόγια και από εµένα για τη χθεσινή επίθεση

που δέχτηκε ο τέως Υπουργός και συνάδελφός µας ο κ. Χατζη-
δάκης.

Είναι προφανές και δεν είµαι πεπεισµένος ότι έχει γίνει αντι-
ληπτό σε όλους, ότι χθες δεν επιτέθηκαν στον κ. Χατζηδάκη.
Χθες επιτέθηκαν στη Βουλή. Επιτέθηκαν σε όλους µας. Οποιοσ-
δήποτε εξ ηµών βρισκόταν σε ανάλογη θέση, όπως ο κ. Χατζη-
δάκης χθες, θα δεχόταν την ίδια επίθεση.

Νοµίζω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι έχει έρθει η ώρα το
πολιτικό µας σύστηµα, αυτές τις ώρες της κρίσης, να λάβει στο
σύνολό του την ευθύνη να προασπίσει τη δηµοκρατία µας από
τις γενικεύσεις. ∆εν είµαστε και οι τριακόσιοι κλέφτες, όπως
διαρκώς λένε στα κανάλια. ∆εν είναι όλοι οι πολιτικοί το ίδιο. ∆εν
επιτρέπεται, πλέον, να αφήνουµε ανυπεράσπιστη τη δηµοκρατία
µας. ∆ιότι αν εξακολουθήσουµε να το κάνουµε αυτό, θα είµεθα
όλοι συνυπεύθυνοι γι’ αυτό που θα επακολουθήσει και που θα
είναι στο τέλος ο χύδην όχλος να φτάνει ακόµα και έξω από τα
σπίτια µας.

Πρέπει όντως να αναλάβουµε τις ευθύνες µας. Πρέπει να κα-
λέσουµε ει δυνατόν και εδώ στη Βουλή και να ρωτήσουµε γι’ αυ-
τούς τους συναδέλφους οι οποίοι βρίσκονται µε πολλά σπίτια, οι
οποίοι βρίσκονται µε µεγάλη περιουσία. Και να εξηγήσουν στον
ελληνικό λαό και από αυτό το Βήµα πώς απέκτησαν αυτή την πε-
ριουσία και αν µπορούν να τη δικαιολογήσουν.

Αλλά δεν µπορεί εξαιτίας ενός, πρώην Υπουργός ή δύο ή δέκα
πρώην Υπουργοί, που έχουν µία ωραία βίλα στη Μύκονο και τη
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βλέπουν οι πολίτες ή ένα ωραίο σπίτι στη ∆ιονυσίου Αρεοπαγί-
του, που εγώ δεν µπορώ να το πάρω ούτε µε ενοίκιο, το σύνολο
της δηµοκρατίας και το σύνολο της Βουλής να θεωρούµαστε
κλέφτες. Πρέπει να αντισταθούµε.

Όπως, επίσης, πρέπει να σας πω ότι πρέπει να αντισταθούµε
στις γενικεύσεις των Μέσων Μαζικής Επικοινωνίας. ∆εν είναι όλοι
οι δηµοσιογράφοι απατεώνες, δεν είναι όλοι οι δηµοσιογράφοι
µέλη pay role, δεν είναι όλοι οι δηµοσιογράφοι από αυτούς που
είχαν εφηµερίδες και περιοδικά και οι οποίοι έπαιρναν εκατο-
ντάδες εκατοµµύρια ευρώ όλα αυτά τα χρόνια και από τα δύο
κόµµατα. Είναι κάποιοι από τους δηµοσιογράφους, όµως και κά-
ποιοι απ’ αυτούς βγαίνουν στα παράθυρα.

Πρέπει να αντισταθούµε στις γενικεύσεις.
∆ιότι αν αυτή την ώρα της κρίσεως δεν το πράξουµε, θα έρθει

η ώρα που θα ζήσουµε όντως ανεξέλεγκτες καταστάσεις.
Να ρωτήσουµε όλους αυτούς στα παράθυρα –οι περισσότε-

ροι εξ αυτών ιδιαιτέρως παχυλά αµειβόµενοι- τι προτείνουν όταν
λένε ότι και οι τριακόσιοι είναι κλέφτες. Να φέρουµε εδώ τους
µπολσεβίκους; Να φέρουµε τον Χίτλερ; Να φέρουµε τα τανκς;
Τι προτείνουν ως αντικατάσταση της Κοινοβουλευτικής ∆ηµο-
κρατίας;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να αντισταθούµε, γιατί οι
καιροί ου µενετοί και θα έρθει η ώρα εµείς οι ίδιοι να προασπί-
σουµε το κύρος του Κοινοβουλίου.

Και καλώ τον κ. Πετσάλνικο, τον Πρόεδρο του Σώµατος, να
εξηγήσει στον ελληνικό λαό πόση είναι η µείωση του µισθού των
Βουλευτών. Είναι απαράδεκτο να ακούγεται συνέχεια στα κανά-
λια ότι οι Βουλευτές δεν συµµετέχουµε στην εθνική προσπάθεια,
όταν όλοι καλώς γνωρίζουµε ότι η συνολική µείωση της αποζη-
µιώσεώς µας είναι της τάξεως του 40%. Εάν λέγαµε από αυτό το
Βήµα να µειώσουµε 40% τους µισθούς όλων των δηµοσίων υπαλ-
λήλων στην Ελλάδα, να δω τι θα έλεγαν όλοι αυτοί, οι οποίοι βρί-
ζουν όλη την ηµέρα το Κοινοβούλιο.

Είναι χρέος ιστορικό να προασπίσουµε τους κοινοβουλευτι-
κούς θεσµούς από τον χύδην όχλο, ο οποίος κατηγορεί συλλή-
βδην όλους εµάς χωρίς να έχουµε καµµία ευθύνη.

(Χειροκροτήµατα)
Έρχοµαι στη συζήτηση του σηµερινού νοµοσχεδίου. Θα σας

µιλήσω περισσότερο ως ιστορικός, γιατί εγώ δεν είµαι νοµικός
όπως οι συνάδελφοί µου κ. Πλεύρης και ο κ. Βορίδης. Θα θέσω
µια άλλη διάσταση του θέµατος.

Εµείς οι ιστορικοί συνήθως λέµε όταν βλέπουµε σε µια κοινω-
νία που παρακολουθούµε τη νοµοθεσία, ας πούµε στην αρχαία
Αθήνα, ότι αυστηροποιεί τον Ποινικό της Κώδικα σε µία συγκε-
κριµένη ιστορική φάση, ότι αυτό το ερµηνεύουµε ως εξής: Εκείνη
την περίοδο υπήρχε πολύ µεγάλο πρόβληµα µε τη συγκεκριµένη,
ας το πούµε έτσι, κατάσταση της εγκληµατικότητας ή κοινωνι-
κής αναταραχής και άρα, οι νοµοθέτες της εποχής προσπάθη-
σαν αυστηροποιώντας τη νοµοθεσία, να αντιµετωπίσουν αυτή τη
µεγάλη ενδυνάµωση του συγκεκριµένου προβλήµατος.

Εδώ µε σας σήµερα, συµβαίνει το εξής ιστορικά οξύµωρο. ∆η-
λαδή ο ιστορικός του µέλλοντος θα πρέπει να βάλει κάπου ένα
κεφάλαιο και να λέει «όλοι πλην Καστανίδη». ∆ιότι ενώ η εγκλη-
µατικότητα στην Ελλάδα οργιάζει, ενώ ζούµε στη µεγαλύτερη
περίοδο ανασφάλειας, ενώ φοβόµαστε να βγούµε από το σπίτι
µας, ενώ έχουµε βάλει κάγκελα στα παράθυρα και συναγερµούς
και πόρτες ασφαλείας –όλοι πια γνωρίζουµε ότι το να ζεις στην
Ελλάδα είναι πλέον συνώνυµο της κολάσεως- έρχεστε εσείς και
κάνετε τη νοµοθεσία χαλαρότερη. Αντί να γίνει δηλαδή, όπως
λέει ο ιστορικός κανόνας, η νοµοθεσία αυστηρότερη λόγω της
εξάρσεως της εγκληµατικότητας, έρχεται ο κ. Καστανίδης και
καταργεί το σύνολο της ιστορικής ροής έως σήµερα και λέει:
Παρ’ όλο που η εγκληµατικότητα γίνεται ισχυρότερη, εγώ την
επιβραβεύω. Και τι κάνω; Όποιος έχει καταδικαστεί σε πληµµέ-
ληµα στην Ελλάδα, δεν θα µπαίνει φυλακή.

Όποιος έχει καταδικαστεί σε πληµµέληµα, από αύριο, µετά την
ψήφιση αυτού του νοµοσχεδίου, δεν θα µπαίνει στη φυλακή ούτε
µία ώρα. Αυτό κάνουµε.

Κι αυτό το κάνετε, κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, για ένα
λόγο, για να µιλάµε µε ειλικρίνεια: γιατί δεν χωράνε οι φυλακές.
∆εν είναι µέτρο ανθρωπισµού. Είναι µέτρο αποσυµφορήσεως

των φυλακών. ∆ηλαδή λέτε: ∆εν µπορώ να χτίσω και άλλες φυ-
λακές, διότι δεν έχω λεφτά. ∆εν µπορώ να δαπανήσω περισσό-
τερα κονδύλια, διότι δεν µου βγαίνουν τα νούµερα. Είναι πολύ
περισσότεροι. Χωράνε επτά χιλιάδες και έχουν φθάσει τις δώ-
δεκα χιλιάδες. Οπότε τι κάνω; Χαλαρώνω τη νοµοθεσία για να
βγουν.

Και τώρα αυτό το απλό πρακτικό πράγµα που θα µπορούσαµε
να το συζητήσουµε µε πολλούς άλλους τρόπους να το λύσουµε,
εσείς το ντύνετε µε διάφορα φύλλα δήθεν ανθρωπισµού. Αυτή
είναι η πραγµατικότητα. Κι αυτός είναι ο λόγος που εµείς κατα-
ψηφίζουµε.

Θα το πω πολύ απλά, κύριε Πρόεδρε. Έχει έρθει στο γραφείο
µου φάκελος –έχω κάνει και ερώτηση, για να δούµε ποια νοµο-
θεσία είχαµε και πού πάµε- καταδικασθέντος αλλοδαπού εβδο-
µήντα έξι φορές για διαρρήξεις αυτοκινήτων και δεν έχει πάει
στη φυλακή ούτε µία µέρα.

Πώς θα νουθετήσουµε και πώς θα σωφρονίσουµε έναν άν-
θρωπο, ο οποίος καταδικάζεται εβδοµήντα έξι φορές για το ίδιο
αδίκηµα και στο τέλος τον κερνάµε και ένα σάντουιτς για να βγει;
Για εξηγήστε µου. Ούτε σωφρονισµός ούτε τίποτα!

Εµείς ως Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός λέµε κάτι πολύ
απλό. Λέµε ότι πρέπει η καταδίκη στις φυλακίσεις να γίνει λιγό-
τερης διάρκειας. Γιατί το να µπει κάποιος άνθρωπος πολύ καιρό
στη φυλακή, εάν έχει κάνει ένα µικρό αδίκηµα, µπορεί να τον κα-
ταστρέψει κι αυτό δεν το θέλουµε. Πρέπει έστω για λίγο να µπαί-
νει µέσα. Γιατί αν κάποιος µπει ένα µήνα µέσα, αν κάποιος µπει
δύο µήνες µέσα να καταλάβει τι θα πει φυλακή, τότε θα το σκε-
φτεί πάρα πολύ καλά να ξανά κάνει το ίδιο αδίκηµα. Ενώ αν τον
καταδικάσετε εσείς σε τρία χρόνια µε αναστολή και πληρώσει
κάποια χρήµατα τότε τι θα λέει; Πως, έκλεψα δέκα σπίτια, κέρ-
δισα 500 χιλιάδες ευρώ, θα δώσω και στο κράτος 20 χιλιάδες
ευρώ, δεν θα µπω φυλακή, µια χαρά, κερδοφόρος επιχείρηση.
Τότε ούτε σωφρονισµός υπάρχει, ούτε τίποτα. Πρέπει να µπαί-
νουν µέσα!

Κλείνω µε το παράδειγµα -για να καταλάβετε τη διαφορά µε
την Αµερική- του γνωστού ηθοποιού Γουέσλι Σνάιπς. Ο Γουέσλι
Σνάιπς είναι ένας από τους ηθοποιούς αυτούς που είναι
ιδιαιτέρως γνωστοί σε όλους µας, µε πάρα πολλές ταινίες και
εκατοντάδες εκατοµµύρια δολάρια περιουσία. Καταδικάστηκε σε
τρία χρόνια φυλάκιση για φοροδιαφυγή. Τον πήραν µε τις
χειροπέδες και τώρα είναι µέσα. Ούτε αναστολή, ούτε εξαγορά,
ούτε τίποτα. Είναι µέσα στη φυλακή ο Γουέσλι Σνάιπς για τρία
χρόνια, για να ξανά σκεφτεί εάν θα τολµήσει να κλέψει τους
φόρους του αµερικανικού δηµοσίου.

Στην Ελλάδα κανένας δεν µπαίνει µέσα ποτέ και για τίποτα.
Και βεβαίως αφού κανένας δεν µπαίνει µέσα ποτέ και για τίποτα
και ιδιαιτέρως αν έχει λεφτά, µπορεί να πληρώνει όλες τις ποινές,
ε, τότε σ’ αυτή τη χώρα θα επικρατεί ατιµωρησία, την οποία όχι
µόνο συνεχίζετε, αλλά επαυξάνετε µε το νοµοσχέδιό σας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Άδωνι Γεωργιάδη, Βουλευτή Β’ Αθηνών του Λαϊκού Ορθόδο-
ξου Συναγερµού.

Το λόγο έχει ο κ. Χρήστος Μαρκογιαννάκης, Ανεξάρτητος
Βουλευτής Χανίων, για επτά λεπτά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, επειδή άλλο
είναι το κόµµα και άλλο είναι η Κοινοβουλευτική Οµάδα, έχω προ
πολλού προσχωρήσει στο κόµµα ∆ηµοκρατικής Συµµαχίας και
το έχω γνωρίσει στον κύριο Πρόεδρο της Βουλής.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ζητώ συγγνώµη.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Κύριοι συνάδελφοι, σ’ αυτήν

τη χώρα εµείς που ασχολούµασταν µε την απονοµή της δικαιο-
σύνης εν ευρεία έννοια –δικαστές, εισαγγελείς, δικηγόροι- ήµα-
σταν περήφανοι για τέσσερις κώδικες, οι οποίοι πραγµατικά ήταν
κάτι το ξεχωριστό. Μιλάµε για τον Ποινικό Κώδικα, την Ποινική ∆ι-
κονοµία, τον Αστικό Κώδικα και τον Κώδικα Πολιτικής ∆ικονο-
µίας, που ήταν νοµοθετήµατα που ψηφίστηκαν στις αρχές της
δεκαετίας του ’50 και ήταν αποτέλεσµα δουλειάς σοφών νοµι-
κών, σοφών δικαστών, σοφών εισαγγελέων.

Στη συνέχεια, κάθε τόσο, ο κάθε Υπουργός ∆ικαιοσύνης –και
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αναφέροµαι σε όλους τους Υπουργούς που έχουν περάσει τα τε-
λευταία χρόνια- για να καλύψει και να αντιµετωπίσει κάποιες ανά-
γκες, κάνει παρεµβάσεις χωρίς µελέτη, άστοχες εν πολλοίς.

Και αρέσκοµαι να λέω και θα το επαναλάβω και στην Αίθουσα
–αν και ως φράση δεν είναι και τόσο κοµψή- ότι αυτοί οι Κώδικες
µοιάζουν πλέον µε νεοκλασικά, στα οποία έχουµε στήσει σε κάθε
µπαλκόνι τους και µία ψησταριά, ένα σουβλατζίδικο. Περίπου
αυτό είναι.

Εγώ δεν παραγνωρίζω ότι οι κοινωνικές συνθήκες, οι ανάγκες
αλλάζουν. ∆εν παραγνωρίζω όσον αφορά τον Ποινικό Κώδικα και
τον Κώδικα Ποινικής ∆ικονοµίας, ότι πράγµατι το έγκληµα µε-
ταλλάσσεται και ότι χρειάζονται κάποιες αλλαγές προκειµένου
να αντιµετωπιστεί η εγκληµατικότητα και τα προβλήµατα της κοι-
νωνίας. Όµως, αυτά θα πρέπει να γίνουν –και κάνω µια έκκληση-
τώρα. Θα πρέπει να συσταθούν επιτροπές από έµπειρους, έγκρι-
τους, σοφούς και σοβαρούς νοµικούς, οι οποίοι θα δουν πλέον
τα προβλήµατα και τις ανάγκες της κοινωνίας του σήµερα και θα
κάνουν συνολική αναµόρφωση του ποινικού µας συστήµατος.

∆ύο είναι τα σηµαντικά προβλήµατα, τα οποία αντιµετωπί-
ζουµε τούτη την ώρα. Το ένα είναι η αργή απονοµή της δικαιο-
σύνης και το άλλο είναι το σωφρονιστικό σύστηµα. Και όσον
αφορά την αρχή απονοµή της δικαιοσύνης, οι παράγοντες είναι
πολλοί και δεν είναι ανάγκη να τους αναφέρουµε. Θα ήθελα,
όµως να σας πω ότι δεν βάζετε το δάχτυλο επί τον τύπον των
ήλων ούτε εσείς και κανένας. Όλοι λέµε για την πολυνοµία, για
τη φιλοδικίες των Ελλήνων, λέµε για διάφορους παράγοντες και
δεν έχουµε πει ποτέ ότι όλοι οι παράγοντες απονοµής της δικαι-
οσύνης, τις τελευταίες δεκαετίες, έχουµε γίνει φυγόπονοι.

Αντί να λέµε το «τις πταίει», θα πρέπει να πούµε την αλήθεια.
Όλοι φταίµε γιατί δεν δουλεύουµε όπως δουλεύαµε κάποτε.
Κύριε εισαγγελεύ, εσείς τα ξέρετε αυτά.

Κύριε Υπουργέ, κάποτε όλοι στην απονοµή της δικαιοσύνης
δούλευαν περισσότερες ώρες την ηµέρα. Εγώ θυµάµαι –έχω
εµπειρία- όπου τελείωσα από τριµελές πληµµελειοδικείο τα ξη-
µερώµατα της εποµένης και πήγα κατευθείαν στο µονοµελές.
∆εν λέω να φτάσουµε σ’ αυτές τις µεσαιωνικές συνθήκες, αλλά
όχι µέχρι τις τρεις ή τις τέσσερις και τελειώνουµε και δεν χρειά-
ζεται να πει ολόκληρη τη λέξη «αναβολή» ο κατηγορούµενος. Το
«άλφα» να προφέρει µε ένταση, πήρε την αναβολή.

Τι κάνουν οι επιθεωρητές; Τι γίνεται; Θα δείτε. Μπαίνουν στην
αρχή του πινακίου κάποιες εύκολες υποθέσεις και όταν έρχονται
οι δύσκολες, όλες αναβάλλονται, γι’ αυτό και έχουµε αυτό το
φαινόµενο.

Πέραν τούτου όµως υπάρχουν και άλλα προβλήµατα, κύριε
Υπουργέ. Θα σας πω το παράδειγµα του εφετείου Κρήτης, για το
οποίο έχω άµεση αντίληψη γιατί είµαι από κει. ∆εν το λέω αυτό
στο πλαίσιο της γνωστής αντιπαράθεσης. Έρχονται εφέτες –και
πήγα στον Εισαγγελέα του Αρείου Πάγου και του το είπα προ
έτους περίπου- οι οποίοι κάθονται δύο µήνες και στους δύο
µήνες φεύγουν. Είναι ποτέ δυνατόν ο δικαστής αυτός να απο-
νείµει δικαιοσύνη; Πότε θα προλάβει να κάτσει και να δει τι γίνε-
ται; Μία δικάσιµος και χωρίς να εκδοθεί η απόφαση επιστρέ-
φονται όλες οι δικογραφίες πίσω. ∆εν υπάρχουν υπάλληλοι. Πα-
ραιτήθηκαν λόγω του προβλήµατος και του φόβου του συντα-
ξιοδοτικού και του ασφαλιστικού πέντε υπάλληλοι τελευταία και
το εφετείο Κρήτης δεν έχει υπαλλήλους αυτήν τη στιγµή. Τι θα
γίνει; Αυτά είναι προβλήµατα τα οποία πρέπει να αντιµετωπίσει η
διοίκηση και ο Άρειος Πάγος.

Σωφρονιστικό; Τι γίνεται; Κάθε φορά που έχουµε µεγάλο πλη-
θυσµό φυλακισµένων και πρέπει κάτι να γίνει για να αποσυµφο-
ρήσουµε τις φυλακές, φέρνουµε και ένα νοµοσχέδιο –αυτή είναι
η αλήθεια, αυτή είναι η πραγµατικότητα- για να βγάλουµε κά-
ποιους από τις φυλακές. Μάλιστα υπάρχει και µία έρις αν βγαί-
νουν πεντακόσιοι, αν βγαίνουν επτακόσιοι, αν βγαίνουν
οκτακόσιοι. Στα Χανιά, στην Αγιά συγκεκριµένα, δίπλα από τις
εκεί αγροτικές φυλακές, ξεκίνησε από πενταετίας περίπου η ανέ-
γερση καινούργιων φυλακών υψίστης ασφαλείας εξακοσίων ή
οκτακοσίων ατόµων, αν δεν κάνω λάθος. Τελείωσε η κτηριακή
εγκατάσταση. Χρειάζονται κάτι λίγα χρήµατα για τα έπιπλα και
υπάλληλοι προφανώς οι οποίοι θα στελεχώσουν τις φυλακές.
Παραµένει εκεί, τα χελιδόνια κάνουν ωραίες φωλιές, τα σπουρ-

γίτια το ίδιο και στο τέλος θα ερηµώσουν. Νάτο λοιπόν. Με ελά-
χιστα χρήµατα τελειώνουν αυτές οι φυλακές και η προοπτική δεν
είναι τόσο καλή εξ όσων γνωρίζω.

Εσείς φέρατε ένα νοµοσχέδιο το οποίο ονοµάζετε όπως ονο-
µάζετε. Θέλω να σας πω ότι έχει µέσα πολλά µικρά άστοχα, τα
οποία εµένα δεν µου επιτρέπουν και εκ µέρους του κόµµατός
µου να το υπερψηφίσω. Θα κάνω µία επιλεκτική αναφορά σε ορι-
σµένα απ’ αυτά για να δείτε ότι δεν µελετήθηκε σωστά και ότι
είναι προιόν προχειρότητος. Βγάλατε την κλοπή κακουργήµα-
τος. Την κλοπή συνολικά θα τη βγάλετε. ∆εν έχει πταίσµα στην
κλοπή ο οιοσδήποτε. Ο κλέφτης είναι κλέφτης. Η κλοπή δεν είναι
προιόν ούτε συνδιαλλαγής ούτε αποζηµίωσης του παθόντος.

Σας είπα προηγουµένως ότι για την απιστία κάνετε λάθος. Σή-
µερα, το 2010, δεν δικαιούστε να κάνετε την οποιαδήποτε πα-
ρέµβαση, η οποία θα είναι προς την κατεύθυνση της επιείκειας
στο αδίκηµα της απιστίας, όταν συλλήβδην και αθρόως ο πολιτι-
κός κόσµος της χώρας κατηγορείται. Εµείς το είχαµε κάνει κά-
ποτε κακούργηµα, το επαναφέρατε πληµµέληµα και βλέπω τώρα
ότι το ξανακάνετε επιεικέστερο. Γιατί; ∆ιότι δεν είναι η απιστία
στην υπηρεσία την οποία µου επικαλεστήκατε στην ιδιαίτερη συ-
ζήτηση που είχαµε. Η κοινή απιστία του 390 καλύπτει περιπτώ-
σεις δηµοσίων λειτουργών, οι οποίοι έχουν «τσεπώσει» χρήµατα.

Το 258 στο οποίο αναφερθήκατε προηγουµένως που συζητή-
σαµε είναι η απιστία περί την υπηρεσία και αφορά ορισµένες ει-
δικές περιπτώσεις όταν έχουµε υπεξαίρεση χρηµάτων, τα οποία
προήλθαν από την είσπραξη φόρων, δασµών και τα σχετικά. Το
390 είναι ευρύτερο.

Τι µπορεί λοιπόν να κάνει ένας ο οποίος κατηγορείται σήµερα,
ο Υπουργός παραδείγµατος χάριν, για απιστία; Πριν ασκηθεί ποι-
νική δίωξη µπορεί µε το άρθρο 6 το οποίο µας φέρνετε, να ικα-
νοποιήσει τον παθόντα που µπορεί να είναι και το δηµόσιο –διότι
δεν το εξαιρείτε, δεν πάω στο άρθρο 17, πάω στο άρθρο 6- και
«ούτε γάτα ούτε ζηµιά». Κακό παράδειγµα, πολύ κακό τούτη την
ηµέρα, τούτη την ώρα.

Πάµε παρακάτω. Τοκογλυφία: Είναι δυνατόν σε µία οικονοµική
κρίση την οποία περνά σήµερα η κοινωνία να έρχεται το κράτος
να αµβλύνει τις ποινές για την τοκογλυφία µε οποιονδήποτε
τρόπο; Η τοκογλυφία είναι ένα έγκληµα πάρα πολύ σοβαρό και
όταν µάλιστα υπάρχει οικονοµική κρίση όπως σήµερα, τότε οι το-
κογλύφοι έχουν την ευκαιρία ουσιαστικά να αποµυζούν το αίµα
των αδυνάµων, εκείνων που βρίσκονται σε κακή οικονοµική κα-
τάσταση.

Αποδοχή και διάθεση προιόντων εγκλήµατος: Κύριε Υπουργέ,
ο κλεπταποδόχος όταν υπάρχει, υπάρχει και κλέφτης. ∆εν υπάρ-
χει κλεπταποδόχος, δεν υπάρχει κλέφτης. Κι εκεί το ίδιο.

Έχετε µία διάταξη η οποία µου θυµίζει δουλεία περίπου, δη-
λαδή δίνετε την εντύπωση της αρχής της επαναφοράς του θε-
σµού της δουλείας. Τι λέτε; Ότι µπορεί κάποιος να παρέχει
κοινωνική εργασία µε ποιον τρόπο; Εργαζόµενος στον παθόντα.
Το καταλαβαίνετε αυτό; Με τραυµατίζει κάποιος εµένα, πηγαίνει
στο δικαστήριο και του λένε: «κύριε Πρόεδρε, κύριε κατηγορού-
µενε, αντί να τιµωρηθείτε, µπορείτε να πάτε να δουλεύετε στον
παθόντα για τρεις µήνες και για τέσσερις µήνες τζάµπα προκει-
µένου να εξαγνιστείτε». Μα, είναι ποινικός σωφρονισµός αυτός;
Αυτός είναι ο σκοπός της ποινής; Ο σκοπός της ποινής είναι
άλλος, δεν είναι η ικανοποίηση του παθόντα. Η ικανοποίηση του
παθόντα πάει µε άλλες διατάξεις. Η ποινή έχει το σκοπό της ει-
δικής και γενικής προέλευσης. Επαναλαµβάνω ότι αυτό µου θυ-
µίζει αρχή της επαναφοράς του θεσµού της δουλείας, «να πας να
δουλεύεις τζάµπα για ένα χρονικό διάστηµα στον παθόντα προ-
κειµένου να µην σε βάλω φυλακή».

Εγώ διαφωνώ κάθετα µε το θεσµό της ποινικής συνδιαλλαγής,
όπως τον έχετε ρυθµίσει στο άρθρο 17. Αποδέχοµαι ορισµένα εξ
εκείνων, τα οποία λέτε στο άρθρο 6, που είναι σωστά διότι τα
έχει διαµορφώσει η δικαστηριακή πρακτική και έπρεπε να έχετε
βάλει και άλλα. Θα σας πω την ψευδή καταµήνυση, παραδείγ-
µατος χάριν. Όσοι είµαστε δικηγόροι πηγαίνουµε στα δικαστήρια
και ξέρουµε ότι αν υπάρχει ψευδής καταµήνυση, έχει την τύχη
της υπεξαίρεσης ή της απάτης, η οποία έχει τακτοποιηθεί.

Γι’ αυτούς τους λόγους λοιπόν δεν µπορούµε να ψηφίσουµε το
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο επί της αρχής. Υπάρχουν κάποια
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άρθρα τα οποία προφανώς µπορούµε να ψηφίσουµε.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-

φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Κύριε Πρόεδρε,
µπορώ να έχω ένα λεπτό;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε το λόγο.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Επιτρέψτε µου µια σύ-
ντοµη παρέµβαση, κύριε Πρόεδρε. Όταν ακούσω όλους τους
συναδέλφους θα έχω την ευκαιρία να δώσω αναλυτικές απαντή-
σεις για όσα θέµατα τίθενται και θα τεθούν.

Εκτιµώ την ιστορική γνώση ενός εκάστου εξ ηµών, αλλά η
ιστορική γνώση δεν αρκεί για να κρίνεις πάντοτε τα νοµικά ζητή-
µατα. Υπάρχουν και άλλα κριτήρια βάσει των οποίων µπορούµε
να αποτιµήσουµε τη νοµική πραγµατικότητα µιας χώρας, πέραν
δηλαδή των ιστορικών κριτηρίων και προφανώς η χρήση τέτοιου
είδους κριτηρίων µπορεί να οδηγεί σε διαφορετικά συµπερά-
σµατα απ’ αυτά που αφορούν στην αρχαία Αθήνα.

Το δεύτερο που θέλω να επισηµάνω είναι ότι το νοµοσχέδιο,
που ψηφίζεται από την ευρύτατη Πλειοψηφία της Βουλής, δεν
συνιστά νοµοθετική πρωτοβουλία που ανταποκρίνεται σε πιε-
στικά προβλήµατα του σωφρονιστικού µας συστήµατα. Είναι νο-
µοθετική πρωτοβουλία όπως και άλλες νοµοθετικές πρωτοβου-
λίες του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης που στηρίζεται σε συγκεκρι-
µένες επιστηµονικές, ιδεολογικές και πολιτικές επιλογές. Συνή-
θως όταν κάποιος νοµοθετεί πιεζόµενος από την πραγµα-
τικότητα, επιχειρεί πρόσκαιρες ρυθµίσεις, επιλέγει πρόχειρες,
προσωρινές, εφάπαξ ρυθµίσεις. Θα έχει προσέξει κάθε καλόπι-
στος συνάδελφος ότι και στα τρία νοµοσχέδια που συζητήσαµε
-και ολοκληρώνουµε σήµερα µε το ποινικό- περιέχονται µόνιµες
ρυθµίσεις που δεν πειθαρχούν στην ανάγκη αντιµετώπισης πρό-
σκαιρων προβληµάτων.

Η τρίτη µου παρατήρηση είναι ότι επεσήµανα από την πρώτη
στιγµή ότι µε το νοµοσχέδιο για την επιτάχυνση και τον εξορθο-
λογισµό της διοικητικής δίκης, µε την εισαγωγή του θεσµού της
διαµεσολάβησης σε αστικές και εµπορικές υποθέσεις και µε το
νοµοσχέδιο για τον εξορθολογισµό της ποινικής δικαιοσύνης κά-
νουµε ένα γενναίο βήµα στην αντιµετώπιση πολλών προβληµά-
των της δικαστικής και νοµικής πράξης, αλλά δεν ολοκλη-
ρώνουµε.

∆εν ολοκληρώνεται η νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρνη-
σης µε αυτά τα τρία νοµοσχέδια. Θα χρειαστεί µια σύνολη και
διαρκής παρέµβαση. Προς αυτήν την κατεύθυνση εργάζονται νο-
µοπαρασκευαστικές επιτροπές που συγκρότησα από την άνοιξη
του 2010, στόχο έχουσες την πλήρη αναµόρφωση ορισµένων κω-
δίκων. Η υπό τον οµότιµο καθηγητή κ. Μανωλεδάκη αναµορφώ-
νει τον Ποινικό Κώδικα. Η υπό τον καθηγητή κ. Μαργαρίτη
νοµοπαρασκευαστική επιτροπή αναµορφώνει τον Κώδικα Ποινι-
κής ∆ικονοµίας, ενώ δύο άλλες υπό τους καθηγητές κ.κ. Πα-
νούση και Παρασκευόπουλο αναµορφώνουν τον Σωφρονιστικό
Κώδικα και τον Κώδικα νόµων για τα ναρκωτικά αντιστοίχως. Η
έκταση της παρέµβασης είναι τεράστια, µε µεγάλη δογµατική
σηµασία και µε σοβαρές συνέπειες στη νοµική πραγµατικότητα.

Το έργο τους θα παραδοθεί στους επόµενους ελάχιστους
µήνες και θα έχουµε την ευκαιρία να συζητήσουµε νοµοσχέδια
µεγάλης σηµασίας.

Κλείνω µε µια τελευταία παρατήρηση. Βεβαίως όταν θεσπί-
σθηκαν οι κώδικές µας στις αρχές της δεκαετίας του ’50, συντά-
χθηκαν από ανθρώπους µεγάλου νοµικού βεληνεκούς. Αλλά το
να καταργήσουµε σήµερα τις διατάξεις για τη µονοµαχία, παρά
το γεγονός ότι είναι αποσπασµατική ρύθµιση, αποµειώνει την
αξία της νοµοθετικής µας παρέµβασης;

Πάντως σε κάθε περίπτωση να έχει ο ανυποψίαστος πολίτης
υπ’ όψιν του ότι στην ποινική συνδιαλλαγή ποτέ τα αδικήµατα
που υπάγονται σε αυτήν δεν µπορεί να στρέφονται ενάντια στο
δηµόσιο, τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου και τα νοµικά
πρόσωπα του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα.

Στην έµπρακτη µετάνοια του άρθρου 6 -παρά το γεγονός ότι
θα σκεφτώ πολύ τις παρατηρήσεις σας, κύριε Μαρκογιαννάκη- η
ρύθµιση από τότε που εισήχθη στηρίζεται στην οικειοθελή
έµπρακτη µεταστροφή της συνειδήσεως.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Σήµερα ο Υπουργός δεν δι-
καιούται να το κάνει ούτε οικειοθελώς.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Λέω και πάλι ότι για το
σύνολο των αδικηµάτων που αφορούν την έµπρακτη µετάνοια
απαιτείται η αναγκαία οικειοθελής µεταστροφή της συνειδή-
σεως. Στο ειδικότερα θέµα που θίξατε, επαναλαµβάνω ότι λαµ-
βάνω σοβαρά τις παρατηρήσεις σας.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

Υπουργό ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων,
κ. Χαράλαµπο Καστανίδη.

Το λόγο έχει ο Σπυρίδων Μοσχόπουλος, Βουλευτής Κεφαλ-
ληνίας του ΠΑΣΟΚ, για επτά λεπτά.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΜΟΣΧΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, θεωρώ και εγώ
χρέος µου να εκφράσω τη θλίψη µου για το χθεσινό επεισόδιο µε
το συνάδελφο Βουλευτή της Νέας ∆ηµοκρατίας, κ. Χατζηδάκη.
Τέτοια φαινόµενα πιστεύω πως βλάπτουν το δηµοκρατικό µας
πολίτευµα που όλοι εµείς υπηρετούµε. ∆εν το ωφελούν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ποινική δικαιοσύνη που απο-
νέµεται στη χώρα µας χαρακτηρίζεται από διαπιστωµένες αδυ-
ναµίες και στρεβλώσεις που χρήζουν άµεσης αντιµετώπισης.

Ο πολίτης έχει την εύλογη απαίτηση ολοκλήρωσης της ποινι-
κής υπόθεσης σε σύντοµο χρονικό διάστηµα και αντ’ αυτού τα-
λαιπωρείται επί µακρό χρόνο στις δικαστικές αίθουσες. Αλλά και
όταν εκδοθεί επιτέλους δικαστική απόφαση δεν είναι λίγες οι πε-
ριπτώσεις που ο νοµικός κόσµος της χώρας µας δεν είναι περή-
φανος για την ποιότητα του διατακτικού της και την εν γένει
προδικασία και κύρια διαδικασία, που τήρησαν τα δικαιοδοτικά
όργανα.

Συγχρόνως δε, η χώρα µας καταδικάζεται από το ευρωπαϊκό
δικαστήριο των δικαιωµάτων του ανθρώπου για τη µη εφαρµογή
των προβλεπόµενων διατάξεων που έχουν τεθεί για την προστα-
σία των θεµελιωδών δικαιωµάτων δίνοντας την εντύπωση ότι το
δικαιϊκό µας σύστηµα αλλοιθωρίζει προς τριτοκοσµικούς νοµι-
κούς πολιτισµούς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων τάχιστα διέγνωσε τις αδυ-
ναµίες της ποινικής διαδικασίας και στο προτεινόµενο νοµο-
σχέδιο ενσωµάτωσε πέραν της µεταρρυθµιστικής φιλοσοφίας
του και τις προτάσεις των νοµοπαρασκευαστικών επιτροπών που
λειτουργούν υπό την εποπτεία και καθοδήγηση προσωπικοτήτων
του νοµικού και ποινικού µας κόσµου.

Θα σταθώ κυρίως στις ρυθµίσεις που έχουν έντονο κοινωνικό
χαρακτήρα και περιεχόµενο και είναι ενδεικτικές της ευαισθη-
σίας µε την οποία το προτεινόµενο νοµοσχέδιο λαµβάνει υπ’ όψιν
του, πλην άλλων, και τη δυσµενή οικονοµική συγκυρία. Οι προ-
τεινόµενες διατάξεις για τη µετατροπή των ποινών έρχονται να
δώσουν την ενδεδειγµένη λύση στους καταδικασθέντες που
έχουν πραγµατική αδυναµία να εξαγοράσουν την ποινή τους και
παραµένουν στις φυλακές έστω και αν η ποινική απαξία των πρά-
ξεών τους δεν δικαιολογεί τη φυλάκισή τους.

Ο εναλλακτικός τρόπος έκτισης των ποινών µε παροχή κοινω-
φελούς εργασίας αποκτά πρακτικό και ουσιαστικό περιεχόµενο
αφού επαναπροσδιορίζονται οι προϋποθέσεις και προβλέπεται
σειρά µέτρων που θα διευκολύνουν την υπαγωγή των περισσο-
τέρων καταδικασθέντων σε βραχυχρόνιες στερητικές της ελευ-
θερίας ποινές.

Οι διατάξεις για αναµόρφωση του πλαισίου αναστολής εκτέ-
λεσης των ποινών της υπό όρους απόλυσης, της κατ’ οίκον έκτι-
σης της ποινής αλλά και κυρίως του ευεργετικού υπολογισµού
των ποινών για τις κατηγορίες των βαρέως ασθενούντων και των
µητέρων µε ανήλικο παιδί ενσωµατώνουν διεθνή εµπειρία και
βελτιώνουν το υπάρχον θεσµικό πλαίσιο, απαλείφουν πληµµέ-
λειες που παρατηρήθηκαν στην πρακτική εφαρµογή των τροπο-
ποιηµένων διατάξεων και οδηγούν στην κατεύθυνση της
επιεικούς αντιµετώπισης δραστών που δεν κρίνεται σκόπιµο είτε
να φυλακιστούν είτε να εκτίσουν ολόκληρη την ποινή τους.

Ο σηµαντικός θεσµός της ποινικής συνδιαλλαγής βελτιώνεται
µε τις εισηγούµενες ρυθµίσεις και θα απαλλάξει τα ποινικά δικα-
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στήρια από φόρτο υποθέσεων µε οικονοµικό αντικείµενο, ενώ
πράγµατι η αποκατάσταση του περιουσιακού στοιχείου που
έβλαψε ο δράστης µε το έγκληµά του, µε τις προϋποθέσεις που
τίθενται, θα εµπεδώσει κοινωνική ειρήνη αφού το θύµα κατόπιν
της έµπρακτης µετάνοιας του δράστη θα ικανοποιηθεί πλήρως.

Η αυστηροποίηση των διατάξεων περί αναβολών εκτιµώ ότι κι-
νείται στην ορθή κατεύθυνση επιτάχυνσης των ρυθµών απονο-
µής της ποινικής δικαιοσύνης και στην αποφυγή ταλαιπωρίας
των πολιτών σε µακροχρόνιες διαδικασίες, που πέραν των
άλλων, επισύρουν για τη χώρα µας καταδίκες από διεθνείς ορ-
γανισµούς και δυσφηµιστικούς χαρακτηρισµούς.

Στην κατεύθυνση της αποσυµφόρησης των δικαστηρίων
εκτιµώ ότι θα οδηγήσει και η εισηγούµενη αποποινικοποίηση
µικρο-οφειλών στα ασφαλιστικά ταµεία αλλά και η αποποινικο-
ποίηση πράξεων µε µικρή ποινική απαξία που µέχρι σήµερα επι-
βαρύνουν τα πινάκια των δικαστηρίων, επιβραδύνουν την
απονοµή της δικαιοσύνης και δηµιουργούν ασφυκτικές συνθή-
κες στους δικαστές, στους δικαστικούς υπαλλήλους και τους πο-
λίτες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα ριζοσπαστικά µέτρα που πε-
ριλαµβάνονται στο παρόν νοµοσχέδιο -και που λόγω χρόνου δεν
µου επιτρέπεται να αναφερθώ στο σύνολό τους- θα συµβάλλουν
στην ταχύτερη, την ποιοτικότερη και αποτελεσµατικότερη λει-
τουργία της ποινικής δικαιοσύνης.

Η πολιτική βούληση της Κυβέρνησης, η νοµοθετική πρωτο-
βουλία του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπί-
νων ∆ικαιωµάτων, η διαβούλευση που ακολούθησε, οι προτάσεις
των εµπλεκόµενων φορέων, η συσσωρευµένη εµπειρία των νο-
µοπαρασκευαστικών επιτροπών, η εποικοδοµητική συζήτηση
που έγινε στην αρµόδια επιτροπή της Βουλής να µου επιτραπεί,
αν και δεν είµαι νοµικός, να θεωρώ ότι κατέληξαν στο προτεινό-
µενο νοµοσχέδιο που διεκδικεί τα εύσηµα της επιστηµονικής
πληρότητας και απηχεί τις σύγχρονες αντιλήψεις για την ποινική
δικαιοσύνη.

Με αυτές τις σκέψεις, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπερψη-
φίζω το νοµοσχέδιο και καλώ όλους να το κάνουµε σύντοµα νόµο
του κράτους.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Μοσχόπουλο, Βουλευτή Κεφαλληνίας του ΠΑΣΟΚ.

Το λόγο έχει η Βουλευτής Α’ Αθηνών της Νέας ∆ηµοκρατίας
Ελισσάβετ Βόζεµπεργκ για επτά λεπτά.

ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕΜΠΕΡΓΚ): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κατ’ αρχάς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω µε τη σειρά
µου να εκφράσω τη λύπη µου, τον πόνο µου και την αγανάκτηση
µου για τη βάναυση και δειλή επίθεση που δέχτηκε ο συνάδελ-
φός µας Κωστής Χατζηδάκης. Μια επίθεση σε βάρος µέλους της
Εθνικής Αντιπροσωπείας, αλλά και οποιουδήποτε πολίτη στους
καιρούς που ζούµε, είναι ένα χτύπηµα στην καρδιά της δηµο-
κρατίας. Θεωρώ ότι η Εθνική Αντιπροσωπεία εκφράζεται µέσα
από κάθε συνάδελφο που τοποθετείται για το θέµα αυτό και
απεύχοµαι να έχουµε επακόλουθα τέτοια άλλα περιστατικά.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νέα ∆ηµο-
κρατία υπερψηφίζοντας επί της αρχής το σχέδιο νόµου αυτό
αποδεικνύει στην πράξη αυτό που ως κοµµατικός οργανισµός
έχουµε πει, ότι η Αντιπολίτευση από πλευράς µας ασκείται µε
επιχειρήµατα τεκµηριωµένα εκεί όπου πραγµατικά θεωρεί ότι η
νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης βρίσκεται σε λανθα-
σµένη κατεύθυνση. Το αντίθετο πράττει όταν θεωρεί ότι υπάρχει
ένα σχέδιο νόµου, το οποίο πραγµατικά είναι στη σωστή κατεύ-
θυνση, λαµβανοµένης υπ’ όψιν τόσο την ανάγκη ρύθµισης προς
κατευθύνσεις εξελικτικές µε βάση τους κοινωνικούς ρυθµούς,
όσο και από την πολιτική και κοινωνική συγκυρία κάτω από την
οποία έρχεται ένα σχέδιο νόµου στη Βουλή προς ψήφιση.

Το σχέδιο νόµου του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης που επιγράφε-
ται «Εξορθολογισµός και βελτίωση στην απονοµή της ποινικής
δικαιοσύνης», συναρτάται άµεσα και καίρια -παρά το γεγονός ότι
όπως είπε ο κύριος Υπουργός η νοµοθετική πρωτοβουλία δεν
ερείδεται στο κράτος πίεσης, να το δεχτούµε- µε την ανάγκη

αποσυµφόρησης των σωφρονιστικών καταστηµάτων.
Μετέχουσα η οµιλούσα και στη διακοµµατική επιτροπή που

εξετάζει το σωφρονιστικό σύστηµα και τον εξορθολογισµό του,
πραγµατικά βλέπουµε ότι η συνάθροιση και ο υπερπληθυσµός
στις ελληνικές φυλακές είναι ένα από τα κυριότερα προβλήµατα,
τα οποία καλείται η πολιτεία να συµβάλλει µε τις νοµοθετικές της
πρωτοβουλίες στην επίλυσή τους.

Αρκεί και µόνο να θυµηθεί το ελληνικό Κοινοβούλιο ότι η νο-
µοθεσία επιβάλει σε έξι τετραγωνικά µέτρα να κρατείται οποι-
οσδήποτε κρατούµενος και σήµερα στις ελληνικές φυλακές ο
κρατούµενος καταλαµβάνει µόνο δύο, δυόµισι τετραγωνικά
µέτρα, αφού σε κελιά των εικοσιτεσσάρων τετραγωνικών µέ-
τρων, όπως παραδείγµατος χάριν συµβαίνει στα ∆ιαβατά της
Θεσσαλονίκης, συναθροίζονται έντεκα κρατούµενοι, χώρια το γε-
γονός ότι δεν υπάρχει διαχωρισµός από αδίκηµα σε αδίκηµα και
διάφορα άλλα προβλήµατα.

Σε κάθε περίπτωση εδώ θα πρέπει να δούµε αν οι πρωτοβου-
λίες του σχεδίου νόµου οδηγούν κατ’ ανάγκη -και οδηγούν σε
ένα µέρος- στον αποπληθυσµό ή αποπληθωρισµό των ελληνικών
φυλακών αν πρέπει όµως να εναρµονίζονται και µε την περί δι-
καίου αίσθηση, όπως έλεγε ο αείµνηστος Πρόεδρος της Ένω-
σης ∆ικαστών και Εισαγγελέων Κωστάκος.

Τι εννοώ µε αυτό. Η Νέα ∆ηµοκρατία διά του εισηγητού µας
του κ. Παναγιωτόπουλου δήλωσε ότι θα καταψηφίσει τις διατά-
ξεις των άρθρων 17 και 32. Θα µείνω και εγώ, κύριε Υπουργέ, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, στoν προτεινόµενο τον πρώτο στην
ελληνική επικράτεια θεσµό της συνδιαλλαγής.

Ο αντίλογος µας σ’ αυτόν το θεσµό, πέραν του γεγονότος ότι
δεν έχει προετοιµαστεί η νοοτροπία του µέσου Έλληνα και των
κοινωνικών αντιλήψεων σε σχέση µε τα συναλλακτικά ήθη να δε-
χτεί µια τέτοια καινοτοµία, το λέω µε την οπτική ότι ο ελληνικός
λαός δεν υπήρξε ποτέ οπισθοδροµικός, δεν υπήρξε ποτέ ανα-
χρονιστικός ως προς την αντίληψη της εξέλιξης του δικαίου,
αλλά υπάρχει µια πεποίθηση που εναρµονίζεται και µε τη γενική
πρόβλεψη και το ρόλο και τη κατεύθυνση της ποινής και την κα-
τάγνωση µιας αξιόποινης πράξης µε την εξής λογική: Παραδείγ-
µατος χάριν ένας που διαπράττει το αδίκηµα της απιστίας µε την
ιδιότητα του εντολοδόχου, άρα κακουργηµατική πράξη. Ένας
υπεξαιρέτης σε βαθµό κακουργήµατος. Αν έχει τη δυνατότητα
µέσω της συνδιαλλαγής που πάντα προηγείται της ακροαµατι-
κής διαδικασίας, δηλαδή εξαντλείται µέχρι το πέρας της ανάκρι-
σης, δίνει τη δυνατότητα να µην αναγνωριστεί ποτέ σε αυτόν το
δράστη ότι διέπραξε τη συγκεκριµένη πράξη και να µην κατα-
γραφεί ποτέ στο ποινικό του µητρώο, αυτός αποδίδεται λευκός
στην κοινωνία, χωρίς να έχουν εξεταστεί ούτε τα κίνητρα κάτω
από τα οποία διέπραξε ό,τι διέπραξε, ούτε η ροπή του συγκε-
κριµένου δράστη προς τη συγκεκριµένη εγκληµατική συµπερι-
φορά. Με άλλα λόγια αυτός έχει και το κίνητρο της επανάληψης
τέτοιων πράξεων. Αυτό είναι η πρώτη οπτική.

Η δεύτερη, όµως, έχει και την απαίτηση της κοινωνίας ότι από
αυτούς τους εγκληµατίες, οι οποίοι χαρακτηρίζονται από πρά-
ξεις που η κοινωνία απαξιώνει, αποκρούει και βδελύσσεται, έρ-
χεται η πολιτεία να πει ότι είναι ώριµη να δεχτεί ότι δεν διέπραξαν
αυτήν την πράξη και εποµένως, µπορούν να αναγνωριστούν ως
αθώοι, απλώς και µόνο επειδή αστικά αποζηµίωσαν το θύµα
τους. Και βέβαια και µε τη διαφοροποίηση που εξήγησε και ο κα-
θηγητής ο κ. Παυλόπουλος σε σχέση µε την απόπειρα υπάρχει
µια ανισότητα.

Εδώ, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς να δεχτούµε
ότι το σχέδιο νόµου είναι στη σωστή κατεύθυνση, εκεί όπου η
απεγκληµατοποίηση συγκεκριµένων πράξεων είναι αναγκαία,
εκεί όπου υποβαθµίζεται η αξιόποινη πράξη από κακούργηµα σε
πληµµέληµα, από πληµµέληµα σε πταίσµα όπου είναι αναγκαίο,
εκεί όπου πραγµατικά θα πρέπει να κλείνονται στις φυλακές εκεί-
νοι που είναι υπότροποι, που η πράξη τους έχει έντονα απαξιω-
τικά, αντικοινωνικά χαρακτηριστικά και οι προνοµίες που
προβλέπει ο νοµοθέτης για την εξαγορά της ποινής, για την ανα-
στολή της εκτέλεσης, να επιβάλλονται εκεί που επιβάλλονται.
∆εν θα έπρεπε ποτέ, όµως, η κοινωνία να βγει µε ένα πρόσωπο
ότι στο πλαίσιο του εξορθολογισµού της δικαιοσύνης και µε απώ-
τερο, νόµιµο και αναγκαίο σκοπό την αποσυµφόρηση των φυλα-
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κών να δίνει συγχώρεση σε πράξεις, οι οποίες είναι συνειδητές
και σκόπιµες συγκεκριµένων συνανθρώπων µας εγκληµατιών, οι
οποίες θίγουν στον πυρήνα τους ανθρώπινα δικαιώµατα συναν-
θρώπων τους,

Στη σφαίρα του ποινικού δικαίου η άποψη µας είναι ότι θα
έπρεπε να αναγνωρίζεται η ποινική απαξία και να επιβάλλεται η
ποινή µε το τελευταίο δεδοµένο ότι η ποινή, σύµφωνα µε τον ποι-
νικό µας πολιτισµό, γιατί και ο νοµικός πολιτισµός περιορίζεται
στην ποινική του διάσταση, δεν είναι µόνο το κακό, το οποίο ανα-
γνωρίζει στο δράστη την απαξία του µε την ποινή που καταγι-
γνώσκεται, αλλά έρχεται να τον πλήξει και για αυτό που πραγµα-
τικά ο ίδιος είναι.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την
κ. Ελισσάβετ Βόζεµπεργκ, Βουλευτή Α’ Αθήνας της Νέας ∆ηµο-
κρατίας.

Το λόγο έχει ο κ. ∆ηµήτριος Παπουτσής, Βουλευτής Καβάλας
του ΠΑΣΟΚ για επτά λεπτά.

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προσθέτω και εγώ τη δική µου

φωνή αντίδρασης στο θλιβερό περιστατικό του ανηλεούς ξυλο-
δαρµού του συναδέλφου µας Κωστή Χατζηδάκη και νοµίζω πως
δεν υπάρχουν για αυτό το περιστατικό επιφυλάξεις αντίδρασης
στην Αίθουσα του Κοινοβουλίου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήδη από τις πρώτες ηµέρες δια-
κυβέρνησης της χώρας από το ΠΑΣΟΚ, αµέσως µετά τις εκλογές
του Οκτώβρη του 2009 και κατά το πρώτο Υπουργικό Συµβούλιο
τέθηκαν στον Πρωθυπουργό της χώρας Γιώργο Παπανδρέου οι
προβληµατισµοί των Προέδρων των Ανωτάτων ∆ικαστηρίων της
χώρας αναφορικά µε την κατάσταση της δικαιοσύνης στη χώρα
µας.

Τα επίσηµα στοιχεία σήµερα καταδεικνύουν µια άνευ προη-
γουµένου συµφόρηση των δικαστηρίων, που συνεπάγεται και την
ταλαιπωρία όλων όσοι εµπλέκονται στην απονοµή της ποινικής
δικαιοσύνης, δηλαδή των δικαστών, των δικηγόρων, αλλά πρω-
τίστως των πολιτών.

Πιο συγκεκριµένα, εικάζεται ότι µέχρι το τέλος του τρέχοντος
έτους οι µηνύσεις θα φτάσουν περί το ένα εκατοµµύριο. ∆εδο-
µένων των µόνιµων αναγκών σε δικαστικό, αλλά και διοικητικό
προσωπικό που παρατηρείται στο χώρο της δικαιοσύνης, είναι
σίγουρο ότι ο µεγαλύτερος αριθµός από αυτές τις µηνύσεις θα
παραµείνει εκκρεµής για πολύ καιρό. Οι εµπλεκόµενοι στο χώρο
της ποινικής δικαιοσύνης γνωρίζουν καλά ότι υπάρχουν κακουρ-
γήµατα τα οποία δεν έχουν εκδικαστεί σε πρώτο βαθµό ακόµη,
παρ’ ότι έχει παρέλθει χρόνος πέραν της δεκαετίας από την τέ-
λεσή τους.

∆εν είναι τυχαίο, λοιπόν, το γεγονός ότι η χώρα µας έχει βρε-
θεί να ελέγχεται, επειδή παραβαίνει την Ευρωπαϊκή Σύµβαση για
την Προάσπιση των ∆ικαιωµάτων του Ανθρώπου και των Θεµε-
λιωδών Ελευθεριών, αλλά και το ∆ιεθνές Σύµφωνο για τα Ατο-
µικά και Πολιτικά ∆ικαιώµατα. Η Ελλάδα ελέγχεται διαρκώς τόσο
για την παράβαση της εκδίκασης µιας υπόθεσης µέσα σε µια λο-
γική προθεσµία, όσο και για τις αδικαιολόγητες καθυστερήσεις
στην απονοµή της ποινικής και όχι µόνο δικαιοσύνης.

Αποτελεί στρατηγική επιλογή της Κυβέρνησης, λοιπόν, τόσο
ο εξορθολογισµός, όσο και η συντόµευση, αλλά και η αποτελε-
σµατικότητα όλων των σχετικών διαδικασιών σε όλες τις βαθµί-
δες και τα πεδία της δικαιοσύνης. Tα σχέδια νόµου του
Υπουργείου ∆ικαιοσύνης που ψηφίστηκαν τις τελευταίες εβδο-
µάδες από την Βουλή και έχουν καταστεί πλέον νόµοι του κρά-
τους, µαζί µε το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου καταδεικνύουν του
λόγου το αληθές.

Έτσι, φιλοδοξούµε ότι ένα σύγχρονο, φιλελεύθερο και ευρω-
παϊκού χαρακτήρα δικαιοπολιτικό σύστηµα θα προκύψει από όλη
αυτή την προσπάθεια που έχει πραγµατικά ανάγκη η χώρα µας,
γιατί ένα νοµικό σύστηµα που εµπεριέχει ακόµη και στον Ποινικό
του Κώδικα διατάξεις ακόµη και για τη µονοµαχία, µόνο σε κρά-
τος του 19ου αιώνα µπορεί να παραπέµπει.

Και δεν είναι φυσικά αυτή η Ελλάδα. Έστω και κατά την πα-
ρούσα φάση µε όλες τις δυσκολίες της και µεσούσης της οικο-

νοµικής κρίσης, οι Έλληνες κάνουν εκείνες τις αναγκαίες θυσίες,
έτσι ώστε να ξαναβρεθούν µε πλήρη προνόµια στον ισχυρό πυ-
ρήνα των χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Η Κυβέρνηση είναι
φυσικά στην πρωτοπορία αυτού του πολυµέτωπου αγώνα. Και
είµαι βέβαιος ότι αυτή η πανεθνική προσπάθεια δεν θα πάει χα-
µένη.

Επί του προκειµένου, ειδικότερα, αναχρονιστικές διατάξεις,
όπως αυτή για τη µονοµαχία στην οποία αναφέρθηκα προηγου-
µένως, µε το παρόν σχέδιο νόµου προφανώς καταργούνται.

Συµφωνώ, επίσης, απόλυτα µε τη διάκριση που γίνεται και δια-
τρέχει γενικότερα όλο το νοµοθετικό κείµενο µεταξύ παραβά-
σεων καθαρά εγκληµατικού χαρακτήρα και κάποιων διοικητικών
παραβάσεων που στην ουσία αποποινικοποιούνται. Οι µεν πρώ-
τες εξακολουθούν να αντιµετωπίζονται ως ποινικά αδικήµατα,
όπως οφείλεται άλλωστε, ενώ οι δεύτερες απεγκληµατοποιού-
νται, γιατί µόνο µε αυτό τον τρόπο θα επέλθει και η πολυαναµε-
νόµενη άλλωστε αποσυµφόρηση των ποινικών ακροατηρίων, που
είναι ένας µεταξύ άλλων βασικός σκοπός αυτού του σχεδίου
νόµου.

Έτσι, λοιπόν, αποποινικοποιείται η οφειλή των ασφαλιστικών
εισφορών προς τα ασφαλιστικά ταµεία, όπως προς τον ΟΑΕΕ και
το ΙΚΑ, που ανέρχονται σε ποσά του ύψους των 20.000 ευρώ και
10.000 ευρώ.

Είναι προφανές ότι η παραπάνω ρύθµιση έρχεται από το
Υπουργείο ∆ικαιοσύνης σε µια ιδιαίτερα δύσκολη οικονοµική συ-
γκυρία, που αντιµετωπίζουν άλλωστε και όλοι οι ασφαλισµένοι
και οι συναλλασσόµενοι µε τα ανωτέρω ασφαλιστικά ταµεία.
Είµαι βέβαιος ότι ειδικά αυτή η ρύθµιση θα συµβάλει καθοριστικά
στην απελευθέρωση του βρόγχου, που αντιµετωπίζουν για τους
παραπάνω λόγους, οι εκατοντάδες χιλιάδες των συµπολιτών
µας, που εµπίπτουν σε αυτήν την κατηγορία σε όλη τη χώρα.

Σε αυτό το πλαίσιο, επίσης, θεωρώ σηµαντική την µετατροπή
πολλών πληµµεληµάτων σε πταίσµατα, όπως γίνεται για παρά-
δειγµα µε σειρά διατάξεων που αφορούν σε παραβάσεις του Κώ-
δικα Οδικής Κυκλοφορίας.

Επίσης, σηµαντική είναι η µεταφορά προς εκδίκαση πολλών
αξιοποίνων πράξεων από την αρµοδιότητα του τριµελούς πληµ-
µελειοδικείου στην αρµοδιότητα του µονοµελούς πληµµελειοδι-
κείου. Έτσι, λοιπόν, από τα παραπάνω αποκλιµακώνεται
περαιτέρω η ποινική καταστολή και οµαλοποιείται ο ρυθµός από-
δοσης της δικαιοσύνης.

Προωθείται επίσης, µε το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου -και
είµαι υπέρ αυτών σε κάθε περίπτωση- µια διάθεση αποφόρτισης
της ύλης του Αρείου Πάγου, έτσι ώστε αυτός να ασχοληθεί πια
πραγµατικά µε τις αποφάσεις, όπως και του ιδιαιτέρως επιβαρυ-
µένου από τις παραποµπές υποθέσεων συµβουλίου εφετών, έτσι
ώστε οι εφέτες να ασχοληθούν απρόσκοπτα µε την εκδίκαση των
κακουργηµάτων και των άλλων υποθέσεων αρµοδιότητάς τους.

Θα σταθώ, επίσης, ιδιαίτερα στη ρύθµιση που εισάγεται µε το
παρόν σχέδιο νόµου και που αφορά το θεσµό της ποινικής συν-
διαλλαγής στα εγκλήµατα κατά της περιουσίας και ιδιοκτησίας,
όταν αυτά συµβαίνουν χωρίς χρήση βίας. Είναι ένας θεσµός που
εφαρµόστηκε µε ιδιαίτερη επιτυχία από τις αγγλοσαξωνικές και
όχι µόνο χώρες, τόσο δηλαδή από τις ΗΠΑ και τη Βρετανία, όσο
και από την πιο κοντά στο δικό µας νοµικό σύστηµα Ιταλία και
επέφερε την επίλυση ενός µεγάλου ποσοστού ποινικών υποθέ-
σεων εκτός της τακτικής διαδικασίας. Μια προώθηση µέσω σχε-
τικής προβολής, έτσι ώστε η ρύθµιση να γίνει ευρύτερα γνωστή
από την κοινωνία, όπως κατά τον ίδιο ακριβώς τρόπο πρότεινα
και για τη νοµοθετική πρωτοβουλία, που αφορούσε στη διαµε-
σολάβηση στις αστικές και εµπορικές υποθέσεις, ίσως να µην
ήταν κακή ιδέα, κύριε Υπουργέ. Και κάνω την πρόταση αυτή,
γιατί ως γνωστόν ο λαός µας µεταξύ άλλων αναγνωρίζεται και
για τη δικοµανία χιλιάδων συµπολιτών µας που έχουν αυτό το
χαρακτήρα. Μια προβολή, λοιπόν, ίσως να βοηθήσει, έστω και
λίγο, στην εξάλειψη αυτής της κατά τα άλλα και αντικοινωνικής
κατ’ ουσίαν συµπεριφοράς.

Τέλος, θα ήθελα να τονίσω ότι για όλο τον προοδευτικό κόσµο
της χώρας µας έχει ιδιαίτερη σηµασία η ρύθµιση εκείνη που
αφορά στον εκσυγχρονισµό του συστήµατος των ποινών και την
στο µέτρο του εφικτού µείωση των ποινών που προβλέπουν τη
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στέρηση της ελευθερίας του καταδικασθέντος.
Όσο για τις αιτιάσεις που ακούστηκαν στην Αίθουσα και από

την πτέρυγα του ΛΑΟΣ αλλά και άλλων συναδέλφων ότι, δήθεν,
η συγκεκριµένη ρύθµιση προωθείται υπό το βάρος κάποιων κι-
νητοποιήσεων που λαµβάνουν χώρα αυτές τις µέρες στις φυλα-
κές, νοµίζω ότι είναι αστήρικτες και αποτελούν περισσότερο
θεωρίες συνωµοσιολογίας παρά οτιδήποτε άλλο.

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να τονίσω ότι
το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου είναι ένα σηµαντικό σχέδιο, το
οποίο η Κοινοβουλευτική µας Οµάδα στηρίξει θερµά και αξίζει
να στηριχθεί και επί της αρχής από όλες τις πτέρυγες της Βου-
λής.

Κατά τα άλλα, η προσπάθεια για τον εξορθολογισµό της δι-
καιοσύνης και τον εκσυγχρονισµό του δικαιοπολιτικού συστήµα-
τος στη χώρα µας ασφαλώς και θα έχει συνέχεια.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ο Πρόεδρος του
Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Γεώργιος Καρατζαφέρης έχει
το λόγο για δεκαπέντε λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Ίσως δεν χρει-
αστώ όλο τον χρόνο.

Το επιχείρηµα, κύριε Υπουργέ, ότι είναι γεµάτες οι φυλακές
και πρέπει να βρούµε τρόπο να τις αποσυµφορήσουµε, δεν στέ-
κει. Και τα νοσοκοµεία µας είναι γεµάτα, αλλά δεν δίνουµε δη-
λητήριο στους ασθενείς. Να βρούµε µια λύση. Και αυτή η λύση
νοµίζω ότι πρέπει να ικανοποιεί πρώτα-πρώτα την κοινωνία. Από
τότε που είµαι Βουλευτής –και είναι αρκετά τα χρόνια- κάθε
φορά όποιος αναλαµβάνει Υπουργός της ∆ικαιοσύνης φέρνει
µέτρα επιείκειας. Μέτρα επιείκειας! Και όσο έρχονται µέτρα επι-
είκειας, τόσο αυξάνει η εγκληµατικότητα. Είναι µια παράλληλη
πορεία αυτή. ∆είτε την.

Το θέµα είναι ότι µε αυτά τα οποία φέρνετε, πιστεύετε ότι θα
µειωθεί η εγκληµατικότητα; Εάν πιστεύετε ότι αυτό θα συµβεί,
κύριε Υπουργέ, του χρόνου θα είµαστε εδώ να κάνουµε την αξι-
λόγηση αυτής της προσπάθειας.

Πολύ φοβούµαι ότι δεν υπάρχει «αυστηρή ποινή», εάν την
ξέρει ο πολίτης. Εάν ξέρει ο πολίτης τι τον περιµένει, δεν είναι
αυστηρή η ποινή. ∆ηλαδή περπατάς σε ένα τεντωµένο σχοινί,
που είναι στους δεκαπέντε πόντους από το έδαφος και προσπα-
θείς να περπατήσεις στο σχοινί. Ξέρεις ότι το ρίσκο που παίρ-
νεις είναι στην χειρότερη των περιπτώσεων να στραµπουλίξεις
το πόδι σου. Παίρνεις το ίδιο σχοινί και το περνάς πάνω από τον
Ισθµό της Κορίνθου. Το ρίσκο είναι ότι αν στραβοπατήσεις, θα
τσακιστείς, θα σκοτωθείς.

Άρα, ο καθένας ξέρει το ρίσκο πριν κάνει ένα έγκληµα. Εάν κά-
ποιος γνωρίζει ότι αυτό που θα κάνει είναι τόσο αυστηρό, τότε
αναλαµβάνει την ευθύνη αυτού του αποτελέσµατος. ∆εν θα ερ-
χόµαστε εµείς κάθε φορά και να λέµε: «Επιείκεια, επιείκεια, επι-
είκεια».

Εν πάση περιπτώσει, την κοινωνία ποιος την λαµβάνει υπ’ όψιν;
Αυτός ο οποίος κάθε µέρα φοβάται όλο και περισσότερο, αυτός
ο οποίος κάθε µέρα όλο και είναι θύµα αυτών των απατεώνων, οι
οποίοι δεν µπαίνουν και φυλακή; Μιλάω για τις οικονοµικές απά-
τες. Σε αυτόν τι θα πούµε; Τι θα πούµε σε όλους εκείνους τους
ανθρώπους οι οποίοι δεν είναι επαΐοντες, είναι αγαθοί άνθρωποι
ή µεγάλης ηλικίας ή αµόρφωτοι άνθρωποι στους οποίους εµφα-
νίζονται όλοι αυτοί οι απατεωνίσκοι και τους παίρνουν τα χρή-
µατα; Μιλάω για τα λεγόµενα «οικονοµικά εγκλήµατα». Αυτοί από
ό,τι, κύριε Υπουργέ, λέτε εσείς, δεν θα µπαίνουν µέσα. Αυτή είναι
η ουσία.

∆ιερωτάται κανείς: Προστασία της κοινωνίας υπάρχει; Ξέρει
ότι θα είναι βαρύς ο πέλεκυς της δικαιοσύνης εάν κάποιος πάει
να βιάσει µε έναν ή άλλο τρόπο τη ζωή του άλλου;

Πολύ φοβούµαι ότι αυτή η ασυδοσία ή -αν θέλετε- η προσπά-
θεια επιείκειας που φτάνει στα όρια της ασυδοσίας, δεν θα φέρει
καλά αποτελέσµατα σε µια κοινωνία, η οποία κάθε µέρα αισθά-
νεται και πιο πολύ την ανάγκη να φύγει από τον κανόνα της κοι-
νωνικής ευπρέπειας. ∆ηλαδή, ο πεινασµένος όλο και ρέπει προς
την πλευρά του εγκλήµατος. Και δυστυχώς, έχετε φροντίσει όλοι

εσείς που κυβερνήσατε εδώ και πάρα πολλά χρόνια, είκοσι χρό-
νια από τότε που άνοιξαν τα αυθαιρέτως, θα προσθέσω και ανοή-
τως, τα σύνορα της χώρας και µπήκαν όλοι αυτοί να έχουµε δύο
εκατοµµύρια –όπως εσείς περιγράφετε- «Γιάννηδες, Αγιάννη-
δες». Το θέµα είναι εάν έχουµε εµείς δύο εκατοµµύρια καρβέλια
κάθε µέρα να τους αφήνουµε να παίρνουν. Και δεν περιορίζονται
στο καρβέλι.

Όλοι αυτοί τώρα γνωρίζουν –θα τους το πουν οι δικηγόροι- ότι
θα µπουν φυλακή και θα τους βγάλουν. Και ενθαρρύνονται ο
ένας και ο άλλος. Αυτή είναι µία πραγµατικότητα. Εάν λοιπόν, εν-
θαρρύνετε τον οποιοδήποτε από όλους αυτούς µε την επιείκεια,
την οποία θέλετε να επιδείξετε και που βασίζεται και εδράζεται
στο γεγονός ότι δεν έχετε κελιά φυλακών, τότε πολύ φοβούµαι
ότι άθελά σας γίνεστε «ηθικοί αυτουργοί» όλων αυτών των εγκλη-
µάτων.

Θα έλεγα λοιπόν, ότι πρέπει να προσέξετε ορισµένα πράγ-
µατα. ∆ηλαδή, το να κλέβει ο άλλος και να τα δίνει πίσω, αν τα
πιάσουν, να τα βρίσκει και να γλιτώνει τη φυλακή. Ο άλλος κυ-
κλοφορεί, κατ’ επάγγελµα, πλαστές επιταγές, τον πιάνουν, τα
δίνει, γίνεται αυτή η «ποινική συνδιαλλαγή» –όπως την ονοµά-
σατε- και βγαίνει έξω. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Ακόµα και ο
τοκογλύφος! Ε, τουλάχιστον στον τοκογλύφο µη δίνετε την ευ-
καιρία, που πατάει πάνω στο θύµα του, τον πιέζει, τον καταπιέζει.
Γιατί εάν δεν µπλέξεις µε τοκογλύφο, δεν ξέρεις τι σηµαίνει το-
κογλύφος, κύριε Υπουργέ. Και έρχεται λοιπόν ο πανίσχυρος ο
τοκογλύφος, ο οποίος κάτω από αυτήν τη «µπότα» έχει «πιεί» το
αίµα, το µεδούλι του άλλου και του λέει: «Με πιάσατε; Ωραία.
Πάρε αυτά και τελειώσαµε». Και βγαίνει έξω και συνεχίζει. Του-
λάχιστον κάποιες τέτοιες ακραίες περιπτώσεις µην τις συµπερι-
λάβετε σε αυτήν τη διαδικασία.

Έρχοµαι στο κυρίαρχο θέµα για το οποίο ο Λαϊκός Ορθόδοξος
Συναγερµός έχει τεράστιες ενστάσεις. Όποιος και όπως διευκο-
λύνει λαθροµετανάστες πρέπει να έχει βαριά ποινή. Σε αυτόν δεν
πρέπει να χαρίζεται η ελληνική πολιτεία. Είπαµε, µπορεί ο λα-
θροµετανάστης να έχει µια επιείκεια που καταπατά τα σύνορα
της χώρας. Το λέµε όλοι αυτό. Άλλοι περισσότερο, άλλοι λιγό-
τερο. Μπορεί να πεινάει και να έρχεται ο φουκαράς και όλα αυτά
τα συνωδά στοιχεία. Ωραία! Σε αυτόν όµως, που διευκολύνει και
µεταφέρει το λαθροµετανάστη προκειµένου να κερδίσει χρήµατα
εις βάρος της κοινωνίας από την παρουσία των µεταναστών, καµ-
µία επιείκεια. Και εµείς σε αυτό θέλουµε αύριο να καταγράψουµε
τις θέσεις των κοµµάτων και θα προχωρήσουµε σε ονοµαστική
ψηφοφορία. ∆εν το αφήνουµε αυτό το θέµα. Να καθίσουν κά-
ποιοι να µας πουν, ιδίως οι συνάδελφοι της Νέας ∆ηµοκρατίας,
οι οποίοι όταν ήρθε το νοµοσχέδιο του συναδέλφου σας του κ.
Ραγκούση έδειξαν ότι αφυπνίστηκαν. Να δούµε λοιπόν τι θα
πουν;

Πιστεύουµε, λοιπόν, ότι αυτός ο οποίος διευκολύνει το λα-
θροµετανάστη να µπει στη χώρα -µε ό,τι σηµαίνει σήµερα στην
κατάσταση που είναι η Ελλάδα η αύξηση του αριθµού των λα-
θροµεταναστών- ότι πρέπει να τη γλιτώνει; Όχι, δεν πρέπει να τη
γλυτώνει. Παρακαλάµε, από τη µία µεριά, να έρχονται οι ευρω-
παϊκές δυνάµεις να φυλάνε τα σύνορά µας. Έρχονται και φυλάνε
τα σύνορά µας, αλλά αυτός που θα κατορθώσει και θα ξεφύγει,
βρίσκει τον άλλο, τον φέρνει στην Αθήνα και αυτός τη γλιτώνει.
Από εκεί και πέρα νοµίζω ότι µπορεί να υπάρξει µια σοβαρή δια-
δικασία επί αυτού του θέµατος. Εµείς είµαστε απόλυτοι σε αυτό,
κύριε Υπουργέ. Νοµίζω ότι όλοι πρέπει να το συνειδητοποιήσουν.

Σήµερα η Ελλάδα δεν αντέχει άλλους λαθροµετανάστες. ∆εν
αντέχει. ∆εν µπορούµε να ταΐσουµε τους δικούς µας. ∆εν µπο-
ρούµε να ταΐσουµε τους Έλληνες, τον φορολογούµενο, αυτόν
που πάει φαντάρος, αυτόν που ζει και γεννήθηκε σε αυτόν τον
τόπο και που έχει όνειρα γι’ αυτόν τον τόπο. Μπορούµε να ζή-
σουµε επιπλέον λαθροµετανάστες, τους οποίους πάρα πολύ έξυ-
πνα η Ευρώπη –γιατί δεν ήσασταν έξυπνοι εσείς που κυβερνάτε-
µας έδεσε στο ∆ΟΥΒΛΙΝΟ ΙΙ και δεν µπορούµε να τους προωθή-
σουµε και στην Ευρώπη; Είπε προχθές ο Πρωθυπουργός δεν έρ-
χονται για να µείνουν στην Ελλάδα. Ναι, αλλά µένουν στην
Ελλάδα! Φύγετε από το ∆ΟΥΒΛΙΝΟ ΙΙ και αρχίστε κάθε µέρα να
σφραγίζετε διαβατήρια ή ταξιδιωτικά έγγραφα να πάνε οι πρώ-
τοι πενήντα χιλιάδες στην Ευρώπη να δείτε πώς θα έρθει η Ευ-
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ρώπη εδώ! Τώρα δεν πονάει η Ευρώπη, δεν ενοχλείται η Ευ-
ρώπη. Εµείς πτωχεύουµε και η Ευρώπη από πάνω έρχεται και
µας ζητάει και τα ρέστα. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

Ξέρετε τι σηµαίνει δύο εκατοµµύρια λαθροµετανάστες τα τε-
λευταία είκοσι χρόνια; Σηµαίνει δώδεκα δισεκατοµµύρια, το
χρόνο, κεφάλαια που φεύγουν από τη χώρα. ∆ώδεκα δισεκα-
τοµµύρια! ∆ώδεκα δισεκατοµµύρια πηγαίνουν στις πατρίδες
τους, στο Αφγανιστάν, στο Πακιστάν, στη Σρι Λάνκα και δεν ξέρω
πού αλλού. ∆ώδεκα! Και τέσσερα δισεκατοµµύρια που χάνονται
από αυτούς που λυπάσαι και παίρνεις το cd ή την τσάντα «µαϊ-
µού» της Lui Vuitton από την Ερµού. Είναι τέσσερα δισεκατοµ-
µύρια κατ’ οµολογία του Υπουργού Οικονοµικών. Άρα λοιπόν,
έχουµε ένα κόστος επιβάρυνσης της πατρίδας της τάξης των δε-
καέξι δισεκατοµµυρίων ευρώ.

Εάν το πολλαπλασιάσετε αυτό το ποσό µε τα είκοσι χρόνια θα
δείτε ότι είναι το δηµόσιο χρέος της χώρας. Και εµείς λέµε να
έρχονται και άλλοι και αυτοί που τους φέρνουν να µην έχουν τις
αβαρίες; Όχι! Αυτός ο οποίος συνειδητά µεταφέρει λαθροµετα-
νάστες, σήµερα, είναι εχθρός του έθνους. Όποιος και αν είναι!
Είναι εχθρός του έθνους! Να το ξεκαθαρίσουµε αυτό. Και µάλι-
στα, όχι από λόγους συνειδησιακούς: «Ε, είδα τέσσερις φτω-
χούς, η µία ήταν έγκυος και είχε ένα παιδάκι. Ε, ψυχοπλακώθηκα
και τους έβαλα µέσα στο αυτοκίνητο να τους φέρω στην Αθήνα».
Το κάνει για να βγάλει χρήµατα εις βάρος της πατρίδας! Και συ-
ζητάµε ότι θα του τη χαρίσουµε αυτού του επαγγελµατία; Ξέρετε
τί χρήµατα βγάζουν, κύριε Υπουργέ; Ένα πούλµαν το χρόνο βγά-
ζουν από αυτή τη δουλειά! Και εµείς θα είµαστε επιεικείς; Όχι!
Πρέπει να το σκεφτείτε καλά. Εµείς αύριο –σας λέω για άλλη µία
φορά- θα κάνουµε ονοµαστική ψηφοφορία.

Κλείνω µε ένα θέµα που είχε µία λεβεντιά ο κ. Μουλόπουλος
του ΣΥΡΙΖΑ και το έθιξε στην επιτροπή. Είµαστε επιεικείς µε
όλους τους εγκληµατίες. Είµαστε επιεικείς µε τους βιαστές, µε
τους εµπόρους ναρκωτικών. Είµαστε επιεικείς µε όλους τους
εγκληµατίες της χώρας, εκτός από ένα. Τι φοβόµαστε; Φοβόµα-
στε µήπως κάνει «κίνηµα» το Ντερτιλής αν βγει έξω; ∆ηλαδή,
µήπως κάποιος παραδειγµατιστεί ότι τη γλίτωσε ο Ντερτιλής και
πάει να τον µιµηθεί; Υπάρχει ένας τρελός που να ξέρει ότι τον
περιµένουν τριάντα πέντε χρόνια φυλακής και να το ρισκάρει;
Αφήστε δε, που η δηµοκρατία µας σήµερα είναι τόσο θωρακι-
σµένη που δεν υπάρχει κίνδυνος και όρεξη και σκέψη σε κανέναν
αξιωµατικό. ∆εν µπορεί λοιπόν, σήµερα η Πολιτεία να µη θέλει
αυτήν τη «κουτσουλιά» στην ενέργειά της, στην πράξη, ή στην
αδιαφορία και στην απραξία της, να τη δικαιολογήσει. Πιστεύω
λοιπόν ότι θα είναι µια ευρύτητα.

Σας καλώ κύριε Υπουργέ, τώρα που είναι άγιες οι µέρες των
εορτών να κάνετε µια κίνηση. Θα σας γράψει θετικά η ιστορία
και όχι αρνητικά, τη στιγµή µάλιστα, που δεν υπάρχει και αντίρ-
ρηση από την Αριστερά που το είπε. Να θυµίσω εξάλλου ότι πάλι
όταν ετέθη το θέµα πριν από αρκετά χρόνια, πάλι από την Αρι-
στερά είχε γίνει από τον Λεντάκη. Το να επιµένουµε λοιπόν, αυτή
τη στιγµή να έχουµε ένα αξιωµατικό µε ό,τι τον συνοδεύει -και
τον συνοδεύουν πολλά αρνητικά- αλλά που τον συνοδεύει όµως
και µια στρατιωτική λεβεντιά, την οποία είχε πριν από αυτό το γε-
γονός.

Πιστεύω λοιπόν ότι η Ελλάδα, η πολιτεία σήµερα µπορεί να
έχει την άνεση να συγχωρεί. Εξάλλου, ακόµα και ο ακραίος τότε
δικτάτορας είχε συγχωρέσει και είχε αφήσει απ’ έξω τον άν-
θρωπο που πήγε να τον δολοφονήσει, τον Αλέκο Παναγούλη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

Πρόεδρο του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού, κύριο Γεώργιο
Καρατζαφέρη.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Κύριε Πρόεδρε, θα
ήθελα να µου δώσετε το λόγο για λίγα λεπτά, σας παρακαλώ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Μάλιστα, κύριε
Υπουργέ.

Το λόγο έχει ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Αν-
θρωπίνων ∆ικαιωµάτων κ. Καστανίδης.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Κύριε Πρόεδρε, ζή-

τησα το λόγο γιατί πιστεύω ότι όλοι µας έχουµε το καθήκον ειλι-
κρίνειας και ακρίβειας. ∆ιότι υπάρχει ο κίνδυνος, ακόµη και καλή
προαίρεση έχοντες, να µεταφέρουµε πληροφορίες προς το
κοινό ανέλεγκτες λανθασµένες, προκαλώντας ζηµιά στη κοινω-
νική συνοχή και στην κοινωνική ηρεµία.

Περιγράψατε πράγµατα, τα οποία δεν συµβαίνουν. Βουλευτές
σας δε, έχουν διαφορετική άποψη από εσάς σχετικά µε όσα ισχυ-
ρισθήκατε για υποτιθέµενες ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου.

∆εν υπάρχει καµµία επιείκεια σε ανθρώπους που κερδοσκο-
πούν διευκολύνοντας καθ’ οιονδήποτε τρόπο υπηκόους τρίτων
χωρών, να εισέρχονται στη χώρα. Κακουργηµατικές πράξεις
είναι. Αυτοί που κατ’ επάγγελµα…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: …(∆εν ακούστηκε)
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-

φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Μισό λεπτό, κύριε
Πλεύρη. ∆ιαβάστε τις σχετικές διατάξεις.

Αυτοί που κατ’ επάγγελµα διευκολύνουν την εισαγωγή λα-
θροµεταναστών, τιµωρούνται σε βαθµό κακουργήµατος. Αν η
πράξη τελείται από δηµόσιο υπάλληλο τιµωρείται επίσης σε
βαθµό κακουργήµατος, όπως και αν από αυτήν µπορεί να προ-
κύψει κίνδυνος για ανθρώπινη ζωή.

Η εικόνα την οποία δώσατε είναι ότι εδώ δίνουµε κάποιες
«χάρες», ότι µεταχειριζόµαστε µε επιείκεια τους ανθρώπους που
διευκολύνουν τη λαθροµετανάστευση. Σας παραθέτω, τώρα, ορι-
σµένα στοιχεία.

Το σύνολο των εισαγγελέων της χώρας επισηµαίνει ότι µετά
το 2008 από το θέρος του 2009, όταν όλες οι µορφές διευκό-
λυνσης της λαθροµετανάστευσης έγιναν κακουργηµατικές,
αυτές οι υποθέσεις δεν εκδικάζονται.

Θέλω να γνωρίζουν οι κύριοι συνάδελφοι, ότι δεν προέκυψε
ξαφνικά από αφέλεια ή από µία επιεική στάση η ρύθµιση την
οποία επιχειρούµε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, εάν θέλετε να σταµατήσω, αλλά χρήσιµο θα
ήταν να κατανοήσουν οι πολίτες.

Έγγραφο του Αντεισαγγελέα του Αρείου Πάγου για λογαρια-
σµό της Εισαγγελίας του Αρείου Πάγου.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: …(∆εν ακούστηκε)
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-

φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Κύριε Πλεύρη, θα
έχετε µετά τη δυνατότητα να τα εξηγήσετε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Να ξέρει, όµως…
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-

φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Έγγραφο, λοιπόν, από
τις 15 Νοεµβρίου, πριν καν επιφέρω τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις
σήµερα, υπογραφόµενο από τον Αντεισαγγελέα του Αρείου
Πάγου κ. Κατσιρώδη. Εκφράζει τη συµφωνία των εισαγγελέων.
Ξαφνικά παραφρόνησαν όλοι οι εισαγγελείς της χώρας; Για λο-
γαριασµό, λοιπόν, της Εισαγγελίας του Αρείου Πάγου, επισή-
µανε ο κ. Κατσιρώδης: «Απαντώντας στο από τάδε έγγραφό σας
µε το οποίο µας γνωστοποιήσατε τις προθέσεις του Υπουργείου
∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων κ.λπ.,
σας γνωρίζουµε ότι αυτή η νοµοθετική πρωτοβουλία απηχεί και
τις απόψεις των εισαγγελέων της χώρας, όπως αυτοί µας τις
γνωστοποίησαν, απαντώντας στο από 33442-5-1-2010 έγγραφό
µας».

Σας διαβάζω από έγγραφο, το οποίο απευθύνει ο Εισαγγελεύς
Εφετών Κέρκυρας κ. Τσολοδήµος προς τον κύριο Εισαγγελέα
του Αρείου Πάγου –δεν είναι έγγραφο που απευθύνεται σ’ εµένα,
κοινοποιείται σε εµένα και αναφέρει τα εξής: «Μετά την ανα-
βάθµιση που έγινε µε το ν. 3772 της πράξης µεταφοράς των λα-
θροµεταναστών από πληµµέληµα σε κακούργηµα» «άνευ
ουδεµίας διακρίσεως, επανερχόµαστε, µετά από ικανό χρονικό
διάστηµα από την ηµεροµηνία εφαρµογής του, να θέσουµε υπό
την κρίση σας τις ανακύψασες δυσλειτουργίες τούτου, που κατά
τη γνώµη µας συνηγορούν στην άµεση τροποποίηση της εν λόγω
διάταξης και την επαναφορά της προηγούµενης διάταξης.

Α. Η αυστηροποίηση των διατάξεων του ως άνω νόµου, δεν
επέφερε τα αναµενόµενα αποτελέσµατα, αφού δεν υπήρξε σο-
βαρή ανάσχεση της εν λόγω εγκληµατικής δραστηριότητας, που
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συνεχίζει να εµφανίζει ειδικά στην περιοχή δικαιοδοσίας µας ιδι-
αίτερη έξαρση και αυτό αποδεικνύεται από τις εισερχόµενες
υποθέσεις, οι οποίες κατακλύζουν κυριολεκτικά τις εισαγγελίες
µας και παραµένουν σε αριθµό ίδιες, αν όχι περισσότερες, σε
σχέση µε αυτές που εισήγοντο τα προηγούµενα έτη.

Β. Βασικό και σπουδαίο λόγο συνιστά καθ’ ηµάς το γεγονός
ότι µε τη νέα πρόβλεψη δεν υπάρχει πλέον νοµική δυνατότητα
εφαρµογής της αυτόφωρης διαδικασίας.

Λοιπόν, δεν υπάρχει πλέον νοµική δυνατότητα εφαρµογής της
αυτόφωρης διαδικασίας του τριµελούς πληµµελειοδικείου, στο
οποίο εισήγετο το 90% και πλέον των ανωτέρω υποθέσεων, λόγω
της συµµετοχής αυτής κυρίως αλλοδαπών κ.λπ...

Από την άλλη, η χρονοβόρος, πολυετής και ως εκ τούτου µη
ευέλικτη διαδικασία της κυρίας ανάκρισης ευλόγως δεν µπορεί
να έχει κανένα από τα παραπάνω ικανοποιητικά αποτελέσµατα,
«πέραν του ότι στον ήδη υπάρχοντα φόρτο υποθέσεων, προστί-
θεται ένα ακόµη δυσβάσταχτο βάρος υποθέσεων που δεν εκδι-
κάζονται. Όλος αυτός ο όγκος των υποθέσεων στοιβάζεται
πλέον στο τριµελές εφετείο κακουργηµάτων, που ήδη ασφυκτιά
από τον αριθµό των εισαγοµένων υποθέσεων». Τα ίδια ακριβώς
λέει ο Εισαγγελεύς Πρωτοδικών της Θεσπρωτίας. Τα ισχυρίζο-
νται Εισαγγελείς από τους νοµούς της Θράκης.

Τι συµβαίνει; Παλαιότερα, προεβλέπετο ποινή πληµµελήµατος
πολλαπλασιαζόµενη επί τον αριθµό των µεταφεροµένων. Έτσι,
λοιπόν, επιβαλόταν ποινή δέκα ετών.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Φυλάκισης, όχι κάθειρξης.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-

φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Ωραία, ήταν δέκα χρό-
νια.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Έχει σηµασία.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-

φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Επειδή προβλέπονταν
η πληµµεληµατική µορφή, µια υπόθεση µπορούσε να εισάγεται
απευθείας στο δικαστήριο µε τη διαδικασία του αυτοφώρου.

ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Εξαγοράσιµη.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-

φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Εάν θέλετε να ακού-
σετε.

Εισήγετο, λοιπόν, απευθείας στο ακροατήριο µε τη διαδικασία
του αυτοφώρου, ελάµβανε την ποινή των δέκα ετών και τελείωνε
η διαδικασία.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ∆’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΒΥΡΩΝ ΠΟΛΥ∆ΩΡΑΣ)

Τώρα τι συµβαίνει; Εάν υπολογίσετε ότι έχει αυξηθεί ο αριθµός
των κακουργηµατικών υποθέσεων και ότι η µετατροπή σε κα-
κουργήµατα έγινε το καλοκαίρι του 2009, µη δικαζοµένων των
υποθέσεων, αυτών, επειδή, όπου να είναι, λήγει το δεκαοκτάµηνο
της προσωρινής κράτησης πολλοί από τους κρατουµένους θα
αποφυλακισθούν.

Η σκέψη, λοιπόν, των εισαγγελέων ήταν να δικάζονται γρή-
γορα οι υποθέσεις στην πληµµεληµατική τους µορφή, ώστε τι-
µωρούµενοι οι ένοχοι σε δεκαετείς ποινές, να την εκτίουν, χωρίς
τη µεσολάβηση ανάκρισης και προσωρινής κράτησης όπως συµ-
βαίνει επί κακουργηµάτων.

Μετά, όµως, από παρατηρήσεις συναδέλφων για να µην απω-
λέσουν οι διωκτικές αστυνοµικές αρχές τη δυνατότητα ειδικών
ανακριτικών πράξεων, κράτησα µία µόνο πληµµεληµατική µορφή
της παράβασης και όλες οι άλλες παρέµειναν κακουργηµατικές.
Μάλιστα το αρχικώς προβλεπόµενο έγκληµα συγκεκριµένης δια-
κινδύνευσης µετέτρεψα σε έγκληµα αφηρηµένης διακινδύνευ-
σης. Ας εκτιµήσει ο Εισαγγελέας αν µια υπόθεση είναι απλή και
έχει το χαρακτήρα του πληµµελήµατος ή πρέπει να ασκήσει
δίωξη για κακούργηµα. Σε κάθε περίπτωση η συνεργασία µε τις
αστυνοµικές αρχές θα κρίνει εν πολλοίς τον χαρακτηρισµό.

Νοµίζω ότι δεν λείπει η ευφυΐα από κανέναν σε αυτήν την Αί-
θουσα. Πώς είναι ευµενής, επιεικής η µεταχείριση στους παρα-
βάτες γενικά, όταν εµείς δεν επεµβαίνουµε στο ύψος των ποινών,
κύριε Καρατζαφέρη; Εξορθολογίζουµε και ενισχύουµε το σύ-
στηµα των εναλλακτικών τρόπων έκτισης της ποινής. Από τότε
που εισήχθη ο Ποινικός µας Κώδικας προβλέπεται ότι οι ποινές
φυλάκισης µέχρι δύο χρόνια µετατρέπονται σε χρηµατικές ποι-

νές.
Λοιπόν, ξέρετε τι συµβαίνει σήµερα; Ένας ο οποίος έχει χρή-

µατα και ο οποίος καταδικάζεται σε ποινή φυλάκισης µέχρι δύο
χρόνια, επειδή έχει η τσέπη του, τα πληρώνει και βγαίνει έξω.
Ποιος µένει µέσα; Αυτός ο οποίος δεν έχει τη δυνατότητα να κα-
ταβάλει τη χρηµατική ποινή. Υπάρχουν εκατόν πενήντα άνθρωποι
σήµερα, που δεν είχαν να πληρώσουν τα δικαστικά έξοδα και
είναι «µέσα». Εκατόν πενήντα άνθρωποι! Υπάρχουν χίλιοι τρια-
κόσιοι άνθρωποι από τους «φτωχοδιάβολους», από τους κοινω-
νικούς ερηµίτες, οι οποίοι είδαν να µετατρέπεται -όχι επειδή το
ζήτησαν αλλά επειδή το προβλέπει ο νόµος- η πληµµεληµατική
τους παράβαση σε χρηµατική ποινή και επειδή δεν είχαν να πλη-
ρώσουν έµειναν «µέσα». Οι άλλοι βγαίνουν έξω, γιατί έχουν να
πληρώσουν. Ε, αυτός, λοιπόν, είναι ο εξορθολογισµός που επι-
χειρούµε! Τους δίνεις τη δυνατότητα τούτη: αντί να πρέπει να
πληρώσεις την ποινή εφάπαξ, σου δίνω µια περίοδο δύο έως τρία
χρόνια να εξοφλήσεις µε δόσεις. Και εάν ούτε στα δυο ή τρία
χρόνια µπορείς να το πληρώσεις µε δόσεις, να συνταχθείς σε
κοινωφελή εργασία.

Τέτοιες ρυθµίσεις επιχειρούµε, που ενισχύουν τους εναλλα-
κτικούς τρόπους έκτισης της ποινής. Και είναι σωστές ρυθµίσεις.
Πρέπει όλοι µαζί να βοηθήσουµε στον εξορθολογισµό του συ-
στήµατος απονοµής των ποινών. Πρέπει να βοηθήσουµε στον
εξορθολογισµό της ποινικής δικαιοσύνης. Οι ρυθµίσεις της Κυ-
βέρνησης είναι ρηξικέλευθες και γενναίες, εµπεριέχουν κοινω-
νική δικαιοσύνη και ανθρωπιά.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Ο Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Γεώργιος

Καρατζαφέρης, έχει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-

δοξου Συναγερµού): Κύριε Υπουργέ, αν κατάλαβα καλά, επειδή
δεν έχετε αρκετούς εισαγγελείς, νοµοθετείτε έτσι. Επειδή βαρι-
ούνται οι εισαγγελείς ή κουράζονται ή δεν τους φτάνει χρόνος
για τη δουλειά των Εισαγγελέων, σας λένε: νοµοθετήστε, να µας
απαλλάξετε από τη δουλειά! Περί αυτού πρόκειται.

Εγώ σας λέω: Εάν πρόκειται να αποδοθεί δικαιοσύνη, να βά-
λετε άλλους πέντε εισαγγελείς και άλλους τρεις ανακριτές, εάν
χρειάζεται. Είναι πολύ απλά τα πράγµατα.

Σοβαρολογείτε τώρα ότι θα πιάσετε αυτόν που µεταφέρει κατ’
επάγγελµα; Πότε θα τον πιάσετε και πού ξέρετε ότι είναι κατ’
επάγγελµα και αν δεν το κάνει τριακόσιες εξήντα πέντε µέρες το
χρόνο; Εφ’ όσον δεν τον έχετε συλλάβει µια φορά, για να ξέρετε
ότι είναι κατ’ επάγγελµα, πώς θα τον ξέρετε; Από πού τεκµαίρε-
ται δηλαδή; Κόβει αποδείξεις µε ΦΠΑ όταν µεταφέρει λαθροµε-
τανάστες; Το κάνει τρία χρόνια, τον πιάνατε τον τρίτο χρόνο και
σας λέει «πρώτη φορά». Το κατ’ επάγγελµα πού θα το αποδεί-
ξετε εσείς;

Άρα, λοιπόν, αυτή τη στιγµή αυτός ο οποίος εγκληµατεί εις
βάρος της χώρας, κουβαλώντας λαθροµετανάστες, στην ουσία,
κύριε Υπουργέ, τη γλιτώνει. Αυτό είναι το ζήτηµα και είναι τερά-
στιο το θέµα που φέρνετε στην επιφάνεια. Ακόµη –για να κατα-
λάβει καλά η Κυβέρνησή σας- καταδεικνύει το κόστος των
λαθροµεταναστών. Γιατί αν χρειάζεται να πάνε πέντε εισαγγε-
λείς παραπάνω και άλλοι τόσοι ανακριτές και άλλα τόσα για τις
φυλακές, είναι ένα κόστος που δεν οφείλει ο ελληνικός λαός να
πληρώνει. Γιατί να πληρώσει ο ελληνικός λαός αυτό το κόστος
των λαθροµεταναστών; ∆εν το καταλαβαίνω. Είναι ένα τεράστιο
κόστος. Και δεν περιορίζεται µόνο σε εσάς.

Είχαµε νικήσει τη φυµατίωση. Το 1980 δεν υπήρχε φυµατίωση
και το Νοσοκοµείο Πνευµονικών Παθήσεων έγινε Γενικό Νοσο-
κοµείο. Γνωρίζετε τώρα πόσοι φυλακισµένοι έχουν φυµατίωση;
Γνωρίζετε πόσοι από τον πληθυσµό έχουν φυµατίωση; Για ποιο
λόγο ο ελληνικός λαός µπαίνει σε αυτή τη δουλεία; Τι έφταιξε; Τι
έκανε; ∆εν πληρώνει τους φόρους του; ∆εν υπηρετεί τη θητεία
του; Και έρχεστε τώρα και πολλαπλασιάζετε το πρόβληµα. Ευ-
κόλως τους δίνετε µ’ ένα νοµοσχέδιο την ελληνική υπηκοότητα,
και ευκόλως τώρα να περνάνε µέσα. Αυτό είναι. Σε λίγο θα τους
έχετε ανοίξει ταξιδιωτικό γραφείο. ∆εν είναι δυνατόν, λοιπόν, να
µπορούµε να συµφωνήσουµε σε αυτό το πράγµα. Σε µία σειρά



2740 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

πραγµάτων από αυτά που φέρατε διαφωνήσαµε. Σε κάποια άλλα
συµφωνήσαµε. Εδώ, όµως, είναι ακραίο σηµείο. Να το καταλάβει
καλά ο ελληνικός λαός. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

Το λαθροµετανάστη δεν µπορείς να τον πιάσεις στα σύνορα,
γιατί είναι τρύπια τα σύνορα. Ωραία. Αυτόν που τον µεταφέρει
και τον µεταφέρει µε κόµιστρο, δεν πρέπει να τον τιµωρήσουµε;
Αυτό σας λέω. Και µου λέτε εσείς «άλλο το ένα, άλλο το άλλο».

Κύριε Υπουργέ, ξανασκεφθείτε το. ∆εν είναι ότι κουράζονται οι
Εισαγγελείς δυο ή πέντε ώρες παραπάνω. ∆εν είναι δυνατόν να
νοµοθετείτε έτσι. Και αν αύριο σας πουν οι εισαγγελείς: ότι δεν
προλαβαίνουµε, υπάρχει µεγάλη διακίνηση ναρκωτικών, είναι
πολλοί οι έµποροι, δεν προλαβαίνουµε, κάντε κάτι, θα κάνουµε
πληµµέληµα και τους εµπόρους ναρκωτικών;

Τι κακή «φάµπρικα» είναι αυτή η οποία ξεκινάει; ∆ηλαδή τι;
Όπως φώναξαν πριν µερικά χρόνια, σ’ σας, οι οδηγοί των τρόλεϊ:
«δεν κατεβαίνουµε όταν φεύγει η κεραία». «Ωραία, πάρτε επί-
δοµα για να κατεβαίνετε». Αυτό τους παίρνετε σήµερα. Κάπως
έτσι πίεζαν άλλοι κλάδοι, όπως σήµερα οι εισαγγελείς εσάς.
Πίεζε ο βήτα κλάδος λέγοντας ο άλλος ότι δεν µπορεί να ξυπνάει
το πρωί. «Θα µου δώσετε επίδοµα ύπνου»!. Μα, είστε σοβαροί
τώρα; Υπάρχει επίδοµα ύπνου που έχει δώσει η Κυβέρνησή σας!
∆εν µπορεί να ξυπνήσει ο άλλος, «πάρε ένα επίδοµα ύπνου να
πάρεις ένα καλό ξυπνητήρι»! Αυτά καταργείτε σήµερα.

Επειδή, λοιπόν, δεν µπορείτε να φέρνετε τη µια χρονιά πράγ-
µατα, που τα ανακαλείτε την άλλη χρονιά κάτω από την πίεση
των γεγονότων, δεν µπορείτε να νοµοθετείτε σήµερα κάτω από
την πίεση ότι δεν έχετε κελιά. Φροντίστε αυτή τη στιγµή να υπάρ-
ξει ευνοµία και ευταξία στη χώρα γιατί σας έχει ξεφύγει και το
έγκληµα προελαύνει. Το έγκληµα έχει κατακλύσει όλον τον ελ-
ληνικό λαό. Ο κόσµος, ο ελληνικός λαός, ο πολίτης, το εκλογικό
Σώµα, σήµερα, περισσότερο φοβάται απ’ ό,τι πεινάει.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον Πρό-
εδρο του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Γεώργιο Καρατζα-
φέρη.

Επανερχόµεθα στον κατάλογο των οµιλητών.
Παρακαλείται ο κ. Άγγελος Τόλκας, Βουλευτής ΠΑΣΟΚ της

Ηµαθίας να προσέλθει στο Βήµα.
ΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΛΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε συνέχεια του νοµοσχεδίου

του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης για τη διοικητική δίκη που πρό-
σφατα ψηφίσαµε, συζητούµε σήµερα ένα ακόµη σηµαντικό και
προοδευτικό νοµοσχέδιο για τον εξορθολογισµό και τη βελτίωση
της απονοµής της δικαιοσύνης στη χώρα µας.

Τα φαινόµενα παθογένειας και αδυναµιών στην απονοµή της
ποινικής δικαιοσύνης είναι λίγο-πολύ γνωστά σε όλους µας. Οι
περισσότεροι πολίτες και ακόµη περισσότερο οι λειτουργοί της
δικαιοσύνης, οι δικαστές, οι δικηγόροι, οι πανεπιστηµιακοί, οι δι-
καστικοί υπάλληλοι είµαστε δυστυχώς εξοικειωµένοι, όχι µόνο
µε τις αρµονίες και τις αναχρονιστικές διατάξεις, αλλά κυρίως
µε τη βραδύτητα απονοµής της ποινικής δικαιοσύνης. Απόψεις
που κάνουν λόγο για αρνησιδικία και ατιµωρησία, δεν απέχουν
πολύ από την πραγµατικότητα και αντικατοπτρίζουν τη ζοφερή
καθηµερινότητα στην απονοµή του δικαίου.

Το νοµοσχέδιο για τον εξορθολογισµό της ποινικής δικαιοσύ-
νης, που σήµερα υπερψηφίζουµε, στοχεύει κατ’ αρχάς, στην επι-
τάχυνση της ποινικής δίκης µε τον αποφασιστικό περιορισµό των
αναβολών, αλλά και στη βελτίωση της ποιότητας της απονεµό-
µενης δικαιοσύνης ήδη από την πρώτη στιγµή, αυτή δηλαδή της
άσκησης της ποινικής δίωξης.

Οι νεοεισερχόµενες διατάξεις στην ποινική δικονοµία έχουν
στόχο την αποφόρτιση των ποινικών µας δικαστηρίων. Ενδεικτικά
αναφέρω τη µείωση του χρόνου προκαταρκτικής εξέτασης, προ-
ανάκρισης και κύριας ανάκρισης, τη σαφή χρονική οριοθέτηση
εισαγγελικής πρότασης και της έκδοσης του αντίστοιχου βου-
λεύµατος, την κατάργηση της δυνατότητας αναίρεσης κατά βου-
λεύµατος, την αυστηροποίηση των όρων αναβολής της δίκης και
τον εξορθολογισµό των ορίων του εκκλητού των αποφάσεων.

Παράλληλα, λαµβάνεται µέριµνα για την ενίσχυση της θέσης
του αδύναµου κρίκου της ποινικής διαδικασίας, δηλαδή του κα-

ταδικασθέντος.
Η ενσωµάτωση ελαστικότερων διατάξεων για την αναστολή

εκτέλεσης της ποινής και την υφ’ όρον απόλυση, η κατ’ οίκον
έκτιση της ποινής καταδικασθέντων πάνω από εβδοµήντα πέντε
χρονών και ο ευεργετικός υπολογισµός των ηµερών ποινής,
λόγω εργασίας για συγκεκριµένες κατηγορίες κρατουµένων,
αποτελεί, όχι µόνο εκπλήρωση υποχρεώσεών µας απέναντι στην
Ευρωπαϊκή Σύµβαση ∆ικαιωµάτων του Ανθρώπου, αλλά κατα-
δεικνύει και τον φιλελεύθερο, ανθρωποκεντρικό προσανατολι-
σµό της ποινικής δικαιοσύνης στην Ελλάδα.

Χρειάζεται να τονίσω εδώ για άλλη µία φορά αυτόν ακριβώς
τον χαρακτήρα, γιατί σε αυτή την Αίθουσα, σχεδόν σε κάθε συ-
ζήτηση νοµοσχεδίου του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης, ανοίγει πάντα
η συζήτηση για επιείκεια ή αυστηρότητα του συστήµατος δικαίου
µας. Η αυστηρότητα δεν φέρνει ασφάλεια, αλλά φέρνει φόβο.

Με το παρόν νοµοσχέδιο η ποινική καταστολή αντιστοιχίζεται
µε τις σηµερινές συνθήκες και ανάγκες και κυρίως αυτές που
έχουν να κάνουν µε το οικονοµικό έγκληµα και άλλα µικροε-
γκλήµατα που τιµωρούνται µε βάση, όχι τόσο το κοινωνικό ή οι-
κονοµικό αγαθό που προσφέρουν, αλλά µε βάση τα ήθη άλλων
εποχών που έχουν παρέλθει.

Με τις ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου πολλά πληµµελήµατα γίνο-
νται πταίσµατα, καταργούνται διατάξεις διάσπαρτες σε ποικίλα
νοµοθετήµατα, η ποινή πραγµατικά διασυνδέεται µε το έγκληµα
και τα δικαστήρια απαλλάσσονται από την υπερφόρτωση ύλης
και υποθέσεων.

Ιδιαίτερη αξία έχουν δύο ακόµη θέµατα. Το πρώτο θέµα
αφορά στις νέες δυνατότητες αποπληρωµής των µετατρέψιµων
σε χρήµα ποινών σε δόσεις. Η νέα αυτή δυνατότητα, µολονότι
υπάρχει υπό αυστηρές, όµως, σχεδόν ανεφάρµοστες προϋπο-
θέσεις σήµερα, γίνεται πρακτικά εφαρµόσιµη µε το παρόν νοµο-
σχέδιο. Έτσι, αποφεύγονται άδικες περιπτώσεις εγκλεισµού των
καταδικασθέντων µόνο και µόνο αδυναµίας εφάπαξ αποπληρω-
µής του ποσού της µετατραπείσας σε χρήµα ποινής. Στο ίδιο
πνεύµα κινείται και η αναθεώρηση του θεσµού παροχής κοινω-
φελούς εργασίας µε νέες, ρεαλιστικότερες αντιστοιχίες ποινής
σε ώρες εργασίας.

Γίνεται αντιληπτό, όπως και µε πολλούς ακόµη νόµους του
Υπουργείου ∆ικαιοσύνης, ότι οι βασικές αρχές του σύγχρονου
σωφρονισµού αποτελούν τον πυρήνα των πρωτοβουλιών µας, µε
στόχο τη λογική: ανάλογη ποινή που µπορεί να παράξει τα απο-
τελέσµατά της για τον καταδικασθέντα, αλλά και για την κοινω-
νία.

Το δεύτερο θέµα αφορά την καινοτόµο εισαγωγή του θεσµού
της ποινικής συνδιαλλαγής, ο οποίος όπως υπάρχει στο ισχύον
δίκαιο, είναι ελλιπής και παρουσιάζει δυσχέρεια στην εφαρµογή.

Με τη συνδιαλλαγή, ένα πολύ µεγάλο ποσοστό των υποθέ-
σεων µπορεί να επιλυθεί άµεσα, χωρίς να ταλαιπωρούνται διά-
δικοι και δικαστήρια και µάλιστα να πραγµατώνει έναν από τους
βασικούς σκοπούς του ποινικού δικαίου: την ταχεία και άµεση
διασύνδεση ποινής και εγκλήµατος.

Οι νέες ρυθµίσεις λαµβάνουν υπ’ όψιν τις σύγχρονες κοινωνι-
κοοικονοµικές συνθήκες και την εµπειρία της εφαρµογής του θε-
σµού σε άλλες χώρες, έτσι ώστε να καταστεί δυνατή, σωστή και
απρόσκοπτη η εφαρµογή του θεσµού της συνδιαλλαγής εντός
των ορίων των νόµων και µε σεβασµό στις αρχές του δικαίου
µας.

Συνολικά, µε το παρόν νοµοσχέδιο αποκαθίστανται διαπιστω-
µένα ελλείµµατα του δικαιοκρατικού µας συστήµατος και αίρο-
νται αντιφάσεις και αντινοµίες στο ποινικό µας σύστηµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ποινική δικαιοσύνη, αλλά και
η δικαιοσύνη γενικότερα, τυγχάνει της αµέριστης συµπαράστα-
σης της πολιτείας. Έχουµε αποδείξει ότι σε κάθε προσπάθεια
εξορθολογισµού και προόδου της δικαιοσύνης βρισκόµαστε
πρωτοπόροι, ότι είµαστε πάντα µαζί και στην ίδια πλευρά µε
όλους αυτούς που µάχονται για ισότητα, ισονοµία, υπεράσπιση
των δικαιωµάτων του πολίτη και των συµφερόντων της πολιτείας
µας. Και σε µία εποχή δύσκολων συνθηκών, υψηλών απαιτήσεων
και µεγάλων προσδοκιών κρινόµαστε όλοι µας και µάλιστα αυ-
στηρά.

Με το παρόν νοµοσχέδιο, που υπερψηφίζουµε, παραδίδουµε
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ένα ακόµη ισχυρό όπλο στους λειτουργούς της δικαιοσύνης.
Χρειάζεται προσπάθεια από όλους µας, καθώς και υπερβάσεις
για να εφαρµοστεί και να χρησιµοποιηθεί ορθά.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Τόλκα.

Παρακαλείται ο Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας του Νοµού
Αχαΐας κ. Μιχαήλ Μπεκίρης, να λάβει το λόγο.

ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το προς
ψήφιση νοµοσχέδιο είναι ένα νοµοσχέδιο, το οποίο κινείται πράγ-
µατι στη σωστή κατεύθυνση. Οι βασικοί του άξονες, δηλαδή η
επιτάχυνση της διαδικασίας στην απονοµή της ποινικής δικαιο-
σύνης και η αποσυµφόρηση της ύλης, είναι από τα βασικά ζη-
τούµενα, προκειµένου να αντιµετωπισθούν οι παθογένειες του
συστήµατος της ποινικής δικαιοσύνης στη χώρα µας.

Θα µπορούσαµε να το χαρακτηρίσουµε ένα αναγκαίο νοµο-
σχέδιο, γιατί προσπαθεί να επιλύσει ζητήµατα, τα οποία δεν θα
χρειάζονταν την οποιαδήποτε ρύθµιση, αν πράγµατι λειτουρ-
γούσαν οι θεσµοί, όπως θα έπρεπε να λειτουργούν. Όπως και µε
το νοµοσχέδιο το οποίο ψηφίσαµε για τη διοικητική δικαιοσύνη,
η απτή πραγµατικότητα και η αδυναµία του συστήµατος είναι
εκείνη που κατευθύνει τις όποιες αλλαγές, παρά η ίδια η λει-
τουργία του ποινικού µας συστήµατος, η οποία εδράζεται σε µία
ορθολογική βάση είτε αυτή η πραγµατικότητα αναφέρεται στα
κενά και στις ελλείψεις που παρουσιάζει σήµερα η δικαιοσύνη
είτε στα τεράστια προβλήµατα των υποδοµών, που παρατηρού-
νται σε αυτόν τον χώρο.

Ο ίδιος ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης στη συζήτηση του νοµοσχε-
δίου για τη διοικητική δικαιοσύνη πληροφόρησε το Σώµα ότι τα
κενά σε έµψυχο δυναµικό στα δικαστήρια ανέρχονται σε δυόµισι
χιλιάδες άτοµα. Οι κτηριακές υποδοµές σε πολλές περιπτώσεις
–και αναφέροµαι και στη δική µου περιφέρεια, στο ∆ικαστικό Μέ-
γαρο των Πατρών- ενδεχοµένως να συντελούν µε τον τρόπο
τους σε αυτή την παθογένεια. ∆εν είναι, όµως, µόνο αυτά.

Όσον αφορά το νοµοσχέδιο που ψηφίζουµε, αναντίρρητα θα
πρέπει να οµολογήσουµε ότι έχει σωστές και καλές διατάξεις,
τις οποίες οφείλουµε να προσεγγίσουµε µε θετική διάθεση.

Η παράταση του ωραρίου της λειτουργίας των δικαστηρίων
πραγµατικά θα λειτουργούσε υπέρ της αποσυµφόρησης της δι-
καιοσύνης, για τον απλό λόγο ότι θα εξασφαλίζεται µεγαλύτε-
ρος όγκος εκδίκασης υποθέσεων που βρίσκονται σε εκκρε-
µότητα και θα ελαφρύνει ουσιαστικά η ταλαιπωρία όλων των πα-
ραγόντων της δίκης, των δικηγόρων και των διαδίκων.

Η γνώση της διεξαγωγής της δίκης από πλευράς διαδίκων,
µέσα σε εύλογη προθεσµία και όχι µακριά από την τέλεση της
άδικης πράξης, καθίσταται ευθέως ανάλογη µε την ποιότητα της
απονεµόµενης δικαιοσύνης. Τα φαινόµενα των καθυστερήσεων
και των συνεχών αναβολών, πολλές φορές οδηγούν στην αρνη-
σιδικία και ενδεχοµένως στην ατιµωρησία. Μία υπόθεση, η οποία
συνεχώς αναβάλλεται και τοποθετείται χρονικά µακριά από την
ηµεροµηνία τέλεσης του αδικήµατος αποδίδει σε όλη τη διαδι-
κασία των χαρακτήρα µία διεκπεραιωτικής φύσης και εγκυµονεί
µεγάλους κινδύνους και µεγάλη παράταση της ταλαιπωρίας, όχι
µόνο κάποιου αθώου κατηγορούµενου, αλλά και των υπολοίπων
παραγόντων της δίκης και εν τέλει εκφυλίζει την ίδια την απο-
νοµή της δικαιοσύνης.

Οφείλουµε να αυστηροποιήσουµε –γεγονός που συντελείται
µε το παρόν νοµοσχέδιο- το ζήτηµα των αναβολών, το οποίο είναι
φλέγον στην ποινική διαδικασία, ιδίως για τους δικηγόρους, αλλά
και για τους υπόλοιπους παράγοντες της ποινικής δίκης και συ-
ντελεί πράγµατι στην επιτάχυνση της ποινικής διαδικασίας.

Η απαγόρευση της τρίτης αναβολής της δίκης είναι πρωτο-
βουλία που θα έχει άµεση και ουσιαστική επιρροή στην οµαλο-
ποίηση του ρυθµού απόδοσης της δικαιοσύνης. Προς την ίδια
κατεύθυνση τείνουν και οι διατάξεις για τη µείωση του χρόνου
διεξαγωγής της προκαταρκτικής εξέτασης, της προανάκρισης,
αλλά και της κύριας ανάκρισης.

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, να επισηµάνω το
σηµαντικό ρόλο που µπορεί πράγµατι να διαδραµατίσει η δικα-
στική αστυνοµία, ένα σώµα που εσείς έχετε δηλώσει ότι προτί-

θεστε να ιδρύσετε, στο θέµα ιδίως των αστυνοµικών προανακρί-
σεων, δηλαδή των προκαταρκτικών εξετάσεων, που σήµερα γί-
νονται από απλούς αστυνοµικούς, χωρίς κανένα νοµικό εφόδιο,
αλλά και την καθυστέρηση, λόγω της γραφειοκρατίας, στη δια-
κίνηση των εγγράφων µεταξύ των αστυνοµικών τµηµάτων.

Χαρακτηριστικά αναφέρω -και είµαι βέβαιος, κύριε Υπουργέ,
ότι το γνωρίζετε καλύτερα από εµένα- ότι µία δικογραφία για να
διαβιβαστεί από ένα αστυνοµικό τµήµα προς την αρµόδια ει-
σαγγελία, χρειάζεται ίσως τέσσερις και παραπάνω µήνες.

Οφείλουµε, επίσης, να εξάρουµε και να συµφωνήσουµε µε τη
νοµοθετική πρωτοβουλία του Υπουργείου για την τροποποίηση
των άρθρων που ορίζουν τα περί αρµοδιότητας των πληµµελει-
οδικείων µε τη σηµαντική αύξηση των αρµοδιοτήτων του µονο-
µελούς, µε την ταυτόχρονη µετατροπή κάποιων πληµµεληµάτων
σε πταίσµατα.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, παρά τις καλές και καθ’ οµολο-
γία σηµαντικές διατάξεις που περιέχει το συγκεκριµένο νοµο-
σχέδιο θα ήθελα να αναφερθώ και σε κάποιες, που πρέπει να τις
δούµε µε περισσότερη περίσκεψη και ασφαλώς µε επιφύλαξη.

Κατ’ αρχάς, για τη διαδικασία της ποινικής συνδιαλλαγής, η
οποία εισάγεται µε το παρόν νοµοσχέδιο, να πω ότι είναι ένας
θεσµός καθαρά εισαγόµενος, τον οποίο δεν µπορούµε ασφαλώς
να τον αξιολογήσουµε, από τη στιγµή που δεν έχει εφαρµοστεί,
δεν έχει δοκιµαστεί. Μπορούµε, όµως, να έχουµε τις επιφυλά-
ξεις µας στο κατά πόσο θα βοηθήσει ένας τέτοιος θεσµός στην
όλη δοµή του ποινικού µας συστήµατος.

Οπωσδήποτε θα βοηθήσει στην επιτάχυνση της διαδικασίας,
διότι θα αποτελεί ουσιαστικά µια επέκταση της έννοιας της
έµπρακτης µετάνοιας, η οποία συνδυάζεται µε την ικανοποίηση
του ζηµιωθέντος σε µια κατηγορία από αδικήµατα που το προ-
σβαλλόµενο αγαθό είναι είτε η περιουσία είτε η ιδιοκτησία. Οι
επιφυλάξεις µας έγκεινται στο κατά πόσο ο θεσµός αυτός θα λει-
τουργήσει στις πραγµατικές του διαστάσεις για να µην εκτραπεί
από συνδιαλλαγή σε συναλλαγή µεταξύ των δικηγόρων, οι οποίοι
θα κληθούν να συνεννοηθούν και τι είδους συνεννόηση θα γίνει
και εις βάρος ποίου.

Ο θεσµός αυτός και ιδίως σε επίπεδο κακουργηµάτων έρχε-
ται σε ευθεία αντίθεση µε την έννοια της γενικής πρόληψης, την
οποία υπηρετεί η ποινή ως βασική παράµετρος του ποινικού µας
συστήµατος. Οι κακουργηµατικές πράξεις έχουν αναδειχθεί από
το νοµοθέτη ως τέτοιες, γιατί έχουν µεγάλη ηθική απαξία. Τις συ-
µπεριφορές αυτές τις έχει αναγάγει σε επίπεδο κακουργήµατος
προκειµένου να υπάρχει αυστηρή ποινή ως αποτρεπτική δύναµη.
Εφόσον δεν υπάρχει αποτροπή, δηλαδή γνωρίζεις εκ των προ-
τέρων ότι δεν θα πας φυλακή, η ίδια η αποτροπή αυτοαναιρείται.
Η ποινική συνδιαλλαγή θα επιτρέπει στον κακουργηµατικώς πα-
ραβαίνοντα να ακολουθεί ακριβώς την ίδια συµπεριφορά, διότι
θα γνωρίζει εκ των προτέρων ότι δεν πρόκειται να τιµωρηθεί.

Στο δεύτερο σηµείο στο οποίο θα ήθελα να επιµείνω είναι η
υπαγωγή στο βαθµό του πληµµελήµατος του αδικήµατος της µε-
ταφοράς και της προώθησης των λαθροµεταναστών. Προέρχο-
µαι από την Πάτρα, µία περιοχή όπου το πρόβληµα των λαθροµε-
ταναστών είναι πολύ µεγάλο και αντί να φθίνει, συνεχώς γιγα-
ντώνεται. Θα συµφωνήσουµε ότι η αυτόφωρη διαδικασία, την
οποία προτείνει το παρόν νοµοσχέδιο, ενδεχοµένως να είναι συ-
ντοµότερη και αποτελεσµατικότερη. Με τον τρόπο, όµως, αυτό
χάνουµε την ουσία του ζητήµατος.

Ο λόγος που είχε αναδειχθεί το αδίκηµα αυτό στο βαθµό του
κακουργήµατος ήταν για να λειτουργήσει η έννοια της πρόλη-
ψης, για να είναι αποτρεπτικός παράγοντας σε εκείνον που εν-
δεχοµένως σκεφτόταν να το διαπράξει. Τέτοια αδικήµατα θα
πρέπει να αντιµετωπίζονται από την πολιτεία, χωρίς καµµία έκ-
πτωση. Το αδίκηµα είναι σοβαρό και ο νοµικός µας πολιτισµός
δεν µας επιτρέπει να κάνουµε καµµία έκπτωση. Αντίθετα, θα
έπρεπε να είµαστε πολύ πιο αυστηροί.

Η αυτόφωρη διαδικασία είναι µία καλή δικαιολογία, αλλά θα
ήθελα να σας ρωτήσω σε πόσες περιπτώσεις συλλαµβάνονται
επ’ αυτοφώρω ο διακινητής ή οι µεγάλοι δουλέµποροι να µετα-
φέρουν µόνοι τους τους λαθροµετανάστες; Γιατί αυτοί οι τελευ-
ταίοι αν συλληφθούν, όχι επ’ αυτοφώρω, να παραπεµφθούν για
πληµµέληµα; Είναι ερωτήµατα τα οποία χρήζουν απαντήσεων,
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κύριε Υπουργέ.
Το µήνυµα, που δυστυχώς κατά τη γνώµη µας εκπέµπει η Κυ-

βέρνηση µε αυτή τη διάταξη δεν είναι θετικό και ξέρετε τι λέµε
σε όλους και στους λαθροµετανάστες και σε αυτούς που τους
διακινούν; «Μην ανησυχείτε, οι πόρτες µας είναι ανοικτές. Ελάτε
προς τα εµάς». Αυτό δεν µπορούµε να το ανεχθούµε. ∆εν µπο-
ρούµε να ανεχθούµε ότι στο βωµό της επιτάχυνσης της διαδικα-
σίας θα θυσιάσουµε την αυστηρή µεταχείριση αυτού του είδους
του εγκλήµατος.

Κλείνοντας, θα ήθελα να επισηµάνω πως για να φτάσουµε σε
µία λύση όλων των ζητηµάτων που µαστίζουν τη δικαιοσύνη χρει-
άζεται αλλαγή νοοτροπίας σε όλα τα επίπεδα και στους δικαστές
και στους δικηγόρους και γενικά σε όλους τους παράγοντες της
δίκης. Χρειάζεται πνεύµα επίσπευσης του ρυθµού της απονοµής
της δικαιοσύνης προκειµένου και οι πολίτες να ανακτήσουν την
εµπιστοσύνη τους στη δικαιοσύνη και στα δικαστήρια.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Μπεκίρη.

Παρακαλείται τώρα η Βουλευτής Ηρακλείου του ΠΑΣΟΚ κ.
Μαρία Σκραφνάκη να λάβει το λόγο.

Ορίστε, κυρία Σκραφνάκη, έχετε το λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΣΚΡΑΦΝΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο

που σήµερα συζητάµε είναι το τρίτο νοµοσχέδιο στη σειρά που
φέρνει το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης προς ψήφιση µετά τη διοικη-
τική δίκη, τη διαµεσολάβηση σε αστικές και εµπορικές υποθέ-
σεις και αφορά τον εξορθολογισµό και τη βελτίωση στην
απονοµή της ποινικής δικαιοσύνης.

Με το παρόν νοµοσχέδιο γίνεται µεγάλη προσπάθεια βελτίω-
σης της ποινικής δικαιοσύνης, γίνονται βήµατα προόδου και εκ-
συγχρονισµού του ισχύοντος συστήµατος ποινών και του Κώδικα
Ποινικής ∆ικονοµίας. Το νοµοσχέδιο εισάγει το θεσµό της ποινι-
κής συνδιαλλαγής για κακουργήµατα κατά της ιδιοκτησίας και
της περιουσίας χωρίς χρήση βίας. Πρόκειται για εναλλακτική δια-
δικασία απονοµής της ποινικής δικαιοσύνης.

Η εφαρµογή της ποινικής συνδιαλλαγής προϋποθέτει την
άσκηση ποινικής δίωξης. Αναλυτικότερα, ο εισαγγελέας πληµ-
µελειοδικών µετά από αίτηµα του κατηγορουµένου, που υπο-
βάλλεται µέχρι την τυπική περάτωση της ανάκρισης, καλεί τον
κατηγορούµενο και τον παθόντα να εµφανιστούν ενώπιών του
µετά ή διά των συνηγόρων τους για συνδιαλλαγή. Ο εισαγγελέας
τάσσει προθεσµία δεκαπέντε ηµερών στους συνηγόρους των
διαδίκων για τη σύνταξη του πρακτικού συνδιαλλαγής, στο οποίο
βεβαιώνεται η απόδοση του ιδιοποιηµένου πράγµατος ή η εντε-
λής ικανοποίηση του ζηµιωθέντα.

Εδώ, όµως, πρέπει να προσδιορίσουµε, κύριε Υπουργέ, τι πε-
ριλαµβάνει η εντελής ικανοποίηση του ζηµιωθέντα. Περιλαµβά-
νει το κεφάλαιο, τους τόκους, τα δικαστικά έξοδα, τη χρηµατική
ικανοποίηση λόγω ηθικής βλάβης; Και αν όλα αυτά τα προσφέ-
ρει ο κατηγορούµενος στον παθόντα; Κανονικά θα πρέπει υπο-
χρεωτικά και ο παθών να δεχθεί να υπογράψει το πρακτικό
συνδιαλλαγής, για να έχει και επιτυχία ο νέος θεσµός της συν-
διαλλαγής, όπως έχει στο εξωτερικό, που το 60% έως το 80%
των υποθέσεων επιλύεται µε αυτόν τον τρόπο, χωρίς να φτάνουν
καν στο ακροατήριο αυτές οι υποθέσεις.

Επίσης, µε το άρθρο 31 αποποινικοποιούνται αξιόποινες πρά-
ξεις ήσσονος σηµασίας, όπως η οφειλή µικρών ποσών στα ασφα-
λιστικά ταµεία και επίσης, υποβαθµίζονται µερικά πληµµελήµατα
σε πταίσµατα, ώστε να ελαττωθεί η ύλη των πληµµελειοδικείων.
Για παράδειγµα, υποβαθµίζονται σε πταίσµατα όλες οι αξιόποι-
νες πράξεις που προβλέπονται στον Κώδικα Οδικής Κυκλοφο-
ρίας και σήµερα τιµωρούνται ως πληµµελήµατα µε µερικές
εξαιρέσεις, όπως την εγκατάλειψη αβοήθητου προσώπου τρο-
χαίου ατυχήµατος και σωστά παραλείπεται αυτό το αδίκηµα.

Κύριε Υπουργέ, είσαστε τολµηρός και αποτελεσµατικός. Τολ-
µήστε στην επόµενη φάση που θα έλθει ο νέος Ποινικός Κώδικας
την περαιτέρω αποποινικοποίηση και άλλων παραβάσεων, για τις
οποίες θα αρκούσε η πρόβλεψη διοικητικών και µόνο κυρώσεων.

Εν πάση περιπτώσει και µε τη ρύθµιση αυτή, όπως εισάγεται

θα αποσυµφορηθούν πολύ τα πινάκια των δικαστηρίων αφού
µόνο στην Εισαγγελία Πρωτοδικών Αθηνών εισάγονται κατ’ έτος
περίπου εξήντα χιλιάδες µηνύσεις για αδικήµατα του Κώδικα
Οδικής Κυκλοφορίας και περίπου είκοσι χιλιάδες µηνύσεις για
τα πληµµελήµατα υγειονοµικών διατάξεων, που και αυτά µετα-
τρέπονται σε πταίσµατα.

∆ιευρύνεται η αρµοδιότητα του µονοµελούς πληµµελειοδι-
κείου απαλλάσσοντας τα τριµελή πληµµελειοδικεία από το µε-
γάλο φόρτο εργασίας που σήµερα έχουν. Επίσης, µε το παρόν
νοµοσχέδιο βελτιώνεται και επιταχύνεται η ποινική διαδικασία,
αφού µειώνεται ο χρόνος διεξαγωγής της προκαταρκτικής εξέ-
τασης, της προανάκρισης και της κυρίας ανάκρισης και οριοθε-
τείται πλέον ο χρόνος, εντός του οποίου γίνεται η εισαγγελική
πρόταση προς το δικαστικό συµβούλιο για να εκδοθεί το βού-
λευµα.

Επιπλέον, περιορίζονται οι αναβολές της δίκης σε δύο το
πολύ, αλλά και το δικαίωµα έφεσης κατά βουλεύµατος. Επίσης,
µε το παρόν νοµοσχέδιο παίρνονται µέτρα που ενισχύουν τη
θέση του κατηγορουµένου, όπως η οριοθέτηση των περιπτώ-
σεων ανάσυρσης της αρχειοθετηµένης καταγγελίας, το δικαίωµα
του κατηγορουµένου για αυτοπρόσωπη εµφάνιση στο δικαστικό
συµβούλιο κ.λπ..

Με τα άρθρα 1,2,3,4 και 5 εκσυγχρονίζεται το σύστηµα ποι-
νών. Γίνεται ένα σπουδαίο βήµα, ώστε η φυλάκιση να παραµείνει
ως ποινή, µόνο για σοβαρά αδικήµατα και για τους υπότροπους
εγκληµατίες, καθώς έχει αποδειχθεί ότι η βραχυχρόνια παρα-
µονή στις φυλακές, αντί να σωφρονίζει και να βελτιώνει το δρά-
στη έχει εντελώς τα αντίθετα αποτελέσµατα, λόγω του
συγχρωτισµού στις φυλακές µε άτοµα που έχουν τελέσει πολύ
σοβαρότερα αδικήµατα.

Το διαπιστώσαµε αυτό, κύριε Υπουργέ, κατά τη χθεσινή επί-
σκεψη της ∆ιακοµµατικής Επιτροπής της Βουλής για το σωφρο-
νιστικό σύστηµα, στην οποία συµµετέχω, που επισκεφθήκαµε τις
φυλακές του Κορυδαλλού, όπου οι συνθήκες διαβίωσης είναι
πάρα πολύ άσχηµες για τους κρατούµενους. Λόγω του µεγάλου
αριθµού κρατουµένων δεν µπορεί να γίνει σωστά ο διαχωρισµός
τους ανάλογα µε τα αδικήµατα και είναι σίγουρο ότι οι περισσό-
τεροι κρατούµενοι θα έχουν χειρότερη συµπεριφορά κατά την
έξοδό τους από το σωφρονιστικό κατάστηµα απ’ ό,τι είχαν όταν
µπήκαν στη φυλακή.

Θεωρώ ότι οι µεταβολές που γίνονται µε το τωρινό νοµοσχέ-
διο στις ποινές είναι θετικές, διότι η περιοριστική της ελευθερίας
ποινή, που δεν υπερβαίνει το ένα έτος, µετατρέπεται σε χρηµα-
τική ή πρόστιµο. Επίσης, η περιοριστική της ελευθερίας ποινή,
που δεν υπερβαίνει τα τρία έτη, µετατρέπεται σε χρηµατική
ποινή, εκτός και αν κριθεί µε αιτιολογηµένη απόφαση η µη µετα-
τροπή της, για να αποτραπεί ο δράστης από την τέλεση άλλων
αξιόποινων πράξεων.

Επίσης, θετικό είναι ότι προβλέπεται η τµηµατική καταβολή
της χρηµατικής ποινής µέσα σε προθεσµία δύο έως τριών ετών,
όταν αδυνατεί ο κατηγορούµενος να καταβάλει το σύνολο του
ποσού µετατροπής της ποινής. Ταυτόχρονα, αν ο κατηγορούµε-
νος δηλώσει ότι δεν µπορεί να καταβάλει το ποσό της µετατρο-
πής µέσα στην παραπάνω προθεσµία των δύο ή τριών ετών, το
δικαστήριο µπορεί να µετατρέψει τη χρηµατική ποινή ή το πρό-
στιµο, εν όλω ή εν µέρει, σε παροχή κοινωφελούς εργασίας σε
υπηρεσίες του κράτους, των δήµων, κ.λπ., από εκατό έως επτα-
κόσιες είκοσι ώρες, ανάλογα µε την ποινή.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Έτσι, ισχυροποιείται πλέον ο θεσµός της µετατροπής της ποι-

νής σε παροχή κοινωφελούς εργασίας, που προβλέφθηκε στη
χώρα µας ήδη από το 1991, αλλά στην πράξη δεν εφαρµόστηκε.
∆ιότι ο αριθµός των ωρών κοινωφελούς εργασίας ήταν υπερβο-
λικά υψηλός και έφτανε µέχρι τις τέσσερις χιλιάδες ώρες.

∆ίδεται επίσης µε το άρθρο 3, που αντικαθιστά το άρθρο 100
του Ποινικού Κώδικα, αναστολή εκτέλεσης της ποινής, σε ποινές
άνω των τριών ετών υπό όρους και υπό την επιµέλεια και επιτή-
ρηση Επιµελητή Κοινωνικής Αρωγής. Επιπλέον, ο εκσυγχρονι-
σµός του συστήµατος ποινών επεκτείνει την κατ’ οίκον έκτιση
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της ποινής σε ηλικίας άνω των εβδοµήντα πέντε ετών, για όλα
τα αδικήµατα, αλλά και τον ευεργετικό υπολογισµό ηµερών της
ποινής, για µητέρες µε παιδιά έως τριών ετών, αλλά και για τους
βαριά πάσχοντες κρατουµένους.

Με το νοµοσχέδιο αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνο-
νται βελτιώσεις στην ποινική δικαιοσύνη, αντιµετωπίζονται αδυ-
ναµίες και καθυστερήσεις. Και γίνονται βήµατα προόδου της
δικονοµίας και του ισχύοντος συστήµατος ποινών, γι’ αυτό και
το ψηφίζω. Και σας καλώ όλους να το ψηφίσετε.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την κ.
Σκραφνάκη.

Παρακαλείται η Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ από το Νοµό Πιερίας,
κ. Μαρία Μίχου, να λάβει το λόγο.

Ορίστε, κ. Μίχου, έχετε το λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι γνωστό σε όλους µας ότι

το σύστηµα απονοµής ποινικής δικαιοσύνης στην Ελλάδα, βρί-
σκεται σε κατάσταση που δεν ικανοποιεί ουσιαστικά κανέναν από
τους εµπλεκόµενους. Η πραγµατικότητα δεν αρµόζει σε µια ευ-
νοµούµενη πολιτεία, η οποία οφείλει να εγγυάται ασφάλεια δι-
καίου στους πολίτες της.

Τα θεµελιώδη αίτια, για την κατάσταση που βιώνουµε σήµερα,
εντοπίζονται στον τρόπο απονοµής δικαιοσύνης, ο οποίος χα-
ρακτηρίζεται ως δυσκίνητος και αναποτελεσµατικός. Έτσι, λοι-
πόν, έχουµε έναν τεράστιο όγκο εκκρεµών υποθέσεων, οι οποίες
εκδικάζονται µε µεγάλη καθυστέρηση. Μάλιστα, δεν είναι λίγες
οι περιπτώσεις, όπου η εκδίκαση γίνεται λίγο πριν την παρα-
γραφή.

Τα στοιχεία για τον αριθµό των µηνύσεων, νοµίζω, ότι αποτυ-
πώνουν ανάγλυφα το πρόβληµα, επτακόσιες χιλιάδες σε όλη την
Ελλάδα, εκ των οποίων τριακόσιες χιλιάδες αφορούν την Αθήνα,
ογδόντα δύο χιλιάδες την Θεσσαλονίκη, τριάντα χιλιάδες στον
Πειραιά, είκοσι δύο χιλιάδες στην Πάτρα και είκοσι έξι χιλιάδες
στο Ηράκλειο, ανάλογα, όπως αντιλαµβανόµαστε µε την πληθυ-
σµιακή κατανοµή. Μάλιστα, στο Τριµελές Εφετείο Πληµµεληµά-
των εκκρεµούν προς εκδίκαση περίπου δεκαοκτώ χιλιάδες
υποθέσεις, των οποίων η εκδίκαση προσδιορίζεται το 2014.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κατάσταση αυτή, προφανώς,
δε διαµορφώθηκε τα τελευταία χρόνια. Για τον λόγο αυτό υπήρ-
ξαν και άλλες προσπάθειες για να λυθεί το πρόβληµα. Οι καλές
προθέσεις όµως, δεν συνοδεύτηκαν από τα αντίστοιχα αποτελέ-
σµατα, καθώς οι παρεµβάσεις ήταν αποσπασµατικές, µε αποτέ-
λεσµα τα όποια οφέλη, σχεδόν να µην είναι ορατά.

Η παρούσα πολιτική ηγεσία του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης προ-
χωρά σε µια µεταρρυθµιστική προσπάθεια συνολικού χαρα-
κτήρα, όπως έκανε πρόσφατα και στον τοµέα της διοικητικής
δικαιοσύνης. Μια µεταρρύθµιση η οποία απαντά στο βασικό ζη-
τούµενο που δεν είναι άλλο από την εξεύρεση λύσεων, που όχι
µόνο θα αποσυµφορήσουν τα δικαστήρια, αλλά θα δώσουν στην
έννοια του σωφρονισµού το πραγµατικό της νόηµα.

Οι επιµέρους ρυθµίσεις του σχεδίου νόµου, κινούνται σε δύο
κατευθύνσεις. Πρώτον, στη βελτίωση της ποινικής δικονοµίας.
Και δεύτερον, στη ουσιαστική αξιοποίηση εναλλακτικών µέτρων
σωφρονισµού, όπως είναι για παράδειγµα η κοινωνική εργασία.
Στις ρυθµίσεις της πρώτης οµάδος εντάσσονται µέτρα πραγµα-
τικά ευεργετικά για ορισµένες κοινωνικές οµάδες.

Η υποχρέωση αξιολόγησης κατά την επιθεώρηση αποτρέπει
την εύκολη άσκηση ποινικών διώξεων, οι οποίες πολλές φορές
ασκούνταν σε βάρος αθώων πολιτών. Επίσης, επισπεύδονται οι
δίκες ανήλικων θυµάτων κακουργηµατικών πράξεων µε την υπα-
γωγή τους στα Μεικτά Ορκωτά ∆ικαστήρια. Πρόνοια υπάρχει και
για τους καταδικασθέντες άνω των εβδοµήντα πέντε ετών, για
όλα τα αδικήµατα, οι οποίοι θα εκτίουν κατ’ οίκον την ποινή,
όπως και οι µητέρες µε παιδιά µέχρι τριών ετών και οι βαριά πά-
σχοντες κρατούµενοι. Τα µέτρα αυτά θα εφαρµοστούν µάλιστα
και για όσους εκτίουν ήδη την ποινή τους.

Τέλος, το νοµοσχέδιο αποποινικοποιεί την οφειλή µικροποσών
για τα ασφαλιστικά ταµεία. Ένα µέτρο πολύ σηµαντικό, ιδιαίτερα
στη σηµερινή, εξαιρετικά δυσµενή οικονοµική συγκυρία που βιώ-

νουµε.
Θα ήθελα όµως να σταθώ και στη µεγάλη, κατά τη γνώµη µου,

σηµασία των εναλλακτικών µέτρων σωφρονισµού. Πρώτα απ’
όλα, γιατί χρειαζόµαστε εναλλακτικά µέτρα; ∆εν αρκεί η φυλά-
κιση του καταδικασθέντος; Προφανώς όχι. Η επιστηµονική
έρευνα δείχνει µε τον πιο ξεκάθαρο τρόπο, ότι για πολλές µι-
κροπαρανοµίες, η φυλάκιση του ατόµου οδηγεί, σε εντελώς αντί-
θετα από τα επιθυµητά αποτελέσµατα. Η συναναστροφή του µε
φυλακισµένους, οι οποίοι έχουν τελέσει πιο σοβαρά αδικήµατα,
τον επηρεάζει αρνητικά.

Όµως τα επιχειρήµατα δεν σταµατούν εδώ. Η αποσυµφόρηση
των φυλακών δεν είναι µόνο προς το συµφέρον µόνο όσων τε-
λικά, αποφύγουν τη φυλάκιση, αλλά είναι προς το συµφέρον και
όσων συνεχίζουν να βρίσκονται στη φυλακή.

Αυτήν τη στιγµή, το Ελληνικό Σωφρονιστικό Σύστηµα βρίσκε-
ται σε κατάσταση οριακή, µε αποτέλεσµα να µην µπορεί να πραγ-
µατώσει το σκοπό, για τον οποίο δηµιουργήθηκε. Φυλακή δεν
σηµαίνει µόνο στέρηση της ελευθερίας. Οι κρατούµενοι πρέπει
να παρακολουθούν προγράµµατα αγωγής, κοινωνικής επανέ-
νταξης, κατάρτισης και απασχόλησης, εφόσον οι ίδιοι βέβαια το
επιθυµούν. Στόχος µας θα είναι, να κάνουµε αυτόν τον άνθρωπο
να συνειδητοποιήσει το λάθος του. Και ταυτόχρονα, να προσπα-
θήσουµε να τον επανεντάξουµε, όσο πιο οµαλά γίνεται, στην κοι-
νωνία.

∆υστυχώς, όµως η υπερφόρτωση των φυλακών είναι ο κύριος
ανασταλτικός παράγοντας, για τέτοιου είδους λειτουργίες. Οι
αριθµοί είναι αµείλικτοι. Σύµφωνα µε στοιχεία του 2008, ο σω-
φρονιστικός πληθυσµός της Ελλάδος είναι περίπου δέκα χιλιά-
δες κρατούµενοι, στις έξι χιλιάδες δέκα εννέα θέσεις, των
τριάντα θεραπευτικών καταστηµάτων της χώρας. Αυτό σηµαίνει
πληρότητα 168%. Το στατιστικό αυτό στοιχείο δείχνει, µε τον πιο
ξεκάθαρο τρόπο την αναγκαιότητα υιοθέτησης νέων εναλλακτι-
κών µορφών σωφρονισµού, όπως ο θεσµός της ποινικής συν-
διαλλαγής ή τον εξορθολογισµό των ήδη υπαρχόντων, για την
αποτελεσµατικότερη λειτουργία τους. Ορισµένα από αυτά, είναι
η µετατροπή της ποινής, η αναστολή εκτέλεσης της ποινής, η
υπό όρους απόλυση, η κατ’ οίκον έκτιση της ποινής και ο ευερ-
γετικός υπολογισµός της.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν σχέδιο νόµου αποτε-
λεί προϊόν εξαντλητικού διαλόγου µεταξύ του Υπουργείου, και
των εκπροσώπων της ∆ικαιοσύνης, οι οποίοι συνέβαλλαν ουσια-
στικά µε τις προτάσεις που κατέθεσαν. Η νοµοθετική αυτή µέ-
θοδος πιστεύω, ότι σε µεγάλο βαθµό εγγυάται επιτυχία κατά την
εφαρµογή. Όµως νοµίζω, ότι αποτελεί και ένα µεγάλο βήµα, για
την ελληνική έννοµη τάξη, η οποία έρχεται να απαντήσει µε
τρόπο ρεαλιστικό στα σύγχρονα και συσσωρευµένα προβλήµατα
της ελληνικής κοινωνίας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την κ.
Μίχου.

Παρακαλείται η Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ από το Νοµό Βοιωτίας
κ. Βασιλική Τσόνογλου-Βυλλιώτη να προσέλθει στο Βήµα.

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΤΣΟΝΟΓΛΟΥ-ΒΥΛΛΙΩΤΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε εισέλθει
πλέον σαν κοινωνία στη φάση µεγάλων ανατροπών και ρήξεων.
Σε αυτό το σηµείο ακριβώς ο Γεώργιος Παπανδρέου και το
ΠΑΣΟΚ τολµά και φέρνει γενναίες ρυθµίσεις στον τοµέα της δι-
καιοσύνης.

Είναι ένας πολύπαθος τοµέας, ο οποίος καρκινοβατεί επί δε-
καετίες. Οι παθογένειές του ταλαιπωρούν καθηµερινά τον πο-
λίτη. Τα υπεράριθµα πινάκια, οι οργανικές θέσεις δικαστικών
υπαλλήλων, η εξοντωτική εργασία δικαστών και υπαλλήλων, η
καταταλαιπώριση του πολίτη από τις συνεχείς αναβολές και η
δυσλειτουργία και η κακοδαιµονία της διοίκησης της δικαστικής
δικαιοσύνης έφεραν πράγµατι τη χώρα µας σε απελπιστικό ση-
µείο.

Ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης, έχοντας εισπράξει όλη αυτήν την
κακή κατάσταση από την πρακτική πλέον και την εµπειρία των
δικαστικών και εισαγγελικών λειτουργών και των δικαστικών
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υπαλλήλων, αλλά και της καθηµερινής πρακτικής που δηµιουρ-
γεί την απογοήτευση στον πολίτη ότι δεν απολαµβάνει µια δίκαιη
δίκη, εδώ και καιρό -πρόσφατα τουλάχιστον- έχει φέρει ένα µε-
γάλο αριθµό εξαιρετικών και γενναίων µεταρρυθµίσεων στο
χώρο της δικαιοσύνης.

Ζήσαµε και ψηφίσαµε τις µεταρρυθµίσεις στη διοικητική δι-
καιοσύνη, στην αστική και εµπορική µε το θεσµό της διαµεσο-
λάβησης και σήµερα έρχονται µε το παρόν νοµοσχέδιο γενναίες
µεταρρυθµίσεις στη δικαστική δικαιοσύνη.

Στη σύγχρονη εποχή, που συνταράσσεται από κρίση θεσµών
και αξιών, δεν πρέπει και δεν επιτρέπεται να έχουµε αυταπάτες.
Ξέρουµε ποια είναι η παθογένεια. Ξεκινάµε από τα πινάκια. Όταν
έρχεται η µήνυση στον εισαγγελέα, παραπέµπεται, εφόσον δια-
πιστώνονται ότι υπάρχουν πραγµατικές ενδείξεις, αλλιώς αρχει-
οθετείται. Τίθενται χρονικά όρια στα προκαταρκτικά στάδια, στο
στάδιο της προκαταρκτικής εξέτασης, στο στάδιο της ανάκρισης
και της περάτωσης της υποχρεωτικής εισαγγελικής πρότασης,
εντός περιορισµένου χρονικού διαστήµατος για το δικαστικό
συµβούλιο.

Σε πολλές περιπτώσεις τελειώνει η υπόθεση παραποµπής ή
όχι µε το βούλευµα του συµβουλίου πληµµελειοδικών. Σε πολ-
λές περιπτώσεις καταργείται η αναίρεση κατά των παραπεµπτι-
κών βουλευµάτων και σταµατάµε στο Συµβούλιο Εφετών.
Υπάρχει παράλληλη εκδίκαση υποθέσεων, όταν πρόκειται για
προσωρινή κράτηση κατηγορουµένων, διότι δεν είναι δυνατόν
τα δικαστήρια να περνάνε το δεκαοκτάµηνο. Υποχρεωτικά δια-
τάσσεται η απόλυση του κατηγορουµένου. Είναι αυτός εξορθο-
λογισµός και επιτάχυνση της διαδικασίας της ποινικής δίκης;

Επίσης, περιορίζεται ο αριθµός των αναβολών, οι οποίες όχι
µόνο δίνονται σε εξειδικευµένες περιπτώσεις ανωτέρας βίας,
αλλά θα πρέπει ειδικώς να αιτιολογούνται, ώστε να σταµατήσει
η κατάχρησή τους και µάλιστα, µε πειθαρχική ποινή των δικα-
στών, οι οποίοι ελέγχονται για τις αναβολές, για τη µη ειδική αι-
τιολόγησή τους ή την παροχή τους, όταν δεν επιτρέπεται.

Ερχόµαστε στα δικαστήρια ανηλίκων. Κακώς είχαν παραπεµ-
φθεί στα τριµελή εφετεία κακουργηµάτων, ενώ ο φυσικός δικα-
στής τους και η πάγια θέση της δικαιοσύνης είναι να
παραπέµπονται στα µεικτά ορκωτά δικαστήρια. Εκεί είναι η πλει-
ονότητά τους. Εκεί, επιτέλους, επανέρχονται, µάλιστα µε σύντο-
µους προσδιορισµούς δικασίµων, ώστε να τελειώνουν ευχερώς
και γρήγορα. ∆εν πρέπει να ξεχνάµε ότι στα δικαστήρια ανηλίκων
θυµατοποιούνται τα ανήλικα.

∆ίνεται δικαίωµα για σωφρονιστικά, αναµορφωτικά µέτρα της
εφέσεως. Είναι ένας θεσµός, ο οποίος δεν υπήρχε. Βεβαίως και
αντιµετωπίζεται το θέµα του δικαστηρίου των ανηλίκων µε εξει-
δικευµένους δικαστές.

Τα φαινόµενα στην δικαιοσύνη θέλουν γενναιότητα. Όταν µι-
λάµε, λοιπόν, για θεσµό που εισάγει το άρθρο 84 µε τις ελαφρυ-
ντικές περιστάσεις, αναγκαίως ερχόµαστε και στο πεδίο της
ευρύτερης έννοιας της έµπρακτης µετάνοιας και µάλιστα των
εναλλακτικών ποινών έκτισης της ποινής. Εισάγεται σήµερα µε
τη σηµερινή καινοτοµία –γιατί για καινοτοµία πρόκειται- η διαµε-
σολάβηση.

Το νοµοσχέδιο αυτό έχει σοβαρότατα στίγµατα, όπως τη διε-
θνοποίηση του ποινικού δικαίου στο διεθνές γίγνεσθαι, που δεν
µπορούν να αµεληθούν σήµερα. Η νοµολογία του ευρωπαϊκού
δικαστηρίου, η ευρωπαϊκή σύµβαση για τα δικαιώµατα του αν-
θρώπου, αυτά όλα δεν πρέπει να ενσωµατωθούν στο Ποινικό µας
∆ίκαιο, στην ποινική πρακτική;

Είναι δυνατόν, λοιπόν, όταν σε όλη την Ευρώπη εφαρµόζεται
ο θεσµός της διαµεσολάβησης, να µην εφαρµόζεται και στην Ελ-
λάδα, όταν έχουµε γίνει µάρτυρες απείρων υποθέσεων, που συµ-
βιβάζονται µέχρι ως ότου εκδοθεί ακόµη και η πρωτόδικη
απόφαση και όταν η υπόθεση φτάνει στο δικαστήριο, στο Εφε-
τείο κατ’ έφεση;

Είναι δυνατόν, όταν βλέπουµε δηλαδή ότι πέραν του προπα-
ρασκευαστικού, προανακριτικού σταδίου ακόµη και στις αίθου-
σες των δικαστηρίων, όταν πρόκειται για περιουσιακό δικαίωµα,
όταν δεν πρόκειται για πράξη βίας -που και εκεί βεβαίως υπάρ-
χει η δυνατότητα της διαµεσολάβησης, γιατί το περιουσιακό
αγαθό το διαθέτει ο παθών- να µην εφαρµόζεται και στην Ελ-

λάδα; Και εδώ θα επιτρέψουµε τη διαµεσολάβηση, όταν παρέ-
χονται εγγυήσεις στο σχετικό άρθρο στο σηµερινό νοµοσχέδιο,
στον αριθµό 17;

∆εν θα προβλέψουµε για τις εναλλακτικές µορφές έκτισης ποι-
νής σήµερα όταν υπάρχει αυτή η οικονοµική συγκυρία; Βλέ-
πουµε πόσοι συµπολίτες µας πάσχουν. Πολύ σωστά
επισηµάνθηκε πόσοι είναι σήµερα στις δικαστικές φυλακές,
επειδή αδυνατούν να καταβάλουν τα δικαστικά έξοδα.

Υπάρχει η διάταξη στην Ποινική ∆ικονοµία. Είναι το άρθρο 555
για την αναβολή εκτέλεσης της ποινής. Αλλά, όταν φτάνει στον
εισαγγελέα και είναι µεγάλη η ποινή, ο εισαγγελέας δεν την δίνει.
Ισχυρίζεται –πολλές φορές δικαιολογηµένα- ότι είναι πολύ µε-
γάλη η ποινή και δεν µπορώ να δώσω αναβολή εκτελέσεως για
τόσο µεγάλη ποινή. Εδώ δίνεται το δικαίωµα σε χρηµατική ποινή.
Όλοι όσοι έχουν περιουσία, έχουν βεβαίως την ευχέρεια να γί-
νεται δήλωση ότι θα εισπραχθεί από τις ∆ΟΥ και µάλιστα διακιν-
δυνεύουν την κατάσταση της περιουσίας τους, ώστε να
εισπραχθεί, εφόσον βεβαιωθεί από το δηµόσιο ταµείο

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα δύο λεπτά µόνο.
∆εν θα δοθεί η ευκαιρία στους «φτωχοδιάβολους», που διέ-

πραξαν ένα οικονοµικής φύσεως αδίκηµα, να µπορέσουν να εξο-
φλήσουν την ποινή µε δόσεις ή µε την παροχή κοινωφελούς
εργασίας µε τις εγγυήσεις, που δίνει το παρόν νοµοσχέδιο;

Σε ποια αναχρονιστική περίοδο πρέπει να ζούµε, ώστε να επι-
βάλλουµε, ντε και καλά, στον οικονοµικό µετανάστη -που δεν
έχει- να εκτίσει µία ποινή, για παράδειγµα παραβιάσεως του Κώ-
δικα Οδικής Κυκλοφορίας, να µπει φυλακή, την ώρα που υπάρ-
χει αποδεδειγµένως συµφόρηση των φυλακών µας και πρέπει να
βρεθούν µέθοδοι και τρόποι να αποσυµφορηθούν;

Το παρόν νοµοσχέδιο έχει εξαιρετικές καινοτοµίες. ∆εν δια-
στρέφει τα πράγµατα ούτε διευκολύνει εκείνους οι οποίοι µετα-
φέρουν λαθροµετανάστες. Είναι εσφαλµένη αυτή η εκτίµηση.

Έρχοµαι στα άρθρα, τα οποία αντικαθιστώνται σήµερα. Το
άρθρο 88, λέει ότι απειλείτο φυλάκιση, τουλάχιστον ενός έτους
και χρηµατική ποινή από πέντε χιλιάδες έως είκοσι χιλιάδες ευρώ
για κάθε µεταφερόµενο πρόσωπο. Τι λέει η τροπολογία, η οποία
κατατίθεται σήµερα; Λέει ότι αυτή η ποινή αυξάνεται και τιµω-
ρείται µε φυλάκιση, τουλάχιστον, δύο ετών. Ο ένα χρόνος γίνε-
ται δύο και η χρηµατική ποινή, τουλάχιστον, τριάντα χιλιάδων
ευρώ. Οι είκοσι χιλιάδες, λοιπόν, γίνονται τριάντα χιλιάδες ευρώ
για κάθε µεταφερόµενο πρόσωπο.

∆εύτερη παράγραφος: «Με φυλάκιση τουλάχιστον δύο ετών
και χρηµατική ποινή 15 χιλιάδων έως 50 χιλιάδων ευρώ, για κάθε
µεταφερόµενο πρόσωπο, τιµωρείται ο κατηγορούµενος, εάν η
µεταφορά ενεργείται κατ’ επάγγελµα ή αν υπαίτιος είναι δηµό-
σιος υπάλληλος ή τουριστικός ή ναυτιλιακός ή ταξιδιωτικός πρά-
κτορας».

Τι λέει η σηµερινή τροπολογία; «Με κάθειρξη και χρηµατική
ποινή τουλάχιστον 50 χιλιάδων ευρώ». ∆ηλαδή, γίνονται τουλά-
χιστον 50 χιλιάδες ευρώ για κάθε µεταφερόµενο πρόσωπο. Βε-
βαίως, προβλέπονται οι υπόλοιπες ποινές, όταν πρόκειται για
θάνατο, ισόβια κάθειρξη.

Ποια είναι, λοιπόν, η εύνοια που δείχνουµε για τους ανθρώ-
πους που συντελούν µεταφορά λαθροµεταναστών από τα σύ-
νορα προς την ενδοχώρα και αντίστροφα; Είναι λοιπόν, µία
εσφαλµένη αντίληψη. Ίσως να υπήρξε σύγχυση. Αλλά εν πάση
περιπτώσει, η διάταξη η οποία σήµερα εισάγεται µε την τροπο-
λογία, είναι πολύ πιο αυστηρή, από αυτή της οποίας προτείνεται
η αντικατάσταση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Γεώργιος Παπανδρέου και το
ΠΑΣΟΚ απέδειξε και αποδεικνύει έµπρακτα καθηµερινά ότι είναι
έτοιµος να συγκρουστεί µε στρεβλώσεις, µε κακοδαιµονίες, µε
την κακοδιαχείριση, µε την πολυνοµία. Είναι κάτι, το οποίο το εκ-
δηλώνει καθηµερινώς µε τα ρηξικέλευθα και γενναία νοµοθετή-
µατα, τα οποία φέρνει και στο χώρο της δικαιοσύνης.

Αυτά τα νοµοθετήµατα είναι εκείνα τα οποία ανεβάζουν τον
νοµικό πολιτισµό µας. Σήµερα, προάγεται µία διεθνώς ενισχυό-
µενη ιδέα περί ηπιότερης µεταχείρισης των δραστών, ενόψει βε-
βαίως και της αρχής της αναλογικότητας της ποινής προς τα
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διαπραττόµενα αδικήµατα. Είναι, λοιπόν, γενναίες ρυθµίσεις.
Στο στόχο αυτό, δηλαδή της εκτίµησης προς τον πολίτη, ότι

πράγµατι απολαµβάνει µιας δίκαιης δίκης, κινείται το παρόν νο-
µοσχέδιο γι’ αυτό και σας καλώ να το υπερψηφίσετε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την κ.

Βασιλική Τσόνογλου-Βυλλιώτη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία της Βουλής, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν
στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενη-
µερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνω-
σης και λειτουργίας της Βουλής τριάντα δύο µαθητές και
µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί συνοδοί από το Καραµούζειο
Γυµνάσιο Αστακού Αιτωλοακαρνανίας.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κλείνουµε τον κατάλογο των τακτικών εγγεγραµµένων οµιλη-
τών επί της αρχής του νοµοσχεδίου µε τον κ. Νικόλαο Τσούκαλη,
Βουλευτή Αχαΐας.

Ορίστε, κύριε Τσούκαλη, έχετε το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Εκπροσωπώντας τη ∆ηµοκρατική Αριστερά, κύριε Πρόεδρε,

κυρία και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να τοποθετηθούµε µε σα-
φήνεια και κατηγορηµατικότητα εναντίον του απαράδεκτου γε-
γονότος που έλαβε χώρα χθες, του προπηλακισµού, δηλαδή, του
συναδέλφου Βουλευτή, του κ. Χατζηδάκη. Η ∆ηµοκρατική Αρι-
στερά διαχρονικά και πάγια καταδικάζει όλες τις πράξεις βίας,
απ’ όπου κι αν προέρχονται. Η ∆ηµοκρατική Αριστερά µόνο µία
«βία» αποδέχεται, τη µαζική κινητοποίηση και αγώνα των πολι-
τών κατά όλων αυτών των µέτρων που πλήττουν την αξιοπρέπειά
τους και το βιοτικό τους επίπεδο. Και βεβαίως, αυτή η πάγια θέση
µας είναι σταθερή, ανεξαρτήτως αν η βία αφορά απλούς πολίτες
ή αφορά τους λεγόµενους αναγνωρίσιµους.

Όσον αφορά το παρόν νοµοσχέδιο, θα ξεκινήσω πρώτα απ’
όλα µε τη θέση µας επί της αρχής και επί των άρθρων, κύριε
Υπουργέ. Είναι θετική και ως προς τα δύο. Και ξεκινώ, βεβαίως,
µε τη γενική αυτή θέση µας, προκειµένου να αξιολογηθούν
σωστά και οι οποιεσδήποτε στάσεις, αιτιάσεις καταθέσουµε τόσο
επί της νοµοτεχνικής διατύπωσης, όσο και επί της ουσιαστικής
αποτελεσµατικότητας του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου.

Θα είµαι υποχρεωµένος για άλλη µία φορά, όσον αφορά νο-
µοσχέδιο του Υπουργείου σας, να εκφράσω την ευαρέσκειά µου
για την αρτιότητα της αιτιολογικής έκθεσης, η οποία πραγµατικά
µας δίνει µία δυνατότητα να τοποθετηθούµε επί της ουσίας και
αξιολογώντας τις προσπάθειές σας.

Θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, πραγµατικά κάποια υποδείγµατα
αυτών των νοµοσχεδίων να τα δώσετε και σε άλλα Υπουργεία για
να σταµατήσει αυτή η κοροϊδία να παρουσιάζονται ως αιτιολογι-
κές εκθέσεις η επαναδιατύπωση των άρθρων του νοµοσχεδίου.

Ας δούµε, όµως, αυτές τις γενικές και ειδικές αιτιάσεις και επι-
φυλάξεις επί του νοµοσχεδίου. Είναι γνωστό ότι έχουν γίνει πάρα
πολλές προσπάθειες, τουλάχιστον την τελευταία δεκαετία, επι-
τάχυνσης των διαδικασιών σε όλους τους κλάδους απονοµής της
δικαιοσύνης, όσο, επίσης, και στην αποσυµφόρηση των φυλα-
κών. Όµως, σε όλες αυτές τις συγκεκριµένες περιπτώσεις ται-
ριάζει το γνωστό απόφθεγµα «το µεν πνεύµα πρόθυµον, η δε
σαρξ ασθενής». ∆ηλαδή, όλοι έχουµε την καλή διάθεση να θε-
σπίσουµε σωστούς κανόνες, όλοι αποδεχόµαστε τις συγκεκρι-
µένες ρυθµίσεις.

Το ερώτηµα είναι το εξής: Οι υποδοµές, οι οποίες υπάρχουν -
και τις οποίες τις ξέρουµε, µην τις επαναλάβουµε χάριν συντο-
µίας- είναι ικανές να διαχειριστούν, να υποδεχθούν αυτές τις
σωστές ρυθµίσεις, ούτως ώστε να γίνουν αποδοτικές; Γιατί είναι
γεγονός ότι δεν µπορεί, σύµφωνα µε τη µία σχολή της σκέψης,
όσον αφορά το ποινικό φαινόµενο, να λέµε ότι οι δοµές δεν πρέ-
πει να αποτρέπουν τη σωστή νοµοθέτηση. Όµως, το ίδιο κακό
µπορεί να κάνει µια καλή νοµοθέτηση, ένα καλό θεσµικό πλαίσιο,
αν οι δοµές είναι σαθρές.

Έχουµε, λοιπόν, αξιολόγηση των προηγούµενων νοµοθετηµά-
των; Τι απέδωσαν και για ποιο λόγο δεν απέδωσαν; H εκτίµησή

µου είναι ότι η αξιολόγηση αυτή είναι γενική και όχι ουσιαστική.
Βασικό πρόβληµα –το γνωρίζουµε πάρα πολύ καλά- είναι ότι µια
από τις βασικές µεθόδους της µη εφαρµογής των νόµων -και ο
συνηθέστερες τρόπος- είναι η απουσία ή -αν θέλετε- µεθοδευ-
µένη παρέµβαση όσον αφορά τη διαµόρφωση υποδοµών και
δοµών υλοποίησης του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου. Το ίδιο
ισχύει και εδώ. Και κινδυνεύουµε να αποτύχουµε όσον αφορά
την εφαρµογή του.

Παραδείγµατος χάριν, ο θεσµός των επιµελητών κοινωνικής
αρωγής -επιµελητών ανηλίκων ή όταν συζητούσαµε παλιότερα
τα νοµοσχέδια για την προστασία των παιδιών, ανηλικότητας
κ.ο.κ.- που χρειάζεται σοβαρές κοινωνικές δοµές. Υπάρχουν;

Για να πετύχει ο πολύ πετυχηµένος αυτός σωστός θεσµός των
εναλλακτικών ποινών απαιτούνται πάρα πολλά πράγµατα σε επί-
πεδο υποδοµής. Απαιτείται πρώτα απ’ όλα η ύπαρξη αυτών των
κοινωνικών δοµών. Απαιτείται η προετοιµασία, η ετοιµότητα των
φορέων που θα υποδεχθούν. Απαιτείται επιµόρφωση των δικα-
στών, όσον αφορά την επιµέτρηση των ποινών και την επιβολή
των ποινών. Απαιτείται ωριµότητα της ίδιας της κοινωνίας σε ορι-
σµένα ευαίσθητα αδικήµατα. Τι ακριβώς προβλέπεται προς
αυτήν την κατεύθυνση; Υπάρχουν πάρα πολλοί φορείς. Σύµφωνα
µε πρόσφατη έρευνα, το 45% έως 50% των φορέων είναι δεκτι-
κοί στο να υλοποιήσουν τις εναλλακτικές ποινές. Όµως, όλοι δη-
λώνουν ανέτοιµοι. Αυτά, λοιπόν, πρέπει να µας απασχολήσουν
πάρα πολύ σοβαρά.

Συγκεκριµένα, κύριε Πρόεδρε -και θα τελειώσω- όσον αφορά
την έµπρακτη µετάνοια και κυρίως σ’ αυτό που αφορά την πλήρη
ικανοποίηση και την αποδεδειγµένη, µάλιστα, πλήρη ικανοποί-
ηση, προκειµένου να µην ασκηθεί ποινική δίωξη, τη στιγµή που
αστικοποιείται πλέον ουσιαστικά όλη αυτή η διαδικασία, δηλαδή
χρησιµοποιείται αυτή η διαδικασία, προκειµένου να «εκβιάζεται»
ο δράστης να ικανοποιεί το θύµα, για ποιο λόγο να µη δίνεται η
ευχέρεια στους διαδίκους, στους εµπλεκόµενους, να ρυθµίζουν
αυτή τη διαφορά κατά το δοκούν; ∆ηλαδή, γιατί θα πρέπει εφά-
παξ να καταβάλει µέχρι τη στιγµή άσκησης της ποινικής δίωξης
και να µη δίνεται η δυνατότητα στους διαδίκους, µε ένα σύµ-
φωνο, να συµφωνήσουν σε τµηµατικές καταβολές; Πολύ απλό.
Και γιατί να µην αναστέλλεται απλώς η έναρξη, η άσκηση ποινι-
κής δίωξης για ένα χρονικό διάστηµα έξι µηνών ή και ενός χρό-
νου; Θα µπορούσε να υπάρχει αυτή η πρόβλεψη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, σύντοµα.
∆εύτερον, στο άρθρο 9 που προβλέπονται οι προϋποθέσεις

για τη µη διεξαγωγή διενέργεια προκαταρκτικής, µπορεί να προ-
στεθούν και τα πορίσµατα των εξεταστικών των πραγµάτων επι-
τροπών, παραδείγµατος χάριν. Έχουµε την εµπειρία αυτή.
∆ηλαδή, αν έχει προηγηθεί ένα πόρισµα της Βουλής, για ποιο
λόγο να υπάρξει προκαταρκτική;

Όσον αφορά το ανέκκλητο και τις προϋποθέσεις άσκησης
εφέσεων κατά των βουλευµάτων µε τους λόγους που αναφέρετε,
έχω την εντύπωση ότι είναι ατελέσφορο. Είναι προτιµότερο να
βάλετε προθεσµία εξέτασης, αξιολόγησης των εφέσεων, παρά
αυτό το οποίο αναφέρεται µέσα. Και εξήγησα για ποιο λόγο:
Προκειµένου να διερευνηθούν η βασιµότητα των λόγων αυτών
που αναφέρονται στο εφετήριο, δηλαδή η απόλυτη ακυρότητα ή
η µη εφαρµογή ή λανθασµένη εφαρµογή των νόµων, υποχρεω-
τικά το εφετήριο θα φθάσει µέχρι το συµβούλιο να εξεταστεί. Και
ξέρετε ορισµένοι –για να πω και για τους δικηγόρους πώς λει-
τουργούν – θα κάνουν οπωσδήποτε την έφεση, αφού δεν υπάρ-
χει προκαταρκτική διαδικασία αξιολόγησης.

Επί των αναβολών, κύριε Υπουργέ, θα είναι ανεφάρµοστη η
ρύθµιση. Γιατί δεν αφήνεται την απόλυτη ευχέρεια στα δικαστή-
ρια να αποφασίζουν επί της ουσίας για τις αναβολές και να λει-
τουργήσετε από εκεί και πέρα µε εγκυκλίους του εισαγγελέα
προς τους δικαστές, πώς ακριβώς θα πρέπει να ρυθµίζεται το
θέµα αυτό και βεβαίως, να υπόκεινται στον έλεγχο των επιθεω-
ρητών.

Αυτά ήθελα να πω όσον αφορά το νοµοσχέδιο. Επειδή ακρι-
βώς δεν θα µιλήσω και επί των άρθρων, ψηφίζουµε όλα τα
άρθρα, εκτός από το συγκεκριµένο άρθρο των αναβολών.
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Να είστε καλά. Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Τσούκαλη.
Το λόγο έχει ο κ. Κωνσταντίνος Τζαβάρας, Κοινοβουλευτικός

Εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας.
Ορίστε, κύριε Τζαβάρα. Έχετε το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόε-

δρε.
Αναµφίβολα, κύριοι συνάδελφοι, ζούµε στιγµές κρίσης κοινω-

νικής, πολιτικής και επ’ εσχάτων θεωρώ ότι αυτή η κρίση έχει αρ-
χίσει να καταλαµβάνει όλο το θεσµικό στερέωµα, το οποίο
στηρίζει τις βάσεις επί των οποίων λειτουργεί η ελληνική δηµο-
κρατία.

Χρειάζεται, πράγµατι, από του Βήµατος της Βουλής να θεω-
ρήσουµε ότι αυτό που συνέβη χθες, αυτό που ενδεχοµένως θα
εξακολουθήσει να συµβαίνει σε αυτό τον τόπο σήµερα και αύριο,
δεν είναι τίποτε άλλο παρά µία επίθεση εναντίον αυτών των θε-
σµικών λειτουργιών, οι οποίες συγκροτούν το δηµοκρατικό πο-
λίτευµα που υπάρχει και λειτουργεί σ’ αυτή τη χώρα και σε όλες
τις πολιτισµένες δηµοκρατίες, χάρη σε µία σχέση η οποία είναι
θεσµικά οργανωµένη από το Σύνταγµα και η οποία δεν είναι άλλη
από τη σχέση της αντιπροσώπευσης. Είναι αυτή η σχέση που
αποκαθιστά ο λαός όταν προσέρχεται στις γενικές εκλογές και
µε την επιλογή του στέλνει ως αντιπροσώπους του σ’ αυτή εδώ
την ιερή Αίθουσα εκείνους τους οποίους προτιµά, αυτούς τους
οποίους εµπιστεύεται, εκείνους τους οποίους χρήζει εκλεκτούς
του.

Σε αυτούς ακριβώς τους αντιπροσώπους, που κάποτε τους
έλεγαν και πληρεξούσιους και χάρη σ’ αυτή τη λειτουργία που
τους δίνει το δικαίωµα η εφαρµογή του Κανονισµού της Βουλής,
στηρίζεται όλο το συµβολικό και πραγµατικό στερέωµα της δη-
µοκρατικής λειτουργίας, την οποία όλοι διακονούµε. Αυτή ακρι-
βώς τη λειτουργία θεωρώ ότι έπληξαν αυτοί οι οποίοι
προπηλάκισαν και τραυµάτισαν το συνάδελφό µας, τον κ. Κων-
σταντίνο Χατζηδάκη χθες.

Αυτή, βέβαια, η διαπίστωση ή αυτή εξαγγελία, στην οποία σή-
µερα προβαίνω, µπορεί να χρησιµοποιεί λέξεις και εκφράσεις,
που για κάποιους να θεωρούνται περισπούδαστες ή βαρύγδου-
πες, αλλά το νόηµα όµως δεν παραλλάσσει, είναι το ίδιο. Είναι το
ίδιο νόηµα που συνδέει αυτές τις κρίσιµες ώρες µε εκείνες τις
ιστορικές στιγµές που κάποιοι στη Γερµανία πυρπόλησαν τη
Βουλή, σε κάποιες εποχές επίσης κρίσιµες, σε κάποιες στιγµές
επίσης επικίνδυνες, που είχαν τροφοδοτηθεί ουσιαστικά από τα
ίδια φαινόµενα. Ήταν ανάλογα µε αυτά της κρίσης του 1929.

Είναι ακριβώς οι ίδιες στιγµές, τις οποίες έχουµε ζήσει και στο
παρελθόν σ’ αυτήν τη χώρα, µε τη µορφή εκείνων οι οποίοι κά-
ποια στιγµή, επικαλούµενοι τη φαυλοκρατία ή τον παλαιοκοµµα-
τισµό, παίρνουν το δικαίωµα να αυθαιρετούν και να καταργούν
αυτές τις διαδικασίες επί των οποίων έχει οικοδοµηθεί και λει-
τουργεί η αντιπροσωπευτική δηµοκρατία.

Οι αντιπρόσωποι του λαού δεν είναι γενικά «οι πολιτικοί», δεν
είναι εκείνοι οι οποίοι µονίµως γίνονται δέκτες των µεγαλύτερων
ύβρεων και της καταφοράς που εκπέµπεται από τους τηλεοπτι-
κούς αστέρες των 20.00’. Είναι µία ξεχωριστή κατηγορία αν-
θρώπων που έχει το κριτήριο και το τεκµήριο της νοµιµοποίησης
από τη βούληση του λαού. ∆εν είναι η πολιτική εν γένει η οποία
φταίει ή οι πολιτικοί οι οποίοι φταίνε για όλα. Είναι οι εκλεκτοί
αντιπρόσωποι του λαού, που όποιος τολµήσει ή όποιος εν πάση
περιπτώσει βιαιοπραγήσει εναντίον τους, δεν κάνει τίποτε άλλο
από το να στρέφεται εναντίον αυτής της ίδιας της δηµοκρατίας.

Και από του Βήµατος αυτού θέλω να ρωτήσω εκείνους οι
οποίοι κάθε πρωί ή κάθε βράδυ στρέφονται αδιακρίτως εναντίον
των αντιπροσώπων του λαού και τους µέµφονται για όλα τα κακά
αυτής της κρίσης: Θέλουν, άραγε, να λειτουργεί σ’ αυτόν τον
τόπο η δηµοκρατία, ναι ή όχι;

Γιατί, εάν πράγµατι θέλουν να λειτουργεί η δηµοκρατία και
µέσα απ’ αυτή τη δηµοκρατία να δίνονται οι λύσεις που επιβάλ-
λεται να δοθούν και στις πιο κρίσιµες ακόµα στιγµές που περ-
νάει ο τόπος, θα πρέπει όχι απλώς να το δηλώσουν, αλλά θα
πρέπει να αποφεύγουν να δηλητηριάζουν ψυχές απλών πολιτών,
όπως τη χθεσινή κυρία, που µε την οµπρέλα επετέθη εναντίον

του Βουλευτή του ελληνικού λαού. Βεβαίως αυτή δεν είναι η κου-
κουλοφόρος ή ο κουκουλοφόρος, δεν είναι εκείνος ο οποίος
πράγµατι αναλαµβάνει το ρίσκο να εκφράσει τυφλή και γυµνή τη
βία που κουβαλάει µέσα στην ψυχή του, αλλά είναι εκείνη της
οποίας η κρίση ή η κριτική εναντίον των αντιπροσώπων του ελ-
ληνικού λαού της δόθηκε έτοιµη από τη γνώµη του «Α» ή του «Β»
τηλεοπτικού αστέρα.

Γιατί εκείνος, βεβαίως, δεν έχει το προνόµιο ή το τεκµήριο της
δηµοκρατικής νοµιµοποίησης του λόγου του, αλλά εκφράζει τις
δυνάµεις αυτές, οι οποίες έχουν αυτοχριστεί ως δυνάµεις εξου-
σίας και οι οποίες, κατά ένα τρόπο κυρίαρχο, επιµένουν σε αυτόν
τον τόπο να προσδιορίζουν το νόηµα της εµπειρίας του καθενός
µας. Κάθε µέρα χιλιάδες δηλητηριάζουν τη σκέψη και το µυαλό
τους, γιατί εγκολπώνονται αδιακρίτως και ακρίτως αυτές τις από-
ψεις, τις γνώµες και τις σκέψεις εκείνων οι οποίοι ακούγονται,
κατά τρόπο που θα έλεγα ότι είναι και ιδιοτελής, αλλά και απαί-
δευτος να βάλλουν εναντίον των θεσµών αυτής της χώρας.

Θεωρώ, κύριε Υπουργέ, γιατί πράγµατι έχετε δείξει δείγµατα
πολύ µεγάλης κοινοβουλευτικής ευπρέπειας, ότι δεν υπάρχει µε-
γαλύτερη τιµή για ένα Βουλευτή από το να έχει συνείδηση ότι η
παρουσία του σε αυτό το χώρο και ο λόγος του δίνει µία µονα-
δική δυνατότητα σ’ αυτή την κοινωνία να λειτουργεί δηµοκρα-
τικά. Και δηµοκρατία δεν είναι τίποτε άλλο από τη στιγµή όπου
µέσω της παρουσίας και της λειτουργίας ενός αντιπροσώπου
του λαού σ’ αυτήν την Αίθουσα, προσφέρεται η πιο δηµιουργική
µεσολάβηση µεταξύ του χώρου της πραγµατικότητας και του
χώρου του ισχύοντος. Είναι αυτό που λέει ο Γιούργκεν Χάµπερ-
µας. ∆εν υπάρχει πιο δηµοκρατική και πιο διαλεκτική, πιο δηµι-
ουργική µεσολάβηση µεταξύ της κοινωνικής πραγµατικότητας
µε το χώρο των αξιών και το χώρο του ισχύοντος, από εκείνη που
προσφέρει αυτή εδώ η οµάδα των τριακοσίων ανθρώπων και η
δυνατότητα και η αξιοπρέπειά τους να υπηρετούν τη δηµοκρα-
τία.

Πράγµατι, κύριε Πρόεδρε, µπορεί να έκανα κατάχρηση του
Βήµατος, αλλά θεωρώ ότι η πολιτική και το δίκαιο µαζί εξυπηρε-
τούν ακριβώς αυτή την ίδια σχέση. Προσπαθούν, ξεκινώντας από
µία πραγµατικότητα, να δηµιουργήσουν τις προϋποθέσεις για θε-
τικές µεταβολές, να δηµιουργήσουν τις προϋποθέσεις για συνε-
χείς βελτιώσεις του κοινωνικά υπάρχοντος. Γιατί και αυτό,
επίσης, είναι µία αναντίρρητη αλήθεια, ότι ο άνθρωπος από
µόνος του δεν µπορεί να αντιµετωπίσει την πραγµατικότητα κατά
πρόσωπο. Έχει ανάγκη τα συµβολικά συστήµατα είτε µε τη
µορφή των θεσµών είτε µε τη µορφή της γλώσσας είτε µε τη
µορφή του δικαίου είτε µε τη µορφή της πολιτικής.

Αυτά, λοιπόν, τα συστήµατα εδώ και αρκετό καιρό κάποιοι συ-
γκροτηµένα ή και ασυνείδητα τα πλήττουν ανηλεώς και θέλουν
να τα οδηγήσουν στην κατάρρευση, µόνο και µόνο για να βάλουν
στη θέση τους εκείνους οι οποίοι είτε ως εκπρόσωποι των αγο-
ρών -οι οποίες δεν κάνουν τίποτε άλλο από το να επιτίθενται σε
αυτόν τον τόπο και σ’ αυτή την κοινωνία- είτε µε τη µορφή των εκ-
προσώπων κάποιων εξωτερικών συµφερόντων, οργανωµένων ή
µη, προσπαθούν να δηµιουργήσουν συνθήκες διαρκούς δυστυ-
χίας σ’ αυτή την κοινωνία.

Σ’ αυτό, λοιπόν, το νοµοσχέδιο, σ’ αυτήν την πρωτοβουλία που
σήµερα έχουµε ενώπιόν µας θεωρώ ότι αξίζουν και τα λόγια που
ανέφερα, γιατί πράγµατι κάνετε µία προσπάθεια να ενσωµατώ-
σετε στο χώρο του ισχύοντος διατάξεις και ρυθµίσεις, οι οποίες
αποτελούν και προσπάθεια εξορθολογισµού και προσπάθεια εκ-
συγχρονισµού θεσµών, οι οποίοι είτε λειτούργησαν και από τη
λειτουργία τους προέκυψαν ελλείµµατα είτε έχουν ατελώς προ-
βλεφθεί πλην όµως δεν είδαν ποτέ να γίνονται αποτελεσµατικοί
και χρήσιµοι στο κοινωνικό σύνολο.

Εννοώ, βεβαίως, ότι η διάταξη του άρθρου 82, η οποία προ-
τείνετε να συµπληρωθεί µε τις ρυθµίσεις που εισηγείσθε είναι
πράγµατι µία επιτυχής νοµοθετική πρωτοβουλία, γιατί σ’ αυτή
την περιοχή της παροχής κοινωφελούς εργασίας ή της επινόη-
σης εναλλακτικών µορφών έκτισης ποινής υπήρχε µια ατελής και
ατελεστάτη νοµοθεσία. Η προσπάθειά σας είναι πράγµατι εκ-
συγχρονιστική και συµπληρώνει απολύτως τα κενά.

Το ίδιο θα ήθελα να πω και για µια σειρά από ρυθµίσεις, οι
οποίες εκσυγχρονίζουν και τον Κώδικα Ποινικής ∆ικονοµίας και
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τον Ποινικό µας Κώδικα από την άποψη ότι συνδέουν σύγχρονες
κατακτήσεις της φιλελεύθερης σκέψης, που σέβεται τα ανθρώ-
πινα και τα πολιτικά δικαιώµατα σε κάθε έναν πολίτη. Φέρνει
ακριβώς στη διάταξη του άρθρου 171 του Κώδικα Ποινικής ∆ι-
κονοµίας το βάρος και ως κύρωση το ανίσχυρο, για κάθε περί-
πτωση όπου παραβιάζεται από τη διαδικασία δικαίωµα που
προβλέπεται είτε από την Ευρωπαϊκή Σύµβαση των ∆ικαιωµάτων
του Ανθρώπου είτε από το ∆ιεθνές Σύµφωνο των Ατοµικών και
Πολιτικών ∆ικαιωµάτων. Πράγµατι, όλοι χαιρετίζουµε αυτήν την
πρωτοβουλία. Είναι δείγµα ευαισθησίας απέναντι στα ανθρώπινα
δικαιώµατα.

Για µια σειρά από τέτοιες προτάσεις θα ήθελα να ζητήσω και
από το Κοινοβούλιο να τις εγκρίνουµε και να τις ψηφίσουµε. Είναι
το δικαίωµα της έφεσης σε αποφάσεις, οι οποίες αφορούν ανη-
λίκους και επιβάλλουν αναµορφωτικά ή θεραπευτικά µέτρα.

Επίσης, είναι πολύ επιτυχής η συµπλήρωση της διάταξης του
άρθρου 322 και η αναγνώριση και η παροχή του δικαιώµατος της
προσβολής της ακύρωσης του κλητηρίου θεσπίσµατος, µε το
οποίο ο εισαγγελέας εφετών εισάγει σε δίκη για τα συγκεκριµένα
αδικήµατα, που προβλέπουν ο Ποινικός Κώδικας και ειδικοί ποι-
νικοί νόµοι κάποιον κατηγορούµενο απευθείας στο τριµελές εφε-
τείο κακουργηµάτων. Επίσης, θα έλεγα ότι και η παρουσία του
κατηγορούµενου µε το συνήγορό του κατά τη συζήτηση που γί-
νεται στα συµβούλια στις περιπτώσεις που το ζητήσει ο ίδιος ή
ο συνήγορός του, είναι πολύ σηµαντική.

Θα ήθελα να πω τούτο σαν µια βασική και θεµελιώδη άρνηση:
Αυτός ο θεσµός της ποινικής συνδιαλλαγής που σήµερα µας ζη-
τάτε να εγκρίνουµε και να τον κάνουµε θεσµό της ποινικής µας
νοµοθεσίας θεωρώ ότι είναι µία άστοχη ρύθµιση. Μάλιστα, θα
επέµενα ότι είναι και µία ρύθµιση, η οποία δεν έχει αντίστοιχη
δογµατική θεµελίωση στο ισχύον ποινικό δίκαιο, γιατί από την
αρχή µέχρι το τέλος η ποινική νοµοθεσία διαπνέεται από µία βα-
σική αρχή, ότι το πέρασµα από την εποχή της ιδιωτικής δίωξης
στην εποχή της κρατικής δίωξης στην Ελλάδα συνοδεύτηκε από
µία βασική ιδεολογία, στην οποία βεβαίως –το ξέρετε πολύ κα-
λύτερα από µένα- ο κατηγορούµενος ή ο δράστης µιας αξιόποι-
νης πράξης µε τη συµπεριφορά του δεν διαταράσσει τις σχέσεις
του µόνο µε εκείνον που ζηµιώνει, δηλαδή µε το θύµα που προ-
κύπτει από τη δράση του, αλλά ταυτόχρονα δηµιουργεί και προ-
βάλλει ένα ανυπόφορο παράδειγµα ηθικής συµπεριφοράς,
τέτοιο που να αποτελεί διαταραχή όλων των αρχών και των θε-
µελίων επί των οποίων στηρίζεται η κοινωνική συνοχή.

Αυτή η έννοια της αποκατάστασης ή η αντίληψη για την απο-
καταστατική δικαιοσύνη, όπως λέει και το σχετικό πόρισµα του
Επιστηµονικού Συµβουλίου της Βουλής, αυτή η λειτουργία της
αποκαταστατικής δικαιοσύνης, έτσι όπως εισάγεται µε τη συ-
γκεκριµένη ρύθµιση, θεωρώ ότι είναι ξένη µε τη δική µας ποινική
και επιστηµονική ιδεολογία γιατί εµείς, πάνω απ’ όλα σ’ αυτού
του είδους τα αδικήµατα που έχουν σχέση µε την περιουσία και
την ιδιοκτησία, πέραν της ζηµίας που προκαλείται, έχουµε ανα-
γνωρίσει και µία περαιτέρω σηµασία και σπουδαιότητα, που
αφορά το δηµόσιο συµφέρον.

Αυτό, λοιπόν, το αποκαταστατικό, το οποίο εξυπηρετείτε µέσω
της συγκεκριµένης συνδιαλλαγής, δεν αποκαθιστά επ’ ουδενί και
την «πληγή» που έχει προξενήσει µε τη δράση του ο κατηγο-
ρούµενος ή ο δράστης εναντίον και εις βάρος του δηµοσίου συµ-
φέροντος. Πώς αλλιώς θα µπορούσαν να έχουν γίνει τα
πράγµατα, όταν είναι τόσο συστηµατικά οργανωµένο το δίκαιο
του Ποινικού µας Κώδικα, που και την έµπρακτη µετάνοια έχει
προβλέψει και πράγµατι, θεωρεί ότι είναι λόγος που µειώνει την
απαξία της συµπεριφοράς αλλά και την κύρωση που πρέπει να
επιβληθεί στο δράστη µε τη µορφή της ελαφρυντικής περίστα-
σης του άρθρου 84 παράγραφος 2 εδάφιο δ’; Όποιος δηλαδή
έχει µετά την πράξη του µεταµεληθεί ειλικρινώς και έχει φροντί-
σει να περιορίσει ή να άρει τις συνέπειες της συµπεριφοράς του
απέναντι στο θύµα, αυτός δικαιούται να έχει µία επιεική µεταχεί-
ριση. Το ίδιο έχει γίνει και µε τη διάταξη του άρθρου 379 για µια
σειρά από λόγους, όπως επίσης το ίδιο έχει γίνει και στην από-
πειρα.

Θεωρώ ότι ήταν πολύ εύστοχη η παρατήρηση που έκανε ο κ.
Παυλόπουλος, όταν σας πρόβαλε πόσο δυσανάλογη είναι στην

υπόθεση της ποινικής συνδιαλλαγής η µεταχείριση αυτού, ο
οποίος έχει διαπράξει µια ολοκληρωµένη αξιόποινη πράξη των
άρθρων 374, 386 κ.λπ., σε σύγκριση και σε σχέση, µ’ εκείνον ο
οποίος έχει διαπράξει το αδίκηµα σε απόπειρα. Από την αντιπα-
ράθεση της µεταχείρισης που συµβαίνει µε την εφαρµογή της
συγκεκριµένης συνδιαλλαγής, είναι έκδηλη αυτή η αναντιστοιχία
η οποία οµιλεί και για την αστοχία, που σας έλεγα προηγουµέ-
νως.

Τελειώνω λέγοντας κάτι που σας έχω πει και σε άλλες περι-
πτώσεις: Στον τόπο µας η δικαιοσύνη είναι «ο µεγάλος ασθενής».
∆υστυχώς έχουµε ένα σύστηµα απονοµής δικαίου το οποίο δεν
είναι ούτε λειτουργικό ούτε αποτελεσµατικό, ενδεχοµένως γιατί
δεν φροντίσαµε ποτέ να κάνουµε µία οριστική εκσυγχρονιστική
προσπάθεια στο σύνολό του. Όλο µε «µπαλώµατα» προσπα-
θούµε να αποκωδικοποιούµε κώδικες οι οποίοι από τη δεκαετία
του 1950 τουλάχιστον έχουν σταθεί στο επίπεδο του κύρους και
της αποτελεσµατικότητας , που αξίζει να έχει ένα επιτυχές νο-
µοθέτηµα.

Είναι πολύ σοβαρή υπόθεση η δικαιοσύνη για να την εµπι-
στευόµαστε εξ’ ολοκλήρου στη σκέψη, στη γνώµη και στις διεκ-
δικήσεις των δικαστών, για να παραλλάξω αυτήν τη γνωστή
φράση του Κλεµανσώ. Σ’ αυτήν ακριβώς την υπόθεση της δικαι-
οσύνης υπάρχουν και άλλοι παράγοντες και πάνω απ’ όλους αυ-
τούς υπάρχει η πολιτεία, η οποία σε καµµία περίπτωση δεν
µπορεί να θεωρεί ότι είναι υποχρεωµένη να νοµοθετεί µε βάση
κάποιους ενάρετους ή ευπρεπείς συµβιβασµούς, που κάνει µε
τις συντεχνίες ή µε τις οργανωµένες συλλογικότητες, οι οποίες
διεκδικούν την αποδοχή πάντοτε επαγγελµατικών συµφερόντων
και δεν υπηρετούν ακριβώς αυτό που είναι αναγκασµένη και υπο-
χρεωµένη να κάνει η πολιτεία, δηλαδή να έχει µία συστηµατική
προσέγγιση στα θέµατα της δικαιοσύνης, που να υπηρετούν το
αίσθηµα του δικαίου και να εµπεδώνουν αξίες, όπως είναι η ακρι-
βοδικία και η ισότητα.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Τζαβάρα.
Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Λαϊκού Ορ-

θόδοξου Συναγερµού κ. Μαυρουδής Βορίδης.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να εξηγήσω τους λό-

γους για τους οποίους θα καταψηφίσουµε επί της αρχής το σχέ-
διο νόµου. Ο πρώτος λόγος –εγώ θα δεχθώ στο σηµείο αυτό την
επιχειρηµατολογία του κυρίου Υπουργού- είναι το κατά πόσο
αυτό το σχέδιο νόµου στην πραγµατικότητα παίρνει µία θέση
υπέρ των λεγόµενων εναλλακτικών της φυλακίσεως ποινών.

Αυτή είναι µια συζήτηση στον χώρο της ποινικής καταστολής,
που είναι αρκετά γνωστή, για όσους παρακολουθούν αυτή τη συ-
ζήτηση και για όσους ασχολούνται συστηµατικά µε αυτά τα
πράγµατα, που λέει, ούτε λίγο, ούτε πολύ, µάλιστα στην καθαρή
της θέση, ότι η φυλάκιση δεν επιτυγχάνει τους σκοπούς που πρέ-
πει να επιτυγχάνει µια ποινή και ότι στην γενικότητά της ίσως θα
έπρεπε να αντικατασταθεί από άλλες ποινές. Έχουν προταθεί
διάφορες. Η χρηµατική ποινή είναι ένας εναλλακτικός τρόπος, η
απόλυση µε όρους είναι ένας εναλλακτικός τρόπος εκτίσεως, η
κοινωφελής εργασία είναι ένας άλλος. Στη Μεγάλη Βρετανία έχει
εφαρµοστεί ένα είδος κατ’ οίκον περιορισµός κατά τον οποίον
παρακολουθούν µε κάποιο ηλεκτρονικό µηχάνηµα αν πράγµατι
εκτελείται ο περιορισµός αυτός ή όχι. Έχουν ακουστεί διάφορα.

Το µόνο που θέλω να πω είναι αν είµαστε σίγουροι κατ’ αρχάς
ότι αυτό κάνει το σχέδιο νόµου. Εγώ λέω ότι στο επίπεδο των
πληµµεληµάτων είναι ξεκάθαρο ότι αυτό κάνει. Θεωρώ πως η
θέση της Κυβέρνησης είναι ότι οµολογεί ότι αυτό κάνει, ότι αυτή
είναι η πρόθεσή της. Ότι η πρόθεσή της δεν είναι διαχειριστική,
όπως ακούστηκε εδώ στα πλαίσια ενός ανεπαρκούς σωφρονι-
στικού συστήµατος, αλλά όντως είναι µια ιδεολογική τοποθέ-
τηση, µια τοποθέτηση αξιακή, µια τοποθέτηση αρχής, ως προς
τον τρόπο µε τον οποίον πρέπει να επιβάλλονται οι ποινές.

Εδώ, λοιπόν, εµείς έχουµε κάθε λόγο να δεχθούµε ως ειλικρινή
τη θέση αυτή της Κυβέρνησης και να πούµε ότι διαφωνούµε. Και
να πούµε ότι αυτή η θέση είναι µια θέση εσφαλµένη. Είναι µια
θέση, η οποία θα οδηγήσει σε έξαρση της εγκληµατικότητας.
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Είναι µια θέση, η οποία στέλνει το τελείως λάθος µήνυµα και είναι
µια θέση, θα µου επιτρέψετε να πω, που από τα εµπειρικά πράγ-
µατα δεν έχει αποδειχθεί ορθή. ∆ιότι εκεί και όπου υιοθετήθη-
καν αυτές οι λεγόµενες εναλλακτικές ποινές, σε καµµία περίπτω-
ση δεν είχαµε µείωση της εγκληµατικότητας. Όπου έχουν εφαρ-
µοστεί εναλλακτικές ποινές, έχουµε αύξηση της εγκληµατικότη-
τας.

Ακούω µια δεύτερη αντίρρηση η οποία συναρτάται µε τον
τρόπο εκτίσεως της στερητικής της ελευθερίας ποινής που λέει
ότι: ναι, αλλά σε αυτές τις συνθήκες σωφρονισµού, σε αυτές τις
συνθήκες εγκλεισµού, µ’ αυτές τις φυλακές, µπορεί να φέρει
αποτέλεσµα θετικό ως προς το σωφρονισµό η στερητική της
ελευθερίας ποινή; Ναι, αλλά τώρα κάνουµε µια σύνδεση που δεν
θα έπρεπε να γίνεται. Γιατί στην πραγµατικότητα αυτό είναι ένα
λογικό άλλο. Και το λογικό άλλο είναι συνήθως το εξής: η απά-
ντηση ηµών σε αυτό, δηλαδή, αυτών που υποστηρίζουν ότι οι
ποινές της στερητικής της ελευθερίας είναι οι κατάλληλες ποινές
για να επιτύχουν αντεγκληµατικούς στόχους, είναι «φτιάξτε το
σωφρονιστικό σύστηµα». Αυτό είναι µια άλλη συζήτηση.

Ο τρόπος µε τον οποίο θα εκτίεται υπό συνθήκες εγκλεισµού
η ποινή είναι µια άλλη συζήτηση από το να αρνούµαστε per se
αυτήν καθ’ αυτήν τη στερητική της ελευθερίας ποινή. Άρα, λοι-
πόν, όχι επειδή δεν µπορούµε να φτιάξουµε το σωφρονιστικό σύ-
στηµα, που πρέπει να φτιάξουµε, να καταλήγουµε σε µια ποινή
,η οποία θα είναι ατελέσφορη ως προς αυτά που πρέπει να επι-
τελεί µια ποινή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διότι το Ποινικό ∆ίκαιο δεν είναι
χώρος παιδιάς, δεν είναι το πιο ευχάριστο πράγµα στον κόσµο.
Γιατί διαχειρίζεται το έγκληµα, δηλαδή, πράξεις µείζονος ηθικο
- κοινωνικής απαξίας και επιβάλλει ποινές για την αντιµετώπιση
του εγκλήµατος. Η ποινή -να συνεννοηθούµε- έχει ένα βασικό χα-
ρακτηριστικό: σε οποιαδήποτε θεωρία σκοπού της ποινής, όποια
και να πάρετε -την γενική πρόληψη, τη ειδική πρόληψη, θέλετε να
πάρετε την ανταπόδοση, όποια θεωρία ποινής η ποινή- πρέπει
να γίνεται αντιληπτή ως κακό. Είναι επιβολή κακού. Εποµένως,
δεν µπορούµε να ανατρέψουµε αυτόν τον βασικό της χαρα-
κτήρα. Πρέπει να γίνεται αντιληπτή ως πόνος. Αυτή είναι η θυσία,
το τίµηµα που απαιτείται να καταβληθεί από τον δράστη µιας
εγκληµατικής πράξεως. ∆εν µπορούµε να το ανατρέψουµε αυτό.

∆εν θα αντιµετωπίσουµε µια εγκληµατική πράξη, ανατρέπο-
ντας τη βασική λειτουργία της ποινής, µετατρέποντάς τη σε κάτι
καλό σε µια κοινωνική προσφορά. ∆εν µπορεί να γίνει αυτό, γιατί
τότε αναιρούµε την ίδια τη λειτουργία αυτής καθ’ εαυτής της επι-
βολής της.

Άρα, λοιπόν, εδώ υπάρχει µια κάθετη αντίρρησή µας σε όλες
εκείνες τις ρυθµίσεις, οι οποίες κατ’ αποτέλεσµα οδηγούν στην
κατάργηση της πληµµεληµατικής φυλακίσεως. Κι όχι µόνο αυτό.
Αλλά οδηγούν και σε έναν τρόπο απότισης ακόµα και της χρη-
µατικής ποινής, που τελικά καταλήγει να µην είναι απότιση. Και
οδηγούν σε µια κοινωφελή εργασία –στην πραγµατικότητα αυτό
κάνει- της οποίας και αυτής οι προϋποθέσεις και τα όρια γίνο-
νται ακόµα επιεικέστερες.

Στην πραγµατικότητα, µε τις ρυθµίσεις αυτές καταργούµε την
ποινή για τα πληµµελήµατα. Άρα, έχουµε, λοιπόν, µια τεράστια
αντίρρηση σε όλες αυτές τις ρυθµίσεις.

Το δεύτερο κοµµάτι στο οποίο θέλω να αναφερθώ στο λίγο
χρόνο που έχω, είναι της ποινικής συνδιαλλαγής. Εγώ θα συµ-
φωνήσω µε την κριτική που άκουσα από την πλευρά της Νέας
∆ηµοκρατίας, ότι πράγµατι η ποινική συνδιαλλαγή, δογµατικά
έτσι όπως εντάσσεται στο ποινικό µας σύστηµα, έχει θέµατα.

∆εν ξέρω αν το αιτιολογικό της θέσης µου είναι απολύτως ταυ-
τόσηµο µε αυτά που έχουν ακουστεί. Με τον κ. Υπουργό έχουµε
µια παλαιά διαφωνία για τα περιουσιακά αδικήµατα. Εγώ πιστεύω
ότι στα αδικήµατα της περιουσίας πρέπει να έχουµε πράγµατι
επιεικείς ρυθµίσεις, γιατί είναι πράγµατι περιουσιακά αδικήµατα
και δεν ανήκουν κατ’ εξοχήν στον ποινικό πυρήνα, δηλαδή, στον
πυρήνα αυτής της µεγάλης ηθικο-κοινωνικής απαξίας, που έχουν
άλλες διατάξεις που προστατεύουν την σωµατική ακεραιότητα,
παραδείγµατος χάριν, τη ζωή, την ελευθερία του προσώπου.

Ακριβώς επειδή εγώ ξεκινώ τη δική µου θέση απ’ αυτό ότι
καλώς υπάρχουν ποινικές διατάξεις που προστατεύουν την πε-

ριουσία δεν λέω να καταργηθούν λέω όµως ότι τελικώς το ζή-
τηµα της προστασίας της ιδιοκτησίας είναι και ένα ζήτηµα το
οποίο στενά συνδέεται µε ατοµικά συµφέροντα. Προσοµοιάζει
αυτή η προστασία µε τις αστικές διατάξεις.

Τώρα εδώ εγώ δεν θα είχα αντίρρηση να ανήκει και η κίνηση
της ποινικής δίωξης. Και κατ’ αποτέλεσµα στο σύστηµα της κατ’
έγκλησιν κινήσεως να το έχουµε λύσει αυτό. Γιατί δεν θα χρεια-
ζόµασταν πια το θεσµό της ποινικής συνδιαλλαγής. Θα µας αρ-
κούσε µια δήλωση ότι κάποιος δεν επιθυµεί περαιτέρω την
ποινική δίωξη, χωρίς να εξετάζουµε τι έχει γίνει «κάτω από το
τραπέζι», δηλαδή αν πήρε τα λεφτά, αν ήταν πλήρης η αποζη-
µίωση αν ήταν µερική η αποζηµίωση αν ικανοποιήθηκε έτσι, αν
ικανοποιήθηκε αλλιώς, αν πήρε και τους τόκους, αν πήρε και
χρηµατική ικανοποίηση. ∆εν θα µας ενδιέφερε όλο αυτό. Θα µας
αρκούσε µια δήλωση «δεν επιθυµώ την ποινική δίωξη» και παύει
οριστικά.

Εδώ, λοιπόν, έτσι όπως εισάγεται στην πραγµατικότητα, εισά-
γονται στοιχεία τα οποία όντως δηµιουργούν δογµατική δυσκο-
λία. Θεωρώ ότι θα αποτελέσουν αντικείµενο πολλών ερµηνευ-
τικών προσεγγίσεων, καθώς θα προσπαθούν να εξηγήσουν πώς
εντάσσονται αυτές οι διατάξεις µέσα στο σύστηµα του Ποινικού
µας ∆ικαίου. Και µπορώ να καταλάβω και τις επιφυλάξεις του κ.
Μαρκογιαννάκη έτσι όπως τις άκουσα, ακριβώς γιατί αυτές οι
επιφυλάξεις έχουν ως αφετηρία µια διαφορετική σκέψη για την
ίδια τη λειτουργία του Ποινικού ∆ικαίου, όπου εκεί κατ’ εξοχήν
δεν υπάρχει δικαίωµα διαθέσεως του αντικειµένου της ποινικής
δίκης. Εποµένως, από εκεί ξεκινώντας προφανώς υπάρχουν
αντιρρήσεις ως προς αυτό.

Παρά ταύτα, ξαναλέω ότι επειδή για ορισµένα απ’ αυτά τα αδι-
κήµατα θεωρούµε ότι είναι περιουσιακά -χωρίς να υπεισέλθω-
υπάρχουν και άλλα ερωτηµατικά ζητήµατα για τις επί µέρους
διατάξεις. ∆εν έχω το χρόνο να τα αναπτύξω.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Η τοκογλυφία δεν πάει όµως
εδώ.

ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Γι’ αυτό λέω τώρα. Θα αρχίσουµε η
τοκογλυφία πάει εδώ, δεν πάει εκεί, οι κλοπές πάνε, δεν πάνε.
Για τις κλοπές, παραδείγµατος χάριν, εγώ το λέω ανεπιφύλακτα,
δεν πάει εδώ. Για την τοκογλυφία έχω σκέψεις.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Απιστία.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Η απιστία θεωρώ ότι θα µπορούσε

κάλλιστα να διατίθεται. ∆εν υπάρχει ιδιαίτερο πρόβληµα. Όµως
δεν καταλαβαίνω και την ανάγκη πρόσθετης προστασίας του δη-
µοσίου. Θεωρώ ότι το δηµόσιο θα µπορούσε να µπει στην ίδια
διαδικασία συνδιαλλαγής. Εδώ το δηµόσιο θίγεται στην περιου-
σία του, όχι σε κάτι άλλο. Άρα και το δηµόσιο µπορούσε να πει
το ίδιο. Αλλά δεν έχω το χρόνο να το αναπτύξω αυτό. Ίσως στην
κατ’ άρθρο συζήτηση.

Περνώ πολύ γρήγορα στην διάταξη για την οποία θα ζητηθεί
από την πλευρά του ΛΑΟΣ να γίνει ονοµαστική ψηφοφορία. Είναι
σηµαντικό σ’ αυτή την Αίθουσα να µην έχουµε παρεξήγηση. Να
διαφωνούµε ιδεολογικά, αλλά να µην διαφωνούµε ως προς το τι
κάνουµε.

Υπάρχει καµµία αµφιβολία ότι η διάταξη, την οποία φέρνει ο
κύριος Υπουργός, φέρνει η Κυβέρνηση, είναι επιεικέστερη διά-
ταξη ως προς την προϊσχύουσα; Έστω και µε τη νεώτερη µορφή
της, τη βελτιωµένη ας το πω, την πλέον αυστηρή µε τη διόρ-
θωση, όµως, είναι σαφώς επιεικέστερη από την προηγούµενη.

Τι να κάνουµε, αφού η προηγούµενη είχε καθείρξεις µέχρι και
ισόβια και αυτή δεν έχει; Τι να κάνουµε, αφού η προηγούµενη
δεν είχε καθόλου πληµµεληµατική µορφή και ετούτη εδώ έχει; Τι
να κάνουµε, αφού η προηγούµενη είχε βαριές καθείρξεις και
ετούτη εδώ έχει χαµηλές καθείρξεις; ∆εν είναι επιεικέστερη ποι-
νική µεταχείριση; ∆ηλαδή, δεν µπορούµε να διαφωνούµε ως
προς αυτό. Τώρα, το να µου πει κανείς το γιατί το κάνει, αυτό
είναι µια άλλη κουβέντα, αλλά µην έχουµε διαφωνία επί του
πραγµατικού.

Κύριε Υπουργέ, φέρνετε µια διάταξη, η οποία έχει επιεικέ-
στερη µεταχείριση από τη µέχρι σήµερα ισχύουσα. Το γιατί το
κάνετε αυτό, να µας το εξηγήσετε. Μην αρνείστε, όµως, ότι αυτό
κάνετε. Αυτό κάνετε. ∆ιότι, εδώ δεν µπορεί τώρα νοήµονες άν-
θρωποι µεταξύ µας να µην µπορούµε να συνεννοηθούµε ως
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προς αυτό, να αµφισβητείται το καίριο.
Τώρα, όσον αφορά τις αιτιάσεις τις οποίες ακούω -γιατί γίνε-

ται, γιατί δήθεν δεν υπάρχει αυτόφωρη διαδικασία- επίσης και
αυτά δεν κάνει να ακούγονται µέσα στην Αίθουσα. ∆εν υπάρχει
αυτόφωρη διαδικασία στα κακουργήµατα; ∆ηλαδή δεν υπάρχει
η διαδικασία της συλλήψεως, παραδείγµατος χάριν; ∆εν υπάρ-
χουν αυτόφωρα κακουργήµατα;

Προφανώς, υπάρχουν αυτόφωρα κακουργήµατα. ∆εν υπάρ-
χει αυτόφωρη διαδικασία, υπό την έννοια ότι δεν οδηγείται κά-
ποιος στο δικαστήριο για να δικαστεί. Βεβαίως. Εν συνεχεία,
όµως, πού πάει αυτός ο οποίος συλλαµβάνεται επ’ αυτοφώρω
και έχει εκτελέσει κακούργηµα; Πάει στον ανακριτή. Και άµα
θέλει ο ανακριτής, τον προφυλακίζει. Αυτό γίνεται. Άµα δεν θέλει,
ας το κρίνει ο ανακριτής αυτό. Όχι, όµως…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Καταλήξτε, κύριε Βο-
ρίδη.

ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Καταλήγω.
Εποµένως και ως προς αυτό είναι ξεκάθαρη η αντίρρηση µας

και είναι σηµαντικό να το υποστηρίξετε στη βάση που θέλετε να
το υποστηρίξετε, όποια είναι αυτή, αλλά µη λέτε ότι αυτό δεν κά-
νετε. Αυτό κάνετε.

Το τελευταίο για τα δικονοµικά. Εγώ, κύριε Πρόεδρε, εδώ θα
πω το εξής για να τελειώνω µε τη δικονοµία, γιατί είναι επιµέ-
ρους διατάξεις. Θα τοποθετηθώ, αν µου δοθεί ο χρόνος και η
δυνατότητα αύριο, εκτενέστερα.

Εγώ είµαι εναντίον των αποσπασµατικών ρυθµίσεων στη δικο-
νοµία. Μας βλάπτουν. Αφού λέτε κιόλας ότι σύντοµα θα είναι
έτοιµος ο νέος Κώδικας Ποινικής ∆ικονοµίας, δεν θα µας έκανε
κακό να αφήσουµε αυτό, να το δούµε συνολικά. Γιατί παραδείγ-
µατος χάριν εδώ θα υπάρχουν άλλες διατάξεις οι οποίες είναι
ευεργετικές, άλλες διατάξεις οι οποίες είναι αρνητικές.

Θα πω µόνο ένα. Έχουµε εµπειρία πια. Όλες οι διατάξεις,
κύριε Πρόεδρε, οι οποίες ετέθησαν στη δικονοµία προς σκοπό
περιορισµού του χρόνου διεκπεραιώσεως µιας οποιασδήποτε
εργασίας, την οποία έχουν να εκτελέσουν οι δικαστές, τα προα-
νακριτικά όργανα, οι ανακριτές, όλες έπεσαν στο κενό. Τι τις βά-
ζουν αυτές;

Οι διατάξεις για τις αναβολές. Οι διατάξεις για τις αναβολές
έχω να σας πω ότι από ένα σηµείο και µετά θα δηµιουργήσουν
τεράστιο πρόβληµα. Θα έχουν οι άνθρωποι πραγµατικό πρό-
βληµα και δεν θα µπορεί να αξιολογηθεί από τα δικαστήρια.

Λέω, λοιπόν, ενώ υπάρχουν θετικές δικονοµικές διατάξεις εδώ,
τις οποίες θα υπερψηφίσουµε, από την άλλη µεριά υπάρχουν και
οι διατάξεις, οι οποίες θα αποδειχθούν ατελέσφορες ή ακόµα
χειρότερα ορισµένες φορές θα οδηγήσουν και σε άδικο.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Βορίδη.
Το λόγο έχει ο κ. Μπεντενιώτης, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-

πος του ΠΑΣΟΚ.
ΜΑΝΩΛΗΣ ΜΠΕΝΤΕΝΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόε-

δρε.
Κυρία και κύριοι συνάδελφοι, αναµφίβολα η ποινική δικαιο-

σύνη, όπως απονέµεται σήµερα καθ’ οµολογία όλων των συντε-
λεστών της, αλλά και των λειτουργών της, δεν εκφράζει µια
υψηλής ποιότητας ευνοµούµενη πολιτεία, αφού η αποτύπωση
της κατάστασης δεν καταγράφει µια υψηλού πολιτισµού κοινω-
νία.

Καθυστερήσεις, τροχοπεδήσεις, µεθοδεύσεις διαδίκων είναι
τα κύρια χαρακτηριστικά που παρακολουθούµε. Οι αριθµοί των
υποθέσεων που λιµνάζουν, οι αριθµοί των πινακίων που εκδικά-
ζονται, οι αριθµοί των υποθέσεων που αναβάλλονται, διαµορ-
φώνουν µια λαβυρινθική κατάσταση και µια χασµατική εικόνα.
Όταν µάλιστα ο αριθµός των εγκλήσεων ξεπερνάει τις επτακό-
σιες χιλιάδες στις εισαγγελίες της χώρας, τότε το ζήτηµα είναι
καίριας σηµασίας.

Για να κατανοηθεί απόλυτα η κατάσταση, ακριβώς όπως πα-
ρουσιάζεται σήµερα, αλλά και εδώ και χρόνια, είναι σκόπιµο να
αναφερθούµε, για την ιστορία και την καταγραφή στα Πρακτικά
της Βουλής, σε δύο ενδεικτικές περιπτώσεις.

Για έναν επίορκο δηµόσιο υπάλληλο, δασάρχη, χρειάζονται

µέχρι και δέκα χρόνια για να ολοκληρωθούν οι διαδικασίες των
καταγγελιών εναντίον του, ώστε να αποδειχθεί ότι έχει 4.700.000
ευρώ καταθέσεις σε είκοσι δύο τραπεζικούς λογαριασµούς,
αλλά και µετά τρία χρόνια από αυτήν την αποκάλυψη, µε το πό-
ρισµα των Ελεγκτών ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης, δεν έχει φτάσει η υπό-
θεση του στο ακροατήριο. Αντίθετα, η έγκληση του επίορκου
δηµόσιου υπάλληλου, δασάρχη, κατά δέκα επτά πολιτών, οι
οποίοι είχαν την τόλµη, την παρρησία και το υψηλό αίσθηµα ευ-
θύνης µε αναφορά τους να καταγγείλουν µια σειρά παραβάσεων
κανόνων δικαίου και την αυθάδη συµπεριφορά του, φτάνει άµεσα
στο ακροατήριο του τριµελούς για συκοφαντική δυσφήµηση και
αυτό παρότι η διάταξη του άρθρου 10 του Συντάγµατος είναι
σαφής ότι καθένας ή πολλοί µαζί έχουν δικαίωµα, τηρώντας τους
νόµους του κράτους, να αναφέρονται εγγράφως στις αρχές, οι
οποίες είναι υποχρεωµένες να ενεργούν σύντοµα κατά τις κεί-
µενες διατάξεις για να απαντούν αιτιολογηµένα σε εκείνον που
υπέβαλε την αναφορά σύµφωνα µε τον νόµο.

Και η παράγραφος 2 του άρθρου. «Μόνο µετά την κοινοποί-
ηση της τελικής απόφασης της αρχής, στην οποία απευθύνεται
η αναφορά και µε την άδεια της επιτρέπεται η δίωξη εκείνου που
την υπέβαλε για παραβάσεις που τυχόν υπάρχουν σε αυτήν».

Όταν, λοιπόν, συµβαίνουν αυτά τα δύο ακραία περιστατικά,
τότε πράγµατι η ευνοµούµενη πολιτεία υφίσταται ισχυρό κλονι-
σµό, γιατί έχουµε µια δίκη µιας έγκλησης που δεν έπρεπε να φτά-
σει στο ακροατήριο του τριµελούς, όταν µάλιστα δεν έχει φτάσει
η υπόθεση στο ακροατήριο, της νοµιµοποίησης χρηµάτων προϊ-
όντων εγκλήµατος.

Ακριβώς, κυρία και κύριοι συνάδελφοι γι’ αυτές τις διαπιστώ-
σεις που είναι θέσεις, απόψεις και προβληµατισµοί, όλων των αρ-
µοδίως εµπλεκοµένων µε τον τοµέα, λειτουργών της ποινικής
δικαιοσύνης, καθίσταται αναγκαίος µάλιστα και επιτακτικά ο
εξορθολογισµός και η βελτίωση στην απονοµή της ποινικής δι-
καιοσύνης.

Έτσι πολύ ορθά ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης και η Κυβέρνηση
προωθούν το συγκεκριµένο υπό ψήφιση σχέδιο νόµου. Αυτόν τον
εξορθολογισµό, αυτήν τη βελτίωση της ποινικής δίκης επιχειρεί
το υπό ψήφιση σχέδιο νόµου. Πρέπει να αναγνωρίσουµε ότι
αυτός ο εξορθολογισµός, αυτή η βελτίωση της ποινικής δίκης
επιτυγχάνεται µε τις διατάξεις που εισηγείται η Κυβέρνηση και ο
κύριος Υπουργός. Ακόµα, όµως, πρέπει να αναγνωρίσουµε ότι
µε τον εξορθολογισµό και τη βελτίωση που επιχειρείται, δια-
σφαλίζεται ακόµα και η διαφάνεια και τα ανθρώπινα δικαιώµατα,
αλλά διασφαλίζεται επιπλέον και η δίκαιη κρίση και η δίκαιη δίκη.

Με τις διατάξεις του σχεδίου νόµου, πράγµατι, εκσυγχρονίζε-
ται το θεσµικό πλαίσιο που ισχύει σήµερα και ο εκσυγχρονισµός
αυτός µε τον οποίο επιτυγχάνονται οι ρυθµοί και οι διαδικασίες
απονοµής κάτω από τις απαιτήσεις των καιρών, αλλά και σύµ-
φωνα µε τη διεθνή εµπειρία και πρακτική.

Έτσι, µειώνεται ο χρόνος διεξαγωγής της προκαταρτικής εξέ-
τασης, της προανάκρισης, αλλά και της κύριας ανάκρισης, ενώ
οριοθετείται ο χρόνος µέσα στον οποίο οφείλει να φτάσει η ει-
σαγγελική πρόταση, στο συµβούλιο, αλλά και να εκδοθεί το αντί-
στοιχο βούλευµα.

Για την αποσυµφόρηση των ποινικών ακροατηρίων, εισάγεται
ο θεσµός της ποινικής συνδιαλλαγής, του ποινικού αλλιώτικα
συµβιβασµού, που ανταποκρίνεται στη βασική επιδίωξη της ποι-
νικής δίκης για αποκατάσταση ασφαλούς, ειρηνικού και κοινωνι-
κού βίου, υπό την κάλυψη, βέβαια, του νόµου.

Η διεθνής εµπειρία εδώ, συνηγορεί υπέρ της θέσπισης της
διαδικασίας αυτής. Άλλωστε, η εφαρµογή του µέτρου στις χώρες
του εξωτερικού, στις ΗΠΑ, στη Μεγάλη Βρετανία, στην Ιταλία
έχει αποδείξει ότι σε ποσοστό 60% έως 86% οι σχετικές υποθέ-
σεις, δεν φτάνουν στο σύστηµα της ποινικής δίκης.

Ακόµη περαιτέρω, µε τις διατάξεις του σχεδίου νόµου πολλά
πληµµελήµατα γίνονται πταίσµατα, αλλά και µεγάλο φάσµα αδι-
κηµάτων απεγκληµατοποιείται, έτσι ώστε να αποκλιµακώνεται η
ποινική καταστολή και να αποσυµφορούνται καταληκτικά τα ποι-
νικά δικαστήρια, γιατί δεν µπορεί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
να φυλακίζεται ο πολίτης, επειδή αδυνατεί να πληρώσει τα έξοδα
της δίκης. Αυτό είναι ισχυρός κλονισµός της ευνοµούµενης πο-
λιτείας.
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Περαιτέρω, διαµορφώνεται µία νέα δοµή, αφού διευρύνεται η
αρµοδιότητα των πταισµατοδικείων και του µονοµελούς πληµ-
µελειοδικείου, ενώ και οι τροποποιήσεις των διατάξεων του Ποι-
νικού Κώδικα που αναφέρονται στον εκσυγχρονισµό των ποινών,
µεταβάλλουν το θεσµικό πλαίσιο, ικανοποιώντας και εδώ το περί
δικαίου αίσθηµα.

Αλλά και η καθιέρωση της κοινωφελούς εργασίας, που εφαρ-
µόζεται δεκαετίες τώρα στις ευρωπαϊκές χώρες, στις ΗΠΑ, στην
Ελβετία, είναι µία ουσιαστική κατάκτηση, ένα βήµα εκσυγχρονι-
σµού του σωφρονιστικού συστήµατος.

Η αποποινικοποίηση δε των αδικηµάτων για οφειλές µικρών
ποσών στα ασφαλιστικά ταµεία, αλλά και η διαφοροποίηση του
αδικήµατος της υπεξαίρεσης των ασφαλιστικών εισφορών από
τους εργοδότες, διαµορφώνει µια άλλη συµπεριφορά της ευνο-
µούµενης πολιτείας, ειδικότερα στην τρέχουσα δυσµενή οικονο-
µική συγκυρία.

Συµπερασµατικά, το πνεύµα των διατάξεων υπακούει στις
προτάσεις της Εθνικής Επιτροπής για τα ∆ικαιώµατα του Αν-
θρώπου. Κινείται προς την κατεύθυνση που επιβάλλει το Συµ-
βούλιο της Ευρώπης και έτσι προστατεύει τα ανθρώπινα
δικαιώµατα, το δηµοκρατικό πλουραλισµό και διασφαλίζει ακόµα
περαιτέρω το κράτος δικαίου και την ευνοµούµενη πολιτεία, που
το ΠΑΣΟΚ και η Κυβέρνησή του είναι υποχρεωµένοι να υπερα-
σπιστούν.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Μπεντενιώτη.

Το λόγο έχει ο κ. Θεόδωρος ∆ρίτσας, Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος του Συνασπισµού της Αριστεράς.

ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα και εγώ προσωπικά να εκφράσω τη συµπάθειά µου

στο συνάδελφο πρώην Υπουργό, Βουλευτή της Νέας ∆ηµοκρα-
τίας κ. Κώστα Χατζηδάκη για τη βίαιη επίθεση που δέχθηκε χθες.
Το εξέφρασαν άλλωστε και µε πληρέστερο τρόπο ήδη οι συνά-
δελφοί µου κ. Κουράκης, κ. Κριτσωτάκης και η Κοινοβουλευτική
Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ.

Θέλω να πω µε την ευκαιρία ότι οι απόψεις του κ. Χατζηδάκη,
οι πολιτικές που υπηρετεί, µας έχουν βρει κατ’ επανάληψη αντί-
θετους και έχουµε συγκρουστεί και µε τον ίδιο και µε τις πολιτι-
κές αυτές πολύ σκληρά. Στόχος πιστεύουµε της κοινωνίας, του
λαϊκού κινήµατος και των πολιτικών δυνάµεων, είναι να ακυρώ-
σουν αρνητικές πολιτικές, να κάνουν µειοψηφικές τέτοιες πολι-
τικές.

Αυτό δεν σηµαίνει, σε καµµία περίπτωση, εξουθένωση και εξα-
φάνιση ανθρώπων ή θέσει εν κινδύνω της ζωής τους ή της σω-
µατικής τους ακεραιότητας. Αυτά δεν είναι ούτε αριστερά ούτε
λαϊκά ούτε επαναστατικά ούτε ποτέ δικαιώθηκαν στην ιστορία
των κοινωνικών αγώνων και των κοινωνικών εντάσεων.

Προχωρώ στο σχέδιο νόµου. Έχουµε ήδη δηλώσει ότι στη γε-
νική του κατεύθυνση επί της αρχής το θεωρούµε θετικό και το
ψηφίζουµε. Αύριο στις επιµέρους διατάξεις θα ασκήσουµε την
κριτική µας και θα τοποθετηθούµε επί των άρθρων.

Όµως, όλα αυτά τα σχέδια νόµου, όλες αυτές οι µεταρρυθµί-
σεις στο ποινικό σύστηµα έχουν πάντα ένα φορτίο, όχι απλά ιδε-
ολογικό, αλλά και αξιακό. Ως εκ τούτου, παρά το γεγονός ότι και
στην εισηγητική έκθεση αναφέρεται ότι είναι µια επιλογή επιτα-
κτικών ρυθµίσεων επείγουσας µορφής, όπως αξιολογούνται από
το Υπουργείο και άλλους παράγοντες, αλλά εκκρεµεί η αναµε-
νόµενη από όλο το νοµικό κόσµο της χώρας και από την κοινω-
νία και από τις πολιτικές δυνάµεις αναθεώρηση του Ποινικού
Κώδικα, είναι αλήθεια ότι για να αντιµετωπίσει η ελληνική Βουλή
και η ελληνική κοινωνία και όχι στενά κάποιοι παράγοντες της νο-
µικής κοινότητας και της δικαιοσύνης, τα ζητήµατα της ποινικής
δίκης και της ποινικής δικαιοσύνης, αλλά και του σωφρονιστικού
συστήµατος, χρειάζεται να αναδείξουµε ιδεολογικές και αξιακές
παραµέτρους.

∆εν είναι δυνατόν να υποχωρούµε στην τρέχουσα περίοδο της
οικονοµικής κρίσης, της αποδόµησης των κοινωνιών, της αύξη-
σης της εγκληµατικότητας, που διογκώνεται εντέχνως για την
Ελλάδα, ενώ δεν είναι στα ίδια επίπεδα, που κινείται δεκαετίες

τώρα σε άλλες προηγµένες δηµοκρατικές και άκρως κατασταλ-
τικές χώρες, στις οποίες ισχύουν κανονισµοί καταστολής πολύ
ισχυροί και πολύ αυστηροί.

Εν πάση περιπτώσει, πρέπει να συζητήσουµε για την Ελλάδα
αν το πρόβληµα είναι η κοινωνική πολιτική ή η αυστηροποίηση
των ποινών. Πρέπει να συζητήσουµε αν αυτή η αυστηροποίηση
των ποινών και η µετάδοση µιας κοινωνίας σε φόβο που αναζητά
το ισχυρό κράτος, εκείνο που θα καταστείλει κάθε εγκληµατικό-
τητα που ενυπάρχει και ελλοχεύει παντού, είναι όντως ο σωστός
οδηγός για να αντιµετωπίζουµε τέτοιου είδους µεταρρυθµίσεις
στην ποινική δίκη.

Είναι βέβαιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -το αποδεικνύουν
όλες οι µελέτες- ότι ποτέ, καµµία αυστηροποίηση ποινών δεν
απέφερε αποτελέσµατα καταστολής της εγκληµατικότητας. Αντί-
θετα, κλιµάκωσε τις ισχυρότερες µεθόδους, τις πλέον εγκληµα-
τικές µεθόδους που µπορεί να χρησιµοποιήσει το οργανωµένο
έγκληµα, γιατί η καθηµερινή παραβατικότητα δεν εντάσσεται σε
αυτήν την αντιµετώπιση. Το οργανωµένο έγκληµα, όµως, όσο πιο
αυστηρές είναι οι ποινές, τόσο ανεβάζει την ταρίφα, τόσο πε-
ρισσότερο διαβρώνει κρατικούς και άλλους θεσµούς, τόσο πε-
ρισσότερο χρησιµοποιεί ακόµη πιο ισχυρούς µηχανισµούς για
την εγκληµατική του δράση.

Και αν µιλάµε για το οργανωµένο έγκληµα, είναι µια άλλη ιστο-
ρία. Εάν µιλάµε για την παραβατικότητα, ακόµα και την εγκλη-
µατική, που παράγεται από την κοινωνική αδικία, από τη φτώχεια,
από τις συνθήκες της κοινωνικής ανισότητας και του κοινωνικού
αποκλεισµού, τότε προς τι αυτή η αντιµετώπιση;

Και άκουσα να αναδεικνύονται σε υπέρτατο ζήτηµα του προ-
βλήµατος των µεταναστευτικών ροών οι περίφηµοι «δουλέµπο-
ροι» οι διακινητές µεταναστών. Ανέφερε ο κύριος Υπουργός
πόσο µπορεί να θεωρηθεί κακούργηµα η πράξη, έστω και επ’
αµοιβή, ενός ταξιτζή, που από τα αλβανικά σύνορα µεταφέρει
δύο µετανάστες χωρίς χαρτιά, για να καταλάβει κανείς. Ξέρουµε
αυτή τη στιγµή ότι η αύξηση των µεταναστευτικών ροών από τον
Έβρο διεξάγεται στη λωρίδα των δωδεκάµισι χιλιοµέτρων χερ-
σαίου εδάφους, όπου εκεί δεν υπάρχει κανένας διακινητής.

Όταν τα πράγµατα τίθενται στο µέτρο τους, µπορούµε να κα-
ταλάβουµε και τη σκοπιµότητα της διόγκωσής τους. Να φοβηθεί
ο λαός, να θεωρήσει ότι χρειάζεται ισχυρούς πολιτικούς άνδρες,
κόµµατα και µηχανισµούς προστασίας, να ισχυροποιηθεί ένα
κράτος ανεξέλεγκτο, αστυνοµοκρατούµενο, ένα κράτος που
ζητά αίµα και αυτό θα είναι η προστασία των πολιτών, δήθεν, της
δηµοκρατίας και της ευνοµίας, δηλαδή το αντίθετο ακριβώς.

Ως εκ τούτου, χρειάζονται οι εναλλακτικοί τρόποι έκτισης ποι-
νής, η κοινωφελής εργασία, η άρση της αυστηροποίησης των
ποινών µε µελετηµένο τρόπο, ανάλογα µε τις συνθήκες που γεν-
νούν το έγκληµα, την παραβατικότητα, τους όρους µε τους οποί-
ους µπορεί µία κοινωνία, ένα κράτος και µία πολιτεία να
σωφρονίσει και όχι να τιµωρήσει.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χθες –ήδη αναφέρθηκε και από
άλλους συναδέλφους- έτυχε αντικαθιστώντας άλλο συνάδελφο
να συµµετάσχω στην Επιτροπή της Βουλής τη διακοµµατική, που
επισκέφθηκε τις φυλακές Κορυδαλλού. ∆εν ήταν η πρώτη φορά.
Έχω πάει αρκετές φορές και εκεί και σε άλλες φυλακές. Γνω-
ρίζω τα προβλήµατα. ∆εν συνάντησα κάτι καινούργιο. ∆εν έµαθα
κάτι καινούργιο. Έχουµε, όµως, µία σειρά από σαφή δείγµατα.
Εκεί λειτουργεί η µονάδα του ΚΕΘΕΑ, η οποία έχει ελάχιστη δυ-
νατότητα, µπροστά στις ανάγκες που πρέπει να καλύψει. Με ό,τι
καλύπτει, όµως -µία κοινωνική λειτουργία µέσα στις φυλακές-
κάνει θαύµατα. Μετατρέπει ανθρώπους, οι οποίοι είναι κατά το
νόµο εγκληµατίες και θα ήταν ίσως εσαεί, εφόρου ζωής εγκλη-
µατίες, σε ανθρώπους που προσδοκούν να επανενταχθούν στην
κοινωνία δηµιουργικά. Τί να τους κάνουµε αυτούς; Και παρόλο
που αυτή την ώρα βρίσκονται µέσα στο πρόγραµµα του ΚΕΘΕΑ,
διαµένουν στα ίδια κελιά µε τους άλλους, που δεν θα έχουν
αυτήν την τύχη και την µοίρα, είτε γιατί δεν µπορούν είτε γιατί
όλο το πρόγραµµα δεν επαρκεί για να τους βοηθήσει όλους και
για πολλούς άλλους λόγους. Οι άλλοι είναι εγκληµατίες. Αυτοί
θα επανενταχθούν στην κοινωνία. Καταλαβαίνετε τη διάσταση
που έχουν οι όροι που χρησιµοποιούµε, όταν τους χρησιµοποι-
ούµε µε αυτόν τον τρόπο;
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Αυτήν την στιγµή, στις φυλακές Κορυδαλλού που πάνε να
«σκάσουν» από το υπεράριθµο των κρατουµένων, πάνω από το
50% στους άνδρες και πάνω από το 60% στις γυναίκες βρίσκο-
νται εκεί για το νόµο περί ναρκωτικών -και δεν είναι οι έµποροι
και πολύ περισσότερο οι µεγαλέµποροι- και για την παράνοµη
είσοδο στη χώρα. Για τα άλλα, ληστείες, κλοπές, εγκληµατική
οργάνωση, ανθρωποκτονίες και σωµατικές βλάβες, είναι πολύ
µικρότερο το ποσοστό. Για τις ανθρωποκτονίες και τις σωµατικές
βλάβες είναι µόνο 5%. Αντιλαµβανόµαστε τί εννοούµε όταν µι-
λάµε για εγκληµατικότητα και ειδικά στη χώρα µας, που ακόµα
αντέχει σ’ ένα βαθµό κοινωνικής συνοχής, που ήδη είναι υπό
απειλή;

Προς αυτήν την κατεύθυνση λοιπόν, όντως, έχουµε να δούµε
τις θετικές κατευθύνσεις αυτών των επιλογών, που εισαγάγει
αυτό το σχέδιο νόµου. ∆ιότι, πράγµατι και η αρνησιδικία στην
ποινική δικαιοσύνη και η συσσώρευση χιλιάδων υποθέσεων στα
ποινικά δικαστήρια και η αδυναµία να γίνει δίκαιη η δίκη, όταν
καθυστερεί τόσο πολύ, είναι σοβαρότατα ζητήµατα.

Κύριε Υπουργέ, όµως, αναφερθήκατε και προχθές σε κάποιες
νέες προσλήψεις, σε κάποιους εκσυγχρονισµούς και στο τεχνο-
λογικό σύστηµα και στην ψηφιακή οργάνωση των δικαστηρίων
και σε όλα αυτά. Υπάρχει στις µέρες µας η περίφηµη κατηγορία
ότι το ελληνικό κράτος και ο δηµόσιος τοµέας είναι υπερδιο-
γκωµένος και ότι είναι σπάταλος. Αποδεικνύεται από αυτές τις
ρυθµίσεις ότι χωρούν πολλές προσλήψεις ακόµη και είναι ανα-
γκαίες για δικαστές, για δικαστικούς λειτουργούς, για διάφορες
άλλες ειδικότητες στο χώρο της δικαιοσύνης, άµεσης ή συ-
µπληρωµατικής δράσης και συµµετοχής. Και αυτό το κράτος που
σε αυτόν τον τοµέα -εδώ που τα λέµε- έχει και οικονοµικές απο-
λαβές, εισπράττει από αυτήν την λειτουργία της δικαιοσύνης και
πολύ µεγάλα ποσά -µάλιστα, όχι τώρα στην οικονοµική κρίση-
πάντα θεωρούσε ότι η δικαιοσύνη πρέπει να απονέµεται µε αυτόν
τον αυστηρό τρόπο, που δεν εξασφαλίζει δικαιώµατα. ∆ιότι,
εκτός από τους δικαστές, που όντως ταλαιπωρούνται και αυτοί
πολλές φορές, εκείνος που ταλαιπωρείται είναι ο πολίτης –και
ειδικά ο φτωχός πολίτης- που θέλει να βρει το δίκιο του.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Εποµένως, δεν φτάνουν µόνο αυτές οι ρυθµίσεις, πολύ περισ-
σότερο όταν οι ρυθµίσεις αυτές αγγίζουν, άλλοτε οριακά και άλ-
λοτε καίρια, ζητήµατα που µπορούν και να φθάνουν µέχρι την
αµφισβήτηση της πραγµατικής άσκησης των δικαιωµάτων, δη-
λαδή, της δυνατότητας των πολιτών να βρουν τρόπο να δικα-
στούν ή να διεξαγάγουν την υπόθεσή τους µε δίκαιο τρόπο.
∆ηλαδή, τα σοβαρά πληµµελήµατα στα µονοµελή πληµµελειοδι-
κεία για παράδειγµα, που συνήθως δικάζουν νεαροί δικαστές,
χωρίς ιδιαίτερη πείρα, δεν νοµίζουµε ότι είναι εύστοχη αλλαγή,
µεταρρύθµιση και δεν νοµίζουµε ότι θα φέρει αποσυµφόρηση,
γιατί θα µεταφέρει όλη αυτή την ανάγκη σε άλλα επίπεδα.

Παράλληλα, µε αυτές τις παρατηρήσεις, τις οποίες θα κωδι-
κοποιήσουµε επί των άρθρων αύριο, θέλω να επισηµάνω επίσης,
ότι το δικαίωµα έφεσης που στερείται ο πολίτης όταν δικάζεται
στο πολυµελές, για φυλάκιση κάτω από τρεις µήνες, όταν η φυ-

λάκιση των τριών µηνών, σε µία σειρά από νόµους όπως για τους
αλλοδαπούς, αποτελεί τεκµήριο που τους συνοδεύει, δεν απο-
τελεί ακριβώς δίκαιη ρύθµιση και ρύθµιση ισονοµίας απέναντι σε
όλους. Από εκεί και πέρα, δεν νοµίζω ότι θα έχει και την ευστο-
χία για να φέρει τα αντίστοιχα αποτελέσµατα. Το είπα και πριν
αυτό.

Όσον αφορά τα βουλεύµατα, το γεγονός ότι µε τη ρύθµισή
σας, περιορίζεται ή καταργείται η δυνατότητα αναίρεσης, εδώ,
αναφερόµαστε στον Άρειο Πάγο. Έχει τόσο συµφορηθεί η κα-
τάσταση στον Άρειο Πάγο, ώστε πρέπει να την αποσυµφορή-
σουµε και από εκεί; ∆εν νοµίζω ότι οι πληροφορίες λένε κάτι
τέτοιο. Ενώ το αυτό δικαίωµα το διατηρεί ο εισαγγελέας. Που
είναι η ισότητα των όπλων σε αυτήν την περίπτωση;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αυτές είναι κάποιες πολύ συνοπτικές επισηµάνσεις για τις ατέ-
λειες, για τις δειλίες και για τις ελλείψεις, που έχει αυτό το σχέ-
διο νόµου, για τις οποίες πιο συγκεκριµένα θα µιλήσουµε αύριο.
Επαναλαµβάνω, ότι η γενική του κατεύθυνση είναι θετική και την
ψηφίζουµε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
∆ρίτσα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση επί της αρχής του σχεδίου νόµου του Υπουργείου ∆ικαι-
οσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων: «Εξορθο-
λογισµός και βελτίωση στην απονοµή της Ποινικής ∆ικαιοσύνης».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το νοµοσχέ-

διο του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ι-
καιωµάτων: «Εξορθολογισµός και βελτίωση στην απονοµή της
ποινικής δικαιοσύνης» έγινε δεκτό επί της αρχής κατά πλειοψη-
φία.

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεσθε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 17.18’ λύεται η συνε-

δρίαση για αύριο ηµέρα Παρασκευή 17 ∆εκεµβρίου 2010 και
ώρα 10.00’ µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος : α) κοινοβου-
λευτικό έλεγχο: συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων και β) νοµοθε-
τική Εργασία: 1. Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και
του συνόλου του σχεδίου νόµου: «Κύρωση της Συµφωνίας Προ-
σχώ- ρησης στο Ευρωπαϊκό Κοινό Ταµείο ∆υτικών Βαλκανίων,
των Γενικών Όρων του Ευρωπαϊκού Κοινού Ταµείου ∆υτικών
Βαλκανίων και των Όρων αναφοράς της Ενιαίας Χρηµατοδοτι-
κής ∆ιευκόλυνσης του Επενδυτικού Πλαισίου ∆υτικών Βαλκα-
νίων». 2. Συνέχιση της συζήτησης επί του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιω-
µάτων: «Εξορθολογισµός και βελτίωση στην απονοµή της ποινι-
κής δικαιοσύνης».
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